
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1839, 1890, 1940 
2. Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Θ. Θεοχάρη και Ι.

Αχµέτ, σελ. 1873 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού, το 4ο  Δηµοτικό Σχο-
λείο Ηλιούπολης, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αιτωλικού και
δώδεκα δικαστικοί λειτουργοί από Φινλανδία, Αυστρία και Ελ-
λάδα. από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο  Άρτας, σελ. 1874, 1875,
1878, 1879, 1890, 1894, 1901, 1906, 1912 

4. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ.  1873

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1839, 1873, 1874, 1880,
1890, 1894, 1897, 1901, 1902, 1905, 1906, 1907, 1908, 1909,
1911, 1918, 1919, 1922, 1923, 1926, 1927, 1930, 1933, 1934 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 270 έως 357 ,

σελ. 1840 - 1963 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1864 - 1872 
3. Ανακοίνωση του Δελτίου Επίκαιρων Ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 2 Νοεµβρίου 2022, σελ. 1873 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας «Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας  Έρευνας και Διάσωσης "Θεοφάνης Ερµής
Θεοχαρόπουλος" και διατάξεις για τη λειτουργία του Οργα-
νισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας», σελ.
1873 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δι-
καιοσύνης, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εξωτερικών
κατέθεσαν την 1.11.2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από
30.3.2022 Συµφωνίας Τροποποίησης της από 30.7.2018 Σύµ-
βασης Παραχώρησης του έργου «Ανάπτυξη Εµπορευµατικού
Κέντρου Θριασίου Πεδίου» που κυρώθηκε µε τον ν. 4574/
2018, µεταξύ της εταιρείας «ΓΑΙΑΟΣΕ ΑΕ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ» και της
εταιρείας «ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ», καθώς και του Ελληνικού Δηµοσίου, της εται-
ρείας «ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ» και της εταιρείας «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ», σελ. 1873 

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
στον τοµέα του πολιτισµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Πολιτισµού του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-

βίας», σελ. 1874 - 1882 
4. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
O επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-

ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέ-
θεσαν την 3.11.2022 πρόταση νόµου: «Προστασία των
δανειοληπτών σε ελβετικό φράγκο από τις ακραίες διακυµάν-
σεις της συναλλαγµατικής ισοτιµίας», σελ. 1924 

5. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας  Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης Ερµής
Θεοχαρόπουλος», διατάξεις για τη λειτουργία του Οργανι-
σµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας και άλλες
επείγουσες ρυθµίσεις», σελ. 1890 - 1936 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ.  1903 - 1918
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. . 1890 - 1903
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 1918 - 1940
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 1840 - 1890

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 1905, 1906, 1907, 1908, 

1909, 1911, 1918
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1890, 1919, 1927
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 1922
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 1907
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1890, 1894, 1897, 1901, 

1902
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 1907
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1919, 1922, 1923, 1926, 
1927, 1930, 1933, 1934

ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 1839, 1873, 1874, 1880, 
1890

ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 1874

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 1879

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 1878
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 1876
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1877
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1875
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ.  , σελ. 1879
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 1874
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 1875

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 1897, 1931
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1915
ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 1894, 1930, 1932
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1890, 1916, 1919, 1927

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 3 Νοεµβρίου 2022



ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 1913
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1909
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1927
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1920, 1922
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 1920
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 1890, 1933
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 1924
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 1907, 1908, 1909
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1895, 1897, 1931, 1933
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 1892, 1926, 1932, 1933, 

1934
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 1902, 1922
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 1913
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1912
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 1919
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 1906
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 1923, 1925
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1899, 1931
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 1917
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 1918
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1927
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 1915
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 1905
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 1919
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1901, 1902
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε.  , σελ. 1928, 1930, 1933, 1934
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 1911
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1923, 1924



Αθήνα, σήµερα στις 3 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-11-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της ΙΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 1 Νο-
εµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 3 Νοεµβρίου 2022



1840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1841



1842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1843



1844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1845



1846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1847



1848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1849



1850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1851



1852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1853



1854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1855



1856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1857



1858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1859



1860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1861



1862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1863



1864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1865



1866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1867



1868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1869



1870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1871



1872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω να κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας: «Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης “Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος” και
διατάξεις για τη λειτουργία του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχε-
διασµού και Προστασίας».

Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης,
Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εξωτερικών κατέθεσαν την 1η-11-
2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 30.3.2022 Συµφωνίας Τρο-
ποποίησης της από 30.7.2018 Σύµβασης Παραχώρησης του
έργου “Ανάπτυξη Εµπορευµατικού Κέντρου Θριασίου Πεδίου”
που κυρώθηκε µε τον ν. 4574/2018, µεταξύ της εταιρείας “ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ
ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ” και της εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ
ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, καθώς και του Ελληνικού Δηµο-
σίου, της εταιρείας “ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕ-
ΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”».

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τού.

Επίσης, ο συνάδελφος κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης αιτεί-
ται άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 8-11-
2022 έως τις 12-11-2022. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής Ροδόπης κ. Ιλχάν Αχµέτ αιτείται άδεια

ολιγοήµερης απουσίας για προσωπικούς λόγους από τις 7-11-
2022 έως τις 9-11-2022. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 2
Νοεµβρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-

λής)
1. Η µε αριθµό 102/27-10-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπούλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Το “Κυβερνείο” εκπέµπει SOS - Σχέδιο
διάσωσης και αξιοποίησής του».

2. Η µε αριθµό 95/25-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση πλήρωσης θέσεως εκπαιδευτικού παράλληλης στήριξης
στο Νηπιαγωγείο Τυρού και ελλείψεις καθηγητών στο Γυµνάσιο
Τυρού».

3. Η µε αριθµό 113/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Για την αναγνώριση του δικαιώµατος υποβολής αίτη-
σης µετάθεσης ή απόσπασης στους νεοδιόριστους εκπαιδευτι-
κούς ΤΕ16».

4. Η µε αριθµό 106/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Χωρίς προ-
σωπικό το Μητροπολιτικό Πάρκο “Αντώνης Τρίτσης”».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 96/25-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου Καστα-
νίδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ζη-
τήµατα αντεγκληµατικής πολιτικής - Ενίσχυση της πρόληψης του
εγκλήµατος και της αστυνόµευσης της εγγύτητας».

2. Η µε αριθµό 107/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αναλγησία απέναντι στο Ενιαίο Ειδικό Επαγγελµατικό Γυ-
µνάσιο - Λύκειο (ΕΝΕΕΓΥΛ) Περιστερίου».

3. Η µε αριθµό 97/26-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αποστόλου Πάνα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Παρούσα κατά-
σταση επαναλειτουργίας του Αστυνοµικού Τµήµατος Αριστοτέλη
στην Ιερισσό της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Χαλκιδικής».

4. Η µε αριθµό 105/30-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ραγδαία
αύξηση της παραβατικότητας ανηλίκων».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης στον τοµέα
του πολιτισµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτι-
σµού του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
σύµβασης αυτής για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπό-
θεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους
Οµάδας. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα συνεφώνησε.
Θέλει κάποιος συνάδελφος να πάρει τον λόγο;
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Εγώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρία Πρόεδρε, οι προβλέψεις του Κα-

νονισµού της Βουλής είναι απολύτως σεβαστές. Όµως, εκ των
προτέρων θα ζητήσουµε σχετική ανοχή χρόνου, γιατί πρόκειται
για µία αρκετά σηµαντική συµφωνία πολιτιστικού περιεχοµένου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όπως ξέρετε, κυρία

συνάδελφε, πάντα υπάρχει αυτή η σχετική ανοχή, αρκεί να είµα-
στε στο πλαίσιο που ορίζει ο χρόνος της διαδικασίας.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ως ει-
σηγητής ο κ. Μπαρτζώκας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

το παρόν µνηµόνιο κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του αντίστοιχου Υπουρ-
γείου Πολιτισµού του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας
εισάγεται σήµερα προς ψήφιση από το Σώµα κατόπιν και της συ-
ζήτησης που προηγήθηκε στην επιτροπή, µια συζήτηση από την
οποία κρατάµε ότι επί της ουσίας καµµία πολιτική δύναµη δεν
εξέφρασε τις αντιθέσεις της πάνω στην ουσία των διατάξεων. Η
όποια αντιπαράθεση εστίασε στις διαδικασίες προπαρασκευής
ή στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της Σαουδικής Αραβίας, γεγονός
που µου επιτρέπει να εξαγάγω τα εξής συµπεράσµατα:

Κατά πρώτον, η όποια επιφύλαξη ή καταψήφιση επί της αρχής
του νοµοσχεδίου είναι κάπως ψευδεπίγραφη, γιατί από τη στιγµή
που δεν εκφράστηκαν ουσιαστικές διαφωνίες επί των προβλεπό-
µενων ρυθµίσεων, δεν αντιλαµβάνοµαι τον λόγο που απορρίπτε-
ται συλλήβδην το νοµοσχέδιο ή αντίστοιχα δεν αντιλαµβάνοµαι
τον λόγο των επιφυλάξεων, ειδικά εφόσον είναι εκπεφρασµένη
η γνώµη όλων των πολιτικών δυνάµεων ότι η συνεργασία των
χωρών στον τοµέα του πολιτισµού έχει ευεργετική επίδραση µε
αµοιβαίο τρόπο στα µέρη που τη συνάπτουν.

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να επισηµάνω ως προς το ψευ-
δεπίγραφο των επιφυλάξεων και της καταψήφισης της παρού-
σας κύρωσης εστιάζει στον εξής συλλογισµό: Είναι γεγονός ότι
τα κράτη δεν λειτουργούν εντός του παγκόσµιου γίγνεσθαι σε
καµµία δραστηριότητά τους µε τη µέθοδο του σιλό και της απο-
µόνωσης, πολύ περισσότερο στον πολιτισµό, ο οποίος είναι ένα
υπερβατικό στοιχείο, µια συγκολλητική ουσία, αλλά και ένας πα-
ράγοντας ενδυνάµωσης και ενίσχυσης κάθε χώρας στο παγκό-
σµιο γίγνεσθαι.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ειδικά το Υπουργείο
Πολιτισµού θεωρεί ότι η πολιτική εξωστρέφεια είναι προτεραι-
ότητα και ειδικά για µια πρωτεύουσα δύναµη στον τοµέα του πο-

λιτισµού, όπως πολύ εύστοχα χαρακτήρισε τη χώρα µας η Υπουρ-
γός. Και µε την παρούσα κύρωση κάνουµε ακριβώς αυτό που υπη-
ρετούµε. Δηλώνουµε ισχυρά το «παρών» σε σηµαντικά πολιτιστικά
γεγονότα. Δηλώνουµε ισχυρά το «παρών» στην προβολή των
δικών µας θεσµικών καλών πρακτικών, την οποία θα εξάγουµε στη
Σαουδική Αραβία. Και δηλώνουµε ισχυρά το «παρών» στη διεκδί-
κηση της όσο το δυνατόν µεγαλύτερης εξαγωγής και προβολής
του δικού µας πολιτισµού στα παγκόσµια ακροατήρια.

Με αυτές τις εισαγωγικές σκέψεις προχωρώ στην ανάλυση
των ιδιαίτερων ρυθµίσεων του µνηµονίου, η ψήφιση του οποίου
θα ενδύσει µε θεσµική δυναµική µια υφιστάµενη συνεργασία και
το οποίο δοµείται σε έντεκα άρθρα.

Με το άρθρο 1 αποσαφηνίζεται ο σκοπός του µνηµονίου κα-
τανόησης και οριοθετείται το πεδίο της συνεργασίας στον τοµέα
του πολιτισµού, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας.

Στο άρθρο 2 προσδιορίζονται µε ακρίβεια τα πεδία εκδήλωσης
της συνεργασίας. Ειδικότερα, προβλέπεται συνεργασία και αν-
ταλλαγές σε πολιτιστικούς τοµείς, ανταλλαγή εµπειριών και τε-
χνογνωσίας επί των πολιτιστικών στρατηγικών σχεδίων, επί της
ανάπτυξης προγραµµάτων καλλιτεχνικής φιλοξενίας, καθώς επί-
σης και η διευκόλυνση µετακινήσεων µεταξύ πολιτιστικών ιδρυ-
µάτων, διανοούµενων και διαδικασιών που θα ενισχύσουν τις
πολιτιστικές υποθέσεις των δύο χωρών.

Στο άρθρο 3 και υπό το πρίσµα της καταπολέµησης της πα-
ράνοµης διακίνησης πολιτιστικών αγαθών διαµηνύεται η συµφω-
νία των δύο χωρών για συνεργασία απαγόρευσης κλοπής,
παράνοµης ανταλλαγής και εισαγωγής, εξαγωγής και µεταβίβα-
σης της κυριότητας πολιτιστικών αγαθών, όπως και η συµφωνία
διερεύνησης των δυνατοτήτων για τη σύναψη εκτελεστικού προ-
γράµµατος.

Περαιτέρω, το άρθρο 4 αποσαφηνίζει τα µέσα συνεργασίας,
εστιάζοντας στην ανταλλαγή αξιωµατούχων και εµπειρογνωµό-
νων, στη διοργάνωση δράσεων εκπαιδευτικού χαρακτήρα στον
πολιτισµό, αφήνοντας και τη διακριτική ευχέρεια για τη συµφω-
νία επιπρόσθετων µέσων, όπως αυτά συµφωνούνται µεταξύ των
δύο χωρών.

Στο άρθρο 5 αναφέρεται ότι τα συµβαλλόµενα µέρη αναλαµ-
βάνουν το οικονοµικό κόστος της εκπλήρωσης των υποχρεώ-
σεών τους.

Επιπρόσθετα, στο άρθρο 6 διατυπώνεται ρητά ότι οι πληρο-
φορίες και τα έγγραφα που ανταλλάσσονται µεταξύ των δύο
µερών χρησιµοποιούνται µόνο για τους σκοπούς του παρόντος
µνηµονίου, ενώ στο άρθρο 7 προβλέπεται ότι τυχόν διαφορές
που δηµιουργούνται από την ερµηνεία και την υλοποίηση του
µνηµονίου κατανόησης επιλύονται µέσω διαβουλεύσεων, διά της
διπλωµατικής οδού, χωρίς προσφυγή σε δικαστήριο.

Επισηµαίνεται παράλληλα στο άρθρο 8 ότι η συµφωνία κατα-
νόησης δεν θίγει εθνικούς κανονισµούς και νόµους ή αντίστοιχα
διεθνείς συµφωνίες στις οποίες τα δύο µέρη συµµετέχουν ήδη. 

Το άρθρο 9 αναφέρεται στη δυνατότητα του κάθε µέρους ξε-
χωριστά να παρέχει προγράµµατα ή παραρτήµατα, καθώς και
στην υποχρέωσή τους να προσδιορίζουν τις συµφωνηθείσες
δραστηριότητες και τους τρόπους συµµετοχής για κάθε µέρος. 

Στο άρθρο 10 διαµηνύεται η υποχρέωση και των δύο πλευρών
να σέβονται τα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας που απορ-
ρέουν από κάθε κοινή δραστηριότητα για έργο στο πλαίσιο του
παρόντος µνηµονίου. 

Τέλος, στο άρθρο 11 διατυπώνεται η έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, η οποία, όπως προσδιορίζεται, εκκινεί µε την ηµεροµηνία
της τελευταίας γραπτής κοινοποίησης, µε την οποία τα µέρη αλ-
ληλοενηµερώνονται για την ολοκλήρωση των εσωτερικών διαδι-
κασιών που απαιτούνται. Η ισχύς του µνηµονίου προσδιορίζεται
στα πέντε έτη, µε αυτόµατη ανανέωση για µεταγενέστερες πε-
ριόδους ίσης διάρκειας, εκτός και αν δηλωθεί από το ένα µέρος
αντίθετη βούληση. Προβλέπεται επίσης δυνατότητα τροποποί-
ησης µε αµοιβαία γραπτή συγκατάθεση και των δύο µερών. 

Τέλος, επισηµαίνεται ότι σύµφωνα και µε την έκθεση του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους, η δαπάνη επί του κρατικού προ-
ϋπολογισµού, παρά το γεγονός ότι δεν µπορεί να υπολογιστεί µε
ακρίβεια, εκτιµάται σε 3.250 ευρώ. Το εν λόγω κόστος απορρέει
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από την ανταλλαγή εµπειρογνωµόνων σε θέµατα µουσείων και
διοργάνωσης εκθέσεων. 

Κλείνοντας, θέλω να πιστεύω ότι, παρά τις όποιες ιδεολογικές
διαφορές έχουµε, το κοινό µας στοιχείο είναι η προσήλωσή µας
προς το δηµόσιο συµφέρον. Η πολιτιστική συνεργασία της Ελλά-
δας και της Σαουδικής Αραβίας είναι µια αµοιβαία επωφελής συ-
νεργασία και κυρίως είναι προς το συµφέρον της χώρας. Την
υπερψηφίζουµε, λοιπόν, και σας καλούµε να πράξετε κι εσείς το
ίδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει η κ. Σκούφα. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θέλω στην αρχή της τοποθέτησής µου να εκφράσω,
αν µη τι άλλο, τον έντονο προβληµατισµό µας και αποτροπιασµό
µας, για την ισχυρή παρουσία ΜΑΤ εχθές έξω από το Μουσείο
Κυκλαδικής Τέχνης, που εστάλησαν προφανώς µε εντολή Υπουρ-
γείων και της Κυβέρνησης. 

Τα ΜΑΤ προσπάθησαν να απωθήσουν τους Βουλευτές µας και
την Πρόεδρο του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων και ουσια-
στικά να αποκρύψουν αυτό που έγινε φανερό και µέσα από τη
σχετική συζήτηση στη Βουλή τον Σεπτέµβρη, όταν φέρατε µια
κατάπτυστη συµφωνία, η οποία κατοχυρώνει την κυριότητα προ-
ϊόντων αν όχι αρχαιοκαπηλίας, τουλάχιστον αµφισβητήσιµης
προέλευσης και γνησιότητας. Προσπάθησαν, λοιπόν, τα ΜΑΤ
εχθές να απωθήσουν τους διαµαρτυρόµενους και φυσικά να
αποκρύψουν το πανό που περιείχε την επιστηµονική αλήθεια, ότι
οι δεκαπέντε αρχαιότητες που έχουν εκχωρηθεί στον κ. Στερν µε
πρωτοβουλία της νυν ηγεσίας του Υπουργείου Πολιτισµού είναι
προϊόντα κλεµµένα. 

Ό,τι και να κάνει η Κυβέρνηση, δεν πρόκειται να σταµατήσει,
να αναχαιτίσει την ανάδειξη αυτής της επιστηµονικής αλήθειας,
ότι τα εκατόν εξήντα ένα αρχαιολογικά αντικείµενα που εκχωρή-
θηκαν βάσει της συµφωνίας σε ένα ιδιωτικό Ινστιτούτο Αρχαίου
Ελληνικού Πολιτισµού στο Ντέλαγουερ της Αµερικής είναι ελλη-
νικά. Πέντε από αυτά τα είδωλα είναι ευρήµατα παράνοµης ανα-
σκαφής, λαθρανασκαφής στην Κέρο κ.λπ., άρα είναι κλεµµένα. 

Προχωρώ τώρα στην ουσία της σηµερινής µας συζήτησης. 
Θα πω εισαγωγικά, κυρία Υπουργέ, ότι χθες στο ερώτηµά µου

και το ερώτηµά µας εάν έχει προϋπάρξει του προκείµενου µνη-
µονίου πολιτισµικής συνεργασίας της χώρας µας µε τη Σαουδική
Αραβία αντίστοιχη κουβέντα, προσπάθεια εις βάθος διαλόγου µε
τη σαουδαραβική πλευρά όσον αφορά τον τοµέα του σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, κρυφτήκατε -επιτρέψτε µου- τε-
χνηέντως πίσω από µια άκρως αντιεπιστηµονική αλήθεια, λέγον-
τας ότι το Υπουργείο Πολιτισµού µιλάει µε τον οµόλογο Υπουργό
και τις υπηρεσίες του για τα θέµατα της αρµοδιότητάς του. 

Αυτό, αν µη τι άλλο, είναι µια πολύ στενή και -επαναλαµβάνω-
αντιεπιστηµονική θεώρηση της ίδιας της έννοιας του πολιτισµού,
ο οποίος πολιτισµός, ακόµη και µε βάση τον ορισµό της UN-
ESCO, περιλαµβάνει ένα σύνολο πνευµατικών, υλικών, διανοητι-
κών, συναισθηµατικών στοιχείων που χαρακτηρίζουν µια
κοινωνία ή µια κοινωνική οµάδα, το οποίο ως σύνολο εµπεριέχει
όχι µόνο τις τέχνες και τα γράµµατα, αλλά και τους τρόπους κα-
θηµερινής ζωής, τα θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα, τα συστή-
µατα αξιών, τις παραδόσεις και τις πεποιθήσεις. 

Μην αναγκάζεστε, λοιπόν, σε µια αµηχανία ή στο πλαίσιο της
ευρύτερης δυτικής υποκρισίας απέναντι σε ένα πολύ έντονο και
υπαρκτό πρόβληµα, που λέγεται «καταπάτηση ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων στη Σαουδική Αραβία», να ενστερνίζεστε αντιεπιστη-
µονικές αλήθειες. 

Κάθε έργο τέχνης, τόσο του σύγχρονου όσο και του αρχαίου
ελληνικού πολιτισµού, βρίσκεται σε διαλεκτική σχέση µε την κα-
θηµερινή ζωή, µε το σύστηµα αξιών, µε τις αρχές, µε τα πιστεύω
ενός κοινωνικού συνόλου. Αυτό το παρατηρούµε -ξαναλέω- σε
έργα αρχαιοελληνικής τέχνης, σε έργα νεοελληνικής τέχνης και
φυσικά και στα έργα του πολιτισµού της Σαουδικής Αραβίας. 

Και για να πάω στο ερώτηµα που ξαναθέτω σήµερα, αυτό είναι
το εξής. Βάσει αυτής της συµφωνίας -πολύ θεµιτώς εγώ θα πω-
θα προβάλλονται στο ελληνικό κοινό, ας πούµε, κινηµατογραφι-
κές ταινίες σαουδαραβικής παραγωγής. Αυτές οι κινηµατογρα-
φικές ταινίες, για παράδειγµα ξαναλέω, δεν θα απεικονίζουν
στοιχεία της καθηµερινότητας των ηθών και των εθίµων της Σα-
ουδικής Αραβίας; Ή δεν θα δείχνουν την καταπίεση των γυναι-
κών στη Σαουδική Αραβία, οι οποίες ακόµη και σήµερα είναι
αναγκασµένες να κυκλοφορούν έχοντας καλυµµένο όλο το
σώµα, οι οποίες ακόµη και σήµερα, προκειµένου να οδηγήσουν
αυτοκίνητα ή για να βγουν από τη χώρα, πρέπει να ζητάνε την
άδεια των συζύγων τους, οι οποίες όταν χωρίζουν, ενώ τα µεν
αγόρια πηγαίνουν µε τις µανάδες, τα κορίτσια πηγαίνουν αναγ-
καστικά µε τον πατέρα; Είναι δυνατόν να υποστηρίζετε ότι τα
προϊόντα πολιτισµικής παραγωγής δεν αντανακλούν το πνεύµα,
την κουλτούρα; 

Και γι’ αυτό, παρά τις βαθιές διακρατικές σχέσεις που έχει η
χώρα µας µε τη Σαουδική Αραβία εδώ και αιώνες, παρά το γεγο-
νός ότι η Σαουδική Αραβία είναι µια σηµαντικότατη -ας µην κρυ-
βόµαστε- πετρελαιοπαραγωγός χώρα, παρά το γεγονός ότι
έχουµε ειδικά οικονοµικά συµφέροντα ή ενδιαφέροντα από συµ-
φωνίες µε τη Σαουδική Αραβία, σας ξαναρωτάµε σήµερα εάν σε
αυτή την ιδιαίτερης σηµασίας και περιεχοµένου και αξίας πολι-
τισµική συµφωνία, επιτέλους θα βάλετε τα θέµατα του σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στη Σαουδική Αραβία στο τραπέζι
ή αν αντίθετα θα ακολουθήσετε τη δυτική γενικά υποκρισία, η
οποία, όταν παίζονται οικονοµικά συµφέροντα, τότε ξεκινά κάθε
συζήτηση περί σεβασµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Επειδή, λοιπόν, η καταπάτηση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, το
γεγονός ότι ισχύει ακόµη ο νόµος της σαρίας, ότι ισχύουν ακόµη
οι ποινές του λιθοβολισµού, του ακρωτηριασµού µελών, της βά-
ναυσης κακοποίησης των βασανιστηρίων µέσα στις φυλακές -
είτε για µετανάστες και πρόσφυγες είτε για τις γυναίκες είτε για
τα LGBTQ άτοµα- στη Σαουδική Αραβία, το γεγονός κυρίως ότι
οι γυναίκες δεν έχουν κατακτήσει τη σηµαντική θέση στην ιστο-
ρία και την κοινωνία της Σαουδικής Αραβίας και το γεγονός επί-
σης ότι αρνείστε επίµονα να ξεκινήσετε έναν τέτοιο εις βάθος
διάλογο µε τη συγκεκριµένη χώρα, η οποία αποβλήθηκε το 2020
από το Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του ΟΗΕ, µας κάνει
να έχουµε πάρα πολλές υποψίες σε σχέση µε το ότι δεν είστε
διατεθειµένοι να ξεκινήσετε έναν τέτοιο διάλογο. 

Γι’ αυτό και ψηφίζουµε «παρών» και διατρανώνουµε ότι και γι’
αυτόν τον λόγο πρέπει να γίνει η πολιτική αλλαγή, προκειµένου
η επόµενη προοδευτική κυβέρνηση να βοηθήσει και να σταθεί
αλληλέγγυα στο σύνολο των δηµοκρατικών γυναικών και πολιτών
της Σαουδικής Αραβίας και όλων των τυχόν επίσηµων κρατικών
αρχών της συγκεκριµένης χώρας, προκειµένου να προχωρήσουν
οι τόσο αναγκαίες δηµοκρατικές µεταρρυθµίσεις στη χώρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής τον λόγο έχει ο κ. Δηµή-
τριος Κωνσταντόπουλος

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής προς κύρωση µια ακόµη διε-
θνής σύµβαση της χώρας µας και συγκεκριµένα στον χώρο του
πολιτισµού.

Κυρώνεται, λοιπόν, σήµερα και αποκτά αυξηµένη ισχύ σύµ-
φωνα µε το άρθρο 28 του Συντάγµατος το µνηµόνιο κατανόησης
στον χώρο του πολιτισµού που υπεγράφη µεταξύ της χώρας
µας, της Ελλάδας, και της Σαουδικής Αραβίας στις 22 Ιουλίου
του 2022. 
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Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να σας συγχαρώ, διότι είναι από τις
λίγες φορές που όταν αποφασίζεται κάτι κυρώνεται µέσα σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα. 

Πρόκειται για µια συµφωνία, λοιπόν, που αποτελεί συνέχεια
άλλων διεθνών συµφωνιών της χώρας µας στον χώρο του πολι-
τισµού οι οποίες έχουν έρθει προς κύρωση, τη σηµασία των
οποίων έχουµε αναδείξει από όλες τις πλευρές. 

Το µνηµόνιο κατανόησης Ελλάδας - Σαουδικής Αραβίας, αγα-
πητοί συνάδελφοι, θέτει σε νέες βάσεις τη συνεργασία των δύο
χωρών στον τοµέα του πολιτισµού. Με το µνηµόνιο αυτό οι δύο
χώρες επιβεβαιώνουν τους µακροχρόνιους δεσµούς φιλίας που
τις συνδέουν και µάλιστα αναγνωρίζουν τη σηµασία του πολιτι-
σµού για την ενδυνάµωση των διµερών σχέσεών τους. Καταγρά-
φουν τη θέληση για συνεργασία µεταξύ των δύο κρατών σε
πλήθος πολιτιστικών τοµέων, όπως η αρχιτεκτονική, το σχέδιο,
οι παραστατικές τέχνες, ο κινηµατογράφος, η πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, τα µουσεία. 

Επίσης, οι δύο χώρες στοχεύουν στην ανταλλαγή γνώσεων και
εµπειριών στον τοµέα της προστασίας και ανάδειξης της πολιτι-
στικής κληρονοµιάς και ιδιαίτερα στη διοργάνωση καλλιτεχνικών
και πολιτιστικών εκδηλώσεων, ώστε οι δύο λαοί να έρθουν όσο
το δυνατόν πιο κοντά. 

Προβλέπεται ακόµα η διευκόλυνση των διαδικασιών για µετα-
κινήσεις µεταξύ των πολιτιστικών ιδρυµάτων και διανοουµένων,
καθώς και η ανάπτυξη προγραµµάτων καλλιτεχνικής φιλοξενίας
µεταξύ κυβερνητικών και ιδιωτικών ιδρυµάτων µεταξύ των δύο
χωρών. 

Θα ήθελα να σταθώ, αγαπητοί συνάδελφοι, στο άρθρο 3 του
µνηµονίου, που προβλέπει τη συνεργασία των µερών απέναντι
στην παράνοµη διακίνηση πολιτιστικών αγαθών. Έτσι, προβλέ-
πεται η συνεργασία στον τοµέα της απαγόρευσης κλοπής, της
παράνοµης ανασκαφής και της παράνοµης διακίνησης πολιτιστι-
κών αγαθών. Αυτό βέβαια είναι ό,τι πιο σηµαντικό. Μάλιστα εδώ
θα έλεγα ότι στην κατεύθυνση αυτή αναφέρεται ρητά στο µνη-
µόνιο ότι «τα µέρη θα διερευνήσουν τη δυνατότητα σύναψης
σχετικού εκτελεστικού προγράµµατος ως προς την αποτελεσµα-
τικότητα για την καταπολέµηση». 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε το τεράστιο πρόβληµα
των λαθραίων ανασκαφών στη χώρα µας, των λεηλασιών άγνω-
στων αρχαιολογικών χώρων, της παράνοµης εµπορίας, της δια-
κίνησης ελληνικών αρχαιοτήτων στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.
Αντίστοιχα, η Σαουδική Αραβία είναι µια χώρα µε πλούσια ιστορία
και πολιτισµό, τον οποίο και αυτή καλείται από την πλευρά της
να στηρίξει και να διαφυλάξει. Συµφωνίες, λοιπόν, σαν τη σηµε-
ρινή µόνο θετικά µπορούν να λειτουργήσουν και για τις δύο
χώρες για την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς και της
χώρας µας αλλά και της Σαουδικής Αραβίας. 

Μάλιστα σε αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ, µε δεδοµένο ότι
η Σαουδική Αραβία είναι µια χώρα που δεν δεσµεύεται από την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία, δηλαδή από το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, όπου
η προστασία των πολιτιστικών αγαθών βρίσκεται στο επίκεντρο,
θα ήθελα να θυµίσω ότι η χώρα µας έχει συνάψει και αντίστοιχες
συµφωνίες για την καταπολέµηση της παράνοµης διακίνησης πο-
λιτιστικών αγαθών και µε άλλες χώρες, ακόµα και εκτός Ευρώ-
πης, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες και τα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα. 

Στο άρθρο 4 προβλέπεται η ανταλλαγή αξιωµατούχων και εµ-
πειρογνωµόνων του πολιτιστικού χώρου µεταξύ των δύο χωρών
καθώς και η διοργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και ερ-
γαστηρίων, προγραµµάτων ανάπτυξης ικανοτήτων και σεµινα-
ρίων για καλλιτέχνες και διανοούµενους και εν γένει
εργαζόµενους στον χώρο του πολιτισµού και από τις δύο χώρες.

Τέλος, προβλέπονται λεπτοµέρειες για την κάλυψη των εξό-
δων που συνεπάγεται η εφαρµογή του µνηµονίου για την επί-
λυση των διαφορών που θα ανακύψουν και για την προστασία
του απορρήτου και των δικαιωµάτων της πνευµατικής διαδικα-
σίας του κάθε µέρους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Ελλάδα µας και η Σαουδική Αραβία
είναι οι δύο χώρες µε σηµαντική πολιτιστική κληρονοµιά και
µέσω του µνηµονίου κατανόησης µπορούν να αναπτύξουν περισ-
σότερο τη συνεργασία τους και να φέρουν τους πολίτες σε

επαφή, γιατί µιλάµε για πολίτες µε διαφορετική κουλτούρα. 
Ταυτόχρονα, διανοίγονται νέοι ορίζοντες για τους καλλιτέχνες

και τους εργαζόµενους στον χώρο του πολιτισµού. Ας µην ξε-
χνάµε ότι η Σαουδική Αραβία αποτελεί µια χώρα ισχυρή, µε
ισχυρή οικονοµία, µε την οποία η χώρα µας συνδέεται µε ιστορι-
κούς δεσµούς φιλίας. Η σύµβαση αυτή συµβάλλει στο γενικό-
τερο πλαίσιο της συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών, γεγονός
που ενισχύει τη διεθνή θέση της χώρας µας. 

Θέλω, όµως, ωστόσο να υπογραµµίσω ότι, παρά την ιδιαίτερη
σηµασία της σύµβασης αυτής η παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ, το Κί-
νηµα Αλλαγής είναι απόλυτα αντίθετο µε τις κατάφωρες παρα-
βιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και τα εγκλήµατα πολέµου
στο εξωτερικό που συνεχίζει η Σαουδική Αραβία και καταδικά-
ζουµε απερίφραστα την καταστολή δικαιωµάτων της ελευθερίας
της έκφρασης, της συνάθροισης, της µετακίνησης, τις κατά-
φωρα άδικες δίκες εις βάρος ακτιβιστών, τη νοµοθετική µερολη-
ψία εις βάρος των γυναικών, τη σεξιστική βία, τις διακρίσεις και
βεβαίως τις εκτελέσεις, που έχουν υπερδιπλασιαστεί από το
2020.

Ο σεβασµός, αγαπητοί συνάδελφοι, στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα για εµάς είναι αδιαπραγµάτευτος. Αυτό, όµως, είναι ένα ιδι-
αίτερο ζήτηµα, που χρειάζεται τη συλλογική και άµεση απάντηση
από τη διεθνή κοινότητα. Ωστόσο πρέπει να τονιστεί, αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι ο πολιτισµός είναι εργαλείο υψηλής στρατηγι-
κής και ήπιας ισχύος για την εµπέδωση δηµοκρατικών αξιών και
αυτό πρέπει να ακολουθηθεί.

Διεθνείς συµβάσεις, λοιπόν, όπως αυτή που συζητάµε σήµερα,
που συµβάλλουν µε άµεσο τρόπο στην ανάπτυξη της πολιτιστι-
κής δραστηριότητας, αλλά και στην προστασία της πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς, ενισχύουν τη θέση της χώρας µας και συµβάλ-
λουν φυσικά στην ανάπτυξη διεθνών συνεργασιών και φιλικών
σχέσεων µε τους πολίτες των άλλων χωρών. Γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ,
το Κίνηµα Αλλαγής ψηφίζει «ναι» στο µνηµόνιο κατανόησης µε
τη Σαουδική Αραβία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο εκ µέρους του ΜέΡΑ25 έχει ο κ. Γρηγοριάδης.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε, που µου δίνετε τον λόγο κι ευχαριστώ τον κύριο που, όπως
έχουµε πει -είναι η µόνιµη επωδός- καθάρισε εδώ, ενώ δεν οφεί-
λει, δεν είναι υγειονοµικός, είναι κλητήρας, υπάλληλος της Βου-
λής µας.

Ευχαριστώ κατ’ αρχάς την Ελληνική Λύση και τον σύντροφο
κ. Δελή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που µου παρα-
χώρησαν τη θέση τους. Τα µικρά κόµµατα δεν προλαβαίνουν να
τα κάνουν όλα. Σας ευχαριστώ πολύ, αγαπητοί συνάδελφοι και
συναδέλφισσες.

Ας ξεκινήσω και εγώ µόνο για τριάντα δευτερόλεπτα, αγαπητή
κυρία Υπουργέ, από το νοµοσχέδιο, τη σύµβαση δυστυχώς για
την ίδρυση του µουσείου στο Ντέλαγουερ που σας εκθέτει και
µας εκθέτει και εµάς µαζί σας.

Ξέρετε καλύτερα από εµένα, αγαπητή κυρία Υπουργέ, έχετε
ακούσει για το πόρισµα του δόκτορος Τσιρογιάννη, γνωρίζετε
ότι µετά την έρευνά του αποκάλυψε αναντίρρητα -παγκοσµίως
το αποκάλυψε, όχι µόνο στην Ελλάδα- ότι το ειδώλιο µε τον
αριθµό «29» της συλλογής Στερν είναι προϊόν αρχαιοκαπηλίας,
βρισκόταν πριν από τη συλλογή Στερν στη συλλογή Μπεκίνα, ο
οποίος είναι διάσηµος, παγκόσµιας φήµης, Ιταλός αρχαιοκάπη-
λος. 

Και βεβαίως, όπως από την αρχή σάς είπε το ΜέΡΑ25 µέσω
εµού, του στόµατός µου, αυτό, κυρία Υπουργέ, ήταν προφανές
και ήταν προφανές από το γεγονός ότι δεν είχατε όσα ζητούσε
ο νόµος, δεν είχατε δηλαδή τα πιστοποιητικά που όφειλε να έχει
ο κάθε κ. Στερν ότι αυτά δεν είναι προϊόντα λαθρανασκαφών, ότι
αυτά δεν έχουν βγει παράνοµα από τη χώρα µας και ότι αυτά δεν
βρίσκονται παράνοµα στην κατοχή του. 

Είναι τρεις διαφορετικές παρανοµίες για τις οποίες οφείλατε,
πριν φέρετε εδώ στη Βουλή µια τέτοια σύµβαση που µας εκθέτει
διεθνώς, επαναλαµβάνω, να τα είχατε στα χέρια σας. Δεν τα εί-
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χατε, όπως δεν είχατε ούτε το τι είδους άνθρωποι ήταν αυτοί που
αποτελούν το Δ.Σ. του νεοσυσταθέντος, υποτίθεται της οικογέ-
νειας Γουλανδρή, µουσείου στο Ντέλαγουερ. 

Τώρα, λοιπόν, εκτεθήκαµε παγκοσµίως για άλλη µια φορά.
Είναι προφανές ότι στην περίπτωση -και µόνο- που δεν είναι όλα
πλαστά -γιατί είναι πάρα πολύ πιθανόν τέτοιος παγκόσµιος απα-
τεώνας να είναι ο κ. Στερν, να είναι όλα πλαστά, παρασιτικός ολι-
γάρχης είναι τεραστίων διαστάσεων-, σε αυτή την περίπτωση,
είναι βέβαιο ότι είναι προϊόντα λαθρανασκαφής, αρχαιοκαπηλίας,
παράνοµης εξόδου από τη χώρα µας. 

Κι εσείς κάνετε συµφωνία µε τον κλέφτη! Είναι ντροπή αυτό,
κυρία Υπουργέ. Αυτό κάνετε. Και σας προειδοποιήσαµε µε καλή
πίστη από εδώ πριν από έναν µήνα να µην το κάνετε, να µη µιλάτε
µε κλέφτες, να παίρνετε την αστυνοµία και να κάνετε αγωγές σε
κλέφτες, όχι να συνδιαλέγεστε και να συνεταιρίζεστε µαζί τους
και µάλιστα στο όνοµα όλων µας. 

Όπως έχουµε πει -και θα είµαι σύντοµος, κυρία Πρόεδρε και
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι-, πρόκειται για µια συµφωνία αν-
ταλλαγής πολιτισµού. Τι είδους πολιτισµό θα ανταλλάξουµε µε
φασίστες του αισχίστου είδους, κυρία Υπουργέ; Τι είδους πολι-
τισµικές αξίες µπορεί να ανταλλάξει µια δηµοκρατική χώρα σαν
τη δική µας µε ένα αµιγώς δικτατορικό, καθαρά φονταµενταλι-
στικό καθεστώς, το καθεστώς των Σαούντ; Μήπως στο πεδίο των
ιµπεριαλιστικών πολέµων, όπου διαπρέπει η Σαουδική Αραβία;

Η χώρα δεν φταίει. Αυτοί που την κυβερνούν φταίνε, οι φασί-
στες, ο οίκος Σαούντ, που διαπρέπει ξέρετε πού; Στον βοµβαρ-
δισµό εδώ και σχεδόν δεκαπέντε συναπτά χρόνια της Υεµένης,
όπου, αν δεν το ξέρετε, σας ενηµερώνουµε εµείς, στο ΜέΡΑ25,
ότι υπάρχουν δεκάδες, αν όχι εκατοντάδες, αποκαλύψεις -συ-
στηµατικά προκύπτει- ότι βοµβαρδίζει σχολεία. 

Έφυγαν και τα παιδιά από το σχολείο να µας ακούσουν, να
φρίξουν µε τη Βουλή τους, που συνεργάζεται και συµφωνεί πο-
λιτισµικά µε αυτά τα καθάρµατα. Συγγνώµη για την έκφραση. Ας
µε µηνύσει και ο οίκος Σαούντ. 

Διότι για καθάρµατα πρόκειται, όταν κρεµάνε οµοφυλόφιλους,
όταν κρεµάνε µοιχούς, όταν µαστιγώνουν δηµοσίως µοιχούς,
όταν, όπως είπε η συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορεί µια γυ-
ναίκα να οδηγεί αυτοκίνητο, όταν χωρίζει και πρέπει να πάει στον
µπαµπά της. Ίσως το «καθάρµατα» να είναι λάθος. Πρόκειται για
προϊστορία της ανθρωπότητας. 

Εµείς δεν θέλουµε πολιτισµό και πολιτισµικές σχέσεις µε κα-
θεστώτα, µε τον οίκο Σαούντ, που ανήκει εµφανώς στην προϊστο-
ρία της ανθρωπότητας. Τα ξέρετε, δολοφονία δηµοσιογράφων
µέσα στο προξενείο της Σαουδικής Αραβίας στην Κωνσταντινού-
πολη. Μπήκαν και τεµάχισαν τον µακαρίτη Κασόγκι, αν θυµάµαι
καλά. Δεν τα ξέρετε όλα αυτά; Τα ξέρετε. Δεν είστε τόσο αφε-
λείς. Είστε όµως, κυρία Υπουργέ, τόσο κυνική.

Σας επαναλαµβάνω, δεκάδες είναι οι αναφορές του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών -τι πιο ουδέτερο, αχρωµάτιστο πολιτικά
και ιδεολογικά;- ότι συστηµατικά η Σαουδική Αραβία σας, του
οίκου Σαούντ, βοµβαρδίζει σχολεία. Έχουν αδυναµία να σκοτώ-
νουν παιδάκια αυτοί οι άνθρωποι. 

Δεν σας ενδιαφέρει τι πράττει το καθεστώς, δεν σας ενδιαφέ-
ρουν οι κατάφωρες παραβιάσεις βασικών ανθρωπίνων δικαιωµά-
των και η σκληρή µοναρχική δικτατορία που µε σιδηρά πυγµή
κυβερνά και µε δηµόσιες εκτελέσεις. Δηµιουργείτε ανίερες συµ-
µαχίες, που ούτε καν τέτοιες δεν είναι, αν θέλετε τη γνώµη µου,
καθώς το µόνο που κάνετε στην πραγµατικότητα είναι να τους
ξεπλένετε. 

Λειτουργεί αυτή η συµφωνία -γι’ αυτό ποιος ξέρει τι ανταλλάγ-
µατα δίνουν;- µε όλες τις χώρες που την κάνουν ως νοµιµοποι-
ητικός µηχανισµός. Κάθε τέτοια συµφωνία µε ένα πολιτισµένο
κράτος -που δεν εκτελεί τους πολίτες του γιατί έχουν άλλη σε-
ξουαλική συµπεριφορά ή γιατί «ατύχησαν» να γεννηθούν γυναί-
κες και απάτησαν µια φορά τον άντρα τους- δεν µπορεί να
µπαίνει σε τέτοιες συµφωνίες και δεν µπορεί να νοµιµοποιεί ένα
τέτοιο φονταµενταλιστικό καθεστώς. 

Σε αυτό, λοιπόν, στη νοµιµοποίηση αποσκοπούν οι δήθεν συµ-
φωνίες και στο να καταστήσουν το καθεστώς Σαούντ, που είναι
δολοφονικό και δικτατορικό, δήθεν νοµιµοφανές στη διεθνή
κοινή γνώµη. 

Όµως, κυρία Υπουργέ -και τελειώνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε-
, κανένα πρόσκαιρο και αβέβαιο υλικό όφελος δεν είναι ικανό να
σβήσει για τη χώρα µας µια τέτοια ρετσινιά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, άνθρωποι που τυχόν µας ακούτε από εκεί έξω. Γιατί; 

Διότι δεν είναι ανώνυµη εταιρεία η Ελλάδα µας, να αλλάζει
όποτε θέλει κάθε κυβέρνηση ΑΦΜ και brand name. Όχι, είναι
χώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και οι γραπτές συµφωνίες
σαν αυτή που µένουν τραυµατίζουν το κύρος της χώρας, όλων
µας, διαχρονικά. Αργότερα τα παιδιά µας θα ντρέπονται που
συµφωνούσαµε µε εκτελεστές ανθρώπων που απλώς ήθελαν να
είναι ελεύθεροι. Θα ντρέπονται! 

Εν πάση περιπτώσει, κλείνω µε αυτό το τελευταίο που θέλω
να πω. Υπάρχει και µια αντίφαση εδώ. Την ίδια στιγµή που η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -και ίσως και το ΠΑΣΟΚ να συµ-
φωνεί σε αυτό- λέει ότι υφιστάµεθα όλα αυτά που υφιστάµεθα
µε τον πληθωρισµό, µε το ακριβό ρεύµα, µε το πετρέλαιο, επειδή
στηρίζουµε και είµαστε αµετακίνητοι από τις ανθρωπιστικές
αρχές και τις δηµοκρατικές µας αξίες την Ουκρανία, εσείς οι νε-
οφιλελεύθεροι, λοιπόν, που έχετε βάλει όλον τον λαό σε αυτή
την περιπέτεια, στηρίζοντας µε τέτοια µανία την Ουκρανία -και
δεν λέω ότι κάνετε άσχηµα, στηρίξτε τη όσο θέλετε, όχι βέβαια
τόσο µονόπλευρα, αλλά κάντε το-, προχωράτε σε συµφωνίες µε
το πλέον ολοκληρωτικό φασιστικό καθεστώς του πλανήτη. 

Λοιπόν τι άλλο να πω; Αιδώς, Αργείοι! 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Και τώρα τον λόγο έχει ο κ. Δελής εκ µέρους του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι χρειάζεται µια διευκρίνιση σε αυτό που είπε στην

οµιλία του ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για τη συλλήβδην
αντιµετώπιση αυτής της σύµβασης. Νοµίζω ότι είναι η µόνη επι-
τρεπόµενη τακτική, µε βάση τον νοµοθετικό κανονισµό τέτοιου
είδους νοµοθετηµάτων. Ή συνολικά το ψηφίζεις ή συνολικά το
απορρίπτεις. Δεν έχεις άλλη δυνατότητα. Δεν µπορείς να επιλέ-
ξεις κάποια άρθρα για να τα ψηφίσεις ή κάποια να µην τα ψηφί-
σεις. Αυτή είναι η διαδικασία. 

Εν πάση περιπτώσει, πρόκειται για ένα µνηµόνιο κατανόησης
το σηµερινό, για µια µορφωτική, δηλαδή, συµφωνία, η οποία -και
αυτό είναι το βασικό της χαρακτηριστικό- καλείται να υπηρετήσει
και αυτή τις επιχειρηµατικές ανάγκες των οµίλων της πολιτιστι-
κής βιοµηχανίας, που ανθεί τα τελευταία χρόνια. 

Η κυρία Υπουργός βεβαίως προχθές το είπε λίγο πιο κοµψά,
αναφέροντας ότι το µνηµόνιο αφορά σε φορείς και απασχολού-
µενους για συµµετοχή σε πολιτιστικά φεστιβάλ. Αλλά και σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική έκθεση, η συµφωνία των δύο χωρών
αφορά στους φορείς της πολιτιστικής τους κληρονοµιάς αλλά
και στους φορείς του σύγχρονου πολιτισµού τους, όπως η αρχι-
τεκτονική, ο κινηµατογράφος, ο οπτικοακουστικός τοµέας και
άλλα, δηλαδή αφορά στις µεγάλες τεχνικές και κατασκευαστικές
εταιρείες που δραστηριοποιούνται στη Σαουδική Αραβία και τη
Μέση Ανατολή και στις εταιρείες της εγχώριας και διεθνούς πο-
λιτιστικής βιοµηχανίας, οι οποίες εµπορεύονται, ως γνωστόν, τον
πολιτισµό.

Τώρα αντικειµενικά, είτε κανείς θέλει να το βλέπει είτε δεν
θέλει να το βλέπει, και αυτή η συµφωνία εντάσσεται σε αυτό το
ευρύτερο πλαίσιο των πολιτικοστρατιωτικών σχέσεων του ελλη-
νικού κράτους, της ελληνικής αστικής τάξης δηλαδή, µε την άρ-
χουσα τάξη, τους βασιλιάδες, τους εµίρηδες, τους σεΐχηδες της
Σαουδικής Αραβίας. 

Αποτελεί δε η συµφωνία αυτή, όπως και οι υπόλοιπες δεκα-
πέντε σε άλλους τοµείς, τον καρπό της πρόσφατης καλοκαιρινής
επίσκεψης του Σαουδάραβα πρίγκιπα, παρακαλώ, στη χώρα µας,
οπότε και είδαµε τότε µε αφορµή την επίσκεψη αυτή τους χα-
ριεντισµούς της ηγεσίας της χώρας µας µε ένα κράτος-δολο-
φόνο, όπου εκτός από τον θάνατο που σκορπάει σε άλλες χώρες
της Μέσης Ανατολής, παραδείγµατος χάριν στην πολύπαθη Υε-
µένη, πρωταγωνιστεί -και αυτό δεν το λέµε µονάχα εµείς, το λέει
ο ίδιος ο ΟΗΕ- στην κατάφωρη παραβίαση στοιχειωδών ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, ιδιαίτερα των γυναικών και των παιδιών. Δεν
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πάει, άλλωστε, και πολύς καιρός από την αποτρόπαια εξόντωση
του δηµοσιογράφου Κασόγκι. 

Θα µου πείτε βέβαια ότι αυτά αποτελούν ψιλά γράµµατα για
την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ και την ηγεσία της χώρας
µας, αφού η Σαουδική Αραβία αποτελεί ως γνωστόν σύµµαχο
στρατηγικό για αυτούς. Έτσι, ενώ περισσεύουν τόσο από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όσο και από τους συµµάχους
της οι επικλήσεις στις λεγόµενες δυτικές αξίες, στον αγώνα τάχα
ενάντια στον ολοκληρωτισµό και τους αυταρχικούς ηγέτες όταν
συναντιούνται µε τους εκπροσώπους τέτοιων µεσαιωνικών καθε-
στώτων, όπως η Σαουδική Αραβία, όλα είναι µέλι-γάλα, αφού το
ψητό περιλαµβάνει επενδύσεις και πολύ µεγάλες προσδοκίες για
το κεφάλαιο. Τότε θυµούνται ότι δεν είναι σωστή η αποµόνωση,
δεν είναι σωστή επιλογή οι αποκλεισµοί. 

Θυµίζουµε βέβαια εδώ ότι αυτή η σχέση δεν είναι χθεσινή, δεν
είναι τωρινή. Έχει καιρό. Έχει προηγηθεί η αποστολή συστοιχίας
πυραύλων Πάτριοτ µε το προσωπικό τους -ογδόντα στελέχη των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων- στη Σαουδική Αραβία, παρα-
καλώ, ενώ και επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, για όσους δεν έχουν
κοντή µνήµη, υπήρχαν δοσοληψίες στρατιωτικού υλικού µε τη
χώρα αυτή. 

Πότε τώρα αποφασίζεται η αποστολή των Πάτριοτ, αυτού του
υπερσύγχρονου αντιαεροπορικού συστήµατος; Μα την ώρα
ακριβώς που η επιθετικότητα της Τουρκίας απέναντι στη χώρα
µας εντείνεται και οι απειλές αναβαθµίζονται συνεχώς. Πρό-
σφατα µάλιστα και µε πυραύλους βαλλιστικούς και, όπως πάντα
φυσικά, µε τις πλάτες του ΝΑΤΟ, των Αµερικανών και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Η παρούσα συµφωνία την οποία συζητάµε υπεγράφη στην
Αθήνα στις 26 Ιουλίου του 2022, δηλαδή πριν από τρεις-τέσσερις
µήνες. Όπως βλέπουµε, αυτή η συµφωνία, αυτό το µνηµόνιο κα-
τανόησης -σε αντίθεση µε άλλες αντίστοιχες, που περιµένουν
χρόνια και χρόνια εκεί, µέσα στα συρτάρια των Υπουργείων- προ-
ωθείται ταχύτατα, µέσα σε τρεις µήνες, προς κύρωση και αυτό -
το είπαµε και στην επιτροπή- δεν είναι καθόλου, µα καθόλου,
τυχαίο. Υπαγορεύεται από τις ταχύτατα αναπτυσσόµενες πολι-
τικοστρατιωτικές σχέσεις του ελληνικού κράτους µε το Βασίλειο
της Σαουδικής Αραβίας. 

Παρακάτω ως ένας από τους στόχους αυτής της µορφωτικής
συµφωνίας αναφέρεται το εξής: Η ανταλλαγή γνώσεων και εµ-
πειριών σε σχέση µε τη νοµοθεσία και τις πολιτικές που αφορούν
τον πολιτισµό. Εδώ µπορεί, όπως προχθές η κυρία Υπουργός, να
λέει ότι µόνο εξαγωγή ελληνικής νοµοθεσίας πρόκειται να γίνει,
το κείµενο όµως ρητά αναφέρεται σε ανταλλαγή και στην ανταλ-
λαγή δεν δίνεις, αλλά παίρνεις κιόλας. 

Πράγµα που σηµαίνει ότι η χώρα µας, η Ελλάδα µπορεί -δεν
λέω ότι θα γίνει υποχρεωτικά, αλλά µπορεί, αυτό λέει η συµφω-
νία- να αντλήσει γνώσεις και εµπειρία και να αξιοποιήσει τη νο-
µοθεσία και τις πολιτικές της Σαουδικής Αραβίας, µιας χώρας,
όπως είπαµε, φεουδαρχικής, µεσαιωνικής, όπου ακόµα και τα
στοιχειώδη δικαιώµατα της γυναίκας είναι ανύπαρκτα. Και εµείς
στην Ελλάδα θα πάρουµε, λέει, από εκεί καλές ιδέες και πρακτι-
κές για τον πολιτισµό µας. Αυτό προβλέπει η συµφωνία. Αυτό κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε. Με βάση φυσικά όλα όσα είπαµε ως
τώρα καταψηφίζουµε αυτό το µνηµόνιο κατανόησης µε τη Σαου-
δική Αραβία συλλήβδην, γιατί δεν έχουµε άλλη επιλογή. Αυτή
είναι η διαδικασία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ηλιούπο-
λης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου εκ µέρους της
Ελληνικής Λύσης. 

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Σαουδική
Αραβία έχει µία από τις χειρότερες θέσεις αναφορικά µε τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα στον κόσµο εδώ και δεκαετίες. Χρόνο µε
τον χρόνο οργανώσεις, όπως η Διεθνής Αµνηστία, αναφέρουν
τις παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στη χώρα, καθώς,
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της χώρας, πολλά εξ αυτών -συµπε-
ριλαµβανοµένης της ελευθερίας του λόγου και του δικαιώµατος
σε δίκαιη δίκη- περιορίζονται ή δεν παρέχονται καν. 

Παρά το γεγονός ότι έχουν σηµειωθεί κάποιες συµβολικές
πρόοδοι, όπως η παροχή δυνατότητας στις γυναίκες να οδη-
γούν, αυτές στην πραγµατικότητα είναι απλώς συµβολικές προ-
σπάθειες συγκάλυψης της πραγµατικότητας. Οι γυναίκες
παραµένουν πολίτες δεύτερης ευκαιρίας, εξακολουθούν να µην
µπορούν να παντρευτούν ή να λάβουν υγειονοµική περίθαλψη
χωρίς την άδεια των ανδρών κηδεµόνων τους. Αυτή η κηδεµονία
υπάρχει εδώ και δεκαετίες και ο υπόλοιπος κόσµος δυστυχώς
την ανέχεται. 

Όλα αυτά προφανώς δεν γίνεται να τα επαινούµε εν έτει 2022.
Ο πολιτισµός δεν είναι µόνο τα αρχιτεκτονικά δηµιουργήµατα,
τα σπουδαία αγάλµατα και οι θεατρικές παραστάσεις. Απλώνεται
παντού γύρω µας στην καθηµερινή ζωή και είναι υποκριτικό να
κλείνουµε τα µάτια σε πρακτικές που θα έπρεπε να έχουν εξα-
λειφθεί. Παρά το γεγονός ότι η Σαουδική Αραβία καταβάλλει
προσπάθειες ούτως ώστε να «ικανοποιήσει» τη διεθνή κοινή
γνώµη, θα πρέπει σε κάποιον βαθµό να αντιµετωπίσουµε µε σκε-
πτικισµό τα κίνητρα της χώρας για τις µικρές αλλαγές, που θα
έπρεπε να ήταν αυτονόητες στις µέρες µας. Με άλλα λόγια, αυτά
τα µικρά βήµατα, όπως και η σχετικά πρόσφατη δηµιουργία
Υπουργείου Πολιτισµού στη χώρα, κινούνται µεν σε θετική κα-
τεύθυνση, όµως δεν γίνεται να παραβλέψουµε το γεγονός ότι αν-
τιπροσωπεύουν µόνο την κορυφή του παγόβουνου. 

Διατηρούµε σοβαρές επιφυλάξεις αναφορικά µε το παρόν
µνηµόνιο, καθώς η χώρα µας δεν ξέρουµε κατά πόσο µπορεί να
ωφεληθεί στο κοµµάτι του πολιτισµού από ένα κράτος που µόλις
πριν από λίγα χρόνια ίδρυσε σχετικό Υπουργείο. Σαφή ερωτηµα-
τικά υπάρχουν για το άρθρο 4, όσον αφορά στην ανταλλαγή
αξιωµατούχων και εµπειρογνωµόνων, τη διοργάνωση εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων, εργαστηρίων, σεµιναρίων κ.λπ.. Ποιο είναι
το µέγεθος της επιβάρυνσης του προϋπολογισµού, ειδικά την
περίοδο που διανύουµε, που η ακρίβεια µαστίζει τα ελληνικά νοι-
κοκυριά; Αυτά δεν πρέπει επ’ ουδενί να µένουν γενικά και αόρι-
στα.

Οι ίδιες επιφυλάξεις και τα ίδια ερωτηµατικά ισχύουν και για
το άρθρο 5, όπου ορίζεται ότι κάθε µέρος µε την επιφύλαξη των
διαθέσιµων πόρων του αναλαµβάνει το οικονοµικό κόστος της
εκπλήρωσης των υποχρεώσεών του στο υπό κύρωση µνηµόνιο
κατανόησης. Πότε θα µάθουµε αυτό το κόστος; Αφού ψηφιστεί;
Ψήφος εν λευκώ µε τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων
δεν νοείται.

Με το άρθρο 7 προβλέπεται η φιλική διευθέτηση, µέσω της δι-
πλωµατικής οδού, οποιασδήποτε διαφοράς ήθελε προκύψει από
την εφαρµογή της παρούσας συµφωνίας. Σε όλες τις συµβάσεις
µπορεί να υπάρχουν διαφωνίες, για την επίλυση των οποίων µπο-
ρεί επίσης να τύχει να χρειαστεί να µεσολαβήσει κάποια επι-
τροπή. Το να απαγορεύεται η προσφυγή σε δικαστήριο ή
επιτροπή για τη διευθέτηση τυχόν διαφορών, αν µη τι άλλο, είναι
ιδιαιτέρως δεσµευτική επιλογή. Τα δύο µέρη προσδιορίζουν µε-
ταξύ άλλων τις οικονοµικές τους υποχρεώσεις, όπως επισηµαί-
νεται στο άρθρο 9, χωρίς να υπάρχει πάλι κάποιος, έστω
προσδιοριστικός, παράγοντας των υποχρεώσεων αυτών ή έστω
µια τάξη µεγέθους.

Στο άρθρο 2, αναφορικά µε την έγκριση προγραµµάτων και
παραρτηµάτων του µνηµονίου κατανόησης, αυτά θα εγκρίνονται
µε κοινή απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού και
των κατά περίπτωση αρµοδίων Υπουργών. Είµαστε ξεκάθαρα αν-
τίθετοι σε τέτοιου είδους εξουσιοδοτικές διατάξεις. Τα θέµατα
των διµερών σχέσεων της χώρας πρέπει να περνούν από τη
Βουλή, τελεία και παύλα.

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι ο πολιτισµός µας,
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ως το άθροισµα των πνευµατικών και υλικών έργων της παιδείας,
της µόρφωσης, των αξιών, των παραδόσεων και των εθίµων του
λαού µας, έχει ανάγκη από ανάδειξη και προστασία περισσότερο
από ποτέ και επιφυλασσόµαστε αν τέτοιου είδους µνηµόνια οδη-
γούν προς αυτή την κατεύθυνση. 

Ας µην ξεχνάµε τέλος ότι η εθνική αιµορραγία από τη φυγή
των εξακοσίων πενήντα χιλιάδων και πλέον νέων της πατρίδας
µας στο εξωτερικό, που αναγκάστηκαν να αναζητήσουν µία αξιο-
πρεπή εργασία και ένα ασφαλές εργασιακό περιβάλλον, πρέπει
επιτέλους να θεραπευτεί και να ανατραπεί, µε την παροχή πε-
ρισσότερων κινήτρων για την επιστροφή τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κυρία συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 4ο Γυµνάσιο Θήβας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αναγνωστοπούλου, Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω µε µία εικόνα από τα χθεσινοβραδινά, από αυτά
που συνέβησαν έξω από το ιδιωτικό πάρτι που στήθηκε στο Μου-
σείο Κυκλαδικής Τέχνης. Προσπάθησα να προσεγγίσω την πε-
ριοχή για να πάω ανάµεσα στους µεµψίµοιρους, όπως µας
αποκάλεσε ο Πρωθυπουργός, δηλαδή στους κακοµοίρηδες,
στους γκρινιάρηδες. Έστριψα την Κουµπάρη µε το βουλευτικό
αυτοκίνητο, προχώρησα προς τα επάνω και έπεσαν πάνω στο
αυτοκίνητο δύο, τρεις, τέσσερις -δεν µπόρεσα να καταλάβω-
αστυνοµικοί, οι οποίοι χτύπαγαν µε τις γροθιές τους το αυτοκί-
νητο. Δεν καταλάβαινα. «Φύγετε, φύγετε» φώναζαν. Μέσα στον
πανικό βγήκα, βέβαια, και λέω «γιατί το χτυπάτε;» Μου λένε «έρ-
χεται ο Πρωθυπουργός». Λέω «ωραία, δεν ενοχλούµε, είµαστε
πιο πάνω». «Όχι, φύγετε, φύγετε» µε ουρλιαχτά. Αυτά για την
ιστορία των µεµψίµοιρων αυτής της χώρας. 

Ο Πρωθυπουργός µίλησε χθες σε αυτόν τον γυρισµό. Σταµά-
τησε ο επαναπατρισµός, έγινε γυρισµός. Δεκαπέντε από τις εκα-
τόν εξήντα µία αρχαιότητες. Διαβάζω κατά λέξη αυτά που είπε:
«Όταν είχα την ευκαιρία προσωπικά να επισκεφθώ την οικία του
συλλέκτη και να δω περί τίνος επρόκειτο τότε αντελήφθην γιατί
αυτή η προσπάθεια έπρεπε τελικά να τελεσφορήσει, όπως και
τελεσφόρησε». Ο Πρωθυπουργός της χώρας πηγαίνει ιδιωτική
επίσκεψη στο σπίτι ενός συλλέκτη, µε ή χωρίς εισαγωγικά, για
να δει µια συλλογή η οποία αποδεδειγµένα -δεν χρειάζεται να
πούµε τίποτα άλλο- αποδεδειγµένα έχει φύγει λαθραία από τη
χώρα. Όλα τα άλλα ας τα ψάξει το Υπουργείο Πολιτισµού, που
ήταν υποχρεωµένο να τα ψάξει. 

Και τι συνεχίζει και λέει ο Πρωθυπουργός αυτής της χώρας;
«Εξαντλήσαµε» και παρακάτω «Κατάλαβα ότι έπρεπε», για αυτό
µιλάει, «για την αποτελεσµατικότητά µας, αλλά και την ευρηµα-
τικότητα των επιλογών µας σχετικά µε την επιστροφή των αρχαι-
οτήτων στον τόπο µας». Και εγώ αναρωτιέµαι σε αυτό το
Κοινοβούλιο δεν έχει νόµους αυτή η χώρα, δεν έχει αρχαιολογικό
νόµο, δεν έχει υπογράψει διεθνείς συµβάσεις; Πάει ο Πρωθυ-
πουργός µε έναν συλλέκτη και αποφασίζει να εξαντλήσει την ευ-
ρηµατικότητά του; Ευρηµατικότητά του για κάτι που η χώρα µας
κρατούσε τα σκήπτρα εναντίον της αρχαιοκαπηλίας, της λα-
θραίας διακίνησης αρχαιοτήτων κ.λπ., που θεωρείται κακούρ-
γηµα, έχει νοµικό πλαίσιο πάρα πολύ ισχυρό και έχει πρωτοστα-
τήσει σε επιστροφή -σε επιστροφή όµως- και πάταξη της αρχαι-
οκαπηλίας και εξαντλεί την ευρηµατικότητά του;

Και συνεχίζει όµως ο Πρωθυπουργός: «Εννοείται αυτή η περί-
πλοκη και κοστοβόρα διαδικασία θα ολοκληρωθεί µέσα σε δεκα-
πέντε χρόνια µε ευθύνη του Μητροπολιτικού Μουσείου». Σε

είκοσι πέντε χρόνια, βέβαια, είναι συν είκοσι πέντε αλλά ας µεί-
νουµε στα είκοσι πέντε. Με οποιαδήποτε νόµιµη και διεθνώς και
εθνικώς αποδεκτή διαδικασία οι αρχαιότητες θα είχαν γυρίσει
κανονικά στη χώρα, κανονικότατα, και σε πολύ λιγότερο χρονικό
διάστηµα. Και αυτά τα λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας σε ένα
ιδιωτικό πάρτι για τα δεκαπέντε ειδώλια που ήρθαν χτες και θα
ξαναγυρίσουν και όλα αυτά. 

Και κλείνει ο Πρωθυπουργός, λέγοντας ότι θα εκτίθενται στο
φυσικό τους χώρο, δηλαδή στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης, σε
ένα ιδιωτικό µουσείο, ούτε στο Μουσείο της Νάξου ούτε σε κα-
νένα άλλο δηµόσιο µουσείο της χώρας. Τα λέει ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός. 

Θέλω να πω ένα πράγµα: Σε αυτή τη χώρα όταν χρησιµοποι-
ήθηκαν οι αρχαιότητες ο αρχαίος πολιτισµός από µία κυβέρνηση
ή ένα καθεστώς, για να το πω καλύτερα, για να δείξει τη λάµψη
του, την αποτελεσµατικότητά του και την ευρηµατικότητά του εί-
χαµε άλλα προβλήµατα στον τόπο. Οι αρχαιότητες δεν χρησιµο-
ποιούνται ούτε για την ευρηµατικότητα ούτε για την
αποτελεσµατικότητα µιας κυβέρνησης. Είναι ζωντανός πολιτι-
σµός και αποκτούν αξία όταν συνοµιλούν οι καθηµερινοί άνθρω-
ποι µε αυτόν τον πολιτισµό, ο σύγχρονος πολιτισµός µε τον
αρχαίο. Δεν είναι για καµµιά δόξα κανενός κ. Μητσοτάκη, καµ-
µίας κ. Μενδώνη, κανενός απολύτως. Ξεχάστε -και το λέω από
αυτό το Βήµα- οποιαδήποτε προσπάθεια δανεισµού, ανταλλαγών
κάτω από το τραπέζι κ.λπ. για άλλες αρχαιότητες, όπως τα Γλυ-
πτά του Παρθενώνα, ξεχάστε οποιαδήποτε τέτοια συναλλαγή. 

Επειδή, λοιπόν, τα ακούσαµε από το ίδιο το στόµα του Πρω-
θυπουργού για αυτή την ευρηµατικότητα, για να δείξει η Κυβέρ-
νηση την αποτελεσµατικότητά της στην πλάτη ποιου άραγε, µε
κόλλυβα ποιανού, εγώ αναρωτιέµαι γιατί θα πρέπει να το ψά-
χνουµε τόσο πολύ για «Πάτσηδες», για απευθείας αναθέσεις, για
όλα αυτά, αφού η ευρηµατικότητα και η αποτελεσµατικότητα
αποτυπώνεται µε τον πιο κραυγαλέο τρόπο ακόµα και στο θέµα
των αρχαιοτήτων. 

Λυπάµαι πάρα πολύ. Δεν είµαστε εµείς που µεµψιµοιρούµε. Εί-
µαστε αυτοί και αυτές που προσπαθούµε, γιατί δεν µεµψιµοιρούν
οι αρχαιολόγοι. Οι άριστοι αυτής της Κυβέρνησης δεν καταλα-
βαίνουν όταν οι αρχαιολόγοι, οι συντηρητές, ο επιστηµονικός κό-
σµος αυτής της χώρας έγραψαν άρθρα, ξανά έγραψαν,
επαναστατούν εναντίον αυτής της διαδικασίας, και η Κυβέρνηση,
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός λέει ότι µεµψιµοιρούν. Μεµψιµοιρούν
οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν κληθεί να προστατεύουν και να υπε-
ρασπίζονται αυτό που τους έχει ανατεθεί από το Σύνταγµα. 

Λοιπόν, επειδή αυτό το κράτος έχει και νόµους και επειδή
υπάρχουν και διεθνείς συµβάσεις, κυρία Μενδώνη, η υπόθεση
αυτή δεν θα µείνει έτσι όπως και πολλές άλλες υποθέσεις. 

Όσο για τη σύµβαση -µισό δευτερόλεπτο χρειάζοµαι, κυρία
Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας- θα πω µόνο µία κου-
βέντα. 

Εδώ η Υπουργός Πολιτισµού είχε έρθει µετά την, βεβαίως, κα-
ταδικαστέα από τους πάντες, εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
και µας είχε πει και µάλιστα σε επίκαιρη ερώτηση δική µου, ότι
καµµία σχέση µε πολιτιστικά ιδρύµατα, µε προϊόντα πολιτισµού,
αγαθά πολιτισµού αυτής της χώρας, αυταρχικό καθεστώς που
έκανε εισβολή. Τώρα άλλα άκουσα να λέει στην επιτροπή προχ-
θές. Τώρα οι ευρωπαϊκές αξίες και όλα αυτά για τα αυταρχικά κα-
θεστώτα που κάνουν εισβολές, που δεν σέβονται τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, εκεί οι ευρωπαϊκές αξίες έχουν πάει περίπατο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µεν την συµφωνία θα πω

απλώς ότι ο εισηγητής µας εισηγήθηκε το θέµα µε απόλυτη πλη-
ρότητα, εποµένως εγώ δεν έχω να πω τίποτα περισσότερο από
το να τονίσω ότι αυτό το οποίο επιδιώκουµε και η εξωστρέφεια
την οποία θέλουµε να έχει ο ελληνικός πολιτισµός, είναι να απευ-
θυνόµαστε σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερα ακροατήρια τα οποία
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επιδιώκουµε να διευρύνουµε. Αυτά ως προς την συµφωνία. 
Για να δούµε τώρα µερικά άλλα από αυτά τα οποία ελέχθησαν.

Καθώς άκουγα την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ,
σκέφτηκα αυτή τη ρήση του Αποστόλου Παύλου προς τον µα-
θητή του Τίτον, «Αιρετικόν άνθρωπον µετά µίαν και δευτέραν
νουθεσίαν παραιτού». Κι επειδή µπορεί να µην έχουµε όλοι εξοι-
κείωση µε τα εκκλησιαστικά, να χρησιµοποιήσω και την άλλη
φράση από την αρχαία ελληνική γραµµατεία «χαλεπόν εστίν
φύσιν πονηράν µεταβαλείν». 

Αν, λοιπόν, θέλουµε να αντιστρέφουµε και να κάνουµε το
µαύρο άσπρο και το άσπρο µαύρο είναι πολύ εύκολο. Αλλά αυτό
εµάς δεν µας απασχολεί. Αυτό το οποίο µας απασχολεί είναι ο
επαναπατρισµός ή γυρισµός στην πατρίδα των πολιτιστικών αγα-
θών που ανήκουν στην Ελλάδα και τα οποία βρίσκονται εκτός συ-
νόρων. Και οι επαναπατρισµοί αυτοί -δεν αντέχουµε να ακούµε
µερικά πράγµατα και αποχωρούµε- γίνονται µέσα στο πλαίσιο
της εθνικής νοµοθεσίας και των διεθνών συµβάσεων. Αυτό ακρι-
βώς κάνουµε και γι’ αυτό εξακολουθούµε να κρατάµε τα σκή-
πτρα στην πάταξη του οργανωµένου εγκλήµατος της
αρχαιοκαπηλίας. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι παραγνωρίζουµε ότι κάθε επα-
ναπατρισµός οφείλει να αντιµετωπίζεται ad hoc, διότι έχει ιδιαι-
τερότητες, οι οποίες δεν εξαρτώνται από το Εθνικό Δίκαιο αλλά
εξαρτώνται από το δίκαιο των χωρών από τις οποίες διεκδικούµε
το αντικείµενο του επαναπατρισµού. 

Κι επειδή άκουσα και κάτι φράσεις του τύπου «το πανό µε την
επιστηµονική αλήθεια» για δεκαπέντε αρχαιότητες που έχουν εκ-
χωρηθεί στον Στερν, πρώτα, πρώτα θα έρθω και θα µιλήσω για
την επιστηµονική αλήθεια. Το ίδιο αυτό το οποίο ελέχθη, η
φράση αυτή, είναι επιστηµονικά -προφανώς δεν το λέω, δεν
µπορώ να υιοθετήσω αντίστοιχες τέτοιες ορολογίες, γιατί είναι
εσφαλµένες- είναι απλώς ψεύδος. Διότι τίποτε δεν έχει εκχωρη-
θεί σε κανέναν. Η Ελλάδα, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει,
µε τη συµφωνία αυτή απέκτησε την ανέκαθεν κυριότητα, την ανέ-
καθεν ιδιοκτησία εκατόν εξήντα µίας αρχαιοτήτων που συγκρο-
τούσαν µία συγκεκριµένη συλλογή. Αυτή η συλλογή από τις 9
Σεπτεµβρίου του 2022 ανήκει στην ανέκαθεν ιδιοκτησία και κυ-
ριότητα και νοµή του ελληνικού κράτους. 

Και, επίσης, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει η αλήθεια
είναι µία. Διότι η επιστηµονική αλήθεια είναι κάτι το οποίο χωρά
πολύ µεγάλη συζήτηση. Γιατί η επιστηµονική αξιωµατικότητα θα
πρέπει να συνδυαστεί µε την αξιωµατικότητα της υποστατικότη-
τας. Επειδή, λοιπόν, αυτά τα πράγµατα δεν αφορούν την Βουλή,
τουλάχιστον στην παρούσα συνεδρίαση, σας λέω, λοιπόν, ότι η
αλήθεια είναι µία. Πρόκειται για το µεγαλύτερο επαναπατρισµό
αρχαιοτήτων µέχρι σήµερα. Και αυτόν τον επαναπατρισµό τον
πέτυχε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση.

Από κει και πέρα επειδή φαίνεται ότι ακόµα και η επανάληψη
σε ορισµένους και σε ορισµένες δεν αποτελεί µέθοδο εµπέδω-
σης και µάθησης, θα επαναλάβω αυτά τα οποία έχω πει από το
Βήµα της Βουλής αρκετές φορές, αλλά και τα οποία έχω ούτως
η άλλως σχολιάσει στον δηµόσιο λόγο µου. 

Έχω καταθέσει ήδη από τον Σεπτέµβρη, όταν γινόταν η συζή-
τηση για τη συγκεκριµένη συµφωνία, ότι η ίδια η αρµόδια διεύ-
θυνση του Υπουργείου Πολιτισµού, η αρµόδια υπηρεσία δηλώνει
σε έγγραφό της, το οποίο έχει κατατεθεί στα Πρακτικά της Βου-
λής, ότι δεν γνώριζε το Υπουργείο Πολιτισµού και η αρµόδια υπη-
ρεσία τη συγκεκριµένη συλλογή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, την ανοχή σας.
Δεν υπάρχουν στοιχεία για τη συγκεκριµένη συλλογή ώστε να

µας επιτρέψουν τη δικαστική διεκδίκηση, και όπως λέει η ίδια η
υπηρεσία δεν έχει κλαπεί από αρχαιολογικό χώρο, από µουσεία,
εκθέσεις ή αποθήκες της χώρας µας, καµµία από τις εκατόν

εξήντα µία αρχαιότητες. 
Επίσης, µέχρι σήµερα στο Υπουργείο Πολιτισµού δεν υπάρχει

για καµµία από τις εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες οποιαδήποτε
µορφή δίωξης, καταγγελίας, εισαγγελικής παραγγελίας, οποιασ-
δήποτε µορφής δικαστική διεκδίκηση. Αυτά για να τα λέµε και να
τα εµπεδώνουµε, αν τα εµπεδώσουµε ποτέ. 

Επίσης, αυτά τα οποία ακούω για τα ειδώλια τα οποία ήταν λα-
θρανασκαφή από την Κέρο, αν έχει κάποιος στοιχεία γι’ αυτά να
τα προσκοµίσει, διότι η επιστηµονική βιβλιογραφία από κατ’ εξο-
χήν ειδικούς το διαψεύδει απολύτως, και µπορούµε να την προ-
σκοµίσουµε. Εάν έχετε στοιχεία για λαθρανασκαφή, να τα
υποβάλετε στο Υπουργείο όπως πρέπει να κάνετε. 

Επειδή ακούω ότι το ειδώλιο είκοσι εννέα της συλλογής απε-
ρίφραστα είναι προϊόν αρχαιοκαπηλίας, γιατί βρέθηκε µέσα στο
αρχείο του Μπεκίνα. Τι βρέθηκε στο αρχείο του Μπεκίνα; Το ει-
δώλιο; Βεβαίως όχι. 

Ο ίδιος ο κ. Τσιρογιάννης, τον οποίον επικαλείστε, πολύ προ-
σεκτικά σε δύο συνεντεύξεις λέει: Έχω µία επαγγελµατική µαυ-
ρόασπρη φωτογραφία που δείχνει το ειδώλιο είκοσι εννέα σε µια
συγκεκριµένη βάση, σε έκθεση όπου κάποια στιγµή έγινε επαγ-
γελµατική φωτογραφία. Όχι polaroid δηλαδή, που θα µπορούσε
να είναι µια ισχυρή ένδειξη αρχαιοκαπηλίας. Στο αρχείο Μπεκίνα
δεν βρέθηκε το ειδώλιο, βρέθηκε µια επαγγελµατική φωτογρα-
φία από κάποια έκθεση του ειδωλίου. Αυτό µε βάση ποια αρχή
θεσµοθετεί ότι είναι προϊόν αρχαιοκαπηλικής δράσης που το υιο-
θετείτε τόσο πολύ εύκολα; 

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, γιατί άκουσα και έναν ακόµα όρο
σήµερα, την δυτική υποκρισία. Ευτυχώς εδώ και πολλά χρόνια
αυτή η παράταξη επέλεξε για την Ελλάδα το να ανήκει στη Δύση,
το να είναι στη Δύση, το να ανήκει στον δυτικό πολιτισµό, στον
δυτικό κόσµο και ο δυτικός πολιτισµός επί της ουσίας να έχει υιο-
θετήσει τις αρχές και τις αξίες του ελληνικού πολιτισµού. Μην
προσπαθείτε, λοιπόν, µε φράσεις και ποµφόλυγες, του τύπου δυ-
τική υποκρισία, να πείτε πράγµατα προσπαθώντας να κρύψετε
τη δική σας µόνιµη και σταθερή υποκρισία παράλληλα µε την
άγνοιά σας, όπως και τα δύο φάνηκαν την περίοδο της διακυ-
βέρνησής σας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Κατανόησης στον τοµέα του πολιτισµού
µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτισµού του Βασιλείου
της Σαουδικής Αραβίας». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, το άρθρο πρώτο, το άρθρο δεύτερο, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχει ολοκληρωθεί η ψηφοφορία, παρακαλώ
να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

1880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης στον τοµέα του πολιτι-
σµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτισµού του

Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1881



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση του
Μνηµονίου Κατανόησης στον τοµέα του πολιτισµού µεταξύ του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Πολιτισµού του Βασιλείου της Σαουδι-
κής Αραβίας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης στον τοµέα του πολι-
τισµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτισµού 

του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
Μνηµόνιο Κατανόησης στον τοµέα του πολιτισµού µεταξύ του

Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Πολιτισµού του Βασιλείου της Σαουδι-
κής Αραβίας

Άρθρο πρώτο Γενική διάταξη
Άρθρο δεύτερο Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο τρίτο Συνεργασία µε στόχο την καταπολέµηση της πα-

ράνοµης διακίνησης πολιτιστικών αγαθών - Δυνατότητα σύναψης
εκτελεστικού προγράµµατος

Άρθρο τέταρτο Ανταλλαγή αξιωµατούχων και εµπειρογνω-
µόνων, διοργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, εργαστη-
ρίων, σεµιναρίων

Άρθρο πέµπτο Οικονοµικό κόστος της εκπλήρωσης των υπο-
χρεώσεων

Άρθρο έκτο Ανταλλαγή πληροφοριών και εγγράφων
Άρθρο έβδοµο Επίλυση διαφορών από την ερµηνεία και εφαρ-

µογή του Μνηµονίου Κατανόησης
Άρθρο όγδοο Επιφύλαξη υπέρ εθνικής νοµοθεσίας ή διµερών

και διεθνών συµφωνιών
Άρθρο ένατο Παροχή ξεχωριστών προγραµµάτων ή παραρτη-

µάτων
Άρθρο δέκατο Δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας
Άρθρο ενδέκατο Ισχύς, διάρκεια, λήξη, ανανέωση, τροποποί-

ηση
Άρθρο δεύτερο  Έγκριση εκτελεστικού προγράµµατος και

προγραµµάτων ή παραρτηµάτων
Άρθρο τρίτο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης στον τοµέα του
πολιτισµού µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτισµού του
Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας, που υπεγράφη στην Αθήνα,
στις 26 Ιουλίου 2022, το πρωτότυπο κείµενο του οποίου, στην ελ-
ληνική και αγγλική γλώσσα, έχει ως εξής:

1882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1883



1884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1885



1886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1887



1888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 1889



Άρθρο δεύτερο
Έγκριση εκτελεστικού προγράµµατος 
και προγραµµάτων ή παραρτηµάτων 

Το εκτελεστικό πρόγραµµα και τα προγράµµατα ή παραρτή-
µατα των άρθρων τρίτου και ένατου, αντίστοιχα, του Μνηµονίου
Κατανόησης που κυρώνεται εγκρίνονται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού και των κατά περίπτωση
αρµόδιων Υπουργών.

Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου Κατανόη-
σης που κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της
παρ. 1 του άρθρου ενδεκάτου αυτού. 

Αθήνα,.................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση και θα συνεχί-

σουµε στις 12.00’ µε τη συζήτηση του δεύτερου νοµοσχεδίου
της συµπληρωµατικής ηµερήσιας διάταξης.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία της Βουλής, τριάντα επτά µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυ-
µνάσιο Θήβας (τρίτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση του δεύτερου νοµοσχεδίου
της συµπληρωµατικής ηµερήσιας διάταξης. 

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας: «Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης “Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος” και
διατάξεις για τη λειτουργία του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχε-
διασµού και Προστασίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Οκτωβρίου του 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και
επί των τροπολογιών. Η εγγραφή θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι
το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Παρακαλώ να ανοί-
ξει η ηλεκτρονική εγγραφή.

Έχουµε επί της διαδικασίας κάποιο θέµα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Απο-
στόλου, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε ένα ζή-
τηµα µε τις τροπολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς εγώ ρωτώ
επί της διαδικασίας του νοµοσχεδίου εάν υπάρχει αντίρρηση…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επί της συζήτησης είναι µία άλλη
διαδικασία,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επ’ αυτού, εποµέ-
νως…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ:…επειδή όµως το ζήτηµα των τρο-
πολογιών είναι πάρα πολύ σηµαντικό, θα ήθελα ένα - δύο λεπτά
παρέµβασης για να δούµε το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κοιτάξτε να δείτε, έχουµε µία τρο-
πολογία η οποία αφορά την αυθαίρετη δόµηση, µία τροπολογία
η οποία, τουλάχιστον, την επόµενη ηµέρα συνοδεύτηκε µε µία
καταιγίδα ανακοινώσεων από πλευράς του Υφυπουργού κ. Τα-
γαρά και όλα αυτά την ώρα που συζητούνται εκτός Αίθουσας και
µάλιστα τόσο σηµαντικά ζητήµατα. Φανταστείτε, δηλαδή, να µη
γίνεται -λέει- καµµία παρέµβαση στην κοίτη των ποταµών.

Σας το λέω αυτό ως χαρακτηριστικό, γιατί εµείς εκεί στη βό-
ρεια Εύβοια αυτή την ώρα τρέχουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αποστόλου,
είστε παλιός κοινοβουλευτικός, δεν θα µπείτε στην ουσία, µιλάτε
επί της διαδικασίας. Αυτά που µου λέτε τώρα έχουν να κάνουν
µε την ουσία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θέλω όµως το συγκεκριµένο να
µπει ως ζήτηµα πριν ξεκινήσουµε.

Θα έρθει ο Υπουργός; Θα φέρει κάποια άλλη τροπολογία, θα
φέρει ζητήµατα που να έχουν σχέση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ενηµερώνω, λοι-
πόν, επ’ αυτού για τις τροπολογίες ότι υπάρχει ήδη ο προγραµ-
µατισµός στο Προεδρείο και σας λέω και τις ώρες περίπου. Θα
έρθει ο κ. Βεσυρόπουλος αµέσως µετά την επιτροπή. Ο κ. Σκυ-
λακάκης µεταξύ 15.30’ και 16.00’ και ο κ. Γεωργιάδης στις 17.00’.
Εποµένως, οι Υπουργοί που έχουν σχέση µε τις τροπολογίες θα
είναι παρόντες στη Βουλή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το θέµα δεν είναι εάν θα είναι πα-
ρόντες, έτσι κι αλλιώς είχαν την αρχική τροπολογία θα ήταν πα-
ρόντες. Το ζήτηµα είναι αν αυτά τα οποία ήδη ανακοινώνουν θα
µπουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τώρα τι θέµα
βάζετε στο Προεδρείο, για να καταλάβω;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έχουµε µία τροπολογία η οποία
έχει «ουρές» τις οποίες δεν ξέρουµε. Απλά τα ανακοινώνει ο
Υπουργός. «Ουρές» οι οποίες µπορεί να κατατεθούν µετά από
µία, δύο ηµέρες. Συνεπώς, να µεταβιβαστεί στον Υπουργό ότι
πρέπει οπωσδήποτε όχι µόνο να στηρίξει την τροπολογία, αλλά
και για όλα αυτά που διαρρέει να ενηµερωθεί το Σώµα, για να
ξέρουµε τι να κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Κατεγράφη-
σαν όλα, είναι σίγουρο ότι θα τα πείτε και διά ζώσης του Υπουρ-
γού, διότι εδώ είναι οι Υπουργοί που υποδέχονται τις
τροπολογίες, δεν είναι οι αρµόδιοι Υπουργοί για να τους δώσω
τον λόγο. 

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
τον κ. Στέφανο Γκίκα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν είναι δυνατόν να µην είναι εδώ
ο αρµόδιος Υπουργός για µία τόσο σοβαρή τροπολογία, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα είναι, όταν θα
έρθει η ώρα των τροπολογιών. 

Κύριε Αποστόλου, είστε παλιός, έχετε διατελέσει και Υπουρ-
γός. Μη µε κάνετε να γυρίσω τη µνήµη µου πίσω. Μιλάτε µε κά-
ποιον που είναι τριάντα χρόνια στη Βουλή. Σας παρακαλώ,
αφήστε τώρα να ξεκινήσουµε.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σύγχρονες
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χώρες εδώ και πολλά χρόνια διαθέτουν ανεπτυγµένες υπηρεσίες
έρευνας και διάσωσης οι οποίες ανταποκρίνονται στις γεωγρα-
φικές και επιχειρησιακές ανάγκες και ιδιαιτερότητες της κάθε
χώρας. 

Στη χώρα µας η διενέργεια επιχειρήσεων έρευνας και διάσω-
σης στον χερσαίο χώρο αποτελεί αρµοδιότητα του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος. Η προσέγγιση, των στελεχών του Πυροσβεστικού
Σώµατος και της ΕΜΑΚ όταν συµβεί κάποιο συµβάν, γίνεται µε
επίγεια µέσα και όταν απαιτείται τα στελέχη συνεχίζουν πεζή. 

Ο βαθµός δυσκολίας της επιχείρησης αυξάνεται ραγδαία όταν
το συµβάν εξελίσσεται σε δυσπρόσιτα σηµεία, όπως είναι οι ορει-
νοί όγκοι, οι χαράδρες κ.λπ.. Σε αυτές τις περιπτώσεις όταν δια-
πιστώνεται αδυναµία προσέγγισης, ζητείται η συνδροµή του
Ενιαίου Κέντρου Συντονισµού Έρευνας-Διάσωσης του ΕΚΣΕΔ,
αρµοδιότητα του οποίου –τονίζω- είναι, κυρίως, ο συντονισµός
των ναυτικών και αεροπορικών επιχειρήσεων έρευνας και διάσω-
σης. Τότε, πράγµατι, το ΕΚΣΕΔ συνδράµει µε µέσα της Πολεµι-
κής Αεροπορίας, των Ενόπλων Δυνάµεων θα έλεγα γενικότερα,
αλλά και του Λιµενικού Σώµατος. Ωστόσο, πρόκειται για µία χρο-
νοβόρα διαδικασία που καθυστερεί την πραγµατοποίηση της επι-
χείρησης έρευνας- διάσωσης και αυτό, πράγµατι, είναι αλήθεια. 

Τον Ιανουάριο του 2022, ένα τραγικό συµβάν ανέδειξε για µία
ακόµη φορά την ανάγκη ύπαρξης µιας µόνιµης δοµής, δηλαδή,
ενός µόνιµου δικτύου εναέριας έρευνας και διάσωσης για τον
χερσαίο χώρο. 

Ενθυµείστε ότι ο νεαρός ορειβάτης Θεοφάνης - Ερµής Θεο-
χαρόπουλος έπεσε στα Τζουµέρκα σε µία χαράδρα, σε ένα δυ-
σπρόσιτο σηµείο. Ενώ ζητήθηκε και υπήρξε η συνδροµή του
ΕΚΣΕΔ η επιχείρηση είχε πολλές δυσκολίες. Μεταξύ άλλων
υπήρξε ακαταλληλότητα των διαθέσιµων ελικοπτέρων και η επι-
χείρηση διήρκεσε πολλές ώρες. Δυστυχώς, ο Ερµής έχασε τη
ζωή του.

Μετά από αυτό το τραγικό συµβάν ο Πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης δεσµεύτηκε για τη δηµιουργία ενός µόνιµου µηχα-
νισµού εναέριας έρευνας και διάσωσης για τον χερσαίο χώρο,
ώστε να γίνει δυνατή η ταχύτερη παροχή βοήθειας και η διά-
σωση των συνανθρώπων µας που κινδυνεύουν. 

Ανέθεσε, λοιπόν, στην ηγεσία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας τη µελέτη των προηγµένων συ-
στηµάτων εναέριας έρευνας και διάσωσης, που υπάρχουν σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες έχουν τεχνογνωσία και εµ-
πειρία, όπως είναι η Γαλλία, η Ιταλία, η Ελβετία, η Αυστρία και
άλλες. Όπου σε πολλές από αυτές τις χώρες η υπηρεσία παρέ-
χεται από ιδιώτες, ώστε να αντλήσουµε τις βέλτιστες πρακτικές
και να τις εντάξουµε στην εθνική διαδικασία. 

Πράγµατι, η µελέτη αυτή είχε ως αποτέλεσµα τον Εθνικό Μη-
χανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, στον οποίο δίνεται το
όνοµα του ορειβάτη ο οποίος έχασε τόσο άδικα τη ζωή του, του
Θεοφάνη - Ερµή Θεοχαρόπουλου. Αυτόν ακριβώς, λοιπόν, τον
Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης και για τον
χερσαίο χώρο έχω σήµερα την τιµή να εισηγούµαι στο εθνικό
Κοινοβούλιο. 

Πρέπει να σηµειωθεί ότι στη σχεδίαση του µηχανισµού συνέ-
βαλαν, µε την τεχνογνωσία και την εµπειρία τους, εκτός βεβαίως
από τα στελέχη του Πυροσβεστικού Σώµατος, και στελέχη της
Πολεµικής Αεροπορίας, στελέχη έµπειρα που εργάζονται στο
ΕΚΣΕΔ και, βεβαίως, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Ο εθνικός αυτός µηχανισµός θεσπίζεται για την ενίσχυση του
έργου του Πυροσβεστικού Σώµατος το οποίο θα τροφοδοτηθεί
µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, υποδοµές και προσωπικό, ακριβώς
για τη διενέργεια επιχειρήσεων αυτής της µορφής.

Συνεπώς, η διεξαγωγή των επιχειρήσεων ναυτικής και αερο-
πορικής έρευνας και διάσωσης, οι οποίες γίνονται, βεβαίως -
όπως όλοι γνωρίζουµε- εντός του FIR Αθηνών και αυτό θα πρέπει
να το συνειδητοποιήσει και η γείτονα χώρα, παραµένει αποκλει-
στική αρµοδιότητα του Ενιαίου Κέντρου Συντονισµού Έρευνας
Διάσωσης –του ΕΚΣΕΔ-, εκτός εάν υπάρξει συνδροµή, εάν, δη-
λαδή, απαιτηθεί από τον εθνικό αυτό µηχανισµό συνδροµή προς
το ΕΚΣΕΔ. Όµως και τότε πάλι ο συντονισµός θα είναι του
ΕΚΣΕΔ. 

Τα λέω αυτά, διότι ακούστηκαν κάποιες φωνές για διαφορετι-
κές αρµοδιότητες. Δεν υπάρχουν. Είναι απόλυτα ξεκάθαρο.

Το ίδιο ισχύει και για τη συνδροµή σε επιχειρήσεις του ΕΚΑΒ.
Τη βάση του εθνικού µηχανισµού που συζητάµε αποτελεί το

λεγόµενο Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, το
οποίο θα προβλέπει όλες τις λεπτοµέρειες και τις διαδικασίες για
τη λειτουργία του. Θα ορίζει, µεταξύ άλλων, τις ελάχιστες επι-
χειρησιακές απαιτήσεις της υπηρεσίας εναέριας έρευνας και διά-
σωσης, όπως είναι τα αναγκαία εναέρια µέσα, τα ελικόπτερα
δηλαδή, το απαραίτητο προσωπικό και, βεβαίως, τις αναγκαίες
βάσεις ετοιµότητας-επιφυλακής όπως και τα χρονοδιαγράµµατα
για την υλοποίηση αυτού του Εθνικού Σχεδίου.

Ασφαλώς για την υλοποίηση του εθνικού σχεδίου απαιτούνται
οι βάσεις ετοιµότητας-επιφυλακής όπου θα σταθµεύουν τα ενα-
έρια µέσα και το αναγκαίο προσωπικό.

Σε πρώτη φάση, λοιπόν, συστήνονται έξι βάσεις ετοιµότητας-
επιφυλακής, οι οποίες θα λειτουργήσουν ως ειδικές περιφερει-
ακές υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος, ενώ θα δίδεται η
δυνατότητα τροποποίησης του αριθµού στο πλαίσιο της επικαι-
ροποίησης του εθνικού µηχανισµού. Και αυτό είναι σηµαντικό,
διότι τώρα ξεκινάµε µε έξι, αλλά µπορεί µετά από κάποια χρόνια
αν κρίνουµε και δούµε ότι τα συµβάντα αυξάνονται, να γίνουν
επτά, οκτώ ίσως και παραπάνω.

Οι βάσεις συστήνονται σε τοποθεσίες που διασφαλίζουν τη
γρήγορη προσέγγιση σε σηµεία όπου, βάσει στατιστικών στοι-
χείων, υπάρχει αυξηµένη επισκεψιµότητα και καταγράφονται πα-
ράλληλα και ατυχήµατα.

Σηµαντικό κριτήριο απετέλεσε, επίσης, η δυνατότητα υποστή-
ριξης των ελικοπτέρων, να υπάρχει δηλαδή εκεί κάποια δοµή που
να µπορεί να υποστηρίξει πτητικά µέσα όπως, παραδείγµατος
χάριν, δυνατότητα ανεφοδιασµού. Η επιλογή έγινε, λοιπόν, βάσει
επιχειρησιακών κριτηρίων µε στόχο την αποτελεσµατικότητα του
εγχειρήµατος.

Εδώ αξίζει να σηµειώσουµε ότι, σε συνέχεια πρότασης των φο-
ρέων, δύο βάσεις αλλάζουν τοποθεσία. Εποµένως, αυτές θα βρί-
σκονται σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη, ήταν Λάρισα πάει Αγχίαλο, ήταν
Άκτιο πηγαίνει στα Γιάννενα, Ηράκλειο και Ανδραβίδα. Με αυτή
την κατανοµή το Πυροσβεστικό Σώµα θεωρεί ότι καλύπτει το µεί-
ζον των περιστατικών στον χερσαίο χώρο.

Το σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει δύο ιδιαί-
τερα χαρακτηριστικά στα οποία θέλω να σταθώ. Πρόκειται για
τα σαφή χρονοδιαγράµµατα και για την ενεργοποίηση ενός µε-
ταβατικού σταδίου. Εξηγώ: Μετά την κατάθεση γνώµης του Συµ-
βουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Πυροσβεστικού Σώµατος
στον Υπουργό, προβλέπεται η έκδοση µιας ΚΥΑ από τα πέντε συ-
ναρµόδια Υπουργεία, το Κλιµατικής Κρίσης και πολιτικής Προ-
στασίας, το Οικονοµικών, το Εθνικής Άµυνας, το Υγείας και το
Υποδοµών και Μεταφορών, για την έγκριση του Εθνικού Σχεδίου
Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης. Η ολοκλήρωση αυτής της δια-
δικασίας προβλέπεται εντός πέντε µηνών από την έναρξη ισχύος
του νόµου. 

Οφείλουµε, όµως, να είµαστε ειλικρινείς. Η πλήρης υλοποίηση
του εθνικού σχεδίου είναι µια χρονοβόρος διαδικασία. Απαιτεί τη
σύσταση των βάσεων ετοιµότητας-επιφυλακής την απόκτηση
τουλάχιστον -οκτώ θα πω εγώ- έξι βάσεων, έξι ελικοπτέρων συν
δύο, προκειµένου να έχουµε την απαραίτητη διαθεσιµότητα, το
κατάλληλο προσωπικό, πρόσληψη ειδικώς εκπαιδευµένου προ-
σωπικού -και επιστηµονικού και τεχνικού- το οποίο θα πρέπει να
εκπαιδευτεί κ.λπ., κ.λπ..

Καταλαβαίνετε ότι είναι µια διαδικασία η οποία θα πάρει
χρόνο. Το ίδιο το σχέδιο νόµου προβλέπει το χρονικό διάστηµα
των πέντε ετών έως την πλήρη ενεργοποίηση του εθνικού σχε-
δίου. Ωστόσο, η Κυβέρνησή µας δεν µπορούσε να αφήσει αυτό
το κενό των πέντε ετών να πλανάται. Έτσι, λοιπόν, δηµιούργησε
αυτό το µεταβατικό στάδιο το οποίο είναι εξίσου, θα έλεγα, ση-
µαντικό διότι καλύπτει πολύ γρήγορα το υπάρχον κενό.

Συγκεκριµένα, έως δύο µήνες µετά την έγκριση του Εθνικού
Σχεδίου Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, προβλέπεται η έκ-
δοση ΚΥΑ, κατόπιν και πάλι υποβολής σχετικής γνώµης του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού,
για την έγκριση σύναψης συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών
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έρευνας και διάσωσης µε εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό.
Συνεπώς, επτά µήνες µετά την έναρξη ισχύος του νόµου που

ψηφίζουµε σήµερα, θα µπορούν να ξεκινήσουν οι διαδικασίες για
τη διενέργεια διαγωνισµών για τη µίσθωση υπηρεσιών εναέριας
έρευνας και διάσωσης. Οι διαγωνισµοί αυτοί θα συµπεριλαµβά-
νουν, βεβαίως, τα ιδιωτικά εναέρια µέσα, τα κατάλληλα εναέρια
µέσα για τέτοιου είδους διασώσεις αλλά και το αναγκαίο πλή-
ρωµα, τους χειριστές, τους τεχνικούς, τους υγειονοµικούς, τους
ορειβάτες και ό,τι άλλο χρειαστεί.

Τονίζω ότι οι επιχειρήσεις εναέριας έρευνας και διάσωσης θα
πραγµατοποιούνται υπό τον πλήρη και αποκλειστικό έλεγχο του
Πυροσβεστικού Σώµατος και, βεβαίως, θα γίνονται δωρεάν. Το
τόνισε πάρα πολλές φορές ο Υπουργός κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης στις επιτροπές.

Πρόκειται αδιαµφισβήτητα για την καλύτερη δυνατή λύση,
ώστε να αναπτυχθεί το ταχύτερο η δυνατότητα διενέργειας
αυτού του τύπου των επιχειρήσεων.

Δύο κουβέντες για τις διατάξεις για τον ΟΑΣΠ. Στο σχέδιο
νόµου, συµπεριλαµβάνονται διατάξεις για τον Οργανισµό Αντι-
σεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας, όπου ουσιαστικά διευ-
ρύνονται οι αρµοδιότητες του οργανισµού, αφού του ανατίθεται
µεταξύ άλλων και η ευθύνη της επεξεργασίας της αντισεισµικής
πολιτικής της χώρας, του συντονισµού των εµπλεκόµενων φο-
ρέων, της εισήγησης των ενδεδειγµένων µέτρων για το θέµα
αυτό και, βεβαίως, της παρακολούθησης του ελληνικού ηφαι-
στειακού τόξου εν συνόλω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέληµα της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας είναι η ανα-
βάθµιση της Πολιτικής Προστασίας της χώρας. Το έργο το οποίο
επιτελεί το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας είναι, πράγµατι, σηµαντικό και τυγχάνει της διεθνούς επιδο-
κιµασίας όχι µόνον εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και
στους κόλπους του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Και, πραγµα-
τικά, η κριτική που ακούστηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
για αυτό το Υπουργείο δεν νοµίζω ότι µπορεί να έχει µια λογική
βάση, αλλά θεωρώ ότι εντάσσεται στη σφαίρα της µικροπολιτι-
κής. Όµως, όταν µιλάµε για αυτό το Υπουργείο ουσιαστικά µι-
λάµε για την ανθρώπινη ζωή. Η φύση του Υπουργείου, η
αποστολή του, δεν θα έπρεπε να τυγχάνει αντικείµενο µικροπο-
λιτικής διαµάχης.

Ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης θα
κάνει δυνατή, λοιπόν, την ταχύτερη αντιµετώπιση των συµβάντων
που διαδραµατίζονται στον χερσαίο χώρο. Σε αυτό το πλαίσιο
δεν πρέπει να παραµελούµε το γεγονός ότι µε τη διευρυµένη
τουριστική προβολή της χώρας µας αυξάνεται και ο ορεινός του-
ρισµός. Συνεπώς, η µεγαλύτερη δραστηριότητα σε αυτό το πε-
ριβάλλον αυξάνει µοιραία και την πιθανότητα αντιµετώπισης
συµβάντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με τη θέσπιση του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας
και Διάσωσης ενισχύεται η επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα
του Πυροσβεστικού Σώµατος, ενώ αναβαθµίζεται σηµαντικά και
η Πολιτική Προστασία της χώρας.

Η Ελλάδα γίνεται πιο ασφαλής για τους πολίτες της, γίνεται
πιο ασφαλής για τους επισκέπτες της. Αυτό είναι κάτι που έχει
ιδιαίτερη σηµασία. Η προστασία της ανθρώπινης ζωής οφείλει
να αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα για όλους µας. Για αυτό καλώ
όλες τις πτέρυγες της Βουλής να εξετάσουν την ουσία αυτού
του νοµοσχεδίου και ας αφήσουµε στην άκρη, ειδικά σε αυτό το
νοµοσχέδιο, τις κοµµατικές µας ταυτότητες και τους ιδεολογι-
κούς µας προσανατολισµούς και να πούµε ένα µεγάλο ναι σε
αυτή τη µεγάλη προσπάθεια που κάνει αυτό το Υπουργείο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Εγώ θα πάρω το νήµα από εκεί που τελείωσε ο συνάδελφος

εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας περί µικροπολιτικής και θα πω
το εξής. Το όρος Παπίκιο καίγεται εδώ και δεκατέσσερις ηµέρες.

Είναι µικροπολιτική όταν ζητάει ο ΣΥΡΙΖΑ και γενικότερα οι κά-
τοικοι της περιοχής στη Θράκη συγκεκριµένες εξηγήσεις και
συγκεκριµένες ενέργειες από την Κυβέρνηση και από το εν λόγω
Υπουργείο που έχει την ευθύνη για το πότε θα σβήσει αυτή η
φωτιά; Είναι σαφώς µια δύσκολη φωτιά η οποία έχει φτάσει µέχρι
τη Βουλγαρία. 

Κύριε Υπουργέ, θέλουµε ενηµέρωση σήµερα για το τι γίνεται
µε αυτό το θέµα. Εδώ θα θέσω και ένα µείζον ζήτηµα. Θα έβλεπα
πολύ θετικά από την πλευρά του Υπουργείου να κάναµε µια συ-
ζήτηση για την επέκταση της αντιπυρικής περιόδου για παρά-
δειγµα, που σηµαίνει µέσα που σηµαίνει προσωπικό. Αυτή τη
στιγµή, ειδικά για τη φωτιά στη Ροδόπη και στο εν λόγω βουνό,
ουσιαστικά, έχουν φύγει τα µέσα που είχαν νοικιαστεί, γιατί η αν-
τιπυρική περίοδος τελείωσε στις 31 του µήνα. Τι θα κάνουµε
τώρα; Οι κενές οργανικές θέσεις είναι τρεις χιλιάδες εξακόσιες.
Σε επανειληµµένες ερωτήσεις τις οποίες έχουµε κάνει ως ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, δεν µας απαντάτε για το τι θα κάνετε
σχετικά µε το προσωπικό στο Πυροσβεστικό Σώµα. Μας λέτε για
τις δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες. Εκτός από τους εκατόν ενε-
νήντα που θα µπουν από τις πανελλήνιες -που σαφώς είναι θε-
τικό, αφού εµείς ήµασταν που ως ΣΥΡΙΖΑ κατοχυρώσαµε να
µπαίνουν στο Πυροσβεστικό Σώµα µε τις πανελλήνιες εξετάσεις-
µε τους εποχικούς τι θα γίνει; Δηλαδή θα υπάρξει επιπλέον ενί-
σχυση αλλά από του χρόνου. Για φέτος τίποτα! Αυτά είναι σο-
βαρά ζητήµατα και θα θέλαµε εδώ υπεύθυνη απάντηση για το τι
συµβαίνει στη Ροδόπη και στο συγκεκριµένο όρος. Βέβαια, πε-
ρισσότερα θα σας πει και ο συνάδελφος Δηµήτριος Χαρίτου
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ της περιοχής. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Μίλησα για την αντιπυρική πε-
ρίοδο. Στις 31 Οκτωβρίου είχαµε εξήντα οκτώ αγροτοδασικές
πυρκαγιές ενώ την πρώτη του Νοέµβρη είχαµε εκατόν δεκατρείς
αγροτοδασικές πυρκαγιές. Άρα καταλαβαίνουµε ότι η κλιµατική
αλλαγή που όλοι µιλάµε για αυτή, που όλοι πηγαίνουµε σε διεθνή
φόρα, που όλοι κάνουµε δηλώσεις, που γίνονται Υπουργεία για
την κλιµατική κρίση, είναι παρούσα. Άρα πρέπει να παρθούν
µέτρα αντιµετώπισης, πρώτα από όλα των συνεπειών και παρα-
πέρα της ανάσχεσης του φαινοµένου µε συγκεκριµένες πολιτι-
κές. Δεν είναι όµως αυτό του παρόντος. 

Φέρατε, λοιπόν, εσείς σήµερα και συζητάµε ένα νοµοσχέδιο
επικοινωνιακό -θα λέγαµε- της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Άλλω-
στε και το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας είναι ένα Υπουργείο που έγινε για καθαρά επικοινωνιακούς
λόγους τον Σεπτέµβρη του 2021, για να µπορέσει να δείξει ο
«πράσινος» -σε εισαγωγικά- Κυριάκος Μητσοτάκης ότι ασχολεί-
ται µε την κλιµατική αλλαγή, και να ξεχαστούν -αν είναι δυνατόν!-
οι µεγάλες καταστροφές που είχαµε πέρυσι τον Αύγουστο µε 1,4
εκατοµµύρια στρέµµατα καµένης γης. Μιλώ για τις καταστροφές
και στην Εύβοια αλλά και σε άλλες περιοχές, όπως την Ηλεία και
την Αττική και λοιπά. Στήθηκε, λοιπόν, αυτό το Υπουργείο επικοι-
νωνιακά. 

Αυτό που λέω, κύριε συνάδελφε, δεν είναι µικροπολιτική, γιατί
είστε και εσείς παλιός και πολλοί εδώ πέρα είµαστε παλιοί και
ξέρουµε ότι ένα Υπουργείο πρώτα από όλα πρέπει να έχει ένα
οργανόγραµµα. Έχει το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας οργανόγραµµα; Όχι. Ένα Υπουργείο θέλει
συγκεκριµένο προσωπικό. Αυτό το Υπουργείο έχει ελάχιστο και
λειτουργεί, κυρίως, -και αυτό φαίνεται και στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε για τον ΟΑΣΠ- µε αποσπάσεις και µε µεταθέσεις από
το Υπουργείο Υποδοµών. Και πολύ βασικό είναι ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν έχει νοµοθετικό πλαίσιο. Είναι ένα Υπουργείο δε-
κατεσσάρων µηνών και δεν έχει σαφές νοµοθετικό πλαίσιο.
Επιλεκτικά παίρνονται κάποια άρθρα του ν.4662 -η µεγάλη επι-
τυχία του κ. Χαρδαλιά που όλοι θυµόµαστε, όλοι!- τα οποία ερ-
µηνεύονται και διορθώνονται, ενώ δεν έχουν βγει κανονιστικές
πράξεις. Και δεν το λέµε µόνο για την εφαρµογή του νόµου.
Έναν µήνα µετά, µε ΠΝΠ, ο νόµος πήγε στην άκρη. Έρχεστε
εσείς και µιλάτε για συνεργασίες που γίνονται σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, και λοιπά, και ότι θα έχουµε ένα νοµοθετικό πλαίσιο. Πέ-
ρασαν, όµως, δεκατέσσερις µήνες και ακόµα τίποτα. 

Έρχεται, λοιπόν, µε το εν λόγω σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη και το εν λόγω Υπουργείο να πατήσει πάνω σε ένα
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υπαρκτό και λεπτό ζήτηµα, την ανάγκη αεροδιάσωσης µετά από
ατυχήµατα. Θυµόµαστε όλοι αυτό το τραγικό που συνέβη µε τον
Ερµή Θεοχαρόπουλο που έχασε τη ζωή του στις αρχές του 2022.
Για τον σκοπό, λοιπόν, που γίνεται ένα σχέδιο νόµου και µπαί-
νουν κάποιες ρυθµίσεις εµείς δεν έχουµε αντίρρηση. Το ζήτηµα
για εµάς είναι το πώς γίνεται αυτό. Για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, αλλά νοµίζω και για όλους που είστε εδώ
µέσα, η αξία της ανθρώπινης ζωής είναι πολύ ψηλά. Πραγµατικά,
ό,τι γίνεται στην κατεύθυνση της διασφάλισης της ανθρώπινης
ζωής είναι πάντα θετικό.

Όµως, πώς λύνει το πρόβληµα τώρα το εν λόγω σχέδιο νόµου;
Είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι γραµµένο πρόχειρα, µε ασάφειες,
µε ανάγκη έκδοσης πληθώρας προεδρικών διαταγµάτων, υπουρ-
γικών αποφάσεων και ΚΥΑ. Αυτό, βέβαια, δεν το λέµε µόνο εµείς
ως ΣΥΡΙΖΑ, αυτό το είπαν και εκπρόσωποι και συνδικαλιστές από
το Πυροσβεστικό Σώµα που αναφέρθηκαν στην ασάφεια αλλά
και την προχειρότητα η οποία χαρακτηρίζει το εν λόγω νοµοσχέ-
διο. Ακόµη και για τον ν.4662, όπως είπα πριν, δεν έχουν βγει κα-
νονιστικές πράξεις. Βγήκαν σε ποσοστό λιγότερο από το 30% και
το 40% που προβλέπεται από τον νόµο, κοινές υπουργικές απο-
φάσεις, προεδρικά διατάγµατα, υπουργικές αποφάσεις και τα
λοιπά. Θα έλεγα, λοιπόν,. ότι περιµένουµε. 

Με το εν λόγω σχέδιο νόµου προβλέπεται θέσπιση µιας µόνι-
µης δοµής που θα λειτουργεί µε τον έλεγχο και την αρµοδιότητα
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Αυτό, όµως, θα γίνει µετά από
πέντε χρόνια, καθώς αυτό που αναφέρεται σαφώς είναι πως µε
την ψήφιση του νόµου προβλέπεται σύναψη συµβάσεων για την
παροχή υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης µε πιστοποιηµένες
εταιρείες που διαθέτουν εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό,
ιδίως µέλη πληρώµατος, χειριστές, τεχνικούς, διασώστες, ορει-
βάτες και εκπαιδευµένο, πιστοποιηµένο, υγειονοµικό προσωπικό.
Δηλαδή µέχρι να έχουµε την πλήρη υλοποίηση αυτού του σχε-
δίου, θα συναφθούν συµβάσεις µε τον ιδιωτικό τοµέα που µπορεί
να γίνουν µετά από πέντε χρόνια. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα όµως όλοι το τιµούµε. Το θέµα είναι
το εξής. Δεν είναι µόνο ότι τιµώ ένα Σώµα µε σηµαντική κοινωνική
προσφορά είναι και στους λειτουργούς του, αυτούς οι οποίοι
συµµετέχουν, να δίνεις τα εφόδια να κάνουν καλύτερα τη δου-
λειά τους, και, βέβαια, να τους βλέπεις πάντοτε και σαν εργαζό-
µενους. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι οι ΕΜΑΚ οι οποίες είναι στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, αποτελούνται από εκπαιδευµένο προσωπικό το
οποίο συµβάλλει και στο κοµµάτι της έρευνας και της διάσωσης.
Από την άλλη µεριά, υπάρχουν διασώστες, υπάρχουν δύτες,
υπάρχουν ορειβάτες, υπάρχει η Πολεµική Αεροπορία που δεν
πρέπει να την ξεχνάµε, και, βέβαια, υπάρχει το ΕΚΑΒ, το οποίο
είναι πιστοποιηµένο και µε κατάλληλη εµπειρία και ενηµέρωση. 

Πολλή συζήτηση έγινε στη συζήτηση µε τους φορείς στο δεύ-
τερο νοµοσχέδιο µε το ΕΚΑΒ σχετικά µε την έλλειψη πρωτογενών
αεροµετακοµιδών. Αυτό το οποίο γίνεται σήµερα δεν είναι πρω-
τογενής αεροµετακοµιδή είναι δευτερογενής. Και εδώ υπάρχει
ένα ζήτηµα. Όταν υπάρχει ένας τραυµατίας ή ένας πολυτραυµα-
τίας, υπάρχει το ΕΚΑΒ. Το Υπουργείο Υγείας έχει κάποια παρέµ-
βαση, έχει συµβάλει σε τίποτα στη διαµόρφωση του εν λόγω
σχεδίου νόµου όσον αφορά στο κοµµάτι που αφορά και το ΕΚΑΒ;

Τώρα για το Υπουργείο θα επανέλθω και θα πω σχετικά µε τις
πολιτικές για την κλιµατική αλλαγή τι έχουµε δει δεκατέσσερις
µήνες τώρα; Σχέδια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή και πε-
ριφερειακά σχέδια υλοποιούνται; Σε ποια φάση βρίσκονται; Ποια
υπηρεσία και ποιο προσωπικό ασχολείται µε την κλιµατική αλ-
λαγή; Βέβαια, αυτές ήταν οι µεγάλες εξαγγελίες, η κλιµατική αλ-
λαγή και η κλιµατική κρίση για τις οποίες έγινε το εν λόγω
υπουργείο, όµως οι εξαγγελίες χαρακτηρίζουν την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη σε όλα: Επικοινωνία και τίποτα άλλο. 

Ερχόµαστε σήµερα, λοιπόν, να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο σχε-
τικά µε τη δηµιουργία Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας
και Διάσωσης, το σχέδιο το οποίο θα γίνει µετά εκ των υστέρων,
και ζητάτε από εµάς να δώσουµε µια λευκή επιταγή για έναν µη-
χανισµό που θα είναι σε πλήρη λειτουργία µετά από πέντε χρό-
νια. Μέχρι τότε η λειτουργία του θα είναι µε προσωπικό, όπως
είπαν, από τον ιδιωτικό τοµέα, µε συµβάσεις έργου, µε συµβά-

σεις µε ιδιώτες και όλα αυτά. Ο λαός µας, όµως, λέει κάτι απλό:
«Ουδέν µονιµότερον του προσωρινού.». 

Δυστυχώς, ως Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν µπορούµε να σας
έχουµε εµπιστοσύνη. Οι απευθείας αναθέσεις και όλα αυτά τα
οποία βγαίνουν το τελευταίο διάστηµα για διάφορες εµπλοκές
στελεχών και λοιπά και λοιπά -δεν θα τα πω τώρα εδώ, τα έχουµε
διαβάσει οι περισσότεροι- και το «πάρτι» των απευθείας αναθέ-
σεων είναι µέσα στο DNA της Κυβέρνησης αυτής. Καθηµερινά
εµφανίζεται σε όλα τα Υπουργεία. 

Φοβόµαστε, λοιπόν -γι’ αυτό λέω ότι δεν σας έχουµε εµπιστο-
σύνη- στο κοµµάτι αυτό που αφορά τις απευθείας αναθέσεις και
µάλλον τη µεταβατική περίοδο, τις µεταβατικές διατάξεις του άρ-
θρου 9 και τις συνεργασίες που θα γίνουν µε ιδιωτικά µέσα. 

Εδώ έχουµε ένα άλλο θέµα. Καλούµαστε να ψηφίσουµε έναν
µηχανισµό, ο οποίος ναι µεν θα είναι σε κάποια χρόνια έτοιµος,
δηλαδή, δεν θα είναι µηχανισµός επί της θητείας της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη αλλά θα είναι µετά από πέντε χρόνια, µετά από
µία-δύο κυβερνήσεις -πόσες θα έχουµε; Ψηφίζουµε, εγκρίνουµε,
δηλαδή, για µετά από κάποια χρόνια. 

Επίσης στις τέσσερις επιτροπές δεν έχει απαντηθεί συγκεκρι-
µένα από την πλευρά του Υπουργείου για τη χρηµατοδότηση της
δηµιουργίας του µηχανισµού καθώς και για το κόστος της δηµι-
ουργίας. Εµείς είµαστε υπέρ της δηµιουργίας ενός δηµόσιου
φορέα έρευνας και διάσωσης που θα αξιοποιεί και θα αναβαθµί-
ζει και την Πυροσβεστική και την ΕΜΑΚ που είναι κοµµάτι της,
θα βασίζεται στο ανθρώπινο δυναµικό που υπάρχει και στην Πυ-
ροσβεστική και στην Πολεµική Αεροπορία και στο ΕΚΑΒ και από
την άλλη µεριά, βέβαια, και σε ορειβατικούς συλλόγους πιθανόν
και οµοσπονδίες που είναι πιστοποιηµένες φυσικά -έχει σηµασία
αυτό- και να δούµε και τον ρόλο των εθελοντών µέσα από συγ-
κεκριµένους κανόνες. 

Τώρα έρχοµαι σε ένα άλλο ζήτηµα για τον ΟΑΣΠ. Για τον
ΟΑΣΠ θα πω ότι για άλλη µια φορά -ο κ. Αποστόλου είπε πριν για
τις τροπολογίες- εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατατέ-
θηκε, και τα άρθρα για τον ΟΑΣΠ ήρθαν εκ των υστέρων. Δεν
µπήκαν σε δηµόσια διαβούλευση, είχε µπει µόνο το πρώτο κοµ-
µάτι. Εδώ πέρα, λοιπόν, βλέπουµε τη µεταφορά του ΟΑΣΠ -το
ξέρουµε από τον ιδρυτικό νόµο της δηµιουργίας του Υπουρ-
γείου- ότι ο ΟΑΣΠ από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
πηγαίνει στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας. 

Ο ΟΑΣΠ είναι ένας οργανισµός ο οποίος έχει επιτελέσει ση-
µαντικό έργο στον τοµέα αντισεισµικής προστασίας της χώρας
µας, απασχολεί επιστήµονες, µηχανικούς, γεωλόγους και άλλο
εξειδικευµένο προσωπικό, αλλά υπάρχει ένα ζήτηµα. Υπάρχει
ένα ζήτηµα σχετικά µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
και µε το εν λόγω Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Για παράδειγµα:
Πρώτον, συµφωνούν και τα δύο Υπουργεία γι’ αυτή τη µετα-
φορά; Συµφωνούσαν; Μήπως δεν υπάρχει συµφωνία και γι’ αυτό
είναι ασαφείς όλες οι διατάξεις που αφορούν και το προσωπικό; 

Δεύτερον, έχουµε τη θέση µετακλητού υπαλλήλου η οποία δη-
µιουργείται για τη θέση γενικού διευθυντή. Άλλος ένας µετακλη-
τός -για τον ΟΑΣΠ µιλάω- στους τόσους της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη. Μετακλητοί και εδώ, δηλαδή; Και εν τω µεταξύ, στο
ίδιο άρθρο, στο 11, αναφέρεται και απόσπαση από το Υπουργείο
Υποδοµών του γενικού διευθυντή. Εµείς δεν γνωρίζουµε µέσα
από ποιες διαδικασίες και όλα αυτά. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι τα δύο αυτά Υπουργεία, της Κλιµατικής
Κρίσης και το Μεταφορών και Υποδοµών δεν έχουν σαφή όρια,
γιατί εδώ υπάρχει και το κοµµάτι της αποκατάστασης µετά από
έναν σεισµικό κίνδυνο που εµπλέκεται ο ΟΑΣΠ, αλλά από την
άλλη πλευρά υπάρχουν και αντίστοιχες υπηρεσίες και γενική δι-
εύθυνση αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών και στο Υπουρ-
γείο Μεταφορών. Ε, λύστε τα αυτά τα θέµατα! Εδώ ακόµα και
για το οικονοµικό, δηλαδή από πότε θα πληρώνονται οι υπάλλη-
λοι του ΟΑΣΠ, είναι σε µεταβατικά στάδια που είναι στο τελευ-
ταίο άρθρο. 

Τώρα, κατατέθηκαν και µια σειρά από τροπολογίες. Εγώ θα
πω για την τροπολογία που αφορά την Πυροσβεστική Ακαδηµία.
Θα πω ότι δεν είµαστε αρνητικοί, όµως θα θέσω δύο ερωτήµατα
στον κύριο Υπουργό: 
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Κατ’ αρχάς, αυτή η εκπαίδευση η οποία πρέπει να γίνει στη
Σχολή Πολιτικής Προστασίας και λοιπά, επειδή αναφέρεται µέσα
ότι και εθελοντές του Πυροσβεστικού µπορεί να γίνουν εθελον-
τές Πολιτικής Προστασίας, οι εθελοντές του Πυροσβεστικού θα
ξανακάνουν εκπαίδευση για να πιστοποιηθούν; Αυτό είναι ένα
ερώτηµα. 

Και το δεύτερο που σας έθεσα και στην επιτροπή και δεν απαν-
τήσατε. Οι απόστρατοι του Πυροσβεστικού Σώµατος που είναι
σε εθελοντικές οµάδες πολιτικής προστασίας θα περάσουν πάλι
από τα θρανία; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Τέλος πάντων, εµείς
δεν είµαστε αρνητικοί για το συγκεκριµένο. 

Η άλλη, βέβαια, τροπολογία αφορά τρία πράγµατα: Πρώτα
από όλα για τα ζητήµατα της µετάθεσης των κατεδαφίσεων,
αυτό έχει γίνει πολλές φορές µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και
ο καθένας καταλαβαίνει τι σηµαίνει. Περισσότερα θα σας πει και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. 

Θα πω, όµως, και κάτι ακόµα: Ανοίγουν τα µαγαζιά στις 6 Νο-
εµβρίου και έχει ξεσηκωθεί µε την τροπολογία που φέρνετε ο εµ-
πορικός κόσµος, η ΓΣΕΒΕΕ, η ΕΣΕΕ, επιµελητήρια και εµπορικοί
σύλλογοι είναι αντίθετοι. Εσείς όµως επιµένετε. Επειδή το καθε-
στώς των προσφορών δεν έφερε αποτέλεσµα, εσείς ανοίγετε
στις 6 Νοεµβρίου. 

Αυτό είναι ένα άλλο χτύπηµα στη µικροµεσαία επιχειρηµατικό-
τητα και στα µικρά καταστήµατα. Και, βέβαια, ποιον ευνοεί; Τις
µεγάλες αλυσίδες και τα διάφορα εµπορικά κέντρα. Βεβαίως,
όµως, παντού και πάντα είναι σαφές ότι αυτή η Κυβέρνηση, η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, εξυπηρετεί τους λίγους και υποτιµά -να
µην πω τη λέξη αδιαφορεί- την πλειοψηφία του ελληνικού λαού
ο οποίος σήµερα, δυστυχώς, δεν έχει να πληρώσει το ηλεκτρικό
του, πηγαίνει σε ένα σουπερµάρκετ και δεν γεµίζει το καλάθι
όπως άλλες φορές, και έχουµε αυξήσεις σε όλα τα επίπεδα. Κά-
ποιοι, όµως, θησαυρίζουν, κάποιοι αισχροκερδούν. 

Και όλα αυτά είναι συνυφασµένα σε µία πολιτική, και για το εν
λόγω νοµοσχέδιο που δεν θα την υλοποιήσετε εσείς γιατί δεν θα
είστε Κυβέρνηση όχι σε πέντε χρόνια, αλλά πολύ πιο γρήγορα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία της Βουλής,
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 9ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει ο πίνακας της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Καλείται στο Βήµα εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής

η συνάδελφος κ. Αντωνία Αντωνίου. 
Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγική ιστο-

ρία του αθλητή της αγωνιστικής αναρρίχησης Θεοφάνη - Ερµή
Θεοχαρόπουλου, ενός παιδιού που ψυχορραγούσε για σχεδόν
τέσσερις ώρες στην αγκαλιά του πατέρα του ενώ ο κρατικός µη-
χανισµός αποτύγχανε να κάνει µια διάσωση που σε άλλες χώρες
ίσως θεωρείται ρουτίνα, όντως κατέδειξε µε εκκωφαντικό τρόπο
την ανάγκη για την ύπαρξη ενός µηχανισµού εναέριας διάσωσης
στην ηπειρωτική χώρα. 

Γι’ αυτό εµείς συµφωνούµε µε την επιλογή να δοθεί το όνοµα
του Ερµή στον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσω-
σης, γιατί η πολύωρη µάχη και το σθένος αυτού του παιδιού την
ύστατη στιγµή µπορούν να σώσουν άλλες ζωές στο µέλλον. 

Ο διακηρυγµένος σκοπός του νοµοσχεδίου είναι σηµαντικός,
γιατί η ανθρώπινη ζωή είναι ύψιστη αξία και η προστασία της
οφείλει να είναι η ύψιστη προτεραιότητα της πολιτείας. Ωστόσο,
ο σκοπός δεν αγιάζει τα µέσα. Από τη συζήτηση που έγινε στην
αρµόδια επιτροπή αναδείχθηκε ότι το νοµοσχέδιο δεν διαµορ-
φώθηκε µε σοβαρή και ουσιαστική διαβούλευση. Είναι πρόχειρο,
διακηρυκτικό και προσχηµατικό. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι ζητάτε, κύριοι Υπουργοί, από τη
Βουλή να υπογράψει λευκή επιταγή, µια λευκή επιταγή που τα
ποσά της θα τα συµπληρώσουν εκ των υστέρων µε µια κοινή

υπουργική απόφαση τρεις Υπουργοί της Κυβέρνησης, µε την
οποία θα γίνουν οι αναθέσεις υπηρεσιών και οι µισθώσεις εναέ-
ριων µέσων στον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς κοστολόγηση, χωρίς τεκ-
µηρίωση και πάνω απ’ όλα χωρίς λογοδοσία. Και επιτρέψτε µου,
κύριε Υπουργέ, να σας το ξαναπώ ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία
σας δεν ανταποκρίνεται στις προκλήσεις του κοινού σκοπού για
τον οποίο νοµίζω ότι όλοι συνοµολογούµε. 

Και θα γίνω πιο συγκεκριµένη. Το νοµοσχέδιο παραπέµπει τη
λειτουργία του µηχανισµού µε µόνιµο τρόπο από το Πυροσβεστικό
Σώµα στο µακρινό µέλλον. Προβλέπονται τα πέντε έτη. Μέχρι τότε
επιλέγεται οι υπηρεσίες να παρέχονται από τον ιδιωτικό τοµέα.
Ξέρουµε καλά, όµως, όλοι µας ότι ειδικά στη χώρα µας ουδέν µο-
νιµότερον του προσωρινού. Και επίσης ξέρουµε όλοι µας την αλ-
λεργία που έχει η Νέα Δηµοκρατία για τις δηµόσιες δοµές, ακόµα
και όταν αυτές σώζουν ζωές. Θυµίζουµε ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός στη σχετική εξαγγελία στις 7 Ιουνίου αναφέρθηκε ρητά σε
υπηρεσία που θα παρέχεται από ιδιωτικά εναέρια µέσα, οι οποίες
και θα αναλάβουν στο πλαίσιο συγκεκριµένων συµβατικών υπο-
χρεώσεων να προσφέρουν έγκαιρη διακοµιδή εντός εύλογου χρό-
νου. Αυτό το µεταβατικό στάδιο -µόνιµο προβλέπουµε εµείς- θα
το διαµορφώσετε, όµως, µόνοι σας µε µια κοινή υπουργική από-
φαση τριών Υπουργών. 

Να το δούµε πιο συγκεκριµένα. Πρώτον, µε την ΚΥΑ αυτή θα
εγκρίνονται οι συµβάσεις για την παροχή υπηρεσιών έρευνας και
διάσωσης µε εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό, ιδίως µέλη
πληρώµατος, χειριστές, τεχνικούς, διασώστες, ορειβάτες και υγει-
ονοµικό προσωπικό, χωρίς να υπάρχει καµµία εξειδίκευση των
προδιαγραφών και των αναγκών. Ρωτήσαµε και ξαναρωτάµε: Θα
ισχύουν οι ευρωπαϊκές προδιαγραφές; Θα είναι πιστοποιηµένα και
από ποιον τα πληρώµατα; Με ποιες διαγωνιστικές διαδικασίες θα
γίνει η προµήθεια; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα; Αυτές οι υπη-
ρεσίες θα είναι από ξένες εταιρείες, τις εταιρείες µε τις οποίες
διαβουλευτήκατε, όπως γράφετε στην αιτιολογική έκθεση; Για όλα
αυτά δεν µας είπατε κουβέντα στη συζήτηση των επιτροπών. 

Δεύτερον, µε την ΚΥΑ θα εγκρίνετε συµβάσεις για τη µίσθωση
των αναγκαίων εναέριων µέσων έρευνας. Και πάλι τα ερωτήµατα
είναι αναπάντητα. Με ποιες τεχνικές προδιαγραφές και µε ποιο
κόστος; Περιγράψατε τα τεχνικά προβλήµατα των δύο Super
Puma του Πυροσβεστικού Σώµατος. Πώς θα παρακάµψετε αυτά
τα προβλήµατα;

Τρίτον, µε την ΚΥΑ θα εγκρίνετε την πρόσληψη πιστοποιηµέ-
νου προσωπικού έρευνας και διάσωσης ειδικότητας χειριστών
µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για την κά-
λυψη πρόσκαιρων αναγκών του Πυροσβεστικού Σώµατος. Ο
χρόνος διάρκειας της σύµβασης ορίζεται σε δώδεκα µήνες µε
δυνατότητα να παραταθεί τρεις φορές. Δηλαδή θα πετάνε µε
συµβασιούχους τα εναέρια µέσα; Ποιος θα τους πιστοποιεί; Και
αυτά τα ερωτήµατα αναπάντητα. 

Και φυσικά όλες αυτές οι υπηρεσίες είναι ακριβές, αλλά δεν
θελήσατε να κάνετε µία κοστολόγηση. Ο Πρωθυπουργός τον
Ιούνιο κοστολόγησε τη συνολική υπηρεσία από 20 έως 35 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο. Τον Ιούνιο δηλαδή ξέρατε έστω και κατ’
εκτίµηση το κοστολόγιο, αλλά τον Νοέµβριο δεν µπορέσατε να
καταθέσετε µια στοιχειώδη εκτίµηση στο Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, κύριοι Υπουργοί; Προσέξτε, για να µην υπάρχουν πα-
ρερµηνείες. Εµείς δεν αµφισβητούµε την ανάγκη της δαπάνης.
Όταν, όµως, την κρατάτε κρυφή από τη Βουλή, ενώ ο κ. Μητσο-
τάκης την ξέρει, µας µπαίνουν ψύλλοι στα αυτιά, ειδικά όταν γνω-
ρίζουµε ότι η «Μαξίµου Α.Ε.» έδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την
κατάρτιση του νοµοσχεδίου.

Ο κύριος Υφυπουργός αναφέρθηκε στις µακροχρόνιες διαδι-
κασίες προµήθειας ελικοπτέρων και πρόσληψης και εκπαίδευσης
του προσωπικού. Εµείς σας απαντάµε και σε αυτό. Αν είχατε
σκοπό να συµπεριλάβετε άµεσα τις οργανικές θέσεις του µηχα-
νισµού διάσωσης, θα το κάνατε ήδη στον υφιστάµενο οργανισµό
του προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος. Και βέβαια, προ-
βλέπατε για το 2023 µόλις εκατόν ενενήντα πέντε προσλήψεις
µόνιµου για ολόκληρο το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας. Ξέρετε τι λέτε στην ουσία; Ότι το Πυροσβε-
στικό Σώµα θα προσλάβει µόνο τους εισακτέους µε πανελλήνιες
στη Σχολή Αξιωµατικών. 

1894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρα το ζήτηµα της µόνιµης στελέχωσης του µηχανισµού αλλά
και ολόκληρου του Πυροσβεστικού Σώµατος πάει πολύ πίσω, για
να µη σας πω στις καλένδες. Επιπλέον, είναι ένα ερώτηµα γιατί
η προµήθεια ελικοπτέρων από το Πυροσβεστικό Σώµα παρου-
σιάζεται από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σαν ένα σισύ-
φειο έργο, ενώ οι µισθώσεις θα είναι fast track. Άλλες
προδιαγραφές θα έχουν τα µεν και άλλες τα δε;

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να µας πείσετε στην πράξη -γιατί το
νοµοθέτηµά σας δεν µας πείθει- θα περιµένουµε να δούµε τις
διαδικασίες για τον µόνιµο µηχανισµό να τρέχουν παράλληλα µε
τον προσωρινό. Αν δεν γίνει αυτό, θα επιβεβαιώσετε την επιφυ-
λακτικότητά µας.

Αλλά µε αφορµή αυτό θέλω να περάσω και στις προβλέψεις
για τον µόνιµο µηχανισµό. Σας είπα ότι η διαβούλευσή σας δεν
ήταν ουσιαστική, αλλά προσχηµατική. Φάνηκε αυτό στην ακρό-
αση φορέων, όπου στην ουσία η πλειονότητά τους έδειξε ότι δεν
ερωτήθηκε κατά την κατάρτιση του νοµοσχεδίου. Δεν κάνατε µε-
τόχους της προσπάθειας τους πυροσβέστες, αξιωµατικούς, στε-
λέχη και συµβασιούχους. Ήρθαν και δήλωσαν, άλλοι πιο κοµψά
και άλλοι απερίφραστα, ότι το νοµοσχέδιο είναι πρόχειρο και
αναποτελεσµατικό και συµβάλλει στην ανοµοιογένεια του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος και του οργανισµού. Δεν κάνατε µετόχους
της προσπάθειας τους εργαζόµενους στο ΕΚΑΒ. Και αυτοί ανέ-
δειξαν τις συµµετρίες του µηχανισµού που ετοιµάζεται µετά το
σύστηµα δευτερογενών διακοµιδών του ΕΚΑΒ. Δεν κάνατε µετό-
χους της προσπάθειας τους ανθρώπους του εθελοντικού κινή-
µατος. Και αυτοί ανέδειξαν την έλλειψη της σύνδεσης του
συστήµατος που σχεδιάζεται ως τώρα µε τις χερσαίες επιχειρή-
σεις και την ανάδειξη όλων των δυνατών µέσων. Όλοι µαζί δη-
λαδή σας είπαν ότι ο µηχανισµός που προβλέπεται δεν εµπίπτει
σε ένα γενικότερο σχέδιο πολυεπίπεδης αναβάθµισης ολόκλη-
ρου του κρατικού και εθελοντικού µηχανισµού διάσωσης, γιατί
στην ουσία δεν υπάρχουν βασικά εχέγγυα ότι ο νέος µηχανισµός
θα καταφέρει να συνεργαστεί αρµονικά µε τους υφιστάµενους
µηχανισµούς. Ούτε βέβαια υπάρχουν εχέγγυα ότι δεν θα µείνει
αδρανής σε περιόδους που δεν επιχειρεί, αλλά θα βοηθήσει συµ-
πολίτες µας που ζουν σε δυσπρόσιτες περιοχές που δεν έχουν
κάλυψη από το ΕΚΑΒ. 

Αυτό αναγκαστήκατε, κύριε Υπουργέ, να το υπονοήσετε µετά
την παρότρυνση των φορέων, αλλά δεν το ξεκαθαρίσατε. Και φυ-
σικά θεωρούµε φαιδρό από τη µία να µας απαντάτε στην ερώ-
τησή µας για τα κριτήρια επιλογής των έξι συµβάσεων µε
έµφαση στη σοβαρή επεξεργασία της γεωγραφικής κατανοµής
των ατυχηµάτων και την εµβέλεια και δυνατότητα εφοδιασµού
των ελικοπτέρων, που κατά τα λοιπά θα αργήσετε να ορίσετε τα
τεχνικά χαρακτηριστικά τους, αλλά µέσα στη συζήτηση στην επι-
τροπή να συζητάτε την πρόταση µια βάση, αντί να είναι στο
Άκτιο, να είναι στα Γιάννενα και µια άλλη, αντί να είναι στη Λά-
ρισα, να είναι στην Αγχίαλο. 

Προσέξτε. Δεν σας επικρίνω για την ευελιξία σας και τη διά-
θεσή σας να τα συζητήσετε όλα αυτά τα θέµατα, αλλά αυτό
έπρεπε να το είχατε κάνει ήδη ως τώρα. Σε αυτό, όµως, κύριε
Υπουργέ, -σας το ξαναείπαµε- δεν έχετε ελαφρυντικό. Εννέα
µήνες πέρασαν από την τραγική απώλεια του Ερµή και έξι µήνες
από την πρώτη εξαγγελία του Πρωθυπουργού σχετικά µε το
θέµα τον Απρίλιο. 

Εµείς δεν σας λέµε ότι περιµέναµε σήµερα να είναι στηµένος
o µηχανισµός, αλλά εσείς τον παραπέµπετε σε δυο ή σε τρεις
κυβερνητικές θητείες. Αλλά σας µεµφόµαστε γιατί τους τελευ-
ταίους έξι µήνες δεν βρήκατε τον χρόνο να καταστήσετε µέτο-
χους στο σχεδιασµό και στον εθνικό αυτό στόχο τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, το Πυροσβεστικό Σώµα, το ΕΚΑΒ και το εθελον-
τικό κίνηµα. Αντί να εξασφαλίσετε τη βιωσιµότητα του εγχειρή-
µατος για τα επόµενα χρόνια, τελικά κινδυνεύει να µοιάσει µε
προεκλογικό πυροτέχνηµα, σαν αυτά που ήδη αρχίζουν να ρί-
χνουν και οι άλλοι Υπουργοί της Κυβέρνησης. 

Περιορίσατε τη διαπραγµάτευσή σας µόνο µε τις αεροπορικές
εταιρείες που σας υπέδειξαν οι τέσσερις πρεσβείες που απευ-
θυνθήκατε, λες και θα είναι αυτές που θα επιχειρούν αύριο στα
βουνά της χώρας και δεν θα είναι η ΕΜΑΚ και οι εθελοντικές ορ-
γανώσεις µαζί µε τους Έλληνες πιλότους, λες και το ζητούµενο

είναι µόνο οι προδιαγραφές των ελικοπτέρων και όχι τα ολοκλη-
ρωµένα σχέδια διάσωσης που έχουν αυτές οι χώρες. 

Να αναφέρω στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, ότι θα ήταν
πολύ εύκολο να συζητάµε και να έχουµε συζητήσει πριν, στο σχε-
διασµό, τι ακριβώς έχουν κάνει οι χώρες στην Ευρώπη που έχουν
ολοκληρωµένα τέτοια συστήµατα.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ και σε ένα άλλο θέµα: Στην αι-
τιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου αναφέρεστε στη σηµασία
του, εν όψει και της διαρκούς διεύρυνσης του τουριστικού προ-
ϊόντος «εναλλακτικές µορφές τουρισµού», όπως λέτε επί λέξει.
Αλήθεια, εσείς που παριστάνετε και τη φιλοεπενδυτική Κυβέρ-
νηση, µιλήσατε µε την αγορά για αυτό το θέµα; Μιλήσατε ποια
είναι τα τουριστικά πρωτόκολλα που ζητούν οι tour operators; Εί-
δατε πώς θα το κάνετε αυτό και πώς θα συµβάλει στο να ανα-
βαθµιστεί πραγµατικά η θέση µας στο διεθνή χάρτη του
ορειβατικού και εν γένει του χειµερινού τουρισµού; 

Για όλους αυτούς τους λόγους που σας έθεσα, χαρακτήρισα
πρόχειρο, διακηρυκτικό και προσχηµατικό το νοµοσχέδιό σας.
Αλλά σας το λέω, αυτό είναι το µικρό σφάλµα σας. Το µεγάλο
σφάλµα είναι ότι υποβιβάσατε τον εθνικό στόχο για έναν αξιόπι-
στο Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης σε µι-
κροκοµµατικό κυβερνητικό στόχο και αυτό είναι πραγµατικά
απογοητευτικό, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο συ-
νάδελφος κ. Ιωάννης Δελής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από το 1993, ακόµη, µε απόφαση των συναρµόδιων Υπουρ-

γείων αποφασίστηκε η έρευνα και η διάσωση να είναι αεροναυ-
τική. Να καλύπτει, δηλαδή, αεροπορικά και ναυτικά ατυχήµατα
και να ανήκει στο Υπουργείο Ναυτιλίας µε την ονοµασία Ενιαίο
Κέντρο Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης, το γνωστό και ως
ΕΚΣΕΔ. 

Σήµερα, βέβαια, τρεις δεκαετίες µετά, τόσο η στόχευση όσο
και η στροφή του υπάρχοντος αυτού ΕΚΣΕΔ ως στήριγµα των
νατοϊκών δυνάµεων στην περιοχή µας, στροφή, επίσης, στους
ξεριζωµένους από τον πόλεµο πρόσφυγες και µετανάστες, σή-
µερα αυτό το υπάρχον ΕΚΣΕΔ είναι σε άλλη κατεύθυνση από
αυτή που όρισε και η ίδρυσή του. 

Είναι χαρακτηριστικό εδώ, στη συνέχεια, το απόσπασµα που
υπάρχει στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου όπου στο
ερώτηµα, γιατί αποτελεί πρόβληµα, απαντά ως εξής για τις απο-
τελεσµατικές υπηρεσίες διάσωσης: «Εν όψει και της διαρκούς
διεύρυνσης του τουριστικού προϊόντος σε εναλλακτικές µορφές
τουρισµού». Αυτός είναι ο λόγος. Δηλαδή, τη σύσταση αυτού του
εθνικού µηχανισµού εναέριας έρευνας και διάσωσης την υποδει-
κνύει η ανάπτυξη και η λειτουργία του τουρισµού και όχι µια κρί-
σιµη ή µια επείγουσα -από τη φύση της επείγουσα- ανάγκη της
κοινωνίας. 

Ο κύριος Υφυπουργός προχθές στην επιτροπή επιχείρησε
αυτό να το ανασκευάσει, να το διασκεδάσει, αλλά, κύριε
Υπουργέ, µε συγχωρείτε «scripta manent» ειδικά όταν πρόκειται
για µια αιτιολογική έκθεση ενός νοµοσχεδίου.

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
επιδιώκει στην ουσία µια αποκοπή, µια απόσπαση από το Ενιαίο
Κέντρο Αρµοδιότητας, απόσπαση από το Ενιαίο Κέντρο Συντο-
νισµού Έρευνας και Διάσωσης, καθώς µε το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να δηµιουργήσει έναν ακόµα
µηχανισµό, αυτόν της εναέριας έρευνας και διάσωσης, έναν µη-
χανισµό, όµως, ο οποίος θα δραστηριοποιείται αποκλειστικά στο
χερσαίο χώρο της ελληνικής επικράτειας, µια ευθύνη που, ως
γνωστόν, µέχρι σήµερα την έχει η ΕΜΑΚ. 

Υπάρχουν, όµως, ορισµένα ουσιαστικά ερωτήµατα, ζητήµατα,
τα οποία προκύπτουν από την ανάγνωση των επιµέρους άρθρων,
αν το διαβάσει κανείς. 

Πρώτα-πρώτα, µας κάνει πολύ µεγάλη αρνητική εντύπωση η
διατύπωση του άρθρου 4 για το εθνικό αυτό σχέδιο, που λέει ότι
«ο Εθνικός Μηχανισµός αυτής της Εναέριας Έρευνας και Διά-
σωσης λειτουργεί και περιλαµβάνει», προσέξτε, «τουλάχιστον τις
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ελάχιστες επιχειρησιακές απαιτήσεις της υπηρεσίας εναέριας
έρευνας και διάσωσης». Διαφωνούµε µε αυτές τις διατάξεις. Δια-
φωνούµε, όπως και µε την όλη τακτική και την όλη πολιτική
αυτών των «ελάχιστων απαιτήσεων» ειδικά όταν πρόκειται για την
πολιτική προστασία. Δεν µπορείς να έχεις ελάχιστες απαιτήσεις
στην πολιτική προστασία. 

Θεωρούµε ότι τέτοιου είδους υπηρεσίες θα πρέπει να στελε-
χώνονται και να λειτουργούν µε τις µέγιστες δυνατότητες που
µπορεί να υπάρχουν -και ασφαλώς υπάρχουν σήµερα- και από
άποψη έµψυχου δυναµικού, αλλά και εξοπλισµού. 

Στο άρθρο 4 αναφέρεται επί λέξει ότι αυτός ο Εθνικός Μηχα-
νισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης λειτουργεί βάσει εθνι-
κού σχεδίου το οποίο εγκρίνεται και επικαιροποιείται και
περιλαµβάνει τουλάχιστον και τις πηγές χρηµατοδότησης των
υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης. 

Και σκεφτόµαστε τώρα: «Πηγές χρηµατοδότησης των υπηρε-
σιών έρευνας και διάσωσης». Με συγχωρείτε, ποιες µπορεί να
είναι αυτές οι πηγές χρηµατοδότησης των υπηρεσιών έρευνας
και διάσωσης αν δεν είναι µόνο το ταµείο του κρατικού προϋπο-
λογισµού; Θα υπάρξουν και άλλες πηγές και ποιες; Να µας το
πείτε. 

Στο έβδοµο άρθρο συναντά κανείς όλα τα ουσιαστικά ζητή-
µατα αυτού του εθνικού µηχανισµού, το προσωπικό, τις προδια-
γραφές και τη λειτουργία του. Μόνο που όλα αυτά, τα
ουσιαστικά και τα σηµαντικά, δεν βρίσκονται στο νοµοσχέδιο,
στις διατάξεις του, αλλά παραπέµπονται σε ένα προεδρικό διά-
ταγµα το οποίο πρόκειται να βγει στο µέλλον και δεν θα περάσει,
φυσικά, από τη διαδικασία της Βουλής. 

Έτσι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο δηµιουργείται ένας νέος Μη-
χανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, ο οποίος, όµως,
πάλι, σύµφωνα µε αυτό το νοµοσχέδιο παίρνει µία προθεσµία
πέντε ετών, παρακαλώ, προκειµένου να ετοιµαστεί και να παρα-
δοθεί µετά από πέντε χρόνια στο Πυροσβεστικό Σώµα. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν προβλέπεται κάποιο οργα-
νόγραµµα για τη σύσταση αυτού του νέου µηχανισµού ούτε ανα-
φέρεται, όπως είπαµε, κάτι για τη χρηµατοδότησή του ούτε και
η αιτιολογική έκθεση όσο κι αν ψάξαµε -και ψάξαµε πολύ- λέει
το παραµικρό για αυτά. 

Όλα αυτά, λοιπόν, όπως είπαµε, παραπέµπονται σε προεδρικά
διατάγµατα και σε κοινές υπουργικές αποφάσεις. Εκεί, σε αυτά
τα προεδρικά διατάγµατα και τις κοινές υπουργικές αποφάσεις
-εκτός νοµοσχεδίου δηλαδή- παραπέµπεται και η σχέση εργα-
σίας του προσωπικού, υπονοώντας έτσι ευθέως ότι αυτή η σχέση
εργασίας µπορεί και να µην είναι µόνιµη και σταθερή.

Την ίδια στιγµή στο νοµοσχέδιο βέβαια και για αυτή τη µετα-
βατική πενταετία προβλέπεται ρητά η πρόσληψη προσωπικού µε
συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου δωδεκάµηνης µόνο διάρκειας, οι
οποίες µπορούν να ανανεωθούν µέχρι και τρεις φορές και αυτό,
βεβαίως, δεν µπορεί να το πει κανείς διαφορετικά, παρά ως µία
µορφή εργασιακής οµηρίας. Ενώ, αφήνετε τελείως ανοιχτό το
ενδεχόµενο για τη στελέχωση αυτών των έξι περιφερειακών βά-
σεων -εναέριας έρευνας και διάσωσης- να διατίθεται και να χρη-
σιµοποιείται προσωπικό από το ήδη υπάρχον προσωπικό του
Πυροσβεστικού Σώµατος, λες και αυτό περισσεύει, λες και δεν
είναι ελλιπές αυτό το προσωπικό. Είναι χιλιάδες -φωνάζουν- οι
ελλείψεις στην Πυροσβεστική Υπηρεσία και το λένε και οι ίδιοι οι
πυροσβέστες, άλλωστε. 

Η υπαγωγή του, όµως, κύριοι Υπουργοί, στο Πυροσβεστικό
Σώµα θα πρέπει να σηµειωθεί ότι γίνεται -και δεν πρέπει αυτό να
µας διαφεύγει- σε µια στιγµή που εξελίσσεται -όχι µόνο από τη
δική σας Κυβέρνηση, αλλά και από τις προηγούµενες- µια βαθ-
µιαία και συνεχώς µεγαλύτερη στρατιωτικοποίηση του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει και βεβαίως,
µια συνεχής υπαγωγή ολοένα και πιο βαθιά του συνόλου της Πο-
λιτικής Προστασίας σε αυτούς τους πολυπλόκαµους µηχανι-
σµούς του ΝΑΤΟ, µια υπαγωγή η οποία δεν είναι µόνο αµιγώς
στρατιωτική.

Πάνω ακριβώς σε αυτό τον καµβά κινείται και η µία από τις δύο
τροπολογίες που έχετε καταθέσει.

Ταυτόχρονα, θέλουµε εδώ να σηµειώσουµε ότι έχουµε και µια
σταδιακή υποκατάσταση -και αυτό το βλέπουµε να συµβαίνει

µπρος στα µάτια µας- ενός σηµαντικού µέρους των υπηρεσιών
του Πυροσβεστικού Σώµατος είτε από τις εθελοντικές οργανώ-
σεις, τον εθελοντισµό είτε από τις περιβόητες «µη» -το «µη» σε
πολλά εισαγωγικά- κυβερνητικές οργανώσεις.

Η ίδια ακριβώς πρακτική ακολουθείται και στις διατάξεις του
ΟΑΣΠ, του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστα-
σίας. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, µέχρι την επαρκή -λέει- στελέ-
χωση του ΟΑΣΠ -ζήσε Μάη να φας τριφύλλι, δηλαδή!- δύναται
να διατίθεται προσωπικό από τα Υπουργεία Κλιµατικής Κρίσης
και Υποδοµών, Μεταφορών. Δηλαδή, για να καταλάβει και ο κό-
σµος που µας ακούει, αντί για µόνιµες προσλήψεις ψηφίζετε συ-
νεχείς µετακινήσεις προσωπικού, το οποίο, βεβαίως, προσωπικό
-από όσο ξέρουµε και ξέρετε πολύ καλά και εσείς- πουθενά δεν
περισσεύει, σε καµµιά υπηρεσία, σε κανένα Υπουργείο. Αυτή η
διάταξη που έχετε εδώ στην ουσία θεσµοθετεί την υποστελέ-
χωση και τις ελλείψεις του ανθρώπινου δυναµικού στις δηµόσιες
υπηρεσίες.

Βεβαίως -πάω παρακάτω- και είναι απαραίτητη η συγκέντρωση
των επιστηµονικών και των υπόλοιπων πληροφοριών γύρω από
τα προβλήµατα που σχετίζονται µε την αντισεισµική πολιτική της
χώρας, τη διαχείριση του Κέντρου Τεκµηρίωσης Πληροφοριών -
έχω πάει, όπως καταλάβατε, στα άρθρα για τον ΟΑΣΠ- αλλά όλα
αυτά θεωρούµε ότι πρέπει να είναι αναρτηµένα και να διατίθενται
στην ιστοσελίδα του ίδιου του ΟΑΣΠ, εκτός αν δεν θέλετε -να το
πείτε, όµως!- ένας ειδικός να βλέπει και να αντιλαµβάνεται το µέ-
γεθος του προβλήµατος και των ελλείψεων που υπάρχει στη
χώρα µας γύρω από το ζήτηµα της αντισεισµικής προστασίας
και θωράκισης της χώρας µας, που είναι η πιο σεισµογενής χώρα
στην Ευρώπη.

Θέσαµε ένα απλό ερώτηµα, αλλά απάντηση δεν πήραµε από
την Κυβέρνηση, γι’ αυτό και το επαναλαµβάνουµε, µε συγχω-
ρείτε. Τι δουλειά έχει ο Οργανισµός Αντισεισµικής Προστασίας,
που έργο του είναι η αντισεισµική προστασία των δηµόσιων, των
ιδιωτικών κτηρίων, των υποδοµών, ένας οργανισµός δηλαδή που
έχει στην ευθύνη του τη µελέτη και τη θωράκιση των υποδοµών
της χώρας, να φεύγει από το Υπουργείο Υποδοµών και να πηγαί-
νει στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας;
Πραγµατικά, δεν το καταλαβαίνουµε. Περιµένουµε µία εξήγηση
από την Κυβέρνηση.

Θα µπορούσε κανείς να πει το νοµοσχέδιο αποσπασµατικό και
θα είχε και δίκιο, πρόχειρο, επίσης, βιαστικό.

Και µε όλα αυτά -µε συγχωρείτε- τίποτα το καλό δεν προοιω-
νίζεται για την υπόθεση αυτής της εναέριας έρευνας και διάσω-
σης.

Οι µόνοι που σίγουρα θα τρίβουν τα χέρια τους από ικανοποί-
ηση για το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι άλλοι, βέβαια, από
τους ιδιωτικούς φορείς και τις εταιρείες που θα θησαυρίσουν και
πάλι -για αυτούς θα φέξει δηλαδή και πάλι, όπως πάντα φέγγει
για αυτούς- και τουλάχιστον για µια ακόµα πενταετία.

Όµως, κύριοι Υπουργοί, προκύπτουν ορισµένα ερωτήµατα και
ερωτηµατικά γύρω από αυτό το νοµοσχέδιο. Τρία είναι τα πιο ση-
µαντικά και θα περιµένουµε και εδώ τις απαντήσεις. Έχει, άραγε,
το Πυροσβεστικό Σώµα τη δυνατότητα -από πλευράς αεροπορι-
κής γνώσης εννοώ τη δυνατότητα- να εισηγείται στον Υπουργό
τη σύναψη συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών µε εναέρια
ιδιωτικά µέσα; Μπορεί, είναι αρµόδιο, έχει αυτή τη δυνατότητα,
την ικανότητα το Πυροσβεστικό Σώµα να το κάνει; Πόσο σωστό
είναι από επιχειρησιακή σκοπιά η έρευνα και η διάσωση να τε-
λούν υπό τον πλήρη και αποκλειστικό έλεγχο του Πυροσβεστικού
Σώµατος και όχι από έναν ενιαίο φορέα, όπου θα είναι µέσα, βε-
βαίως και το Πυροσβεστικό Σώµα -αλίµονο!- αλλά και η Πολεµική
Αεροπορία και το ΕΚΑΒ και το Λιµενικό και το Πολεµικό; Αυτό
είναι και το πραγµατικό νόηµα, άλλωστε, του ενιαίου.

Αλήθεια, έχει προϋπολογιστεί και έχει εξασφαλιστεί το κόστος
ενός τέτοιου εγχειρήµατος αυτού του µηχανισµού, µε δεδοµένο
ότι η Υπηρεσία Εναέριων Μέσων του Πυροσβεστικού Σώµατος,
αυτή που σήµερα υπάρχει, µόλις και µετά βίας καταφέρνει να
συντηρεί τα δικά της εναέρια µέσα; Δηλαδή, θα φορτωθεί και
άλλα;

Και βεβαίως, το τρίτο ερώτηµα, το οποίο θα το θέσουµε ξανά:
Γιατί δηµιουργείτε, τέλος πάντων, έναν ακόµα µηχανισµό έρευ-
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νας και διάσωσης και γιατί δεν ενισχύετε αυτό που ήδη υπάρχει
µε την πρόσθεση και αυτής της αρµοδιότητας στο Ενιαίο Κέντρο
Συντονισµού και Έρευνας και Διάσωσης, το ΕΚΣΕΔ, µε τη συµ-
µετοχή, βεβαίως και του Πυροσβεστικού Σώµατος;

Με βάση αυτά που είπαµε, βεβαίως, προκύπτει ότι καταψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο και θέλω να περάσω εν τάχει στις τροπο-
λογίες που έχουν κατατεθεί από την Κυβέρνηση.

Και θα ξεκινήσω από την τροπολογία µε αριθµό 1453 και από
το άρθρο 3, που προβλέπει τη λειτουργία των καταστηµάτων την
πρώτη Κυριακή του Νοεµβρίου του 2022, µεθαύριο δηλαδή. Νο-
µοθετούµε -νοµοθετείτε µάλλον- για την Κυριακή που µας έρχε-
ται. Ικανοποιείτε άλλη µια απαίτηση των εµπορικών οµίλων, των
µεγαλοεργοδοτών. Αυτός είναι ο τίτλος εδώ, αυτό τον τίτλο
έπρεπε να βάλετε στο άρθρο 3. Ενώ καταργήσατε εσείς οι ίδιοι,
η Κυβέρνησή σας, µε νόµο µάλιστα το καλοκαίρι τις ενδιάµεσες
εκπτώσεις, όπου µπορούσαν και λειτουργούσαν τότε την πρώτη
Κυριακή του Νοέµβρη, αλλά και του Μάη -το καταργήσατε, λοι-
πόν, καταργήσατε αυτές τις ενδιάµεσες εκπτώσεις, άρα και τη
δυνατότητα να ανοίγουν τα µαγαζιά την πρώτη Κυριακή του Νο-
έµβρη- έρχεστε τώρα και φέρνετε µια τροπολογία του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Είναι
καταπληκτικό! Έρχεστε και επαναφέρετε το άνοιγµα των κατα-
στηµάτων για την Κυριακή που µας έρχεται. Γιατί; Για να νοµιµο-
ποιήσετε, για να κάνετε το χατίρι, για να µην χαλάσετε τα
προγράµµατα των µεγαλοκαταστηµάτων που τα έχουν δώσει
ήδη στη δηµοσιότητα για τη συγκεκριµένη Κυριακή.

Όσον αφορά τους εµποροϋπάλληλους, αυτοί βλέπουν τις κυ-
ριακάτικες αργίες τους σιγά-σιγά ολοένα να λιγοστεύουν και
προστίθεται άλλος ένας ακόµα λόγος για να είναι µαζική η συµ-
µετοχή στην απεργία την ερχόµενη Τετάρτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό µονάχα ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε το δεύτερο άρθρο τώρα και µε αυτό που διατυ-

πώνεται ως εγγύηση, σχετικά µε τη µακροοικονοµική χρηµατο-
δοτική συνδροµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ουκρανία
ύψους 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης καλούνται να παράσχουν την εγγύησή τους από τους
κρατικούς τους προϋπολογισµούς για το 61% των δανείων προς
την Ουκρανία. Με βάση το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο, αυτή τη
δυνατότητα, της παροχής εγγύησης δηλαδή δανείων, την είχε ο
Έλληνας Υπουργός Οικονοµικών, µόνο όταν αφορούσε χώρες,
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με την τροπολογία δίνετε
τη δυνατότητα αυτή η παροχή εγγύησης από τον Υπουργό Οι-
κονοµικών να αφορά και τρίτες χώρες. Αυτό είναι που αλλάζει.

Βεβαίως, όλη αυτή η λεγόµενη «µακροοικονοµική χρηµατοδο-
τική συνδροµή στην Ουκρανία από την Ευρωπαϊκή Ένωση» στην
πραγµατικότητα σφίγγει τη θηλιά στον λαιµό του ουκρανικού
λαού, ο οποίος θα κληθεί να πληρώσει δισεκατοµµύρια δανείων
της δήθεν οικονοµικής βοήθειας και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, γιατί αυτά τα δάνεια -και ο ελ-
ληνικός λαός τα γνωρίζει πάρα πολύ καλά- συνοδεύονται και µε
δυσβάστακτα µνηµόνια. Έτσι, τέτοια ακριβώς προβλέπονται και
για τον ουκρανικό λαό µε όρους, βεβαίως, που θα εξυπηρετούν
τα συµφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου να διεισ-
δύσουν τα ευρωπαϊκά µονοπώλια στο έδαφος της Ουκρανίας και
δεν έχουν σκοπό, βεβαίως, να βοηθήσουν τον ουκρανικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα καταψηφίσουµε φυσικά τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία και για τα δύο αυτά ζητήµατα τα οποία έθεσα,
όπως θα καταψηφίσουµε και το νοµοσχέδιο συνολικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο Βήµα καλείται η
κ. Μαρία Αθανασίου. Μετά κλείνουν οι εισηγητές και οι αγορητές
µε τον κ. Λογιάδη. Έχει ζητήσει τον λόγο για νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις ο Υπουργός και θα του τον δώσω. Επίσης, έχει ζητήσει
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Σκανδαλίδης.
Και στη συνέχεια, θα ξεκινήσει ο κατάλογος. 

Κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο πρόσφατος και άδικος θάνατος ενός νέου ανθρώπου απο-

τελεί µια ακόµα επιβεβαίωση της αναγκαιότητας δηµιουργίας και
ανάπτυξης ενός συστήµατος έρευνας και διάσωσης το οποίο θα
έχει άµεση δυνατότητα µεταφοράς τραυµατιών από δυσπρόσιτα
σηµεία των ορεινών περιοχών της ελληνικής επικράτειας. Παρ’
όλα αυτά, δεν παρατίθεται σε συνοδεία του παρόντος υπό ψή-
φιση νοµοθετήµατος µελέτη σκοπιµότητας για τη σύσταση του
εν λόγω εθνικού µηχανισµού για το πώς, έστω και περιγραφικά,
αυτός θα λειτουργήσει. 

Φοβούµεθα -και δεν είναι δικός µας ο προβληµατισµός, αλλά
µας τον γέννησαν οι απόψεις και θέσεις των ειδικών, των εκπρο-
σώπων των φορέων- ότι η δηµιουργία αυτού του νέου µηχανι-
σµού θα κατασκευαστεί µε τα υλικά των υπαρχόντων φορέων,
αποδυναµώνοντάς τους και ουσιαστικά καθιστώντας τους σχε-
δόν ανενεργούς και αναποτελεσµατικούς, την ίδια στιγµή που
καλούνται να σώσουν ζωές. 

Ποιες είναι οι προϋποθέσεις που απαιτούνται; Μια επίσκεψη
στις εξαιρετικές ιστοσελίδες και ηλεκτρονικές παρουσιάσεις
power point, επί παραδείγµατι, της Ελληνικής Οµοσπονδίας Διά-
σωσης θα µας ενηµερώσει άρτια για το πώς αυτή η ηρωική οµο-
σπονδία διενεργεί αποτελεσµατικά αεροδιακοµιδές εδώ και
σαράντα πέντε αδιάκοπτα χρόνια συνεχούς και αφιλοκερδούς
προσφοράς. Το ίδιο και σε αυτές του Σωµατείου Ελλήνων Οδη-
γών Βουνού, που θα µας ενηµερώσουν για το πώς γίνεται κά-
ποιος οδηγός βουνού, ποιο είναι το αντικείµενο της γνώσης ενός
οδηγού βουνού και πώς αποκτάται, καθώς και για τις προϋποθέ-
σεις συµµετοχής του εκάστοτε ενδιαφερόµενου στο εγχείρηµα. 

Είχαµε την ευχαρίστηση και την τιµή να διαλεχθούµε µε τους
εκπροσώπους από την Ελληνική Οµοσπονδία Ορειβασίας και
Αναρρίχησης, την επίλεκτη Οµάδα Ειδικών Αποστολών, την Πα-
νελλήνια Ένωση Εθελοντών Πυροσβεστικού Σώµατος και να
ακούσουµε τις απόψεις τους και τους προβληµατισµούς τους,
να µπούµε στον κόσµο τους και να τον θαυµάσουµε. 

Αυτά τα ηρωικά σώµατα, ως επί το πλείστον εθελοντών, τα
οποία έχουν διασώσει µε αυταπάρνηση είτε δεκάδες ατυχησάν-
των ορειβατών - αναρριχητών είτε θύµατα σεισµών και τους πα-
ρέδωσαν πίσω στις οικογένειές τους και την κοινωνία και µάλιστα
αµισθί, µην επιβαρύνοντας ούτε στο παραµικρό το ελληνικό δη-
µόσιο, είναι αυτά τα οποία µπορούν να καθοδηγήσουν µε ασφά-
λεια και αξιοπιστία σε ασφαλείς δρόµους δηµιουργίας και
στελέχωσης κατ’ αρχάς των υπαρχόντων φορέων, αλλά και του
νέου υπό δηµιουργία φορέα, µε επαρκή στελέχωση και σε αν-
θρώπινο έµψυχο δυναµικό και σε υλικοτεχνικές υποδοµές σύγ-
χρονες, καλά συντηρηµένες και µε πρόσωπα κατάλληλα
εκπαιδευµένα να τις χειρίζονται, ώστε να µην πηγαίνει τίποτα
απολύτως χαµένο ούτε σε πρόσωπα ούτε σε πράγµατα τα οποία
µπορούν να αξιοποιηθούν στο έπακρο. 

Είναι γεγονός πάντως ότι υπό την πίεση του γεγονότος της
ύπαρξης του εθνικού µηχανισµού τα πάντα παραπέµπονται στο
µέλλον και στην έκδοση προεδρικών διαταγµάτων και άλλων κα-
νονιστικών πράξεων. Η έρευνα και διάσωση, όµως, είναι θέµα
ζωής και θανάτου και απαιτείται σοβαρότητα εκ µέρους της πο-
λιτείας µε δηµιουργία ειδικότερου και συγκεκριµένου πλαισίου. 

Ως προς τα υπό ψήφιση άρθρα, στο άρθρο 3 «Ορισµός διά-
σωσης» το προσωπικό το οποίο θα υλοποιεί δράσεις έρευνας και
διάσωσης θα πρέπει να έχει οπωσδήποτε πιστοποίηση γνώσης
των αναγκών των ατόµων µε κάθε µορφή αναπηρίας και ικανό-
τητας επικοινωνίας µε εκείνα. 

Στο άρθρο 4 «Εθνικό Σχέδιο Έρευνας και Διάσωσης», στην
πρώτη παράγραφο θα πρέπει να συµπεριλαµβάνονται και µέσα
υποστήριξης και επικοινωνίας για άτοµα µε αναπηρία. Τέτοιου
είδους υπηρεσίες χρειάζεται να στελεχώνονται και να λειτουρ-
γούν µε τις µέγιστες δυνατότητες που µπορεί να υπάρχουν τόσο
σε πρόσωπα όσο και σε εγκαταστάσεις και υλικοτεχνική υπο-
δοµή. 

Άρθρο 6. Γίνεται λόγος για εισφορά υπηρεσίας εναέριας έρευ-
νας και διάσωσης, η οποία θα εισπράττεται κατά την αναχώρηση
από τους ελληνικούς αερολιµένες προς τους αερολιµένες εξω-
τερικού από κάθε αναχωρούντα επιβάτη. 

Το ελληνικό τουριστικό προϊόν είναι ήδη υπερφορολογηµένο.
Ο ΦΠΑ, οι φορολογικοί συντελεστές, οι άµεσοι και έµµεσοι φόροι
υπερβαίνουν κατά πολύ το επίπεδο του ανταγωνισµού. Η επιβολή
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σε αυτό ενός ακόµα φόρου, ανεξαρτήτως του ύψους του, σε µία
περίοδο µάλιστα που το κόστος µετακίνησης και ταξιδιού έχει
φτάσει στα ύψη, είναι εσφαλµένη και έρχεται να επιβαρύνει πε-
ραιτέρω την ανταγωνιστικότητα του ελληνικού τουριστικού προ-
ϊόντος. Αυτό είναι άδικο, κύριε Υπουργέ, και επιδέχεται αλλαγών. 

Άρθρο 7, προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία στο
Εθνικό Σχέδιο Έρευνας και Διάσωσης. Θα πρέπει σε συνεργασία
µε την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, όπως προ-
τείνει άλλωστε η ίδια η συνοµοσπονδία, να εκπαιδεύεται το προ-
σωπικό σε θέµατα σχετιζόµενα µε τις ανάγκες και τους τρόπους
βελτίωσης της επικοινωνίας µε άτοµα µε κάθε µορφής αναπηρία. 

Στο άρθρο 9, αντί για µόνιµες προσλήψεις, θεσµοθετείτε τις
συνεχείς µετακινήσεις προσωπικού. Δεν φτάνει που οι δηµόσιες
υπηρεσίες είναι υποστελεχωµένες και µάλιστα µε δική σας υπαι-
τιότητα, έρχεστε και τις αποδυναµώνετε ακόµα περισσότερο µε
αυτή την τακτική της ανακύκλωσης. 

Αυτοί που σίγουρα µένουν ικανοποιηµένοι είναι εν προκειµένω
οι ιδιωτικοί φορείς και οι εταιρείες γύρω από το ζήτηµα της έρευ-
νας και της διάσωσης, οι οποίοι και οι οποίες θα πριµοδοτηθούν
δεόντως για µια πενταετία τουλάχιστον. 

Στο άρθρο 11, ο ορισµός γενικού διευθυντή του ΟΑΣΠ ούτε
σχετίζεται βεβαίως µε τη χρόνια υποστελέχωση και αυτού δυ-
στυχώς του οργανισµού ούτε την αντιµετωπίζει. Λίγους µήνες
πριν τις εκλογές προσπαθείτε προφανώς να ικανοποιήσετε υπο-
σχέσεις προς φίλους. 

Στο άρθρο 12 βλέπουµε ότι η υποστελέχωση συνεχίζεται βε-
βαίως. Καταφεύγετε σε ηµίµετρα, σε µετακινήσεις από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και από το Υπουρ-
γείο της Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, στο οποίο
Υπουργείο µεταφέρθηκε ο ΟΑΣΠ από το 2021. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα, όπως µας ανέφεραν όλοι οι φορείς,
είναι υποστελεχωµένο. Πρέπει, λοιπόν, να υποστηριχτεί, να ενι-
σχυθεί µε κατάλληλα εκπαιδευµένο προσωπικό που να έχει τη
σχετική τεχνογνωσία, την οποία δεν έχει τώρα, για την αντιµετώ-
πιση αυτών των πολύ ειδικών κρίσεων µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό
και υποδοµές. 

Αναφορικά µε τους οδηγούς βουνού, οι τελευταίοι είναι πα-
ράλληλα απασχοληµένοι µε τις ιδιωτικές τους εργασίες, µε ελεύ-
θερα επαγγέλµατα, µισθωτή εργασία κ.λπ.. Ως εκ τούτου, θα
πρέπει να προβλεφθεί ένα νοµοθετικό πλαίσιο που να επιτρέπει
σε όσους οδηγούς βουνού το επιθυµούν να µπορούν να φύγουν
ανά πάσα στιγµή από τις εργασίες τους, µε σκοπό να συνδρά-
µουν τη διάσωση στο ορεινό πεδίο, χωρίς να δηµιουργείται ερ-
γασιακό κώλυµα. Να τους χορηγείται από την πολιτεία, δηλαδή,
δυνατότητα άδειας, έτσι ώστε αν υπάρχει δικαιολογηµένα µε-
γάλο χρονικό διάστηµα απουσίας, αυτό να µπορεί να εξοµοιώνε-
ται είτε µε απόσπαση για τους εργαζόµενους στο δηµόσιο είτε
µε τις άδειες άνευ αποδοχών για τους εργαζόµενους στον ιδιω-
τικό τοµέα. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ο φόρος αίµατος που
πληρώθηκε φέτος στα ελληνικά βουνά είναι δυσβάσταχτος. Συγ-
κλονισµένη όλη η Ελλάδα και περισσότερο η ορειβατική - αναρ-
ριχητική κοινότητα είδε ικανότατα, αλλά προπάντων αγαπητά
παιδιά να χάνονται στα βουνά, που αγάπησαν όσο τίποτε άλλο.
Το χαµόγελο του Ερµή παραµένει ανεξίτηλο στο µυαλό και τις
καρδιές µας. 

Η διάσωση σε ορεινό πεδίο στην Ελλάδα βασίζεται στη συγκι-
νητική φιλοτιµία εθελοντών. Δεν υπάρχει κανένα οργανωµένο
σχέδιο αντιµετώπισης ατυχήµατος σε ορεινό πεδίο. Αυτό δεν το
λέµε εµείς, το λένε τα αποτελέσµατα. Ενώ σε άλλα κράτη µε
ορεινό τουρισµό και δραστηριότητες βουνού όταν γίνεται ατύ-
χηµα στο πεδίο σε ποσοστό πάνω από 60% η µεταφορά του
τραυµατία σε νοσοκοµείο κρατάει λιγότερο από µία ώρα, στην
Ελλάδα όλες οι διασώσεις είναι πολύωρες και µάλιστα όχι λόγω
αναγλύφου. 

Στη χώρα µας δεν λείπουν ούτε τα ελικόπτερα ούτε οι γιατροί
ούτε οι διασώστες. Λείπει κατ’ αρχάς η πολιτική βούληση και,
στη συνέχεια, ο συντονισµός και η εκπαίδευση των υπαρχόντων
µέσων. 

Να επισηµάνουµε ότι δεν χρειάζεται να ανακαλύψουµε κάποιο
σύστηµα διάσωσης από το µηδέν. Αρκεί να αντιγράψουµε το σύ-

στηµα της Ελβετίας, της Γαλλίας ή κάποιας άλλης χώρας που
θέλετε, αρκεί να ακούσουµε τους ειδικούς. Οι υποδοµές υπάρ-
χουν και τα κονδύλια δεν είναι απαγορευτικά. 

Χρειάζεται να ανοίξει και η κουβέντα της προσβασιµότητας
στα ελληνικά βουνά. Αυτή τη στιγµή όποιος θέλει πάει όπου
θέλει, όποτε θέλει. Έτσι βλέπουµε ορειβάτες αρχάριους να ξε-
κινούν µόνοι τους ανεξαρτήτως καιρικών συνθηκών, να χάνονται,
να κουράζονται και να µην µπορούν να γυρίσουν, εξ ορισµού
υπεύθυνοι για την άσκοπη καταπόνηση των σωστικών συνερ-
γείων της ΕΜΑΚ. 

Επειδή όµως οι καταγγελίες από µόνες τους δεν ωφελούν,
πρέπει να γίνει ένας σχετικός διάλογος µε προτάσεις. 

Αυτό που µπορεί να γίνει είναι ο χωρισµός του ορεινού πεδίου
της Ελλάδας σε ζώνες, δηλαδή σε ζώνες ελεύθερης διέλευσης
για όλους και σε ζώνες που για να µπορείς να τις επισκεφτείς,
θα πρέπει είτε να ανήκεις σε οργανωµένη και πιστοποιηµένη
οµάδα η οποία και θα γνωρίζει τις δραστηριότητές σου, παρα-
δείγµατος χάριν σε ορειβατικούς συλλόγους, είτε να είσαι πιστο-
ποιηµένος οδηγός ή συνοδός βουνού ή να συµµετέχεις σε οµάδα
που συνοδεύεται από ανάλογο αριθµό πιστοποιηµένων οδηγών
ή συνοδών βουνών ή πιστοποιηµένων σε δραστηριότητες επαγ-
γελµατιών οι οποίοι θα πρέπει, εφόσον συνοδεύουν κόσµο, να
έχουν ασφάλεια υπαίθριων δραστηριοτήτων και να καλύπτει όλο
το γκρουπ. Τούτο ισχύει στις Άλπεις, για παράδειγµα. Το να είσαι
ασφαλισµένος για δραστηριότητες στο βουνό είναι το πιο βα-
σικό. 

Τέλος, όπως η Υπηρεσία Πολιτικής Προστασίας απαγορεύει
τον απόπλου όταν έχει ακατάλληλες καιρικές συνθήκες στη θά-
λασσα, κατά τέτοιο τρόπο να απαγορεύει την πρόσβαση σε κά-
ποιο βουνό σε περίπτωση κακοκαιρίας γι’ αυτούς που δεν έχουν
ειδικό εξοπλισµό ή αν κρίνει ακόµη και εντελώς. 

Το σηµαντικό είναι η οργάνωση της διαχείρισης του ορεινού
όγκου της Ελλάδας να γίνει από τους πραγµατικούς γνώστες και
να µη γίνει η συνήθης παρέλαση κοµµατικών πελατών. 

Για το ζήτηµα του απαραίτητου προσωπικού δεν µπορούµε
παρά να είµαστε επιφυλακτικοί. Απαιτείται προσωπικό µε εξαι-
ρετική φυσική κατάσταση, µε ειδική κατάρτιση, που θα µπορεί
να ανταποκρίνεται στις σηµαντικές απαιτήσεις του έργου διάσω-
σης και θα ελέγχεται καθ’ όλη τη διάρκεια της υπηρεσίας του ως
προς το αν µπορεί να επιτελέσει το καθήκον του, προκειµένου
να είναι αποτελεσµατικός ο µηχανισµός εν γένει. 

Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για βάση στο Αιγαίο, επί παρα-
δείγµατι κοντά σε αναρριχητικές πίστες, όπως αυτές της Καρπά-
θου ή της Καλύµνου, αν και προφανώς θα έπρεπε να υφίστανται
βάσεις για να καλύπτεται αξιοπρεπώς το συγκεκριµένο σηµείο
και να µην αναµένει βοήθεια από την ηπειρωτική χώρα.

Επιπροσθέτως, η θέσπιση πενταετούς µεταβατικού διαστήµα-
τος δείχνει την ανικανότητα της Κυβέρνησης, που δεν µπορεί να
εφαρµόσει νοµοθετικές διατάξεις που η ίδια ψηφίζει, εκτός αν
απλώς σκοπείται η ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών που οφείλει
να παρέχει το κράτος στους πολίτες του και δη εν προκειµένω
του διασωστικού έργου. 

Ως προς το σκέλος του νοµοσχεδίου περί της αντισεισµικής
προστασίας δέον να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι ο τόπος µας βρί-
σκεται σε µια σεισµογενή περιοχή, όπου αναµένονται τακτικά
ισχυρές σεισµικές διεγέρσεις, που µπορούν να πλήξουν τις υφι-
στάµενες κατασκευές και να προκαλέσουν σηµαντικές ζηµιές,
αλλά και ανθρώπινες απώλειες. Θα ήταν προτιµότερο να δίνονται
προληπτικά κίνητρα από την πολιτεία για τη διενέργεια τακτικών
σχετικών ελέγχων και τη λήψη, όπου χρειάζεται, κατάλληλων µέ-
τρων για την αποφυγή δυσµενών συνεπειών και καταστροφών
σε περίπτωση ισχυρού σεισµού.

Καλούµε την πολιτεία:
Να αξιοποιήσει τις προειδοποιήσεις που µας έχει δώσει η πρό-

σφατη σεισµική δραστηριότητα, να θεσµοθετήσει έναν προσει-
σµικό έλεγχο των κτηρίων, τουλάχιστον όσων έχουν
κατασκευαστεί πριν την εφαρµογή των αντισεισµικών κανονι-
σµών, και να ενθαρρύνει την αντισεισµική αναβάθµισή τους µε
στόχο την προστασία ανθρώπινων ζωών και την ελαχιστοποίηση
των δυσµενών επιπτώσεων στον δοµικό πλούτο του τόπου µας
σε περίπτωση ισχυρού σεισµού. 
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Να δοθούν µόνιµα οικονοµικά κίνητρα για την ενίσχυση ιδιωτι-
κών κτηρίων που διατρέχουν κίνδυνο βλαβών από σεισµό. Το
ΤΕΕ προτείνει κατά το πρότυπο της Ιταλίας να εφαρµοστεί έκ-
πτωση φόρου 50% για τις δαπάνες επεµβάσεων µε συγκεκριµένο
µέγιστο φορολογικό όφελος. Παραδείγµατος χάριν, στην Ιταλία
το όριο είναι 96 χιλιάδες ευρώ ανά κτήριο. 

Να προβλεφθεί σύνδεση προγραµµάτων σεισµικής ενίσχυσης
και ενεργειακής εξοικονόµησης. Δεν µπορούµε να ανακαινίζουµε
κτήρια χωρίς να έχουµε εξετάσει τη δοµική τους τρωτότητα. Δεν
µπορούµε να δίνουµε δηµόσιο χρήµα και κοινοτικά κονδύλια σε
κτήρια που δεν ξέρουµε αν θα αντέξουν έναν σεισµό αύριο. 

Να συνδεθεί το «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» και όλα τα προγράµ-
µατα εξοικονόµησης ενέργειας µε ελέγχους και εργασίες στατι-
κής επάρκειας. Πρέπει όλα τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ και του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων που ενισχύουν αποκατά-
σταση ή ανακαίνιση κτηρίων να προβλέπουν τις δαπάνες που
χρειάζονται για την αντισεισµική τους θωράκιση. 

Ως προς το Ηλεκτρονικό Μητρώο Έργων Υποδοµής, τονίζουµε
ότι η αντισεισµική θωράκιση των δηµοσίων υποδοµών αποτελεί
το πιο κρίσιµο θέµα, ίσως αυτό που προκαλεί περισσότερο το εν-
διαφέρον της κοινής γνώµης, όταν το κράτος αστοχεί. Είναι
άµεση ανάγκη η δηµιουργία Ηλεκτρονικού Μητρώου Έργων
Υποδοµής για την καταγραφή και τη συντήρησή τους, το ξεκα-
θάρισµα αρµοδιοτήτων και τον κατά το δυνατόν αντικειµενικό
προγραµµατισµό των εργασιών. 

Σήµερα δεν υπάρχει ούτε µητρώο υποδοµών ούτε µητρώο
συντήρησης και κανείς δεν ξέρει ποιος έχει την ευθύνη για κάθε
έργο. Έτσι, οι ευθύνες συγχέονται και διαχέονται, όπως συµβαί-
νει σε πολλά πράγµατα σε αυτή τη χώρα. Γι’ αυτό δεν αφορά
µόνο στον σεισµικό έλεγχο, αφορά στο σύνολο των παραγόντων
που πρέπει να ελέγχονται και που διασφαλίζουν την ανθεκτικό-
τητα των κατασκευών, ιδίως λόγω της κλιµατικής αλλαγής και
των καιρικών φαινοµένων που τις συνοδεύουν. 

Ο οργανισµός παραµένει υποστελεχωµένος εδώ και σαράντα
χρόνια µε προβλέψεις για διάθεση προσωπικού από τα συναφή
µε τη δραστηριότητά του Υπουργεία χωρίς ούτε καν ειδικές απαι-
τήσεις, αντί να επανδρώνεται µε καταρτισµένα και εξειδικευµένα
στελέχη. Επίσης, ο γενικός διευθυντής του ορίζεται ελεύθερα
και ανεξέλεγκτα από την εκάστοτε κυβέρνηση απαραδέκτως,
ενώ προφανώς και θα έπρεπε η συγκεκριµένη θέση να καλύπτε-
ται κατόπιν διαγωνισµού και αξιολόγηση ουσιαστικών και τυπικών
προσόντων. 

Τέλος, δεν διαπιστώνουµε καµµία ουσιαστική µέριµνα για την
αντιµετώπιση των σεισµικών φαινοµένων, κυρίως µε την απουσία
προβλέψεων για σοβαρούς προσεισµικούς ελέγχους, ιδίως σε
ιδιωτικές κατασκευές, µε αποτέλεσµα να είµαστε ακόµα µια πε-
ρίπτωση στο έλεος της φύσης, όπως δυστυχώς συµβαίνει και
στην αντιπυρική και αντιπληµµυρική προστασία.

Κύριοι, κλείνοντας, να τονίσω ότι τα ζητήµατα της πολιτικής
προστασίας όπως εν προκειµένω οι αεροδιασώσεις και η αντι-
σεισµική προστασία, απαιτούν και την ανάλογη σοβαρότητα και
τον προσεκτικό σχεδιασµό, προκειµένου να διασώζονται όσο το
δυνατόν περισσότερες ανθρώπινες ζωές. Ευχόµαστε να το λά-
βετε υπ’ όψιν σας και να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων. Η
Ελληνική Λύση καταψηφίζει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε τις εισηγή-
σεις µε τον κ. Λογιάδη Γεώργιο από το ΜέΡΑ25. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα να ευχηθώ χρόνια πολλά σήµερα στους Γιώρ-

γηδες. Από την Κρήτη είµαι, κύριε Υπουργέ, από την Κύπρο
είστε. Είναι του Αϊ-Γιώργη του Μεθυστή σήµερα. Σήµερα ανοί-
γουµε τα καινούργια κρασιά παντού, και στη Γαλλία και στην Ελ-
λάδα, και το γιορτάζουµε αυτό και στην Κρήτη και στην Κύπρο.
Χρόνια πολλά σε όλους.

Έρχοµαι στο σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης.

Κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό λέγατε στην επιτροπή για
κλιµατική αλλαγή. Δεν είναι κλιµατική αλλαγή. Πρόκειται για κλι-
µατική κρίση, για τεράστια κλιµατική κρίση, αν όχι πλέον κατα-

στροφή. Το Υπουργείο σας λέγεται «Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης» και όχι «Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής». 

Μας φέρνετε σήµερα το σχέδιο νόµου που δηµιουργεί τον
Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης
Ερµής Θεοχαρόπουλος», ο οποίος ονοµάζεται έτσι στη µνήµη
του άτυχου αυτού ορειβάτη είκοσι ενός ετών, που σκοτώθηκε
στα Τζουµέρκα πέρυσι τον χειµώνα, και τροποποιεί τη λειτουργία
του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας. 

Να τονίσουµε ότι στη διαβούλευση το άρθρο 6 του σχεδίου
νόµου στην αρχική του εκδοχή θεσµοθετούσε ειδική χρηµατική
εισφορά για την υπηρεσία αυτή, η οποία αφαιρέθηκε αµέσως,
µετά από αντιδράσεις της «FRAPORT» και του ΣΕΤΕ. Στην έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους δεν προβλέπεται
καµµία συγκεκριµένη δαπάνη επί του κρατικού προϋπολογισµού
και εισάγεται ένα σχέδιο νόµου χωρίς καµµία προηγούµενη οι-
κονοµοτεχνική ανάλυση και κοστολόγηση. 

Το δεύτερο τµήµα του σχεδίου νόµου αφορά τον ΟΑΣΠ. Να
τονίσουµε ότι δεν υπήρξε καθόλου δηµόσια διαβούλευση. Σή-
µερα το πρόβληµα βρίσκεται στη συνεχή δηµιουργία οργανι-
σµών και δοµών για επικοινωνιακούς και ψηφοθηρικούς λόγους.
Συχνά δε συγκροτούνται και ανταγωνιστικοί οργανισµοί, όπως
σήµερα που το νέο «Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης» -και όχι Κλι-
µατικής Αλλαγής- έχει δηµιουργηθεί χωρίς να έχουν διευκρινι-
στεί πλήρως τα όρια αρµοδιοτήτων του για θέµατα κλιµατικής
κρίσης σε σχέση µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ή και µε το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών. Τόσα Υπουρ-
γεία έχουµε στην Ελλάδα, δεν µας φτάνουν; Πόσα Υπουργεία
έχουν άραγε άλλες χώρες;

Η συζήτηση, λοιπόν, για την πολιτική προστασία δεν αρκεί να
περιοριστεί στον ορισµό δύο υπηρεσιών, αλλά πρέπει να επεκτα-
θεί στη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης για την πρόληψη
όσον αφορά τις φυσικές καταστροφές και τις υπηρεσίες πολιτι-
κής προστασίας. Δοµές υπάρχουν, όπως το Ενιαίο Κέντρο Συν-
τονισµού Έρευνας και Διάσωσης, το Πυροσβεστικό Σώµα, η
ΕΜΑΚ, η Πολεµική Αεροπορία, η οποία ούτως ή άλλως κινητο-
ποιείται σε πολλές καταστάσεις, σε προβλήµατα και σε συµφο-
ρές.

Το Πυροσβεστικό Σώµα είναι ήδη υποστελεχωµένο και χωρίς
τα κατάλληλα µέσα, µε τα οποία πρέπει άµεσα να υποστηριχθεί,
να ενισχυθεί µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, µε εκπαιδευµένο προ-
σωπικό. Δεν µπορεί το Πυροσβεστικό Σώµα µε αυτά που έχει σή-
µερα να του αναθέτετε και να του προσθέτετε περαιτέρω αρµο-
διότητες για την εναέρια έρευνα και διάσωση.

Κύριε Υφυπουργέ, είπατε στην επιτροπή ότι το Ενιαίο Κέντρο
Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης είναι προσανατολισµένο
στη ναυτική και αεροπορική έρευνα για να αντιµετωπίσει αερο-
πορικά και θαλάσσια ατυχήµατα. Γιατί άραγε το υφιστάµενο δη-
µόσιο σύστηµα δεν το στρέφετε και προς την κατεύθυνση της
έρευνας και διάσωσης και στους ορεινούς όγκους της πατρίδας
µας; 

Δεν µπορώ να φανταστώ σε µια κρίση σε µια ορεινή ή µια νη-
σιωτική περιοχή, αν στην Ελλάδα προκύψει στρατιωτικό θέµα,
αν θα πρέπει να πάει µια ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία να ψάχνει
τους στρατιώτες µας. 

Εσείς όµως θέλετε, αντί να ενδυναµώσετε τις υπάρχουσες
δοµές, να δηµιουργήσετε κάτι εντελώς διαφορετικό και µε άλλα
κριτήρια.

Και να θυµίσω και να υπογραµµίσω ότι κάτι ανάλογο έχει γίνει
και µε την κατάργηση και διάλυση των Μικτών Οµάδων Μηχανη-
µάτων Ανασυγκρότησης, τις γνωστές σε όλους µας ΜΟΜΑ.
Αυτές κατασκεύασαν πάρα πολλά έργα υποδοµών που είχαν κα-
ταστραφεί από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η ειδική αυτή στρα-
τιωτική υπηρεσία στην ορεινή, την ακριτική και τη νησιωτική
Ελλάδα, εκεί όπου οι εργολάβοι δεν πήγαιναν, οι ΜΟΜΑ έφτια-
ξαν τους δρόµους, τις γέφυρες, τα αεροδρόµια, οικοδοµικά
έργα, υποδοµές. Επίσης, οι ΜΟΜΑ έδιναν το «παρών» σε κάθε
είδους καταστροφές, σεισµούς, πυρκαγιές, πληµµύρες, κατολι-
σθήσεις, χιονοπτώσεις και σε άλλες ακραίες περιπτώσεις. 

Το 1992 όµως η κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη µε
το άρθρο 18 του νόµου 2026 του 1992 τις κατήργησε και τις διέ-
λυσε σε συνέχεια των περικοπών πιστώσεων προς τις ΜΟΜΑ για
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την εκτέλεση έργων που είχαν ξεκινήσει από τη δεκαετία του
ΠΑΣΟΚ. 

Και όλοι γνωρίζουµε ότι για καθαρά ψηφοθηρικούς λόγους γί-
νονταν συνεχώς διορισµοί παντού. Στις ΜΟΜΑ γινόντουσαν διο-
ρισµοί πολιτικού προσωπικού εις βάρος των πιστώσεων για την
εκτέλεση έργων και έτσι φτάσαµε στη δεκαετία του ’90 όπου
µετά από έντονες πιέσεις των µεγαλοεργολάβων και µεγαλοϊδιω-
τών, αυτούς που εµείς στο ΜέΡΑ25 σήµερα κατονοµάζουµε ολι-
γάρχες, αρπακτικά και διαπλεκόµενους, για να παίρνουν αυτοί
τα έργα, η κυβέρνηση τότε διέλυσε τις ΜΟΜΑ.

Σας θυµίζει κάτι το έργο αυτό; Ό,τι αρχίζει ο ένας, το ίδιο έργο
συνεχίζει και ο άλλος, µε καταστροφικές για τη χώρα και το δη-
µόσιο συµφέρον συνέπειες. Γι’ αυτό είστε όλοι εσείς που κυβερ-
νήσατε το ίδιο. Follow the money, λένε οι Αµερικανοί, διαχρονικά
και συνεχώς.

Δοµές υπάρχουν, το ερώτηµα όµως είναι αν λειτουργούν. Ως
Βουλευτής από το Ηράκλειο Κρήτης, να σας πω ότι στη µεγάλη
πληµµύρα που πρόσφατα έγινε στην Αγία Πελαγία Ηρακλείου η
δοµή του 112 δεν λειτούργησε και πνίγηκαν δύο άνθρωποι συν
τοις άλλοις. Γιατί; Αυτό είναι η αναποτελεσµατικότητα του συ-
στήµατος πολιτικής προστασίας των πολιτών. Για ποια πρόληψη,
λοιπόν, µιλάτε εδώ, κύριε Υπουργέ; Ποια πρόληψη;

Θα συµπαρασταθούµε ασφαλώς στον τραγικό πατέρα του χα-
µένου αυτού νέου, του Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπουλου, ο
οποίος αξιοθαύµαστα δηµιουργεί αυτό το σύστηµα. Είναι όµως
ντροπή της ελληνικής πολιτείας να µην υπάρχει τέτοιο σύστηµα
εδώ και πολλά χρόνια. Ούτε τα βουνά ανακαλύψαµε σήµερα
ούτε οι σεισµοί εµφανίστηκαν σήµερα ούτε τα ατυχήµατα στα
βουνά έγιναν µόνο σήµερα. Αυτά χρόνια γίνονται και θα γίνονται.
Έπρεπε να έρθει το 2022 για να ξεκινήσουµε µε το θέµα αυτό;

Θα ήταν πιο αξιοπρεπές εκ µέρους της πολιτείας να δηµιουρ-
γήσει και να λειτουργήσει αποτελεσµατικά έναν τέτοιο µηχανι-
σµό εναέριας έρευνας και διάσωσης και µετά να του δώσει το
όνοµα του άτυχου συνανθρώπου µας. Διότι φοβάµαι ότι αν ο µη-
χανισµός αυτός δεν λειτουργεί σωστά, θα είναι δυστυχώς µπλεγ-
µένο και το όνοµα του άτυχου ορειβάτη.

Το σχέδιο νόµου µιλάει για τον χειµερινό τουρισµό. Ποιον χει-
µερινό τουρισµό; Χειµερινές δραστηριότητες, διότι ο τουρισµός
είναι ένα ευρύτερο θέµα µε ποικίλα άλλα θέµατα. 

Διαβάζω τι αναφέρει ο τραγικός πατέρας: «Το αγόρι µου ήθελε
να σηκώσει την ελληνική σηµαία σε διεθνείς αγώνες και αναγκα-
ζόταν να ταξιδεύει όποτε µπορούσε σε γειτονικές χώρες, ξο-
δεύοντας το χαρτζιλίκι του, για να κάνει προπονήσεις στην
αναρρίχηση, όπως κάνουν οι φίλοι του. Γιατί; Γιατί οι εγκαταστά-
σεις στην Ελλάδα απλά δεν υπάρχουν, είναι σε αρχάριο στάδιο».
Έτσι µε τέτοιες υποδοµές ο χειµερινός τουρισµός θα είναι απλά
όνειρο θερινής νυκτός. Για ποια πρόληψη, λοιπόν, µιλάτε, κύριε
Υπουργέ, όταν δεν υπάρχουν οι τόσο απλές υποδοµές εδώ; 

Να σηµειώσουµε επίσης ότι λίγες µέρες µόνο µετά τον χαµό
του γιου του κ. Θεοχαρόπουλου θρηνήσαµε και τον θάνατο ενός
άλλου καλού του φίλου, ο οποίος ήταν ανάµεσα στους τρεις που
σκοτώθηκαν στα Καλάβρυτα. 

Πρέπει πάντως να αναφέρουµε ότι ήταν ευτύχηµα αυτό που
έγινε στην Κρήτη πριν από λίγο καιρό, όταν η πυροσβεστική, η
5η ΕΜΑΚ, κατόρθωσε και διέσωσε έναν εξηνταπεντάχρονο Αυ-
στριακό, όπως έχει κάνει και σε πολλές άλλες περιπτώσεις, υπερ-
βαίνοντας εαυτούς και κινδυνεύοντας οι ίδιοι οι άνθρωποι.
Συγχαρητήρια στο σώµα.

Το Πυροσβεστικό Σώµα όµως, όπως µας ανέφεραν όλοι οι φο-
ρείς και όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι υποστελεχωµένο. Για ποια
πρόληψη, λοιπόν, µιλάµε, όταν υπάρχει υποστελέχωση στο Πυ-
ροσβεστικό Σώµα; Πρέπει, λοιπόν, να υποστηριχθεί, να ενισχυθεί
µε κατάλληλα εκπαιδευµένο προσωπικό που να έχει τη σχετική
τεχνογνωσία για την αντιµετώπιση αυτών των πολύ ειδικών κρί-
σεων, µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό που θα αναβαθµίζεται συνεχώς. 

Αλλιώς, φοβόµαστε ότι θα ιδιωτικοποιηθεί αυτή η υπηρεσία,
όπως όλα ιδιωτικοποιούνται αφού απαξιωθούν, όπως ακριβώς
τόνισε ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ενώσεων Υπαλλήλων Πυροσβεστικού Σώµατος, ο
κ. Σταθόπουλος, και όπως έγινε και µε τις ΜΟΜΑ, όπως προανέ-
φερα.

Επίσης, πρέπει να υφίσταται διακλαδικότητα µε τη συµµετοχή
των εµπλεκόµενων και αρµόδιων φορέων για την αντιµετώπιση
τέτοιων κρίσεων, η οποία δεν υπάρχει στο σηµερινό σχέδιο
νόµου και µε τη συµµετοχή της Πολεµικής Αεροπορίας που έχει
την τεχνογνωσία, της Πυροσβεστικής, του ΕΚΑΒ και των εθελον-
τών διασωστών, οι οποίοι έχουν εγκατεστηµένους σαράντα ποµ-
πούς σε όλη την ορεινή Ελλάδα, σε όλα τα βουνά, οι οποίοι
µάλιστα είναι συµβατοί µε τη συχνότητα της Πολεµικής Αεροπο-
ρίας. 

Αυτοί οι άνθρωποι, οι εθελοντές µας στα βουνά γνωρίζουν λε-
πτοµέρειες γεωµορφολογίας, µικροκλίµατος, σκιάσεως, ραντάρ
και µπορούν να συµβάλλουν αποτελεσµατικά στο έργο αυτό. Το
βασικό τους αίτηµα είναι µόνο η θεσµική ένταξή τους σε υποστη-
ρικτικό ρόλο στον νέο φορέα αεροδιάσωσης. Οφείλουµε να τους
ακούσουµε.

Το δεύτερο τµήµα για τη λειτουργία του ΟΑΣΠ έχει µόλις τρία
άρθρα  για το τεράστιο και διαχρονικό σεισµικό πρόβληµα της
χώρας, της πιο σεισµικής χώρας της Ευρώπης. Αυτό όµως το
κοµµάτι για τον ΟΑΣΠ, όπως είπαµε και παραπάνω, δεν υπήρχε
καν στη διαβούλευση. Είναι τεράστιο θέµα για την Ελλάδα. Πή-
ρατε τον ΟΑΣΠ από το ένα υπουργείο, το φέρατε στο άλλο και
κάτι έγινε.

Αν αυτή τη στιγµή γίνει ένας σεισµός 7,5 ρίχτερ, µέσα σε αυτή
την Αίθουσα που είµαστε, ξέρουµε πώς θα αντιδράσουµε; Όταν
αρχίσουν να ραγίζουν τα τζάµια από την οροφή, ξέρουµε τι θα
κάνουµε; Έχουµε εκπαιδευτεί γι’ αυτό το πράγµα; Έχουµε ενη-
µερωθεί; Δεν νοµίζω.

Το παράδειγµα των Ιαπώνων για εµάς είναι «far east». Και
όποια ενηµέρωση και αν κάνει η τηλεόραση µε µικρά σποτάκια,
αυτά γίνονται σε ώρες αιχµής για τους ξενύχτηδες, όµως, σε
ώρες αιχµής γι’ αυτούς που το βράδυ δεν κοιµούνται, γύρω στις
2.00’ µε 3.00’ τα ξηµερώµατα. Όλα αυτά είναι αποκαρδιωτικά και
απαξιωτικά. 

Να προσθέσω ότι στις 16 Οκτωβρίου 1972, πριν από πενήντα
χρόνια, εγκαινιάστηκε ο Πύργος των Αθηνών, το ψηλότερο κτή-
ριο της Ελλάδος, του οποίου την αντισεισµική µελέτη την είχε
κάνει εγκεκριµένος διδάκτορας τότε και αργότερα καθηγητής
του Πανεπιστηµίου Πατρών, ο πολιτικός µηχανικός, ο αείµνηστος
Αρίσταρχος Οικονόµου, που είχε κατακτήσει την εποχή εκείνη
τέσσερα παγκόσµια ρεκόρ τεχνικών επιτευγµάτων. Ο Πύργος
των Αθηνών έχει µια πλαστική θεµελίωση. Πρωτοπόρος, καινο-
τόµος και εφευρέτης ο Αρίσταρχος Οικονόµου, τον οποίο όµως
το σύστηµα δεν το ανέδειξε, όπως θα έπρεπε, και τον έβαλε στο
περιθώριο λόγω συµφερόντων. 

Κύριε Υπουργέ, την πρώτη φορά που συναντηθήκαµε ήταν στο
Αρκαλοχώρι πέρυσι µε τους σεισµούς. Τι έκαναν εκεί οι άνθρω-
ποι στα πλινθόκτιστα παλιά σπίτια; Τα ανακαίνιζαν µόνοι τους
πριν τους σεισµούς κι έβγαζαν µια ελαφριάς κατασκευής στέγη
που υπήρχε, έβαζαν µπετόν, αλλά αυτή η δοµή πλέον ήταν εντε-
λώς διαφορετική. Κανείς δεν τους ενηµέρωσε τι έπρεπε κανονικά
να κάνουν και στον σεισµό υπήρξαν τεράστια προβλήµατα.

Ευτυχώς που ο σεισµός έγινε στις 9.00’ το πρωί αλλιώς θα
είχαν παραπάνω θύµατα. Κι αυτό γιατί έγινε; Διότι ο δήµος και η
περιφέρεια είχαν έναν πολιτικό µηχανικό, έναν µηχανικό για να
τους πει «αυτό που κάνετε είναι λάθος, αυτό που κάνετε δεν είναι
σωστό. Πρέπει να υποστυλώσετε τα σπίτια σας, να τα υποστηρί-
ξετε στατικά κι ύστερα να βάλετε επάνω µια βαριά στέγη και να
κάνετε ό,τι άλλο θέλετε». Αυτό είναι η πρόληψη. Αν δεν έχουµε
µηχανικούς στις περιφέρειες και στους δήµους, πρόληψη δεν
υπάρχει. Για ποια πρόληψη, λοιπόν, µιλάµε;

Μου λένε από το Αρκαλοχώρι σήµερα ότι ούτε ένας φάκελος
δεν έχει εγκριθεί για να ξεκινήσουν οι εργασίες αποκατάστασης.
Μου λένε σήµερα από το Αρκαλοχώρι ναι µεν µπήκαν κάποια
χρήµατα σε κάποιους δικαιούχους, όµως, η γραφειοκρατία και
το υψηλό κόστος κατασκευής είναι ανασταλτικοί παράγοντες µε
αποτέλεσµα όλα να βαλτώνουν. Μου λένε σήµερα από το Αρκα-
λοχώρι ότι δεκατρείς µήνες µετά τον σεισµό υπάρχουν ξανά
πολλά αιτήµατα για να δοθούν περαιτέρω οικίσκοι σε νέους δι-
καιούχους διότι δεν µπορούν οι συγγενείς τους να τους φιλοξε-
νούν εσαεί. Για οκτώ χιλιάδες φακέλους δεν µπορούν δεκαοκτώ
άτοµα να ανταποκριθούν. 

1900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Να αναφέρω επίσης και το τεράστιο πρόβληµα της γραφει-
οκρατίας που αντιµετωπίζουν όσοι σεισµόπληκτοι καταθέτουν αί-
τηση για επιδότηση ενοικίου. Μήπως το κάνουν εξεπίτηδες για
να απογοητεύονται και να φεύγουν; Ζητούν πάνω από είκοσι έγ-
γραφα, ξανά και ξανά τα ίδια. Όλα αυτά ισχύουν και για τη Σάµο.
Για καψόνι πρόκειται όχι για υποστήριξη των ανθρώπων αυτών. 

Περαιτέρω, ποια κτήρια έχουν ελεγχθεί σήµερα για την τρω-
τότητά τους από τους σεισµούς; Τα µουσεία; Φαντάζεστε ένα
αρχαιολογικό µουσείο, παραδείγµατος χάριν των Αθηνών, σε
έναν µεγάλο σεισµό να πέφτουν τα εκθέµατα κάτω και να σπάνε;
Τα νοσοκοµεία; Ένα νοσοκοµείο µετά από έναν µεγάλο σεισµό
θα είναι σε θέση να περιθάλψει τους τραυµατίες; Για ποια σχο-
λεία µιλάµε; Έχει ελεγχθεί η τρωτότητά τους για σεισµούς; Οι
γέφυρες; Τα έργα υποδοµών; Αυτά είναι όλα θέµατα τα οποία
δεν τα βλέπουµε διαχρονικά µέχρι σήµερα.

Το ΜέΡΑ25 τονίζει τη συνδυασµένη εφαρµογή προγραµµάτων
ενεργειακής και δοµικής αναβάθµισης κτηρίων µε πόρους του
Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, όπως γίνεται ήδη στην Ιτα-
λία.

Πρώτα πρέπει να τονίσω ότι στο σχέδιο νόµου αυτό εµείς θα
τοποθετηθούµε µε «παρών» µε τόσες επιφυλάξεις. Όσον αφορά
στις τροπολογίες που φέρνετε, πάλι ξεκάρφωτες και σε καµµία
σύνδεση µε το σηµερινό σχέδιο νόµου, ασφαλώς θα τις καταψη-
φίσουµε. Ουσιαστικά έχετε καταργήσει το νόµο µε το άρθρο 1.
Για το άρθρο 2 «Εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου προς όργανα
και οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης», εµείς θα λέγαµε εγ-
γύηση του πτωχευµένου ελληνικού δηµοσίου προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Σχετικά µε το τρίτο, για τη λειτουργία των
εµπορικών καταστηµάτων την Κυριακή, µεθαύριο, ό,τι και να κά-
νετε, όσο και να προσπαθήσετε η κατανάλωση δεν µπορεί να αυ-
ξηθεί διότι το διαθέσιµο εισόδηµα είναι στα τάρταρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής είκοσι οκτώ µαθήτριες και µα-
θητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Αιτωλικού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η διαδικασία είναι ως εξής: Θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός, ο
οποίος θα κάνει την οµιλία του, µετά ο κ. Σκανδαλίδης, µετά τρεις
οµιλητές, γιατί το Προεδρείο πρέπει να σκέπτεται εκτός από
τους αξιωµατούχους και τους στρατιώτες της Αιθούσης, που
είναι οι Βουλευτές, και µετά ο κ. Γρηγοριάδης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι ευτυχής συγκυρία που έχουµε τους µαθητές

και µαθήτριες από το Αιτωλικό και παρακολουθούν τις διαδικα-
σίες. Γι’ αυτό, για να είµαι κι εγώ συνεπής και ξέρω ότι είστε και
εσείς αυστηρός εις τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και κοινο-
βουλευτικά θέσµια, θα ξεκινήσω µε τις τροπολογίες, µετά θα
πάω στις νοµοτεχνικές και θα προσπαθήσω για τέσσερα-πέντε
λεπτά να δώσω κάποιες απαντήσεις και διευκρινίσεις για όσα
ακούστηκαν. Θα απαντήσει επί όλων των ερωτηµάτων ο κ. Βαγ-
γέλης Τουρνάς, ο Υφυπουργός, ο οποίος είχε και την ευθύνη και
την καθοδήγηση για το όλο νοµοσχέδιο. 

Ξεκινώ µε τις τροπολογίες. Κάνουµε αποδεκτές την υπ’ αριθ-
µόν 1452/2 τροπολογία του δικού µας Υπουργείου και την υπ’
αριθµόν 1453/3 του Υπουργείου Οικονοµικών. Δεν γίνεται απο-
δεκτή η τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αναφορικά µε την τροπολογία του Υπουργείου µας θέλω να
επισηµάνω τους συγκεκριµένους λόγους οι οποίοι καθιστούν
αναγκαία τη νοµοθετική ρύθµιση των διατάξεων της συγκεκριµέ-
νης τροπολογίας. Έχει επισηµανθεί πάρα πολλές φορές και από
τον Πρωθυπουργό και από εµάς ότι είναι προτεραιότητα της κυ-
βερνητικής πολιτικής όντως να µειώσουµε και να προσαρµο-
στούµε στις µεγάλες συνέπειες της κλιµατικής κρίσης. Για την

επίτευξη αυτού του στόχου οφείλουµε ως πολιτεία µεταξύ άλλων
να προχωρήσουµε άµεσα στην ενίσχυση του εθελοντισµού.
Ήταν από την αρχή βασική µας πεποίθηση ότι υπάρχει µεγάλη
διάθεση εθελοντισµού στην Ελλάδα, αλλά πρέπει να βρούµε
εκείνο το σύστηµα για να αξιοποιηθεί σωστά, όχι απλώς να αξιο-
ποιείται ad hoc και να αξιοποιείται µε έναν τρόπο που δεν δηµι-
ουργεί την αποτελεσµατικότητα που θα θέλαµε. 

Η συνεισφορά του εθελοντισµού φάνηκε και κατά τη διάρκεια
αυτής της αντιπυρικής περιόδου που περάσαµε. Σας οµολογώ
και µε τον κ. Τουρνά περάσαµε πολλές µέρες και νύχτες και εί-
δαµε αυτή τη µεγάλη προσφορά των εθελοντών µας. Ήταν πο-
λύτιµη και θα ήθελα και από το Βήµα της Βουλής να απευθύνω
δηµόσια ένα ευχαριστώ σε όλους τους εθελοντές και εθελοντι-
κές οµάδες, που βοήθησαν πάρα πολύ στο έργο της αντιπυρικής
περιόδου το φετινό καλοκαίρι. 

Δεν θέλω να σας κουράσω, αλλά θα αναλύσω σύντοµα την
τροπολογία που αφορά στην Ακαδηµία Πολιτικής Προστασίας,
τη λεγόµενη ΑΠΟΠ. Είναι µια φιλοδοξία του Υπουργείου να δη-
µιουργήσει µία σχολή πολιτικής προστασίας, όπου οι εθελοντές
µας ουσιαστικά θα πιστοποιούνται µε βάση τα συγκεκριµένα
τους πλεονεκτήµατα και τις συγκεκριµένες δεξιότητες. Θεω-
ρούµε πολύ σηµαντικό ότι µπαίνουµε στη λογική της εξειδίκευ-
σης γιατί όσοι ξέρουν τι συµβαίνει στο πεδίο τις συγκεκριµένες
δύσκολες στιγµές αντιλαµβάνονται ότι δεν µπορεί να κάνει ο κα-
θένας όλα. Ο καθένας πρέπει να έχει µια εξειδίκευση η οποία να
πιστοποιείται από την Ακαδηµία Πολιτικής Προστασίας. 

Η ακαδηµία υπάγεται, λέει η τροπολογία, µέχρι την έναρξη λει-
τουργίας της στην Εθνική Σχολή Διαχείρισης Κρίσεων και Αντι-
µετώπισης Κινδύνου στον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας. Θα παρέχει, όπως είπαµε, πιστοποιηµένη εκπαί-
δευση, επιµόρφωση σε θέµατα πολιτικής προστασίας και διαχεί-
ρισης κρίσεων σε οµάδες πληθυσµού µε σκοπό την άµεση και
αποτελεσµατική εµπλοκή τους εις το πεδίο. 

Είµαι στην ευχάριστη θέση να ανακοινώσω στη Βουλή σήµερα
ότι έχουµε ως χρονοδιάγραµµα 18 Νοεµβρίου να έχουµε την πα-
νηγυρική έναρξη λειτουργίας της σχολής µε πρώτους εκπαι-
δευόµενους µέλη εθελοντικών οργανώσεων από την Αττική.

Περαιτέρω, µε το άρθρο 2 στο ίδιο πλαίσιο ενδυνάµωσης και
θωράκισης της κοινωνίας µας απέναντι στις φυσικές καταστρο-
φές, µεταφέρουµε το κέντρο ειδικών εκπαιδεύσεων της Εθνικής
Σχολής Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων στις
δοµές της Πυροσβεστικής Ακαδηµίας ως κέντρο εκπαίδευσης
Πυροσβεστικού Σώµατος, το οποίο θα λειτουργήσει πολύ σύν-
τοµα σε σύγχρονες εγκαταστάσεις στη Νέα Μάκρη. Και οφείλω
εδώ να καταγράψω τη µεγάλη δωρεά του «Niarchos Foundation»,
έτσι ώστε να λειτουργήσει αυτό το πολύ σηµαντικό και σύγχρονο
κέντρο εκπαίδευσης του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Αναφορικά µε το άρθρο 3, τροποποιούνται οι προϋποθέσεις
απόκτησης της ιδιότητας του εθελοντή πολιτικής προστασίας,
καταργώντας το ασυµβίβαστο της ταυτόχρονης κατοχής της
ιδιότητας του εθελοντή πυροσβέστη και της ιδιότητας του εθε-
λοντή πολίτη προστασίας. Έτσι πετυχαίνουµε τη βέλτιστη αξιο-
ποίηση του ανθρώπινου δυναµικού στο επιχειρησιακό πεδίο. 

Με το άρθρο 4, για την αποφυγή αποδυνάµωσης νευραλγικών
υπηρεσιών του Πυροσβεστικού Σώµατος, ορίζεται ως όριο ηλι-
κίας αποστρατείας των αξιωµατικών ειδικών καθηκόντων το εξη-
κοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους. 

Τελειώνοντας για τις τροπολογίες, εισηγούµαι την ψήφιση των
διατάξεων που πιστεύω ότι θα συµβάλλουν έτσι ώστε να αναβαθ-
µίσουµε τις δυνατότητες της Πολιτικής Προστασίας και του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος. 

Προχωρώ στις νοµοτεχνικές. Κουβεντιάσαµε και στις επιτρο-
πές πολλές φορές για τον ΟΑΣΠ. Οι νοµοτεχνικές αφορούν στην
κατάργηση επιµέρους αρµοδιοτήτων του ΟΑΣΠ και ειδικότερα
της αρµοδιότητας σύνταξης σχεδίων έκτακτης ανάγκης, η οποία
ανήκει στη Γενική Διεύθυνση Συντονισµού και τη Γενική Γραµµα-
τεία Πολιτικής Προστασίας και της αρµοδιότητας συντονισµού
και κατεύθυνσης για την µετασεισµική αποκατάσταση του δοµι-
κού πλούτου η οποία ανήκει στη Γενική Διεύθυνση Αποκατάστα-
σης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών.
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Επίσης, κατόπιν διαβούλευσης µε τους αρµόδιους φορείς -αν
θυµάστε στη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής- τροποποιούµε
την έδρα των δύο βάσεων ετοιµότητας-επιφυλακής και ειδικό-
τερα η βάση µε έδρα το Άκτιο µεταφέρεται στα Ιωάννινα και η
βάση µε έδρα τη Λάρισα µεταφέρεται στη Νέα Αγχίαλο. Θα σας
εξηγήσει ο κύριος Υφυπουργός, ως πρώην Αρχηγός της Αερο-
πορίας και άνθρωπος που έχει βαθιά γνώση του αντικειµένου,
γιατί επιλέχθηκε στην αρχή αυτό το θέµα και γιατί αλλάξαµε
µέσα από τη νέα συζήτηση, διότι υπήρξαν νέα δεδοµένα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Να κάνει τι εκεί; Δεν κατάλαβα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, για
τέσσερα, πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για τους θορυβούν-
τες ήταν το χτύπηµα του κουδουνιού, όχι για εσάς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ.

Φτάσαµε σε αυτό το νοµοσχέδιο -και είναι γεγονός και το δια-
τυπώσατε όλοι και ήταν, κατά την άποψή µου, όχι απλώς κοινός
τόπος, αλλά κοινή καταγραφή έντονης συναισθηµατικής φόρτι-
σης-, ένα νοµοσχέδιο το οποίο επιταχύνθηκε -γιατί υπήρχε στα
σκαριά του Υπουργείου, µε την ανάληψη τουλάχιστον της δικής
µας ηγεσίας από τον Σεπτέµβριο του 2021- µετά το τραγικό συµ-
βάν όπου ένας νέος συνάνθρωπός µας έχασε τη ζωή του, ο Θε-
οφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος. 

Ήταν ένα τραγικό συµβάν που το βιώσαµε όλοι, µια τραυµα-
τική εµπειρία και γι’ αυτό καταλήξαµε στο συµπέρασµα και µε
την εισήγηση και του κυρίου Πρωθυπουργού, ο εθνικός µηχανι-
σµός να φέρει το όνοµά του, έτσι να διατηρηθεί στη µνήµη µας
ο Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος, για να µας βοηθά να επι-
ταχύνουµε και διαδικασίες και να είµαστε πολύ πιο proactive, να
είµαστε πολύ πιο µπροστά από τα γεγονότα, για να µπορέσουµε
να σώζουµε ανθρώπινες ζωές, που είναι γενική µας πεποίθηση. 

Στην προσπάθεια να δηµιουργηθεί αυτός ο µηχανισµός, ξεκι-
νήσαµε από την πρώτη µέρα να διερευνούµε τι υπάρχει σε προ-
ηγµένες χώρες, σε χώρες που έχουν µεγάλη εµπειρία γύρω από
αυτό το θέµα. 

Οι χώρες που έχουν µεγάλη εµπειρία σε αυτό το θέµα είναι η
Αυστρία, η Ελβετία, η Ιταλία, η Γαλλία και η Γερµανία. Κάναµε
συναντήσεις µε Υπουργούς, κάναµε συναντήσεις µε ειδικούς. Ο
κ. Τουρνάς είχε πάρα πολλές συναντήσεις µε µια ειδική οµάδα,
ακριβώς για να φέρουµε ό,τι καλύτερο υπήρχε ως εξειδίκευση,
ως γνώση απ’ αυτές τις χώρες. 

Σας οµολογούµε ότι κάθε χώρα είχε ιδιαιτερότητες. Δεν ήταν
εύκολο να µεταφερθεί αυτούσιο το τι συµβαίνει σε χώρες µε δια-
φορετικές υποδοµές, µε διαφορετικά συστήµατα. Γι’ αυτό δια-
τρέξαµε αυτή την περίοδο, µέχρι το καλοκαίρι, µετά ξεκίνησε η
διαβούλευση η εσωτερική µε την Πολεµική Αεροπορία και όλους
τους άλλους εµπλεκόµενους και φτάσαµε σε αυτό που έχετε
µπροστά σας. 

Θέλω να πω δυο λόγια ειδικά για τις µεταβατικές διατάξεις.
Ακούω µια κριτική που ειλικρινά µε ξενίζει και θα το οµολογήσω.
Κι εδώ ας µου επιτραπεί µια παρένθεση. Έχοντας την εµπειρία
τριών κοινοβουλίων, ειλικρινά περίµενα αυτό το Κοινοβούλιο να
ήταν πολύ πιο συναινετικό σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Θεωρώ ότι
είναι από τα νοµοσχέδια τα οποία αντανακλούν την εθνική συναί-
νεση, διότι µιλάµε για κάτι το οποίο, βασικά, έχει τεχνικές προ-
διαγραφές, έχει αρχή, µέση και τέλος κι εν πάση περιπτώσει όλα
αυτά που ακούστηκαν -που αφορούν τον ιδιωτικό τοµέα, τις µε-
ταβατικές διατάξεις- µε έναν συνωµοσιολογικό τρόπο, νοµίζω
δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα. Δεν έχουν σχέση µε
την πραγµατικότητα, γιατί αν αφηνόµαστε στη λογική ότι θα προ-
σπαθήσουµε εκ των ενόντων να φτιάξουµε τον εθνικό µηχανισµό,
πολύ σωστά είπε ο κ. Τουρνάς ότι είστε σε επιτροπές, θα θέλαµε
µίνιµουµ πέντε χρόνια. 

Εµείς τι είπαµε; Δεν έχουµε άλλη επιλογή, αφού έχουµε την
εµπειρία µέσα από το NSPA, που το ξέρετε πολύ καλά. Και ευ-
χαριστούµε που µας δώσατε την δυνατότητα πέρυσι και µέσω
αυτού του µηχανισµού φέραµε τα εναέρια µέσα που µας βοήθη-
σαν σε αυτή την δύσκολη αντιπυρική περίοδο και πάνω κάτω

προλάβαµε πάρα πολλές πυρκαγιές να µην γίνουν από µικρές,
µεσαίες και µεγάλες. Υπάρχουν µηχανισµοί οι οποίοι είναι δια-
φανέστατοι, οι οποίοι δεν δηµιουργούν κανένα πρόβληµα, είναι
µε βάση τα ευρωπαϊκά πρότυπα, είναι µε βάση πρότυπα που
ασχολούνται όλοι οι διεθνείς οργανισµοί, που σηµαίνει ότι θα
ακολουθήσουµε µια τέτοια διαδικασία ανοικτού διαγωνισµού,
ακριβώς για να ξεκινήσουµε να έχουµε τα ελικόπτερα, να έχουµε
τις οµάδες αυτές το συντοµότερο δυνατό. Διότι µπορεί να συµβεί
ανά πάσα στιγµή το πρόβληµα µιας νέας ορεινής διάσωσης,
όπως συνέβη και χάσαµε έναν νέο άνθρωπο, τον Θεοφάνη Ερµή
Θεοχαρόπουλο. Δεν έγινε για κανέναν άλλο στόχο, ούτε από
καµµία µανία να πάµε στον ιδιωτικό τοµέα. Έγινε µε αποκλειστικό
στόχο να προλάβουµε, να είµαστε όσο το δυνατόν πιο κοντά
στην πραγµατικότητα, πιο κοντά στο να σωθεί µια νέα ζωή. 

Και επαναλαµβάνω, αυτά είναι τόσο διαφανή που δεν δηµιουρ-
γούν κανένα πρόβληµα. Όσοι διετέλεσαν σε υπουργικά καθή-
κοντα, ξέρουν ότι αυτά συµβαίνουν σε όλη την Ευρώπη. 

Δεν έχει νόηµα, κατά την άποψή µου, πλέον να συζητούµε µε
αυτή την εντύπωση, ότι ο ιδιωτικός τοµέας µόνο κακά φέρνει.
Όταν συνεργάζεται σωστά µε τον δηµόσιο τοµέα, φέρνει πάρα
πολλά καλά στον τόπο και παντού. Είναι γνωστές σε όλη την Ευ-
ρώπη και είναι καταξιωµένες οι διαδικασίες όπου υπάρχει η σύµ-
πραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, το γνωστό PPP, Private
Public Partnership. 

Ειλικρινά πίστευα ότι αυτές οι µεταβατικές διατάξεις θα ετύγ-
χαναν της πλήρους στήριξης και συναίνεσης όλων, γιατί επιδιώ-
κουµε απλώς και µόνο να κάνουµε πιο γρήγορες τις διαδικασίες,
να έχουµε πιο γρήγορη ορεινή διάσωση, για κανέναν άλλον λόγο.

Διότι αυτά τα χρόνια θα προσπαθήσουµε µε κάθε τρόπο -όχι
µόνο εµείς, διότι εδώ ερχόµαστε και επανερχόµαστε, έχω διατε-
λέσει και αλλού Υπουργός και ξέρω ότι οι Υπουργοί δεν είναι µό-
νιµοι-, αλλά κι ο επόµενος που θα έρθει και ο άλλος θα
συνεχίσουν επάνω σε ένα πλαίσιο για να στήσουν έναν εθνικό
µηχανισµό. Αλλά µέχρι τότε έπρεπε οπωσδήποτε να έχουµε την
εναλλακτική λύση, ακριβώς για να µην έχουµε άλλο θύµα, όπως
τον Ερµή Θεοχαρόπουλο. 

Επαναλαµβάνω -και συγχωρήστε µε αν το λέω µε άκοµψο
τρόπο- ότι περίµενα να ήταν ένα νοµοσχέδιο εθνικής συναίνεσης,
όπως πιστεύω και για το ίδιο το Υπουργείο ότι δεν είναι Υπουρ-
γείο συγκρούσεων. Δεν λέω ότι θα σταµατήσουµε να συζητάµε
τις διαφορετικές απόψεις. Προς θεού! Θα συνεχίσουµε να
έχουµε τις ιδεολογικές µας διαφωνίες, αλλά από την άλλη οι
πυρκαγιές, οι σεισµοί δεν έχουν ιδεολογικό χρώµα. Ο τρόπος αν-
τιµετώπισης βασίζεται -πιστεύω-, σε επιστηµονική ανάλυση, σε
επιστηµονική τεκµηρίωση, σε κοινή επιστηµονική εκτίµηση και
κοινή επιστηµονική γνώση, παρά όπου οπουδήποτε αλλού.

Για τα θέµατα µε τη φωτιά στη Ροδόπη: Σας ενηµερώνω -έτυχα
ενηµέρωσης, γι’ αυτό βγήκα για λίγα λεπτά έξω- ότι εδώ και πολ-
λές ηµέρες επιχειρούν εναέρια µέσα. Έχουµε στείλει εδώ και
ηµέρες και τη γνωστή οµάδα των δασοκοµάντος, η οποία δηµι-
ουργήθηκε φέτος. Είναι µια δύσκολη πυρκαγιά, οι δασολόγοι τη
χαρακτηρίζουν ως µια πυρκαγιά που είναι έρπουσα και δεν δη-
µιουργεί ουσιαστικά προβλήµατα στο ίδιο το δάσος. Τώρα που
µιλάµε γίνεται ειδικό συντονιστικό όργανο µε τον Γενικό Γραµ-
µατέα Πολιτικής Προστασίας και τον δασάρχη, τον κ. Χρήστο
Λάµπρη, ο οποίος είναι και ειδικός δασολόγος. Σίγουρα οι εκτι-
µήσεις των ανθρώπων, που γνωρίζουν περισσότερα από εµάς
λένε ότι δεν είναι εύκολη πυρκαγιά, αλλά δεν είναι και τόσο κα-
ταστροφική όπως εµφανίζεται από κάποιους σε δηµοσιεύµατα.

Εν πάση περιπτώσει, γίνεται µεγάλη προσπάθεια για να περιο-
ριστεί, εµφανίστηκε και εντός του βουλγαρικού εδάφους. Δεν
είναι σίγουρο ότι ήταν απλή εξέλιξη µέσα από την δική µας πυρ-
καγιά, αλλά είµαστε και σε συνεργασία. 

Σας επαναλαµβάνω, δεν ισχύει ότι δεν έχουµε εναέρια µέσα
να επιχειρήσουν, ο εθνικός στόλος επιχειρεί συνεχώς. Να σας
πει ο κ. Τουρνάς πόσα Καναντέρ -διακόσια δεκαπέντε και τετρα-
κόσια δεκαπέντε- έχει. Συνεπώς νοµίζω ότι εάν µιλήσουµε µε ψυ-
χραιµία και ηρεµία, τα δεδοµένα είναι αυτά και δεν χρειάζονται
υπερβολές σε ό,τι αφορά αυτή τη φωτιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

1902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, υπερασπιζόµενος την πρωτο-
βουλία και την πρωτοποριακή αντίληψη του Πρωθυπουργού για
να ιδρυθεί αυτό το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, επειδή ακούω συνεχώς µία κριτική που επιχειρεί να
απαξιώσει την ίδια την ίδρυση του Υπουργείου ότι, δηλαδή, είναι
ένα επικοινωνιακό Υπουργείο και ότι είναι Υπουργείο, που δεν
ανταποκρίνεται στη σηµερινή σκληρή πραγµατικότητα της κλι-
µατικής κρίσης και είναι Υπουργείο που δεν έχει οργανόγραµµα,
δεν έχει νοµοθεσία, δεν έχει όλα αυτά.

Τα είπαµε και στην επιτροπή. Θεωρούσα ότι οι απαντήσεις που
δόθηκαν στην επιτροπή θα ήταν αρκούντως ικανοποιητικές για
να µην ξανανοίγει αυτή η συζήτηση. Ειλικρινά δεν έχω καµµία
διάθεση αντιπαράθεσης για τέτοια θέµατα και δεν πιστεύω στην
αντιπαράθεση. Απλώς πρέπει να πω την αλήθεια. 

Ένα Υπουργείο που χαρακτηρίζεται ότι είναι απλώς επικοινω-
νιακό ή ότι δεν χρειαζόταν ή οτιδήποτε άλλο λέγεται, την ίδια
στιγµή αυτό το Υπουργείο έχει ξεκινήσει και έχει πάρει από τη
γνωστή DG Reform -το Υπουργείο, δηλαδή, µεταρρυθµίσεων της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής- µε τη συναίνεση του Κολλεγίου των Επι-
τρόπων, µε τη συναίνεση του Συµβουλίου, το πιο µεγάλο πρό-
γραµµα της DG Reform –«FLAGSHIP» λέγεται στο χωριό µου-
ακριβώς για να βοηθηθεί αυτό το Υπουργείο, να στηθεί µε τον
καλύτερο τρόπο, να γίνει νοµοτεχνική επεξεργασία της νοµοθε-
σίας του και να γίνει το σωστό οργανόγραµµα. 

Όσον αφορά στην καθυστέρηση, δηλαδή, που για εσάς είναι
κάτι εντελώς κακό, όλοι αυτοί που ξέρουν καλύτερα από εµάς
θεωρούν ότι αυτή η καθυστέρηση είναι ακριβώς για να στηθεί
κάτι όχι πρόχειρα, όχι απλώς για να πούµε ότι κάναµε ένα Υπουρ-
γείο µε τίτλο, αλλά για να στηθεί σωστά αυτό το Υπουργείο και
να στηθεί µε βάση τις ελληνικές ιδιαιτερότητες. Μάλιστα, εάν
δείτε την απόφαση για την παραχώρηση αυτού του προγράµµα-
τος, λέει ότι θα είναι ένα Υπουργείο που ενδεχοµένως -και αν το
στήσουµε σωστά- να είναι το παράδειγµα για άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Την ίδια στιγµή αυτό το Υπουργείο φέτος, µε τη βοήθεια της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ευρωπαϊκών κονδυλίων, έχει αναβαθ-
µίσει την Ελλάδα ως το hub, ως τον ευρωπαϊκό κόµβο στην Ανα-
τολική Μεσόγειο για τα θέµατα της αεροπυρόσβεσης, γι’ αυτό
είχαµε και ελικόπτερο που πλήρωνε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, γι’
αυτό είχαµε και πλήρη ενίσχυση των Καναντέρ που στείλαµε στη
Γαλλία, στην Αλβανία και στην Πορτογαλία -εκατό τοις εκατό
µέσω του «rescEU»- και γι’ αυτό έγινε το πρώτο πρόγραµµα προ-
εγκατάστασης πυροσβεστών απ’ όλη την Ευρώπη στην Ελλάδα
και µε όλα πληρωµένα από το Ευρωπαϊκό Ταµείο.

Επίσης, αυτό το Υπουργείο, εξαιτίας της ίδρυσής του φιλοξέ-
νησε, σε συνεργασία µε τα Ηνωµένα Έθνη, πριν δέκα ηµέρες
στην Αθήνα ένα πανευρωπαϊκό φόρουµ, όπου ήρθε η κ. Μάµι Μι-
ζουτόρι, που είναι η υπεύθυνη για όλο τον κόσµο για θέµατα φυ-
σικών καταστροφών και έγινε το πανευρωπαϊκό φόρουµ, που
εστιάστηκε στην Ανατολική Μεσόγειο. Πώς τα Ηνωµένα Έθνη θα
επέλεγαν την Ελλάδα και ένα τέτοιο Υπουργείο, εάν δεν έκριναν
ότι αυτό το Υπουργείο ανταποκρίνεται; Και υπάρχουν δηλώσεις
της κ. Μιζουτόρι στο «Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων» ακριβώς
επάνω σε αυτή την αξία της ίδρυσης και δηµιουργίας του Υπουρ-
γείου. Έτσι εξαιτίας αυτού που έγινε -και ειδικότερα µε αυτές τις
δηλώσεις της κ. Μιζουτόρι- είχαµε µεγάλη προβολή σε όλα τα
διεθνή µέσα ενηµέρωσης. 

Την ίδια στιγµή, αυτό το Υπουργείο εξαιτίας της ίδρυσής του,
έχει καταστεί η γέφυρα, ο µηχανισµός µέσω του οποίου θα πάµε
στην περιφερειακή συνεργασία σε θέµατα πολιτικής προστασίας
και κλιµατικής κρίσης -και θα συζητηθεί τις επόµενες ηµέρες
στην COP27, στο Σαρµ ελ Σέιχ στην Αίγυπτο- ακριβώς διότι αυτό
το Υπουργείο, εξαιτίας της φύσης του και της ίδρυσής του, έχει
ήδη κάνει ένα memorandum of understanding µε το Ισραηλινό
κράτος, για να έχουµε αυτή την περιφερειακή συνεργασία που
είναι τόσο σηµαντική για όλους µας, για πάρα πολλούς λόγους,
ακόµα και για γεωπολιτικούς. Αυτά είναι λίγα από αυτά που κα-
ταθέτω, αλλά αποδεικνύουν ότι οι άλλοι αναγνωρίζουν, γιατί γνω-

ρίζουν καλύτερα από εµάς την αξία της ίδρυσης του Υπουργείου.
Ειλικρινά, επαναλαµβάνω -το είπα και στην επιτροπή- ότι δεν

αντιλαµβάνοµαι αυτή την συνεχή κριτική και υπονόµευση για την
ίδρυση και φύση του Υπουργείου, το οποίο επιχειρεί να συνδέσει
τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης µε την πολιτική προστασία,
την καταστολή. Δηλαδή, επιχειρεί να συνδέσει το γνωστό τρί-
γωνο πρόληψη- ετοιµότητα -προετοιµασία και ανθεκτικότητα µε
την κλιµατική κρίση.

Και αυτό το Υπουργείο, βέβαια -γιατί ακούγεται και αυτό, πού
είναι το ένα, πού είναι το άλλο- δεν είναι το µόνο Υπουργείο που
ασχολείται µε την κλιµατική αλλαγή, την κλιµατική κρίση. Θα
ήταν λάθος. Υπάρχει και είναι συµπληρωµατικό του Υπουργείου
Ενέργειας και Περιβάλλοντος. Αυτό συµβαίνει σε πάρα πολλά
ευρωπαϊκά κράτη. Δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω δύο λέξεις για κάτι που χτί-
ζουµε και πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει και αυτό κοινό εθνικό
κτήµα. Είναι αυτό που ονοµάζουµε: Σύγχρονο Συντονιστικό Κέν-
τρο Διαχείρισης Κρίσεων Φυσικών Καταστροφών και βασίζεται
επάνω σε αυτή τη λογική. Και υπάρχει χρηµατοδότηση και πάλι
από την Ευρώπη για το πώς θα χτιστεί αυτό το συντονιστικό κέν-
τρο. 

Δεν υπάρχει σήµερα διαχείριση φυσικών καταστροφών -
άκουσα πολλά για σεισµούς και όλα αυτά- εάν δεν υπάρχει επι-
στηµονική τεκµηρίωση, δηλαδή, εάν δεν συνδέσουµε την
επιστηµονική ανάλυση µε την επιχειρησιακή απόφαση. 

Ποιο είναι το πρόβληµα µέχρι τώρα; Ότι οι επιχειρησιακοί µας
σε όλες τις φάσεις, ακόµα και στο «112», είναι αναγκασµένοι να
πάρουν αποφάσεις δίχως να έχουν µοντελοποίηση των φαινοµέ-
νων, δίχως να έχουν συνεχή επιστηµονική παρακολούθηση των
φαινοµένων, για να πάρουν την κατάλληλη στιγµή, την κρίσιµη
στιγµή, την απόφαση.

Αυτό που χτίζουµε τώρα ξεκίνησε, είναι στα σκαριά, έχει βελ-
τιωθεί -για κάποιους που έχετε έρθει- κάθε µήνα έχει βελτίωση.
Είναι ακριβώς αυτή η σύνδεση της επιστηµονικής τεκµηρίωσης
µε την επιχειρησιακή απόφαση. Η επιστήµη µαζί µε το πεδίο.
Αυτό πιστεύω ότι είναι ό,τι µπορούµε να προσφέρουµε. Είναι η
µεγάλη µας αισιοδοξία να αφήσουµε να χτίζεται αυτό το πράγµα,
κυρίως, µε ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις και γι’ αυτό το πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ» κατευθύνθηκε σε µια νέα τροποποίησή του προς
αυτή την κατεύθυνση, διότι είναι πράγµα που στήνεται. Κατά την
άποψή µου, θέλει πέντε µε επτά χρόνια να στηθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ελπίζω να συνεχιστεί αυτό το πράγµα, γιατί θα δώσει πλέον
στην Ελλάδα ένα τέτοιο κέντρο επιχειρήσεων που θα έρχονται
και οι άλλοι και θα το θεωρούν ειλικρινά ως πρότυπο. Χρησιµο-
ποιούµε πρότυπα άλλων χωρών, αλλά για εµάς, ως µια χώρα η
οποία δυστυχώς έχει την τύχη, όπως και η Ιταλία, να είµαστε ευά-
λωτοι σε όλα τα είδη φυσικών καταστροφών, αντιλαµβάνεστε ότι
αυτή η εµπειρία και η ιστορική γνώση δηµιουργεί περιθώρια έτσι
ώστε να στήσουµε ένα τέτοιο συντονιστικό κέντρο διαχείρισης
κρίσεων.

Θέλω εδώ να τελειώσω. Ο κ. Τουρνάς έχει όλες τις απαντήσεις
που αφορούν σε ερωτήσεις και κριτική για τις λεπτοµέρειες.
Παρ’ όλες τις στάσεις που έχετε πάρει, ακούγοντας αυτά που εί-
παµε τώρα, ακούγοντας και τι είπε ο κ. Τουρνάς, ελπίζω να ξα-
νασκεφτείτε τη θέση σας και τουλάχιστον αυτό το νοµοσχέδιο
να τύχει µιας τέτοιας συναίνεσης για να µπορέσουµε να πάµε
όλοι µαζί και να στείλουµε το µήνυµα και στα παιδιά εδώ, αλλά
και αλλού, ότι εκεί που δεν υπάρχει αξία στον πολιτικό ανταγω-
νισµό δεν είναι ανάγκη να υπάρχει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας κ. Χρήστος Στυλιανίδης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης.

Κύριε Σκανδαλίδη, είναι ο Υφυπουργός εδώ και αν χρειαστεί
κάτι, θα δούµε. Τώρα ξεκινά ο χρόνος σας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω

κανένα πρόβληµα. Δεν θα µιλήσω πολύ. Μην ανησυχείτε. Εγώ
δεν θέλω να µπω στις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου. Θέλω να
απαντήσω στον Υπουργό, γιατί νοµίζω ότι δεν έχει καταλάβει
ακόµα ούτε ο ίδιος σε τι Κυβέρνηση βρίσκεται.

Εγώ αναγνωρίζω απολύτως και τις ευγενικές του προθέσεις
και την εµπειρία που έχει από την Ευρώπη. Και ο δικός µας πρό-
εδρος έχει µεγάλη εµπειρία από την Ευρώπη στις φυσικές κατα-
στροφές, γιατί ήταν και υπεύθυνος για όλα τα τελευταία
προγράµµατα που έβγαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση για αυτά. Όµως,
να πει όλα αυτά τα όνειρα για ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν χρει-
άζεται πάνω από µία εβδοµάδα για κάποιον να το γράψει, γιατί
δεν έχει καµµία, µα καµµία εφαρµοστική και ελεγκτική διαδικασία
και τα µεταθέτει όλα στους Υπουργούς και στην κυβέρνηση, ένα
νοµοσχέδιο που είναι διαχειριστικού χαρακτήρα, που βρίθει γε-
νικοτήτων και εξουσιοδοτήσεων, που έχει συµβολικό χαρακτήρα
και θέλει να δηµιουργήσει την εντύπωση ότι η Κυβέρνηση ασχο-
λείται µε θέµατα πολιτικής προστασίας, τη στιγµή που ο δικός
της νόµος του 2020 για την πολιτική προστασία παραµένει ανε-
νεργός και που αντιµετωπίζει µε πολύ προχειρότητα πολύ σο-
βαρά θέµατα!

Είναι, πραγµατικά, ευγενική η πρόθεσή του και ευγενικός ο
σκοπός του µετά την τραγική απώλεια του Ερµή. Εδώ και οκτώ
µήνες δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα και τώρα ένα νοµοσχέδιο
που φτιάχνεται µέσα σε οκτώ µέρες, µας το φέρνει και λέει ότι
σε αυτό πρέπει να συναινέσουµε όλοι.

Νοµίζω ότι τον κύριο Υπουργό τον κυνηγά ο χρόνος. Τον κυ-
νηγά ο χρόνος και τρέχει να προλάβει, γιατί τρέχει να προλάβει
και η Κυβέρνηση να κάνει µερικές εξαγγελίες και µερικές νοµο-
θετικές ρυθµίσεις προεκλογικού χαρακτήρα, για να εισπράξει τα
επίχειρα αυτής της πολιτικής της. Αυτό είναι, στην ουσία, αυτός
ο νόµος.

Και επειδή µας εγκαλεί συνέχεια για συναινέσεις, εγώ θέλω να
του πω ότι έπεσε σε έναν άνθρωπο που ξέρει τη δουλειά. Έκανε
και τον νόµο του 1993, τον πρώτο για την πολιτική προστασία,
έκανε και τον νόµο του 2001-2002, ως Υπουργός Εσωτερικών,
µέσα από την εµπειρία των χιονοπτώσεων και των σεισµών και
όλων των άλλων που είχαµε τραβήξει όλα εκείνα τα χρόνια.

Σε ένα κρεσέντο ασυνέχειας του κράτους έρχεται κάθε φορά
µια κυβέρνηση να µας πει ότι φέρνει κάτι καινούργιο και ολοκλη-
ρωµένο, ενώ δεν συντονίζει καν ουσιαστικά την αντιµετώπιση των
φυσικών καταστροφών. Δεν λέω ότι δεν έχουν ευθύνες και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις για το ότι φτάναµε στα διάφορα τρα-
γικά γεγονότα, που ζούµε τα τελευταία καλοκαίρια. Φταίνε και οι
άλλες κυβερνήσεις. Όµως, λίγος σεβασµός στη µνήµη των αν-
θρώπων που χάνονται, στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν
µέσα από τις φυσικές καταστροφές οι κάτοικοι διαφόρων περιο-
χών και βέβαια, στην ανάγκη επιτέλους να συναινέσουµε, να κα-
θίσουµε να δούµε τι είναι αυτό που θα µπορούσε να συστήσει
έναν πραγµατικά σύγχρονο µηχανισµό πολιτικής προστασίας,
για να µη φτιάχνουµε τα σχέδια αυτά σε ένα Υπουργείο και να
εµφανίσουµε ένα Υπουργείο όπου θα είναι από πάνω ένας θε-
σµός επιτελικός και από κάτω δεν θα υπάρχει τίποτα που να µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει σοβαρά τις φυσικές καταστροφές.

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τον νόµο.
Τώρα θα µου επιτρέψετε να πάω στο µεγάλο θέµα των ηµε-

ρών. Εδώ και πολλές µέρες πριν η Κυβέρνηση διαφήµιζε το κα-
λάθι του νοικοκυριού. Μια εβδοµάδα πριν το έκανε κρεσέντο και
από τη Δευτέρα που ξεκινάει το πείραµα, γίνεται µια επικοινω-
νιακή καταιγίδα µε όλα τα µέσα.

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πι-
στεύω ότι περισσότερο µε επικοινωνιακό τρικ µου µοιάζει και λι-
γότερο µε καλάθι ανακούφισης των νοικοκυριών από την ακρίβεια.

Ακούω όλες αυτές τις µέρες τις τηλεοράσεις, τα ραδιόφωνα,

διαβάζουν τις εφηµερίδες µε ποια τιµή ξεκινάει, τι σχέση έχουν
τα προϊόντα που είχαν βγάλει τα διάφορα πολυκαταστήµατα ήδη
στο σφυρί σαν τιµές που είναι µε εκπτώσεις, πώς ξαφνικά ανέ-
βηκε η τιµή της έκπτωσης και ξαναγυρίζει στην τιµή της έκπτω-
σης το προϊόν που µπαίνει στο καλάθι, αν αναγράφεται η τιµή
που υπήρχε πριν και η τιµή που υπάρχει τώρα και πότε ήταν αυτή
η τιµή.

Τώρα θα γίνουν και χιλιάδες έλεγχοι. Όσοι και να γίνουν, το
να µπορούν να κυνηγάνε πενήντα, πενήντα ένα ή εκατό προϊόντα
σε όλη τη χώρα, σε όλα τα σουπερµάρκετ και σε όλες τις διαδι-
κασίες, προφανώς δεν πιστεύει κανείς από εσάς ούτε από εµάς
ότι αυτό θα λύσει το πρόβληµα της νόµιµης ουσιαστικά πράξης
των διαφόρων ιδιοκτητών και διαφόρων εµπόρων που καθορί-
ζουν τις τιµές της αγοράς. Αυτή είναι η αλήθεια και τρέχει ο κ.
Γεωργιάδης να αποδείξει ότι είναι τέλειο αυτό το σύστηµα, θα
το ελέγξει, θα το φτιάξει, θα το δείξει. Δεν υπάρχουν αυτά. Είναι
πολιτική «βλέποντας και κάνοντας», είναι επικοινωνιακό τρικ. Κάτι
έπρεπε να κάνετε για την ακρίβεια. Δεν λύνει το πρόβληµα.

Γι’ αυτό, θα µου επιτρέψετε να πω µερικά πράγµατα, φέρνον-
τας και ένα παράδειγµα. Πρώτα-πρώτα, θέλω να σταθώ στην οι-
κονοµική πραγµατικότητα που παρουσιάζει η έκθεση του
Ινστιτούτου της ΓΣΕΕ. Το λέω πολύ επιγραµµατικά: Ο κατώτατος
µισθός, που η Κυβέρνηση σε δύο δόσεις τον αύξησε κατά 2% και
µετά κατά 6%, µόνο στο τελευταίο εξάµηνο έχει µείωση αγορα-
στικής δύναµης 19%. Ένα νοικοκυριό µέχρι 750 ευρώ εισόδηµα
έχει µείωση της αγοραστικής του δύναµης µέσα στο 2022 40%.
Ένα δε νοικοκυριό από 750 ευρώ µέχρι 1.100 ευρώ έχει µείωση
9% µε 14% και όλα τα άλλα κλιµάκια, ανεβαίνοντας ουσιαστικά
τα εισοδήµατα, µειώνονται λιγότερο από το 11% κλιµακωτά.

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ένα πράγµα, αγαπητοί συνάδελφοι.
Σηµαίνει ότι οι πλούσιοι γίνονται πλουσιότεροι κάθε µέρα και οι
φτωχοί γίνονται φτωχότεροι. Και µην εθελοτυφλείτε. Οι πιο µε-
τριοπαθείς στατιστικές µιλάνε για 15% µε 16% του πληθυσµού
να είναι στο όριο της φτώχειας, ενώ τα τελευταία στατιστικά
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ µιλούσαν για 19% και για 20%. Αυτό αφορά
τους Έλληνες, δεν αφορά συγκεκριµένες περιπτώσεις. 

Ας πάρουµε σαν παράδειγµα µια οικογένεια που δεν έχει ει-
σόδηµα τόσο µικρό, έχει 1.500 ευρώ εισόδηµα, έχει 2.000 ευρώ
εισόδηµα, και που δεν µας ενδιαφέρει αν έχει παιδιά, παρ’ όλο
που τα παιδιά επιβαρύνουν προφανώς τον προϋπολογισµό. Πρώ-
τον, έχουµε µια οικογένεια που πληρώνει ενοίκιο -το οποίο ο ιδιο-
κτήτης αυξάνει κατά το δοκούν όλο το τελευταίο διάστηµα- που
έχει ένα δάνειο για να κάνει δικό το της σπίτι -γιατί το χρειάζεται
για τους κόπους µιας ζωής- το οποίο πληρώνει µε επιτόκιο 7%
και µε πληθωρισµό 10%. Αν έχει δε την ατυχία να έχει κάνει και
κάποιο µικρό κοµπόδεµα και να το έχει στην τράπεζα, το επιτόκιο
που παίρνει είναι 0,25%. Αυτή η µεγάλη διαφορά που απαιτούσε
µια πολιτική παρέµβαση, που απαιτούσε µια πολιτική εξισορρό-
πησης δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει! Οι τράπεζες δανείζουν µε 7%
και πληρώνουν από 0,25% έως 0,5% επιτόκιο.

Και µένω πάλι στο παράδειγµα µε την ίδια την οικογένεια.
Πάµε στην ακρίβεια και στο «Καλάθι του Νοικοκυριού». Στο κα-
λάθι, λοιπόν, αυτό η ακρίβεια είναι αδιανόητη. Όλα τα στοιχεία
που έχουν βγει στη δηµοσιότητα δείχνουν σηµαντικές αυξήσεις
των προϊόντων. Και όπως κάνετε και στους λογαριασµούς, αφού
τα προϊόντα πάνε στον ουρανό, µετά προσπαθείτε να τα κατεβά-
σετε λιγάκι προς τα σύννεφα! Αυτό, όµως, συνεχίζει να είναι ου-
σιαστικά ένα τεράστιο πρόβληµα. 

Πάµε στους λογαριασµούς της ενέργειας. Πόσο θα πλήρωνε
αυτή η οικογένεια για τον λογαριασµό που έρχεται για τον ηλε-
κτρισµό, για την ενέργεια; Και βέβαια δεν µιλάω για το τι πληρώ-
νει στην ιδιωτική υγεία. Δεν µιλάω για τη µείωση, δήθεν, των
φόρων που τελικά οι έµµεσοι φόροι αυξάνονται, και το ΦΠΑ είναι
πολύ υψηλό. Ουσιαστικά η φορολογία πηγαίνει στα ύψη και πα-
ράλληλα όποιους φόρους κόβει η Κυβέρνηση -διότι κόβει φό-
ρους- τους κόβει οριζόντια και άρα ωφελούνται µονάχα τα
µεγάλα εισοδήµατα. Με αυτά τα έξι πράγµατα που είπα προ-
ηγούµενα και αν τελικά αυτή η οικογένεια καταφέρει να τελει-
ώσει το σπίτι της, το σπίτι αυτό µπορεί και να βγει στον
πλειστηριασµό και να το χάσει. 

Αυτή η πραγµατικότητα είναι µια κοινωνία ευηµερίας, όπως
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ισχυρίζεται ο Πρωθυπουργός; Είναι µια κοινωνία που νιώθει ευ-
χαριστηµένη; Είναι µια κοινωνία που µπορεί να πει ότι η ζωή κα-
λυτερεύει, παρά τις δυσκολίες, παρά το ότι όλα έρχονται από το
εξωτερικό, παρά το ότι οι κρίσεις δεν αφορούν µονάχα τις δικές
µας ευθύνες; Πιστεύετε ότι υπάρχει µια οικογένεια τέτοια που
να µπορεί να επιβιώσει, και σας επαναλαµβάνω, µε ένα εισόδηµα
σχετικά καλό, όχι των 750 ευρώ και των 1.000 ευρώ; Το ίδιο συµ-
βαίνει και σε µια οποιαδήποτε µικροµεσαία επιχείρηση, µε το κό-
στος παραγωγής, τα προϊόντα που παίρνει και τις ανατιµήσεις
που γίνονται. Όλα αυτά µεταφέρονται στον καταναλωτή, και όλοι
µαζί δυστυχούν. 

Υπάρχει και ένας άλλος µύθος που η Κυβέρνηση τον καλλιερ-
γεί συνεχώς. Λέτε: «Είναι οι µοναδικές προτάσεις και δώσαµε του
κόσµου τα δισεκατοµµύρια, δώσαµε 50 δισεκατοµµύρια, 52 δι-
σεκατοµµύρια, 53 δισεκατοµµύρια για την πανδηµία, για την
ενέργεια». Το ερώτηµα είναι το εξής. Σε τόσο δύσκολη περίοδο
που δώσατε 53 δισεκατοµµύρια και 55 δισεκατοµµύρια, αυτά τα
µετατρέψατε σε ασπιρίνες και τα µοιράζετε; Δεν είναι στην ουσία
µια παραγωγική επένδυση που ανατρέπει δεδοµένα, που δίνει τη
δυνατότητα µιας δικαιότερης κατανοµής των θυσιών, των πόρων,
που δίνει τη δυνατότητα στις πιο χειµαζόµενες οικογένειες να ζή-
σουν καλύτερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Έχετε και έναν τελευταίο µύθο. Λέτε ότι: «Εµείς έχουµε πρό-

γραµµα και αυτό µπορούµε να κάνουµε» και «Δίνουµε τόσα
λεφτά, ενώ εσείς δεν λέτε τίποτα». Είναι δίκαιο να πιστεύετε ότι
είναι το ίδιο ένα καλάθι που δεν ξέρει κανείς να ελέγξει την τιµή
του, µε τη µείωση του ΦΠΑ στο 4% ή 6% στα βασικά είδη δια-
τροφής, ο οποίος φόρος απευθύνεται στην αλυσίδα από την
αρχή της παραγωγής και άρα δεν επιτρέπει το υπερκέρδος; Είναι
το ίδιο; Είναι το ίδιο να µην διαθέτετε 600 εκατοµµύρια ευρώ για
τριακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχους ώστε να έχουν ένα
στοιχειώδες ΕΚΑΣ; Είναι το ίδιο να βάζετε πλαφόν στη χονδρική
και µετά να διαµορφώνεται ελεύθερα η τιµή στη λιανική, όταν το
πλαφόν στη λιανική βάζει ταβάνι, στην ουσία, στο κόστος για
κάθε οικογένεια; Είναι το ίδιο η αύξηση του κατώτατου µισθού
στο γλίσχρο ποσοστό 2% µε 6% και το ίδιο είναι µια αύξηση που
γίνεται συλλογικά; Εγώ δεν πιστεύω ότι η αναπροσαρµογή µπο-
ρεί να γίνεται στο ύψος του πληθωρισµού. Θα ήµουν παράλογος. 

Θα µπορούσε µε τις ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις
να διαµορφώνεται κάθε φορά ο κατώτατος µισθός και να µην
είναι ο µισθός φτώχειας που έχουµε σήµερα; Είναι το ίδιο σε όλα
αυτά που εµείς προτείνουµε -ενώ εσείς λέτε ότι δεν έχουµε πρό-
γραµµα- να κάνετε µια πολιτική του τύπου «βλέποντας και κάνο-
ντας»; Αυτή είναι η ουσία και αυτή είναι η αλήθεια. Εµείς έχουµε
πρόγραµµα και εσείς δεν έχετε. Εµείς έχουµε πολιτική και προ-
οπτική και εσείς δεν έχετε. Εµείς έχουµε µεταρρυθµιστική δυνα-
τότητα και ανατροπή, εσείς δεν έχετε. Εµείς έχουµε τη
δυνατότητα να κοστολογήσουµε, να προγραµµατίσουµε γιατί εί-
µαστε ένα κόµµα που ό,τι έχει γίνει στη χώρα το προγραµµάτισε
και το έκανε αυτό, και εσείς δεν έχετε, δεν το έχει αποδείξει.

Σήµερα η ελληνική κοινωνία χειµάζεται, όχι γιατί είναι µια εύ-
κολη περίοδος, διότι πραγµατικά υπάρχει τεράστια οικονοµική
δυσκολία, αλλά γιατί έχει µία Κυβέρνηση που δεν έχει καµµία
ευαισθησία για το πώς θα ζήσει και ο σηµερινός Έλληνας και η
σηµερινή Ελληνίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Σκανδαλίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δώδεκα δικαστικοί λειτουργοί από Φινλανδία,
Αυστρία και Ελλάδα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλητής

είναι ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία. Αµέσως
µετά θα µιλήσει ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµε-

ρινή νοµοθετική πρωτοβουλία το Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας δηµιουργεί για πρώτη φορά έναν µη-
χανισµό εναέριας έρευνας και διάσωσης για όσους βρίσκονται
σε κίνδυνο σε κάποιο χερσαίο τµήµα της χώρας µας. Μέχρι σή-
µερα δεν διαθέτουµε ένα διακριτό σώµα εναέριων µέσων, που
να είναι επιφορτισµένο µε την άµεση έρευνα και διάσωση στον
χερσαίο χώρο, δηλαδή στα όρη, στις χαράδρες, στις λίµνες και
στα ποτάµια, όταν είναι γνωστό πως χρειάζεται άµεση αντίδραση
και πως κάθε λεπτό που περνά µπορεί να είναι κρίσιµο για τη ζωή
ενός ανθρώπου. 

Συµβολικά ο νέος µηχανισµός παίρνει το όνοµα από τον νεαρό
ορειβάτη Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπουλο, που πρόσφατα έχασε
τη ζωή του σε χαράδρα στα Τζουµέρκα. Εκεί η επιχείρηση διά-
σωσης διήρκησε αρκετές ώρες και ανέδειξε την ανάγκη να απο-
κτήσουµε ένα σύστηµα ταχείας και καλά συντονισµένης δράσης
για τέτοια περιστατικά. 

Με τις σηµερινές διατάξεις ενισχύεται το Πυροσβεστικό Σώµα
σε επίπεδο προσωπικού, υλικοτεχνικού εξοπλισµού και υποδο-
µών. Ως γνωστόν µέχρι σήµερα το Πυροσβεστικό Σώµα είναι
αυτό, που αναλαµβάνει τις επιχειρήσεις έρευνας και διάσωσης.
Όµως, σε περίπτωση που κριθεί αναγκαίο, ενεργοποιείται το Ενι-
αίο Κέντρο Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης, µε τη συνδροµή
της Πολεµικής Αεροπορίας, των Ενόπλων Δυνάµεων και του Λι-
µενικού. 

Αυτό όµως σηµαίνει ότι σε περίπτωση που χρειαστεί συνδροµή
από αέρος, αυτό γίνεται µε κάποια δυσκολία και µε βάση τη δια-
θεσιµότητα των εναέριων µέσων πλησίον του σηµείου του ατυ-
χήµατος. Βεβαίως, η προσπάθεια που καταβάλλεται είναι
αξιοσηµείωτη από πλευράς του Πυροσβεστικού Σώµατος, που
συχνά επιχειρεί σε πολύ δύσκολες και δυσπρόσιτες περιοχές. 

Είναι γνωστό ότι η Ελλάδα είναι πόλος έλξης τουριστών και
επιδιώκει να αναδείξει εναλλακτικές µορφές τουρισµού, όπως
είναι ο ορειβατικός τουρισµός. Εποµένως, οφείλουµε να εξασφα-
λίσουµε τις καλύτερες συνθήκες ασφάλειας και για τους ξένους
που βρίσκονται στη χώρα µας και οφείλουµε να χρησιµοποιούµε
τις καλύτερες και πλέον σύγχρονες µεθόδους έρευνας και διά-
σωσης για όλους, Έλληνες πολίτες αλλά και επισκέπτες. 

Είναι αρκετά τα περιστατικά ανθρώπων που παθαίνουν ατυχή-
µατα κατά τη διάρκεια µιας ορειβατικής πορείας ακόµα και αν
είναι πολύπειροι, όπως ο Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος. Στη
Μαγνησία που έχει πολλές και όµορφες ορεινές διαδροµές, που
συχνά επισκέπτονται Έλληνες και ξένοι τουρίστες έχουν κατα-
γραφεί αρκετά ατυχήµατα, όπου χρειάστηκε η παρέµβαση του
Πυροσβεστικού Σώµατος. Ένα από τα πιο πρόσφατα και τραγικά
συνέβη πριν από λίγους µήνες στην περιοχή του Μέγα Ρέµατος
της Μακρινίτσας, όπου έχασε τη ζωή της µια γυναίκα που έκανε
οργανωµένη καταρρίχηση. 

Μετά από όλα αυτά ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
έκρινε πως είναι ένα θέµα στο οποίο πρέπει να υπάρξει πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης και έτσι εκκίνησε η διαδικασία από το
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Είναι
σηµαντικό ότι το Υπουργείο ζήτησε τη συµβολή χωρών που
έχουν µεγάλη εµπειρία στο ζήτηµα αυτό, όπως η Ελβετία, η Αυ-
στρία, η Ιταλία και η Γερµανία. Και φυσικά, κύριε Υπουργέ, η Ελ-
βετία είναι κορυφαία στον κόσµο σε τεχνογνωσία και στην
οργάνωση έρευνας και διάσωσης. Μόνο για µια χρονιά οι αρµό-
διες αρχές κλήθηκαν να ανταποκριθούν σε δώδεκα χιλιάδες τέ-
τοια νέα περιστατικά. 

Ο νέος εθνικός µηχανισµός στηρίζεται στην πραγµατικότητα
στο Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, δηλαδή, σε
ένα κείµενο που θα εκδοθεί άµεσα µε κοινή υπουργική απόφαση
και θα περιέχει: 

Πρώτον, τα κατάλληλα εναέρια µέσα έρευνας και διάσωσης
και το αναγκαίο προσωπικό που θα ασχολείται µε αυτές τις πε-
ριπτώσεις. Δεύτερον, τις έξι βάσεις επιφυλακής-ετοιµότητας
προσωπικού και των εναέριων και λοιπών µέσων. Ειδικότερα, οι
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βάσεις θα βρίσκονται στην Ελευσίνα, στη Θεσσαλονίκη, στη Νέα
Αγχίαλο, στο Ηράκλειο Κρήτης, στα Ιωάννινα και στην Ανδρα-
βίδα. Οι βάσεις αυτές ανήκουν στην Υπηρεσία Εναέριων Μέσων
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Και τρίτον, το χρονοδιάγραµµα,
τη δαπάνη και τους τρόπους χρηµατοδότησης. 

Σε κάθε περίπτωση πρόκειται να αξιοποιηθούν πλήρως οι προ-
διαγραφές του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας της Αερο-
πορίας, του EASA και, παρά τις όποιες ανησυχίες διατυπώθηκαν
από πλευράς αντιπολίτευσης για το εάν οι υπηρεσίες αυτές θα
χρεώνονται στους πολίτες, η νέα αυτή υπηρεσία θα είναι απολύ-
τως δωρεάν για οποιονδήποτε τη χρειαστεί. 

Ως προς τον χρόνο που θα τεθεί σε πλήρη λειτουργία ο νέος
µηχανισµός υπολογίζεται να είναι το πολύ σε πέντε έτη από σή-
µερα. Ο Υφυπουργός κ. Τουρνάς έχει εξηγήσει διεξοδικά γιατί
απαιτείται αρκετός χρόνος. Είναι µια πολύπλοκη διαδικασία, που
απαιτεί την εκπαίδευση ειδικού προσωπικού, καθώς και την από-
κτηση συγκεκριµένων πτητικών µέσων µε συγκεκριµένες προδια-
γραφές. Μέχρι τότε, όµως, σταδιακά θα µεταβαίνουµε στο νέο
σύστηµα. 

Η αρχή θα γίνει µε τη συνδροµή ιδιωτικών εναέριων µέσων και
του αντίστοιχου προσωπικού, τα οποία θα µισθωθούν. Φυσικά ο
νέος µηχανισµός θα µπορεί να συνεργάζεται, όποτε είναι απα-
ραίτητο, µε το ΕΚΑΒ, αλλά και µε το Ενιαίο Κέντρο Συντονισµού
Έρευνας και Διάσωσης. Αναλόγως µε την κάθε περίπτωση θα
πρέπει να αξιοποιούνται όλα τα διαθέσιµα και κατάλληλα µέσα.
Με τον νέο τρόπο εναέριας διάσωσης, όµως, ο χρόνος που θα
είναι διαθέσιµα τα πτητικά µέσα για διάσωση µειώνεται δραστικά
και επιπλέον, απελευθερώνεται η Πολεµική Αεροπορία από άλλη
µια αρµοδιότητα. 

Η ανθρώπινη ζωή είναι προτεραιότητα, όπως ξεκάθαρα φαίνε-
ται από το σηµερινό νοµοσχέδιο. Πρόκειται για ένα φιλόδοξο
σχέδιο νόµου που ενδυναµώνει το Πυροσβεστικό Σώµα στο επί-
πεδο της εναέριας έρευνας και διάσωσης και το Υπουργείο Κλι-
µατικής Αλλαγής έχει κάνει ένα τεράστιο έργο, που αναγνω-
ρίζεται από όλους και εντός και εκτός Ελλάδος. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα τα τελευταία χρόνια γίνεται συστηµα-
τική προσπάθεια από την Κυβέρνηση να αναβαθµιστεί, ειδικά
µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές, που έχουµε βιώσει. Η ενί-
σχυση σε προσωπικό και µέσα της Πυροσβεστικής παραµένει
στόχος της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας και έχουν αποδείξει ότι εργάζονται
σταθερά µε γνώµονα την προστασία όλων των πολιτών.

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, να θυµίσω
και την αναγκαιότητα και προτεραιότητα του Πυροσβεστικού Με-
γάρου του Βόλου. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία της Μαγνησίας
στεγάζεται εδώ και δεκαετίες σε µια περιοχή στο κέντρο της
πόλης σε έναν εντελώς ακατάλληλο και στενάχωρο χώρο, ο
οποίος είναι ακατάλληλος και στεγαστικά και υπηρεσιακά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Λιούπη.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχατε πει για τρεις οµι-

λητές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, το είχαµε

πει, αλλά είχε σηµειωθεί εδώ και δεν το είχα προσέξει εγώ. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν φταίω εγώ

γι’ αυτό. Το είχα ζητήσει από πολλή ώρα, γιατί θα µιλήσει ο Αρ-
χηγός µου. Θα τελειώσω γρήγορα, όσο πιο γρήγορα µπορώ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν παραβιάζει

τον χρόνο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Γρηγοριάδη.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε

τον λόγο. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι γνωρίζουµε την πρωτοφανή,

την απίστευτη ακρίβεια και ανέχεια που έχει πλήξει τον ελληνικό
λαό, τους συµπατριώτες, τους συµπολίτες µας. 

Τι προτείνει η Κυβέρνησή σας απέναντι σε αυτό; Ένα δήθεν,
ένα προκλητικότατο δήθεν «Καλάθι του Νοικοκυριού», το οποίο
τι κάνει στην πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και
πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω; Παραδίδει τα ήδη ρηµαγ-
µένα νοικοκυριά των Ελλήνων στο καρτέλ των µεγαλοϊδιοκτητών
σουπερµάρκετ της Ελλάδας. 

Με αυτόν τον τρόπο, τόσο πολύ µάλιστα δεν προστατεύετε
τους φτωχούς ανθρώπους, αγαπητοί Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης, µε αυτό το «Καλάθι του Νοικοκυριού» -πώς να το πει κανείς;
Καµουφλάζ; Παραλλαγή;- που, το µόνο επιχείρηµα που προβάλ-
λετε από όλα τα συστηµικά ανεξαιρέτως µέσα µαζικής εξαπάτη-
σης που διαθέτετε, είναι τα δήθεν βαριά πρόστιµα σε περίπτωση
που οι σουπερµαρκετάδες µας δεν ανακοινώνουν εγκαίρως κάθε
εβδοµάδα ποια προϊόντα θα µπαίνουν στο καλάθι. 

Γιατί να µην τα ανακοινώσουν εγκαίρως; Μήνες νωρίτερα θα
τα ανακοινώνουν, αφού τους επιτρέπει το «Καλάθι του Νοικοκυ-
ριού» να αυξάνουν την ίδια στιγµή 300%, 400% ή 1000% την τιµή
τους. Λέει, δηλαδή, αυτοσυγκράτηση. Μάλιστα. Δηλαδή, πολίτες
που µας ακούτε από εκεί έξω, όχι απλώς δεν µπαίνει σε κανένα
απολύτως από τα προϊόντα της βασικής µας διατροφής κάποιο
πλαφόν προς τα πάνω, κάποιο όριο δηλαδή που θα µπορεί να
φτάσει η τιµή τους, αλλά επαφίεται τελικά στη διακριτική τους
ευχέρεια, στην καλή τους διάθεση και µε άλλα λόγια στην αυτο-
συγκράτηση που θα δείξουν, όπως είπε επί λέξει ο Υπουργός
Ανάπτυξης κ. Άδωνις Γεωργιάδης. Να δείξουν την καλή τους διά-
θεση και την αυτοσυγκράτηση µε ποιον σκοπό; Με σκοπό να συν-
δράµουν όλους εµάς, τον ελληνικό λαό, σε αυτές τις δύσκολες
περιστάσεις, κύριε Πρόεδρε.

Και αναρωτιέται κανείς: Γιατί άραγε να το κάνουν αυτό οι µεγα-
λοϊδιοκτήτες σουπερµάρκετ της Ελλάδας; Γιατί; Να το κάνουν
µήπως επειδή είναι ψυχοπονιάρηδες; Επειδή διακατέχονται τάχα
από ανθρώπινη ενσυναίσθηση; Και κυρίως, µήπως επειδή προτάσ-
σουν το κοινό καλό σε µια τέτοια περίσταση, το καλό της κοινω-
νίας µας απέναντι στο δικό τους ατοµικό οικονοµικό συµφέρον; 

Επειδή ακριβώς οι παρασιτικοί µεγαλοϊδιοκτήτες σουπερµάρ-
κετ δεν είναι και δεν νιώθουν το παραµικρό, τίποτε απολύτως
από όλα τα παραπάνω, γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και
δεν πρόκειται να το κάνουν. Δεν πρόκειται να αυτοσυγκρατη-
θούν. Θα µας ξαναγδάρουν, όπως δεν µας λυπήθηκαν, πολίτες
που µας ακούτε από εκεί έξω, τα προηγούµενα δεκατρία χρόνια
του µνηµονιακού χειµώνα µας, αλλά αντίθετα τι έκαναν; Θεώρη-
σαν τα µνηµόνια µια καλή συγκυρία, δηλαδή, ότι είναι ό,τι πρέπει
για την αισχροκέρδειά τους και τη ραγδαία αύξηση των κερδών
τους. 

Έτσι ακριβώς θα πράξει και τώρα το καρτέλ των σουπερµάρ-
κετ. Θα αυτοσυγκρατηθεί, µε άλλα λόγια, όσο αυτοσυγκρατή-
θηκε τους δέκα προηγούµενους µήνες, για παράδειγµα, αυτούς
του 2022, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, του τρέχοντος
έτους. Ενώ ξέρουµε µε στοιχεία ότι οι αγρότες µας και οι παρα-
γωγοί προέβησαν σε συνολική αύξηση της τάξεως του 5%, άντε
το πολύ του 7% στα προϊόντα τους, τα ίδια αυτά προϊόντα κατά
µαγικό, παράδοξο τρόπο έφτασαν στα σουπερµάρκετ, δηλαδή,
σε εµάς τελικά, στους πολίτες, µε αυξήσεις της τάξεως του 25%
έως 50%. Σε µερικές δε των περιπτώσεων -είδη πρώτης ανάγκης
είναι αυτά που θα πω- ακόµα και µε αύξηση άνω του 100%. Και
εάν λέτε σε τι αναφέροµαι, αναφέροµαι στο ψωµί, σε κάποια γά-
λατα, σε αυτά αναφέροµαι. 

Να γιατί το ΜέΡΑ25 δεν προβλέπει απλώς, αλλά είναι απολύ-
τως σίγουρο ότι οι µεγαλοϊδιοκτήτες σουπερµάρκετ δεν προτί-
θενται καθόλου να αυτοσυγκρατηθούν, αλλά αντιθέτως
σκοπεύουν να µας γδάρουν, να βγάλουν τα νυχάκια τους και να
µας γδάρουν.

Το τεράστιο όµως σκάνδαλο µε το «Καλάθι του Νοικοκυριού»
δεν είναι καν αυτό. Δεν είναι καν ότι απλώς λέτε ψέµατα, η Κυ-
βέρνησή σας, ότι µε αυτό µας υπερασπίζεστε από τα γαµψά επι-
χειρηµατικά τους νύχια. Όχι. Το τεράστιο σκάνδαλο είναι ότι
φέρνετε το «Καλάθι του Νοικοκυριού» για να δηµιουργήσετε -
σας κοιτάζω όλους στα µάτια και σας το λέω- νέες προσόδους,
νέα έσοδα, κι άλλα χρήµατα. Νέο πεδίο δόξης λαµπρό για την
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αύξηση των κερδών των τεσσάρων-πέντε µεγαλοϊδιοκτητών σου-
περµάρκετ και όχι των µικροϊδιοκτητών. 

Ας δούµε αναλυτικά ποια ακριβώς είναι τα δώρα που τους κά-
νετε µε το δήθεν καλάθι σας. Πρώτον, όπως όλοι ξέρουµε, κάθε
βδοµάδα όλα τα µεγάλα σουπερµάρκετ εκδίδουν ένα περιοδικάκι
µε τις προσφορές τους. Αυτές τις προσφορές, ελληνικέ λαέ, από
εδώ και πέρα θα µπορούν να τις διαφηµίζουν στα ράφια τους ως
δήθεν «Καλάθι του Νοικοκυριού», µε την εγγύηση µάλιστα και τη
σφραγίδα της Κυβέρνησής σας, της ελληνικής Κυβέρνησης.

Δεύτερον, όπως όλοι ξέρουµε, µόνο τα µεγάλα σουπερµάρκετ
διαθέτουν τα επονοµαζόµενα προϊόντα ετικέτας, δηλαδή προ-
ϊόντα που αν και τα έχουν φτιάξει άλλοι παραγωγοί ή τα έχουν
κατασκευάσει ή τα έχουν εισάγει, βάζουν τη στάµπα του σου-
περµάρκετ τους. Έτσι είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι, καθώς το
καρτέλ των σουπερµάρκετ συµφέρει η πώληση αυτών των προ-
ϊόντων, περίπου θα µονοπωλήσουν το ψευτοκαλάθι του νοικοκυ-
ριού. 

Είναι επίσης αυταπόδεικτο ότι το µέτρο εισάγει καθαρά αθέ-
µιτο ανταγωνισµό σε σχέση -και εδώ είναι σηµαντικό- µε τα µι-
κρότερα σουπερµάρκετ τα οποία, βεβαίως, και δεν διαθέτουν
κανένα προϊόν ετικέτας. Με τους παρασιτικούς του καρτέλ των
σουπερµάρκετ λοιπόν είστε -και θέλει προσοχή αυτό, ελληνικέ
λαέ- και εναντίον ακόµα και των µικρότερων ανταγωνιστών τους,
αυτών που είναι σουπερµαρκετάδες, αλλά έχουν µικρότερα σου-
περµάρκετ. Και σας το λέµε ευθέως. Ναι, θέλουν, ελληνικέ λαέ,
πολίτες που µας ακούτε από τα σπίτια σας, θέλουν  να κλείσουν
όλοι ανεξαιρέτως οι µικρότεροι για να µοιράζονται την τεράστια
πίτα όλα τα παρασιτικά αφεντικά τους, τα τέσσερα-πέντε µεγάλα
σουπερµάρκετ. 

Τρίτον, όπως καταλαβαίνει κάθε Έλληνας πολίτης, τα προ-
ϊόντα τα οποία θα µπουν τελικά στο «Καλάθι του Νοικοκυριού»
µε τη βοήθεια της αδίστακτης παραπληροφόρησης των κανα-
λιών των παρασιτικών εφοπλιστών, αν και δεν θα συµφέρουν κα-
θόλου κανέναν µας, εντούτοις θα καταναλώνονται, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, περισσότερο από τα άλλα. Αυτό θα οδηγήσει
µαθηµατικά σε ανταγωνισµό µεταξύ των παραγωγών, οι οποίοι
τι θα κάνουν; Για να µπει το προϊόν τους στο καλάθι σας, θα
αναγκάζονται να κατεβάζουν την τιµή. Θα διαγκωνίζονται, θα αν-
ταγωνίζονται µεταξύ τους. 

Αφήνουµε σαν ΜέΡΑ25 στους πολίτες που µας ακούν από εκεί
έξω να σκεφτούν ποιοι είναι οι µόνοι που θα κερδίζουν από αυτήν
την πτώση της τιµής των παραγωγών, αφού βεβαίως αυτή η
πτώση δεν πρόκειται ποτέ, αγαπητοί, να φτάσει σε εσάς ή σε
εµένα. Αντιθέτως, οι µόνοι που θα κερδίζουν είναι οι παρασιτικοί
εντολείς σας. Και βεβαίως δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση,
ούτε σε αυτή, να αυτοσυγκρατηθούν. Μείωση, λοιπόν, εσόδων
για τους αγρότες και τους παραγωγούς µας, που φέρνει άµεση
αύξηση εσόδων στα καρτέλ, στο καρτέλ το συγκεκριµένο. 

Τέταρτον. Γνωρίζετε καλά ότι στα µεγάλα σουπερµάρκετ
υπάρχουν οι προνοµιούχες θέσεις οι οποίες στα ράφια νοικιά-
ζονται από τους παραγωγούς, τους κατασκευαστές και τους ει-
σαγωγείς. Αυτοί τις νοικιάζουν. Εκβιάζονται για να τις νοικιάσουν.
Παρεµπιπτόντως, σκεφθείτε πόσο καρτέλ είναι αυτά τα µεγάλα
σουπερµάρκετ που χρόνια τώρα διαπράττουν αυτή την εντελώς
ανήθικη πράξη. Τώρα πια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµ-
πολίτευσης, µε το «Καλάθι του Νοικοκυριού» τους αυξάνεται το
πεδίο στο οποίο θα µπορούν να προβαίνουν σε αυτή την ανήθικη
πράξη. Θα το κάνουν και στο «καλάθι» σας. 

Υπάρχει κάποιος εδώ µέσα, που έχει την παραµικρή αµφιβολία
ότι οι µεγάλοι µεγαλοϊδιοκτήτες των σουπερµάρκετ θα νοικιά-
ζουν στα θύµατά τους -ποια είναι αυτά; Οι παραγωγοί, οι κατα-
σκευαστές και οι εισαγωγείς- και τους πάγκους, που
προορίζονται για το «Καλάθι του Νοικοκυριού»; Αν υπάρχει κά-
ποιος εδώ µέσα, σας ενηµερώνω ότι δεν υπάρχει απολύτως κα-
νένας εκεί έξω, εκεί στην κοινωνία, στην πραγµατική ζωή, από
την οποία έχετε αποκοπεί πλέον τόσο πολύ που νοµίζετε ότι µπο-
ρείτε να κοροϊδεύετε την κοινωνία κανονικά µε διάφορα «Καλά-
θια των Νοικοκυριών» και άλλες τέτοιες αστείες γραφικότητες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άνθρωποι που µας ακούτε από
εκεί έξω, το ΜέΡΑ25 µόλις σας απέδειξε κρυστάλλινα τέσσερα,
τουλάχιστον, νέα πλούσια δώρα που προσφέρει η «Κυριάκος Μη-

τσοτάκης Α.Ε.» και ο Υπουργός Ανάπτυξής της κ. Άδωνις Γεωρ-
γιάδης στο καρτέλ των ήδη πάµπλουτων ιδιοκτητών σουπερµάρ-
κετ µε την πρόφαση ή την κάλυψη ή -αν προτιµάτε- προκάλυψη,
δηλαδή το καµουφλάζ, του δήθεν «καλαθιού που νοιάζεται για
εσάς».

Η σωστή λοιπόν ονοµασία, για να µην κοροϊδευόµαστε, θα
ήταν µόνο µία: το «καλάθι του σουπερµαρκετά» ή -αν προτιµάτε-
«το καλάθι που θα κάνει ακόµα πιο πλούσιο απ’ όσο πλούσιος
είναι τον σουπερµαρκετά». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κύριε Πρόεδρε, σας προλαβαίνω αν απορείτε γιατί είµαι εκτός

θέµατος. Είµαι εκτός θέµατος γιατί εκπροσωπώ το κόµµα µου,
δηλαδή µιλάω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, όχι ως Βου-
λευτής.

Δεύτερον, αγαπητοί κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες το πρωί
το ΜέΡΑ25 και εγώ προσωπικά απαιτήσαµε, βεβαίως, αυτονοή-
τως την άρση της ασυλίας µας στην Επιτροπή Δεοντολογίας της
Βουλής µας, προκειµένου να αντιµετωπίσει στο δικαστήριο ο πο-
λίτης -εσείς που µας ακούτε από εκεί έξω, εκ µέρους σας, εκ µέ-
ρους του ελληνικού λαού θα τους αντιµετωπίσω- τον γνωστό
ολιγάρχη-εφοπλιστή-καναλάρχη-ό,τι άλλο µπορεί να φανταστεί
κανείς κ. Αλαφούζο, επειδή είπα από το Βήµα της Βουλής την
αλήθεια. Όπως ακριβώς τους έχουµε ξεσκεπάσει και έχουµε
αποκαλύψει µαζί µε τους υπόλοιπους Έλληνες παρασιτικούς
εφοπλιστές στα µάτια του ελληνικού λαού και µάλιστα µε ονο-
µατεπώνυµα πολίτες από την πρώτη στιγµή που µπήκαµε στη
Βουλή, έτσι ακριβώς θα τον ξεσκεπάσουµε τον κ. Αλαφούζο και
ενώπιον της ελληνικής Δικαιοσύνης, στα δικαστήριά της, στους
δρόµους και στις πλατείες. 

Ας δούµε λίγο τι ακριβώς είναι αυτό το οποίο ξεσκεπάζουµε,
για να καταλάβουν και αυτοί, που δεν έχουν καταλάβει ακόµα. Η
πραγµατικά ασύλληπτη υποκρισία των Ελλήνων εφοπλιστών
είναι που αποκαλύπτεται εδώ χάρις στο ΜέΡΑ25. Τι κάνει λοιπόν
τόσο καιρό ο κ. Αλαφούζος και όλοι οι υπόλοιποι; Από την ηµέρα
που εισέβαλε ο κ. Πούτιν στην Ουκρανία, σε αυτόν τον άδικο και
απάνθρωπο πόλεµο, ο κ. Αλαφούζος τι κάνει; Από τη µία µεριά,
µέσω του σταθµού του, του «ΣΚΑΪ», που διαµορφώνει συνειδή-
σεις εκατοµµυρίων ανθρώπων, δαιµονοποιεί και περιγράφει συ-
στηµατικά ως δήθεν εθνικό µειοδότη, ονοµάζοντάς τον
παράλληλα και «Πουτινάκι» -τόσο λούµπεν είναι ο σταθµός και
τόσο λούµπεν είναι και ο ιδιοκτήτης του- όποιον ισχυρίζεται το
απλό, αυτό που ξέρουν και οι πέτρες και οι κότες έξω, ότι εκτός
από το Πούτιν συνυπεύθυνος σε αυτή την τραγωδία είναι το
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή µας Ένωση. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που όποιος ισχυρίζεται αυτό το αυτο-
νόητο και πανθοµολογούµενο ότι συµβαίνει τον ονοµάζει «Που-
τινάκι» και περίπου εθνικό µειοδότη, την ίδια στιγµή δεν διστάζει
να αρχίσει να θησαυρίζει κυριολεκτικά ο ίδιος ο κ. Αλαφούζος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτά θα τα πείτε,
κύριε Γρηγοριάδη, µεθαύριο, που θα έχετε όλη την άνεση. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…µεταφέροντας µε τα τάνκερ του το ρωσικό πετρέλαιο. Και

µάλιστα, µεταφέρει περισσότερο σήµερα απ’ όσο πριν εισβάλλει
ο Πούτιν στην Ουκρανία. 

Προσοχή, ελληνικέ λαέ. Όταν τους αποκαλύψαµε τον Μάιο, οι
παρασιτικοί αυτοί εφοπλιστές, τα εθνικά «καµάρια» µας, είχαν
καταφέρει µέσα σε ενάµιση µόλις µήνα να αυξήσουν το ποσοστό
τους στη µεταφορά του ρωσικού πετρελαίου από 20% σε 50%.
Θέλετε να µάθετε πόσο είναι σήµερα; Θέλετε; Είναι 60% και
πλέον. Σύντοµα θα µεταφέρουν µόνο οι Έλληνες εφοπλιστές
όπου γης το πετρέλαιο του κ. Πούτιν, το οποίο -µην ξεχνιόµαστε-
είναι αυτό που εξοπλίζει τον κ. Πούτιν µε βλήµατα που σκοτώ-
νουν αµάχους ή και στρατεύσιµους, αλλά εµάς µας νοιάζουν οι
άµαχοι, τα παιδιά και οι γυναίκες. Θεώρησαν δηλαδή, αυτοί οι
άνθρωποι, τα εθνικά «καµάρια», καλή ευκαιρία πλουτισµού, όταν
δεν καταδέχονται οι υπόλοιποι εφοπλιστές του κόσµου, να κά-
νουν αυτοί όλη τη δουλειά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα µου επιτρέψετε να
κλείσω κανονικά τον λόγο µου. Ακούστε. 

1908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είπα ότι ανάµεσα σε αυτούς είχαν όµως ένα µεγάλο εµπόδιο,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολίτες που µας ακούτε από εκεί
έξω, οι Έλληνες εφοπλιστές για να υλοποιήσουν αυτήν την απάν-
θρωπη επιλογή τους, το εµπάργκο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Εκεί έρχεστε ακριβώς εσείς. Εκεί έρχεται ο Πρωθυπουργός, ο κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος είναι ταυτόχρονα και ανώνυµη
εταιρεία. Γιατί; Γιατί µόλις ο κ. Αλαφούζος, ο κ. Λάτσης, ο κ. Βαρ-
δινογιάννης, τα µεγάλα αφεντικά σας τον πρόσταξαν, τσακίστηκε
κυριολεκτικά για να τους λύσει το προβληµατάκι, θέτοντας βέτο
–αθεόφοβοι- στο εµπάργκο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµέ-
νου να µπορούν να συνεχίζουν το «θεάρεστο» έργο τους. 

Όπως σας είπα και τότε, τον περασµένο Μάιο, θα έπρεπε να
ντρέπεστε, όχι µόνο που ασκήσατε αυτό το ανήθικο βέτο, αλλά
κυρίως, γιατί όλοι σας ανεξαιρέτως οι µνηµονιακοί δεν ασκήσατε
δεκατρία χρόνια κανένα βέτο γι’ αυτόν τον έρµο τον λαό µας, για
την πείνα, την ανέχεια, την ανεργία, τα κοψίµατα µισθών και συν-
τάξεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Με αυτόν, λοιπόν, τον τρόπο που σας περιέγραψα σκο-

πεύουµε να ξεσκεπάσουµε στο δικαστήριο τους απάνθρωπους
Έλληνες παρασιτικούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Και για να µην έχουµε παρεξηγήσεις,
και εσάς θα ξεσκεπάσουµε, το υπαλληλικό προσωπικό τους.
Αλλά δεν εννοούµε και τους εκατόν πενήντα έξι εσάς. Εννοούµε
τον Πρωθυπουργό, την ηγετική οµάδα και το Υπουργικό σας
Συµβούλιο. 

Δεν είναι τυχαίο ότι όσοι από εσάς, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης, δεν ήσασταν διατεθειµένοι να πέσετε
τόσο χαµηλά, δεν ανταµειφθήκατε και ούτε πρόκειται να αντα-
µειφθείτε µε υπουργικά ή άλλα αξιώµατα. Αν δεν µπορείτε να
είστε, δηλαδή, καλοί υπάλληλοι του κάθε Αλαφούζου και Βαρδι-
νογιάννη ή Λάτση, θα παραµείνετε για πάντα σκέτοι Βουλευτές
και µάλιστα σε λάθος κόµµα. 

Μια φράση, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω: Εµείς από την άλλη,
στο ΜέΡΑ25 θα συνεχίσουµε να αποκαλύπτουµε στον ελληνικό
λαό µετά µανίας τόσο την ηγετική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας,
που έχει εκπέσει σε ρόλο υπαλλήλου της παρασιτικής ολιγαρ-
χίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: …όσο και την ίδια την παρασιτική ολι-
γαρχία που δεν κουράζεται στιγµή να δαγκώνει τον ήδη κατα-
κρεουργηµένο λαό µας.

Θα συνεχίσουµε να ουρλιάζουµε όσο υπάρχει στο στήθος µας
πνοή, ότι η απελευθέρωση της χώρας µας και των συµπολιτών
µας δεν είναι αυταπάτη, είναι ηθική υποχρέωση και εθνική επι-
ταγή. Είναι ο µόνος τρόπος να συνεχίσουµε τις ζωές µας από
εκεί που τις διακόψατε µε τα µνηµόνιά σας το 2009 και εµείς στο
ΜέΡΑ25 είµαστε, πια, η µόνη πολιτική δύναµη σε αυτόν τον τόπο
που έχει το σχέδιο, τη θέληση και το πολιτικό πρόγραµµα να το
κάνει και θα το κάνει, κύριε Πρόεδρε, αγκαλιά µε τον υπόλοιπο
ελληνικό λαό και όχι σαν δάσκαλος ή κηδεµόνας του.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Τον λόγο τώρα ζήτησε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφάκης. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Φίλες και φίλοι που µας ακούτε, έχετε, όλοι και όλες, ζήσει στο

πετσί σας, συνολικά ως ελληνικός λαός, τον τρόπο µε τον οποίο
το τσουνάµι της µεγάλης οικονοµικής κρίσης του 2008 έπιασε το
πολιτικό προσωπικό αυτής της χώρας στον ύπνο, στον ύπνο του
δικαίου. 

Κάτι αντίστοιχο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φίλες και φίλοι
εκεί έξω, συµβαίνει σήµερα. Το γερµανικό οικονοµικό µοντέλο
καταρρέει και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία για εµάς, γιατί,

ακριβώς όπως το 2008, πήρε γύρω στους δεκαοκτώ µήνες -στη
διάρκεια των οποίων ο κ. Αλογοσκούφης καθησύχαζε τον κ. Κα-
ραµανλή ότι είναι θωρακισµένη η ελληνική οικονοµία, ο κ. Πα-
πανδρέου έλεγε ότι υπάρχουν λεφτά, θυµάστε;- το τσουνάµι
εκείνο για να ισοπεδώσει την Ελλάδα, να πτωχεύσει τον ελληνικό
λαό, κάτι αντίστοιχο γίνεται σήµερα. 

Ο γερµανικός πληθωρισµός είναι ένας πραγµατικός κίνδυνος
για την Ελλάδα. Γιατί, αντίθετα µε εµάς εδώ, µε την Ιταλία, µε
την Ισπανία, πάνω από το 50% των Γερµανών πολιτών ζουν στο
νοίκι, δεν έχουν δικό τους σπίτι, το οποίο σηµαίνει -το ξέρουν
όσοι και όσες από εσάς ζείτε στο νοίκι- ότι σε περίοδο πληθωρι-
στική τα νοίκια ανεβαίνουν πολύ πιο γρήγορα απ’ ό,τι οι τιµές
των σπιτιών. Παράλληλα, οι ίδιοι άνθρωποι, η µικροµεσαία τάξη
της Γερµανίας, έχει τις αποταµιεύσεις της, όχι σε µετοχές, σε
σπίτια, αλλά σε τραπεζικούς λογαριασµούς. Ο πληθωρισµός, δη-
λαδή, συρρικνώνει συνεχώς τις αποταµιεύσεις τους. 

Γι’ αυτό η γερµανική κυβέρνηση -όποια και να είναι αυτή, δεν
κάνω κριτική, παράθεση των δεδοµένων κάνω- θα πιέσει µέσω
της «Bundesbank» την κ. Λαγκάρντ, την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, σε µια όλο και πιο σφιχτή νοµισµατική πολιτική, σε επι-
τόκια τα οποία δεν θα είναι συµβατά -θα είναι τόσο υψηλά, που
δεν θα είναι συµβατά- µε οποιαδήποτε σταθεροποίηση του ελ-
ληνικού δηµόσιου και ιδιωτικού χρέους. Αυτό είναι ένα τσουνάµι
που έρχεται. Δεν έχει σχέση µε τις κοµµατικές µας αντιπαραθέ-
σεις, όπως δεν είχε το 2008. 

Αυτή η ύφεση που θα έρθει, οι πτωχεύσεις, η νέα ανεργία, δεν
θα είναι αποτυχίες των πολιτικών της Φρανκφούρτης, είναι ο στό-
χος τους. Αυτή η νέα ύφεση θα φέρει νέα κόκκινα δάνεια, θα βα-
θύνει τη «χρεοδουλοπαροικία» των Ελλήνων. 

Ο δικός σας προϋπολογισµός, που θα φέρετε τον Δεκέµβριο
-όποιος και να είναι, και πραγµατικά αυτό δεν είναι κριτική, είναι
µια πραγµατικότητα, όπως και εκείνος του προϋπολογισµού του
2009- δεν θα εφαρµοστεί, γιατί δεν θα είναι ποτέ δυνατόν να
εφαρµοστεί, δεδοµένου αυτού του ωστικού κύµατος που θα
έρθει. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, των δύο επόµενων εκλογών –γιατί δύο
θα έχουµε, το ξέρουµε όλοι, γιατί να το κρύπτοµεν;- είναι ένα,
από την πλευρά της ολιγαρχίας, του status quo, του κατεστηµέ-
νου: Να υπάρξει µια συγκυβέρνηση νοµιµοποιητική, για τη νέα
λιτότητα για τους πολλούς, που θα έρθει, και των πολιτικών υπέρ
των νέων «σοσιαλιστών» -µε ήττα- των funds και της ολιγαρχίας. 

Εσείς τώρα θα προσπαθήσετε να κερδίσετε αυτές τις εκλογές
-το κάνετε ήδη- µε πλαφόν - κοροϊδία στους παραγωγούς ηλε-
κτρικής ενέργειας, µε επιδοτήσεις στους ίδιους, όταν φοράνε το
καπελάκι ή το σκουφί του παρόχου της ηλεκτρικής ενέργειας, µε
αυτήν την απάτη της λίστας των πενήντα αγαθών στο σουπερ-
µάρκετ. Είναι σαν η Κυβέρνησή σας, ο κ. Γεωργιάδης, να συνιστά
αυτοσυγκράτηση σε έναν ληστή. Δεν υπάρχει πιθανότητα να την
επιδείξει. 

Υπάρχει µία απάτη αριθµών που γίνεται αυτήν τη στιγµή. Πα-
ρακολούθησα µια συζήτηση πρόσφατα -δεν χρειάζεται να ανα-
φερθώ, τις έχετε δει αυτές τις συζητήσεις- που προσπαθούν να
εξηγήσουν γιατί, λέει, το ψωµί στα σουπερµάρκετ ανέβηκε 22%
και η εξήγηση που έδωσαν στον κόσµο τα κανάλια ήταν ότι το
αλεύρι και η ηλεκτρική ενέργεια, που χρησιµοποιείται στους
φούρνους, αυξήθηκε 22%. Ναι, αυξήθηκε 22%. Αυτό που δεν
είπαν, όµως, είναι ότι, σύνολο, αλεύρι και ηλεκτρική ενέργεια
είναι µόνο το 15% του κόστους της παραγωγής του ψωµιού, το
υπόλοιπο είναι εργατική δύναµη και οι µισθοί είναι απολύτως
σταθεροί, δεν έχουν αυξηθεί. 

Με άλλα λόγια, το κόστος του ψωµιού είναι το 15% του 22%,
δηλαδή είναι 3,3%. Η περαιτέρω αύξηση, δηλαδή γύρω στο 19%
αύξηση, του ψωµιού στα σουπερµάρκετ είναι αισχροκέρδεια των
σουπερµάρκετ. Και το επιτρέπετε αυτό µε µία Επιτροπή Ανταγω-
νισµού που δεν υπάρχει. 

Γι’ αυτό εµείς στο ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι: Έξι πολιτικές
που θα εφαρµόζαµε σήµερα –γιατί εµείς δεν καταγγέλλουµε
απλά, αλλά καταθέτουµε και συγκεκριµένες προτάσεις: Πρώτον,
δηµιουργία ενός δείκτη µέσων χονδρικών τιµών ειδών σουπερ-
µάρκετ και εξοντωτικά πρόστιµα από την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού -αν δούλευε σωστά- στους ιδιοκτήτες των σουπερµάρκετ
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όταν ο ρυθµός αύξησης της λιανικής τιµής τους ξεπερνάει αυτόν
τον δείκτη µέσων χονδρικών τιµών ειδών σουπερµάρκετ. Μία
πρόταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να µιλάµε για τον ΦΠΑ, που δεν

θα έπρεπε να είναι 24%, θα έπρεπε να είναι 15% σε µια χώρα σαν
την Ελλάδα και ο µεσαίος ούτε 11% ούτε 13%, αλλά 6%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή. Εσείς στο ΠΑΣΟΚ µπο-

ρεί να έχετε κάποια µνήµη για την ΑΤΑ, έτσι; Αυτόµατη τιµαριθµική
αναπροσαρµογή, όχι γενικά, αλλά του κατώτατου µισθού, των κοι-
νωνικών επιδοµάτων και των κατώτατων συντάξεων, µόνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Μια άλλη αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή των εισοδη-

µατικών ορίων πάνω από τα οποία ο φορολογούµενος περνά σε
ανώτερο συντελεστή φορολόγησης εισοδήµατος, γιατί αυτήν τη
στιγµή κάποια εισοδήµατα αυξάνονται -ιδίως µικροµεσαίων- δεν
αυξάνεται η αγοραστική δύναµη, αντίθετα µειώνεται γιατί ο πλη-
θωρισµός είναι πιο µεγάλος, αλλά οι συγκεκριµένοι µικροµεσαίοι
µεταφέρονται σε υψηλότερη κλίµακα φορολόγησης. Αυτό πρέ-
πει να σταµατήσει µε µια αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή.

Κατάργηση της ψευτοαγοράς των κόκκινων δανείων, του λε-
γόµενου «ΗΡΑΚΛΗ» –κι εδώ έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να το
λέµε-…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
…και η αντικατάστασή της από µία δηµόσια εταιρεία διαχείρι-

σης ιδιωτικού χρέους, σύµφωνα µε την πρόταση που καταθέ-
σαµε εδώ µέσα το Δεκέµβριο του 2020.

Και βέβαια, άλλη µια φορά που έχει βγάλει µαλλί η γλώσσα
µας: Κατάργηση του τρισάθλιου και χυδαίου «δήθεν» Χρηµατι-
στηρίου Ενέργειας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
…και επιβολή ενός πλαφόν στη λιανική τιµή του ρεύµατος, που

να µην είναι πάνω από 5% η µέση χονδρική τιµή κόστους. 
Αυτές είναι απαντήσεις στην κρίση. Αυτή είναι Αντιπολίτευση.

Η Αντιπολίτευση, φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ασκείται µε
αστυνοµική σκανδαλοθηρία, όσο κι αν η Συµπολίτευση επιδίδεται
στην ηθική και πολιτική συγκάλυψη εγκληµάτων κατά της δηµο-
κρατίας –υποκλοπές- των παιδιών, των γυναικών και των κατα-
τρεγµένων στο Αιγαίο. Η ουσιαστική Αντιπολίτευση, όχι απλά
στην Κυβέρνηση, αλλά πρωτίστως στην ατελείωτη κρίση, απαιτεί
µία ρήξη. 

Ξέρω τι σκέφτεστε εσείς των µνηµονιακών κοµµάτων, το δια-
τυµπανίζουν ήδη τα κανάλια «Να τος, πάλι, ο Βαρουφάκης και το
ΜέΡΑ25, µιλάει για ρήξη, κλειστές τράπεζες και στο βάθος
δραχµή». 

Κάθε φορά που αποκαλύπτουµε ένα έγκληµα που γίνεται υπέρ
της ολιγαρχίας, κρύβεστε πίσω από τον εκβιασµό του ελληνικού
λαού. Του λέτε «µην τους ακούς αυτούς, αφήστε τους ολιγάρχες
µας να τρώνε εις βάρος σου, αλλιώς θα σου πάρουν τα ευρώ
σου και θα σε φέρουν στη δραχµή και θα καταστραφείς». Αυτά
δεν λέτε; Λες και έχει σηµασία σε τι νόµισµα αποτιµά και βιώνει
ο φτωχοποιηµένος τη φτώχεια του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Θυµάστε την προσφιλή σας θεωρία ότι η ρήξη µε την τρόικα

θα έφερνε τη δραχµή και θα έρχονταν οι έχοντες ξένο συνάλ-
λαγµα -κάποιοι µίλαγαν και για µένα κιόλας- να αγοράσουν τα
σπίτια του κοσµάκη κοψοτιµής; Τα θυµάστε αυτά που λέγατε; 

Και που µείναµε στο ευρώ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης
και της Μείζονος Αντιπολίτευσης, τι διαφορετικό έγινε; Τι λέτε
εσείς τώρα που δαιµονοποιούσατε τη ρήξη τότε, τώρα, που Γερ-
µανοί, Ρώσοι, Βούλγαροι, ακόµα και Τούρκοι, Ρουµάνοι αγορά-
ζουν σωρηδόν ακίνητα στη Θεσσαλονίκη, στη Χαλκιδική, στην
Καβάλα -αγοράζουν ολόκληρη την Ελλάδα, σπίτια, διαµερίσµατα,
πολυκατοικίες- την ώρα που funds βάζουν χέρι όχι µόνο στα κόκ-
κινα δάνεια, αλλά σε απέραντες εκτάσεις στον Θεσσαλικό Κάµπο,
στις Σέρρες, στην Πελοπόννησο, στην αγροτική µας γη;

Εσείς που δαιµονοποιούσατε τη ρήξη –και τη δαιµονοποιείτε
ακόµα- τι λέτε τώρα, σήµερα –ή πείτε µου ότι δεν λέω αλήθεια
για αυτό- που η νησιωτική Ελλάδα χάνεται από ελληνικά χέρια,
που οι Κυκλάδες και άλλα µας νησιά στο Αιγαίο και στο Ιόνιο αλ-

λάζουν χέρια οµαδικά σε τιµές όσο-όσο, µε τα funds να αξιοποι-
ούν τα κίνητρα που έδωσε η «Μητσοτάκης Α.Ε.» δήθεν για να πα-
λιννοστήσουν, να επιστρέψουν οι Έλληνες του εξωτερικού;
Αυτές οι ρυθµίσεις κατέληξαν να βοηθούν τα funds, να δηµιουρ-
γούν ακόµα περισσότερους Έλληνες του εξωτερικού µέσα από
το νέο brain drain που ισχύει αυτή τη στιγµή, που δηµιουργείται
τώρα, σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Τίποτα δεν λέτε για όλα αυτά ούτε εσείς της Νέας Δηµοκρα-

τίας, που αυτά τα funds είναι σάρκα από τη σάρκα σας ούτε
εσείς, φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, που ανοίξατε την κερκόπορτα σε αυτά
τα funds µε τις πωλήσεις των κόκκινων δανείων, µε την πλατ-
φόρµα των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών που στόχο είχε να ητ-
τηθεί το λαϊκό κίνηµα εναντίον του ξεπουλήµατος, ώστε να µην
γίνει η ρήξη που µαζί είχαµε υποσχεθεί στον ελληνικό λαό τον
Γενάρη του 2015.

Δεν λέτε τίποτα για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι του µνηµονια-
κού τόξου. Τι να πείτε, άλλωστε; Όλα αυτά τα χρόνια η τρόικα
σάς έλεγε «πηδήξτε!» και εσείς απαντούσατε «πόσο ψηλά;».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Με αυτό το «ναι σε όλα» τι Ελλάδα νοµίζετε θα κληροδοτήσετε

στους σηµερινούς εφήβους το 2030, το 2035; Για να µην τους
κληροδοτήσουµε µια Ελλάδα ρηµαγµένη, ιδιοκτησία ξένων αρ-
πακτικών, για αυτό απαιτείται ρήξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας µας δεν θέλει τη ρήξη.
Η ρήξη είναι δυσάρεστη, είναι επίπονη. Δεν είναι εύκολο να ευαγ-
γελίζεσαι τη ρήξη, απαιτεί θυσίες, ιδρώτα, δάκρυα, αίµα, ό,τι δη-
λαδή απαιτεί η απελευθέρωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αυτή η απελευθέρωση, βέβαια, δεν θα έρθει από τη µία στιγµή

στην άλλη, βήµα-βήµα. Ένα τέτοιο πρώτο βήµα ελπίζω να γίνει
τώρα, την 9η Νοεµβρίου, µε τη µεγάλη πανελλαδική απεργία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εµείς θα συµµετέχουµε δυναµικά. Δεν έχουµε αυταπάτες ούτε

για τη ΓΣΕΕ ούτε για την ΑΔΕΔΥ, για τον παλαιοσυνδικαλισµό
και τον εργατοπατερισµό, που έχει διασύρει την έννοια του συν-
δικαλισµού όλα αυτά τα χρόνια µε εθιµοτυπικές απεργίες, που
δεν έχει τίποτα να προσφέρει στο αυξανόµενο πρεκαριάτο, που
ζει παρασιτικά από το συρρικνούµενο προλεταριάτο, τους εργα-
ζόµενους αυτής της χώρας, τους µισθωτούς και από κρατικά ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια, που δεν κατάφερε για δεκαετίες να πάρει µε
το µέρος του τους µικροµεσαίους, τους πραγµατικά εργαζόµε-
νους του ιδιωτικού τοµέα.

Όµως, αυτή τη φορά, τώρα, αυτές τις µέρες φαίνεται να ξεκι-
νάει κάτι νέο στον χώρο του συνδικαλισµού, ένα αντίδοτο στον
εργατοπατερισµό. Εµείς στηρίζουµε αυτό τον νέο συνδικαλισµό
που καταλαβαίνει τι σηµαίνει υπεύθυνη απεργία. Σηµαίνει µία
απεργία που θα την κάνεις την ύστατη στιγµή, αλλά µέχρι τέ-
λους, όχι εθιµοτυπικά, µε απώτερο σκοπό τη δηµιουργική εργα-
σία των Ελληνίδων και των Ελλήνων εκτός της µέγγενης της
εργοδοτικής εκµετάλλευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή τη συγκυρία, όπου στό-
χος της πανευρωπαϊκής ολιγαρχίας είναι πρώτα να χτυπηθεί η
γερµανική εργατική τάξη και να µην αυξηθούν οι µισθοί των Γερ-
µανών µισθωτών -αυτό θα είναι ο προποµπός για αυτό που θα
έρθει εδώ- της νέας λιτότητας, στην οποία σχεδιάζουν να περά-
σει η επόµενη κυβέρνηση -θα πρέπει να πω «συγκυβέρνηση»-
εναντίον εργαζόµενων και µικροµεσαίων, σε αυτή την περίοδο ο
ρόλος του ΜέΡΑ25 είναι να τους χαλάσουµε αυτό το σχέδιο, να
τους χαλάσουµε το σχέδιο αυτό υπέρ των πολλών κατά των πολύ
λίγων.

Το θέµα δεν είναι απλά να χρεοκοπήσει η «Μητσοτάκης Α.Ε.»
και να πέσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Το θέµα είναι µία προοδευ-
τική κυβέρνηση ρήξης µε την ολιγαρχία, φίλες και φίλοι, κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Το θέµα είναι να φύγει από τη µέση ο βα-
σικός µέτοχος της «Μητσοτάκης Α.Ε.», που είναι η ολιγαρχία. Οι
πραγµατικά προοδευτικές κυβερνήσεις, φίλοι και τέως σύντρο-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν επιτυγχάνονται κεκλεισµένων των θυρών µε
συµφωνίες κορυφής εντός τριηµέρου. Οι πραγµατικά προοδευ-
τικές κυβερνήσεις επιτυγχάνονται µε συναινέσεις και δράσεις
στη βάση πολύ πριν τις εκλογές.

1910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Όταν µας λέτε, όπως µας απαντάει ο ΣΥΡΙΖΑ στην πρόσκληση

για συζήτηση, για διάλογο, «τα λέµε µετά τις κάλπες», ξέρουµε
τι µας λέτε. Μας λέτε «εµείς θα κυβερνήσουµε µε το ΠΑΣΟΚ και
την ολιγαρχία υπό προοδευτική ταµπέλα και αν εσείς του
ΜέΡΑ25 θέλετε κανένα Υπουργείο, κοπιάστε!», αυτό µας λέτε.
Ε, δεν θέλουµε κανένα Υπουργείο! Σας τα χαρίζουµε τα Υπουρ-
γεία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εσείς επιλέξατε συνοδοιπόρους, κοινό βηµατισµό µε την ολι-

γαρχία, χρησιµοποιώντας τη λέξη «προοδευτική», έτσι όπως πε-
ρίπου ξέµεινε στον τίτλο του ΠΑΣΟΚ η λέξη «σοσιαλισµός», για
να σας θυµίζει αυτά που εγκαταλείψατε και τα οποία τα θεωρείτε
αυταπάτες.

Δείτε, κυρίες και κύριοι, ποιους ευχαριστεί ο κ. Λάτσης και Σία
και ποιους µηνύει ο κ. Αλαφούζος και Σία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εµείς δεν σκιαζόµαστε. Το αποδείξαµε χτες ζητώντας την

άρση της ασυλίας του Κλέωνα. Θα το ζητήσω και εγώ, αν έρθει
η αγωγή από τον κύριο, δεν ξέρω και εγώ ποιον. Ξέρετε, τους
ονοµατίζουµε εµείς αυτούς τους ανθρώπους.

Διότι εµάς ένα πράγµα µάς ενδιαφέρει, θέλουµε η νεολαία
µας, τα νέα µυαλά όλων των ηλικιών, οι προοδευτικοί άνθρωποι
να διαπιστώσουν ότι υπάρχει ένα σύγχρονο ριζοσπαστικό συνε-
κτικό πολιτικό πρόγραµµα για την πατρίδα µας. Τέτοιο είναι το
πρόγραµµα του ΜέΡΑ25, που θα το θέσουµε στην κρίση του ελ-
ληνικού λαού και θα ζητήσουµε από πολίτες, οργανώσεις, κινή-
µατα, άλλους κοµµατικούς χώρους προεκλογικά να
εµπλουτίσουν ένα προοδευτικό πρόγραµµα ριζοσπαστικής ανα-
στροφής της ιδιωτικοµανίας, ένα προοδευτικό πρόγραµµα επι-
στροφής των κοινών αγαθών στην κοινότητα των Ελληνίδων, των
Ελλήνων, των ξένων µεταναστών που συνεισφέρουν σε αυτή τη
χώρα, χωρίς την αναβίωση του κρατισµού και της γραφειοκρα-
τίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Θα είναι ένα προοδευτικό πρόγραµµα µε βασικό εισόδηµα για

όλους, µε δωρεάν ψηφιακές συναλλαγές εκτός του τραπεζικού
συστήµατος για όλους, µε φθηνή ανανεώσιµη ενέργεια για
όλους.

Αυτή τη δύσκολη στιγµή που φουντώνει η ακρίβεια, που µεγα-
λουργεί η λεηλασία και που ετοιµάζεται η νέα µετεκλογική πο-
λυκοµµατική λιτότητα, εµείς από τη µία σηκώνουµε τη σηµαία
της ρήξης και από την άλλη καταθέτουµε τεχνοκρατικά άρτιο
πρόγραµµα επιστροφής της ελπίδας, της αξιοπρέπειας και της
κοινής ευηµερίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ,
αµέσως µετά ο κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα
Αλλαγής και µετά, εάν είναι έτοιµη, η κ. Αραµπατζή, Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Χαρίτου, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για την κατα-
νόηση εν όψει της αλλαγής που έγινε πριν.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή

που συζητούµε ένα σηµαντικό πράγµατι νοµοσχέδιο µαίνεται για
δέκατη τρίτη ηµέρα η φωτιά στο Παπίκιο Όρος στη Ροδόπη, ενώ
πυκνά σύννεφα καπνού έχουν καλύψει την πόλη της Κοµοτηνής,
έφτασαν στο Θρακικό Πέλαγος και µέχρι το νησί της Θάσου.
Καλά ακούσατε!

Μιλώντας µε ηρεµία και ψυχραιµία, κύριε Υπουργέ, όντως µας
γεννά σοβαρά ερωτήµατα, όταν για δεκατρείς µέρες όχι µόνο
δεν έχει ελεγχθεί, αλλά εξαπλώνονται οι εστίες φωτιάς, αν πρό-
κειται για ανικανότητα ή έλλειψη σχεδίου ή και τα δύο από την
πλευρά του Υπουργείου σας, που έχει την ευθύνη για τη διαχεί-
ριση και την κατάσβεση της φωτιάς. Άλλωστε, το Υπουργείο συγ-
κροτήθηκε λόγω των καταστροφικών πυρκαγιών το 2021, για να
γίνεται –υποτίθεται- πιο άµεση και πιο αποτελεσµατική η παρέµ-

βαση του κρατικού µηχανισµού για την αντιµετώπιση τέτοιων κα-
ταστάσεων.

Κυρίες και κύριοι, εµείς τουλάχιστον, ποτέ δεν κάναµε πολιτική
πάνω στα αποκαΐδια ούτε επιδιώξαµε να κερδοσκοπήσουµε πο-
λιτικά πάνω στις αγωνίες και τις ανησυχίες των τοπικών κοινω-
νιών. Όµως, δεν µπορούµε παρά να σας θέσουµε προ των
ευθυνών σας, γιατί για δέκατη τρίτη µέρα συνεχίζει να καίει η
φωτιά και να καταστρέφει το Παπίκιο Όρος, ένα µοναδικό δάσος
οξιάς µε πλούσια χλωρίδα και σπάνια πανίδα. Ανάµεσά τους,
άγρια άλογα, ζαρκάδια, άγριες ορεινές πέρδικες και πολλά άλλα
σε µια περιοχή µε µεγάλη ιστορική αξία για την ευρύτερη πε-
ριοχή της Θράκης, αφού το Παπίκιο Όρος υπήρξε από τα ση-
µαντικότερα µοναστικά κέντρα του Βυζαντίου, πολύ πριν τις
Αθωνικές Μονές, που στις πηγές αναφέρεται για πρώτη φορά
στα τέλη του ενδέκατου αιώνα. 

Δεν παραγνωρίζουµε την τοπολογία της περιοχής που εκδη-
λώθηκε η φωτιά ούτε το δύσκολο ανάγλυφο, που κάνει δύσβατη
πράγµατι την πρόσβαση στα πεζοπόρα τµήµατα, αφού για να
φτάσουν στο σηµείο της φωτιάς χρειάζονται τέσσερις και πέντε
ώρες πορεία. 

Μα, αυτός ακριβώς, κύριοι, ήταν και ο βασικός λόγος που
οφείλατε µε την εκδήλωση της πυρκαγιάς να κινητοποιηθούν όλα
τα διαθέσιµα εναέρια µέσα για να αντιµετωπιστεί εν τη γενέσει
της, αφού άλλωστε δεν υπήρχαν αλλού εστίες. Αντίθετα, καθυ-
στερήσατε αδικαιολόγητα, αφού µόνο ένα ελικόπτερο από την
Αλεξανδρούπολη ενεργοποιήθηκε την πρώτη µέρα της πυρκα-
γιάς, µιας δύσκολης έρπουσας φωτιάς, που εξαπλώνεται µε µε-
γάλη ταχύτητα µέσα σε στρώµατα ξηρής µάζας φύλλων.
Χρειάστηκε να περάσει µία ολόκληρη εβδοµάδα για να επιχειρή-
σουν, µε µεγάλη όµως καθυστέρηση, τα Πετζετέλ και δύο Κα-
ναντέρ, αλλά ήταν πλέον αργά. Είχε χαθεί ο έλεγχος και η
δυνατότητα οριοθέτησης της φωτιάς. 

Ήταν µεγάλη πράγµατι η κινητοποίηση των δυνάµεων της Πυ-
ροσβεστικής, παρά τις προσπάθειες που έγιναν από την πλευρά
τους, µε άµεσο κίνδυνο σε πολλές περιπτώσεις για τη σωµατική
τους ακεραιότητα, ήταν όµως πλέον αδύνατο να τεθεί υπό
έλεγχο η φωτιά, αφού –επαναλαµβάνω- δεν αντιµετωπίστηκε εν
τη γενέσει της µε όσα τα διαθέσιµα εναέρια µέσα υπήρχαν. 

Και είναι να αναρωτιέται κάποιος, γιατί δεν υπήρχε από πλευ-
ράς σας άµεση ενεργοποίηση των εναέριων µέσων; Δεν ενηµε-
ρωθήκατε; Δεν γνωρίζατε; Ή υπάρχει έλλειµµα διαχειριστικής
ικανότητας; 

Και εδώ δεν χωράει ότι στις 31 Οκτωβρίου έληξε η περίοδος
αντιπυρικής προστασίας και ενδεχοµένως να είχαν λήξει και οι
συµβάσεις για τη χρήση εναέριων µέσων. Δεν υπάρχουν δικαιο-
λογίες. Σας είχαµε προειδοποιήσει έγκαιρα για την ανάγκη πα-
ράτασης της αντιπυρικής περιόδου λόγω των ξηροθερµικών
συνθηκών που επικρατούν φέτος. Η κλιµατική κρίση απειλεί και
εσείς δεν την λαµβάνετε υπ’ όψιν και δεν παίρνετε µέτρα για να
υπάρχουν τα διαθέσιµα πτητικά µέσα. 

Κυρίες και κύριοι, δεν αµφισβητούµε προθέσεις, αλλά κρίνον-
τας από το αποτέλεσµα δεν υπήρξαν από την πλευρά σας αντα-
νακλαστικά, ετοιµότητα και ικανότητα, ώστε να ελεγχθεί και να
αντιµετωπιστεί η φωτιά στο Παπίκιο Όρος. Υποτιµήσατε τη σο-
βαρότητα της κατάστασης, αφού χρειάστηκε να περάσουν δε-
κατρείς µέρες για να µεταβεί σήµερα, κύριε Υπουργέ, στην
περιοχή ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου για να συγκληθεί
για πρώτη φορά το συντονιστικό της Πολιτικής Προστασίας. 

Είναι, λοιπόν, απόλυτα δικαιολογηµένη η αγανάκτηση των πο-
λιτών και τα αισθήµατα εγκατάλειψης που νιώθουν σε µια ακρι-
τική περιοχή, όπου θα έπρεπε να ενεργοποιούνται ταχύτερα από
οπουδήποτε αλλού τα αντανακλαστικά του κράτους. 

Έστω και τώρα οφείλετε να πάρετε µέτρα. Κινητοποιείστε ό,τι
διαθέσιµα εναέρια µέσα υπάρχουν, προκειµένου να ελεγχθεί και
να µην εξαπλωθεί, όπως όλα δείχνουν, σε νέες µεγαλύτερες
εστίες η φωτιά. Ήδη έχει µεταπηδήσει σε πυκνές δασώδεις εκτά-
σεις στη Βουλγαρία. Και οι γείτονες ήδη δηµόσια αφήνουν αιχ-
µές για τη χώρα µας. 

Και θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, έχετε ενεργο-
ποιήσει επίσηµα το πρωτόκολλο που έχει υπογράψει εδώ και
χρόνια η χώρα µας µε τη Βουλγαρία για αµοιβαία συνδροµή στην
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αντιµετώπιση τέτοιων καταστάσεων; Φοβάµαι ότι µάλλον, κύριε
Υπουργέ, θα δικαιωθούν όσοι ισχυρίζονται ότι µόνο µια δυνατή
βροχή θα µας σώσει, θα σώσει το Παπίκιο. Και βέβαια, αυτό δεν
τιµά κανέναν. 

Κυρίες και κύριοι, υπάρχει ανάγκη µε την κατάσβεση της φω-
τιάς να διαµορφωθεί ένα ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης των
δασικών και των χορτολιβαδικών εκτάσεων στην περιοχή. Και ένα
τέτοιο σχέδιο πρόληψης και προστασίας προϋποθέτει τη σοβαρή
χρηµατοδότηση της Διεύθυνσης Δασών, που φυτοζωεί οικονο-
µικά. 

Είναι ανάγκη να εξεταστεί η δυνατότητα διάνοιξης δασικών
δρόµων, παρά τις πράγµατι πολύ µεγάλες δύσκολες συνθήκες,
ώστε να γίνει το Παπίκιο προσπελάσιµο, όπως και το να υλοποι-
ηθεί ένα διαχειριστικό σχέδιο αναβάθµισης της περιοχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επείγει να καλυφθούν οι κενές σε προσωπικό θέσεις στο Πυ-

ροσβεστικό Σώµα. Εσείς, δυστυχώς, ούτε τους εποχικούς πυρο-
σβέστες δεν προσλάβατε φέτος στη Ροδόπη. Μάλιστα, σε
πρόσφατη ερώτησή µου για τις ελλείψεις που υπάρχουν εκφρά-
σατε την ικανοποίηση για τα πολύ υψηλά ποσοστά κάλυψης των
θέσεων. 

Τέλος, είναι ανάγκη να ενισχυθεί µε προσωπικό η Διεύθυνση
Δασών, που είναι πλήρως υποστελεχωµένη, κυρίως µε δασολό-
γους. 

Σε δύο µέρες, το Σάββατο, γίνεται, όπως γράφουν τα τοπικά
µέσα, µια απόβαση σχεδόν δεκαπέντε Υπουργών, Υφυπουργών
και Γενικών Γραµµατέων στην Κοµοτηνή, για να συζητήσουν για
την ανάπτυξη της περιοχής. Μάλλον, θα χρειαστεί να δώσουν
πολλές εξηγήσεις στην τοπική κοινωνία για να απολογηθούν για
την υποβάθµιση της Ροδόπης τα τριάµισι τελευταία χρόνια. 

Δεν σας είδα, κύριοι Υπουργοί, στον κατάλογο. Δεν θα είστε.
Σας προσκαλώ να έρθετε, όχι στη φιέστα που στήνεται, αλλά για
να συζητήσουµε το πώς θα αντιµετωπιστεί η δύσκολη κατάσταση
που έχει δηµιουργηθεί µε την πυρκαγιά στην περιοχή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Χαρίτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθήτριες και µαθητές και έξι
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους, πρώτον από το Δηµοτικό Σχολείο
Νεοχωρίου Άρτας και δεύτερον, από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο
Άρτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος από το
Κίνηµα Αλλαγής. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο θάνατος του

Ερµή Θεοχαρόπουλου αποτέλεσε ένα τραγικό γεγονός που ανέ-
δειξε µε τον πιο εκκωφαντικό τρόπο τον µακρύ δρόµο που πρέπει
να διανύσει η ελληνική πολιτεία για να ανταποκριθεί αποτελεσµα-
τικά στις επιχειρήσεις έρευνας και διάσωσης, για να µπορέσει
να ανταποκριθεί στην προστασία της ανθρώπινης ζωής, για να
σταθεί δίπλα στις ανάγκες των πολιτών όπου κατοικούν, όπου
και αν βρεθούν, ακόµα και στα πιο δυσπρόσιτα µέρη της ελληνι-
κής επικράτειας. 

Ο Ερµής, λοιπόν, µόλις είκοσι ενός ετών, αθλητής της αγωνι-
στικής αναρρίχησης, έπεσε σε µια χαράδρα στα Τζουµέρκα και
έµεινε εκεί αβοήθητος για πέντε ολόκληρες ώρες. Όταν φυσικά
έφτασε το ελικόπτερο ήταν πολύ αργά. Τη συνέχεια -πραγµατικά
όλοι λυπούµαστε- τη γνωρίζουµε. 

Ωστόσο, η περίπτωση του Ερµή δεν είναι η µόνη. Γιατί το ανα-

φέρω αυτό; Γιατί καθηµερινώς βλέπουµε µέσα από τη ζωή τέτοια
αντίστοιχα γεγονότα και γι’ αυτό δεν θα πρέπει να µας εκπλήσ-
σουν. 

Βλέπουµε συνανθρώπους µας που ασχολούνται µε αθλήµατα
και µάλιστα µε τα εναλλακτικά σπορ, όπως η αναρρίχηση, η ορει-
βασία, συνανθρώπους µας που επιλέγουν τον εναλλακτικό του-
ρισµό, τα εναλλακτικά σπορ, αλλά και κατοίκους αποµονωµένων
περιοχών -ιδιαίτερα των ορεινών χωριών- να είναι έκθετοι στον
κίνδυνο.

Επιβάλλεται, κύριε Υπουργέ, η εναέρια βοήθεια. Η όποια ενα-
έρια βοήθεια µπορεί κάποια στιγµή να αποδειχθεί και σωτήρια,
αν και για πολλούς εν τοις πράγµασι είναι µονόδροµος. 

Με τα δεδοµένα, λοιπόν, αυτά η δηµιουργία ενός Εθνικού Μη-
χανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, κύριε Υπουργέ, µπο-
ρεί πράγµατι να δώσει λύσεις για την προστασία του υπέρτατου
αγαθού, που είναι η ανθρώπινη ζωή. Το ζήτηµα όµως, αγαπητοί
συνάδελφοι, είναι ο τρόπος µε τον οποίο εν τέλει υλοποιείται ο
µηχανισµός αυτός µέσα από τις διατάξεις του σηµερινού νοµο-
σχεδίου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τη δηµιουργία του
Εθνικού Μηχανισµού Έρευνας και Διάσωσης έχει ως σκοπό σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική του έκθεση την υποστήριξη και ενί-
σχυση του έργου του Πυροσβεστικού Σώµατος µε εξοπλισµό, µε
υποδοµές, µε προσωπικό για την άµεση αντιµετώπιση εκτάκτων
αναγκών και τη διεξαγωγή επιχειρήσεων εναέριας έρευνας και
διάσωσης. Για την ενοποίηση ωστόσο του εν λόγω µηχανισµού
συστήνονται ως ειδικές περιφερειακές υπηρεσίες του Πυροσβε-
στικού Σώµατος έξι βάσεις ετοιµότητας και επιφυλακής σε Ελευ-
σίνα, Θεσσαλονίκη, Λάρισα, Ηράκλειο, Άκτιο και Ανδραβίδα. Στις
βάσεις αυτές θα διατεθούν εναέρια µέσα, καθώς και το αναγκαίο
προσωπικό.

Ενώ, λοιπόν, ο µηχανισµός σχεδιάζεται για να ενισχύσει το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα, προκαλεί εντύπωση, αγαπητοί συνάδελφοι,
ότι όπως προέκυψε από την ακρόαση των φορέων στην ουσία
δεν υπήρξε διαβούλευση µε το Πυροσβεστικό Σώµα, αγαπητέ
συνάδελφε, κύριε Δελή, καθώς και µε άλλους δηµόσιους φορείς,
όπως το ΕΚΑΒ, το Λιµενικό, αλλά και µε εθελοντικές οργανώσεις
που συνδράµουν στις διασώσεις.

Τι απαντάτε εδώ, κύριε Υπουργέ; Θα ήθελα να ακούσω την
απάντησή σας.

Ταυτόχρονα, προβληµατίζει ότι η δηµιουργία εθνικού µηχανι-
σµού δεν φαίνεται να εµπίπτει σε ένα γενικότερο σχέδιο για την
αναβάθµιση του µηχανισµού διάσωσης στη χώρα µας. 

Πώς περιµένουµε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να λειτουρ-
γήσει αυτός ο µηχανισµός όταν δεν έχει υπάρξει διαβούλευση,
διάλογος, προετοιµασία για τη συνεργασία του µε τις υφιστάµε-
νες κρατικές δοµές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου χαρακτη-
ρίζονται από γενικές προβλέψεις και συνιστούν, κυρίως, µια κα-
ταγραφή καλών προθέσεων, κύριε Υπουργέ, εκ µέρους της
Κυβέρνησης, παρά ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, που ήταν απαραί-
τητο για την ενίσχυση φυσικά της έρευνας και της διάσωσης
στην πατρίδα µας προς όφελος των πολιτών και της κοινωνίας
όταν αυτοί κινδυνεύουν.

Χαρακτηριστικό είναι άλλωστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
ακόµα και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δηλώνει αδυναµία
να προσδιορίσει το ύψος της δαπάνης που θα απαιτηθεί, όπως
είπε και η εισηγήτρια µας η κ. Αντωνίου, για τη δηµιουργία και
συντήρηση του µηχανισµού. Δεν υπάρχει, κύριε Υπουργέ, καµµία
κοστολόγηση της λειτουργίας του µηχανισµού αυτού και αυτό
µας εκπλήσσει. 

Για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, το εγχείρηµα της
δηµιουργίας του νέου µηχανισµού είναι ιδιαίτερα σοβαρό και γι’
αυτό θα έπρεπε να συνοδεύεται φυσικά από αντίστοιχη τεκµη-
ρίωση, να γνωρίζουµε δηλαδή, κύριε Υπουργέ, τα απαιτούµενα
για τη λειτουργία του και τα απαιτούµενα λειτουργίας της νέας
υπηρεσίας σε επίπεδο µέσων, προσωπικού, δαπανών, να γνωρί-
ζουµε το χρονοδιάγραµµα για την ενεργοποίηση του νέου µηχα-
νισµού και τις πηγές χρηµατοδότησής του. 

Αντιθέτως, αυτό που αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο είναι µια
µεταβατική λειτουργία του οργανισµού από ένα ως πέντε χρόνια.

1912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μέσα από την έκδοση ΚΥΑ προβλέπεται η σύναψη συµβάσεων
για την παροχή υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης µε ιδιωτικά
εναέρια µέσα και προσωπικό, η µίσθωση των αναγκαίων εναέ-
ριων µέσων, η πρόσληψη προσωπικού µε συµβάσεις ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου.

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, η πραγµατική και µόνιµη λειτουργία
του µηχανισµού µε εναέρια µέσα και εξειδικευµένο προσωπικό
υποστηρικτικά προς το Πυροσβεστικό Σώµα παραπέµπεται για
το µέλλον, µε τρόπο βέβαια αβέβαιο και πρόχειρο.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, να πω ότι η τουρι-
στική ανάπτυξη της χώρας µας, η ανάπτυξη του εναλλακτικού
τουρισµού, των εναλλακτικών σπορ, αλλά κυρίως η µορφολογία
της χώρας µας -πολλές ορεινές περιοχές παραµένουν ακόµα και
σήµερα δυσπρόσιτες- απαιτούν τον εκσυγχρονισµό του κρατικού
µηχανισµού και την εισαγωγή νέων δυνατοτήτων προς όφελος
της κοινωνίας, των πολιτών. Ας µην ξεχνάµε άλλωστε τη δραµα-
τική κατάσταση του ορεινού δικτύου, αλλά και τα προβλήµατα
δοµών υγείας στην περιφέρεια, µε υποστελεχωµένα κέντρα
υγείας και δοµές των ΕΚΑΒ, τα οποία ουσιαστικά καλούµαστε να
αντιµετωπίσουµε όταν πραγµατικά οι πολίτες µάς έχουν ανάγκη.

Θα θέλαµε από την Κυβέρνηση -και αναµένουµε- την κατα-
γραφή στρατηγικού σχεδιασµού για τον µηχανισµό εναέριας
έρευνας και διάσωσης, παρά µια απλή διακήρυξη για τη δηµι-
ουργία του. Αυτό άλλωστε θα αποτελούσε και πραγµατική τιµή
στη µνήµη του Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπουλου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Κεφάλα και αµέσως µετά η κ.
Φωτεινή Αραµπατζή, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας.

Κυρία Κεφάλα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν 30 Ιανουα-

ρίου του 2022 όταν ο Ερµής άφησε την τελευταία του πνοή στα
βουνά που λάτρευε. Ο Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος, εκ-
παιδευµένος στην αναρρίχηση και το σκι, αθλητής της Εθνικής
Οµάδας Αναρρίχησης, έχασε τη ζωή του στα είκοσι ένα του χρό-
νια από ένα ατύχηµα που έκοψε πρόωρα το νήµα της ζωής του,
στα Τζουµέρκα, στα βουνά που τόσο αγαπούσε. 

Το θλιβερό αυτό περιστατικό βύθισε στο πένθος και τον πόνο
όχι µόνο την οικογένεια και τους φίλους του Ερµή, αλλά ολό-
κληρη την Ήπειρο και ολόκληρη τη χώρα. Παράλληλα, ανέδειξε
µια βασική έλλειψη: την έλλειψη οργανωµένης ορεινής διάσωσης
στην Ελλάδα. «Πολλές φορές στις βόλτες µας στα βουνά συζη-
τούσαµε για την ανυπαρξία στην Ελλάδα µιας οµάδας ορεινής
διάσωσης» δήλωσε ο πατέρας του Ερµή λίγες µέρες αργότερα.
«Θέλω να φτιαχτεί οµάδα ορεινής διάσωσης στη χώρα µας µε
ελβετικά στάνταρ και ελικόπτερο σε κάθε περιφέρεια» συνέχισε. 

Τρεις µήνες αργότερα, στο τέλος Απριλίου, ήρθε η δηµόσια
δέσµευση του ίδιου του Πρωθυπουργού ο οποίος δήλωσε: «Θα
κάνω ό,τι περνά από το χέρι µου για να βελτιώσουµε το δίκτυο
ορεινής διάσωσης και έγκαιρης διακοµιδής και αεροδιακοµιδής
στα νοσοκοµεία µας, όλων όσοι αντιµετωπίζουν ατυχήµατα στα
ελληνικά βουνά. Η εµπειρία του βουνού πρέπει να είναι εµπειρία
χαράς και εξερεύνησης και όχι εµπειρία πόνου. 

Είχε προηγηθεί ένα χρονικό διάστηµα τριών περίπου µηνών
κατά τη διάρκεια του οποίου µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
δηµιουργήθηκε µια οµάδα δράσης µε αξιώµατα στελέχη της Πο-
λεµικής Αεροπορίας, της Πολιτικής Προστασίας και του ΕΚΑΒ,
από τους οποίους και ζητήθηκε να εργαστούν εντατικά προκει-
µένου να µελετήσουν τα πιο προηγµένα συστήµατα εναέριας
έρευνας, διάσωσης και διακοµιδής, που χρησιµοποιούν άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, και να αντληθούν καλά παραδείγµατα για τη
χώρα µας. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο της συζήτησης για τη δηµιουργία του
Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης στην Ελλάδα το
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας είχε
αποστείλει τον Φεβρουάριο του 2022 σε τέσσερις πρεσβείες, µε-
ταξύ των οποίων της Αυστρίας, της Ελβετίας, της Ιταλίας, χώρες

οι οποίες διαθέτουν εµπειρία για την ορεινή διάσωση, αίτηµα πα-
ροχής πληροφοριών. Οι χώρες αυτές ανταποκρινόµενες στο πα-
ραπάνω αίτηµα παρέπεµψαν στις αντίστοιχες αεροπορικές
εταιρείες που εκτελούν τέτοιου είδους επιχειρήσεις στο εσωτε-
ρικό τους. Από τις παρουσιάσεις των εταιρειών διαπιστώθηκε ότι
όλες συµµορφώνονται µε τα διεθνή πρότυπα και τις προδιαγρα-
φές του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφαλείας Αεροπορίας. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα λίγους µήνες µετά και συζητάµε
και ψηφίζουµε στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε τίτλο: «Εθνικός
Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Έρευνας “Θεοφάνης Ερµής
Θεοχαρόπουλος”, διατάξεις για τη λειτουργία του Οργανισµού
Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας» µε τον εθνικό µηχα-
νισµό να λαµβάνει βέβαια το όνοµα του αδικοχαµένου ορειβάτη. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έχει σκοπό τη θέσπιση µιας µόνιµης
δοµής εναέριας έρευνας και διάσωσης, η οποία θα συµβάλει
στην ενίσχυση του επιχειρησιακού έργου του Πυροσβεστικού
Σώµατος σε συµβάντα εναέριας έρευνας και διάσωσης ατόµων
των οποίων η ζωή και η σωµατική ακεραιότητα απειλούνται ή
εκτίθενται σε κίνδυνο εντός της ελληνικής επικράτειας σε χερ-
σαίο χώρο.

Είναι ένας µηχανισµός που θεσπίζεται για να υποστηρίξει και
να ενισχύσει το έργο του Πυροσβεστικού Σώµατος µε υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό, υποδοµές και προσωπικό, σε συµβάντα και επι-
χειρήσεις έρευνας και διάσωσης αρµοδιότητάς του, µε έξι
βάσεις διάσωσης, µία εκ των οποίων στα Ιωάννινα, που θα καλύ-
πτει την ευρύτερη περιοχή της Ηπείρου. 

Θα λειτουργεί µε βάση τις διεθνείς προδιαγραφές του Ευρω-
παϊκού Ορφανισµού Ασφαλείας Αεροπορίας και µέχρι να στελε-
χωθεί και να εξοπλιστεί, το νοµοσχέδιο προβλέπει για ένα
χρονικό διάστηµα µέχρι πέντε ετών την πλήρη υλοποίηση του
Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Διάσωσης και Έρευνας, τη σύναψη
συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης,
µε εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό, τη σύναψη συµβάσεων
και τη µίσθωση των αναγκαίων εναέριων µέσων έρευνας και διά-
σωσης και την πρόσληψη πιστοποιηµένου προσωπικού έρευνας
και διάσωσης ειδικότητας χειριστών µε συµβάσεις ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου, για την κάλυψη πρόσκαιρων αναγκών
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Σε όλες τις περιπτώσεις η έρευνα
και διάσωση θα τελούν υπό τον πλήρη και αποκλειστικό έλεγχο,
συντονισµό και εποπτεία του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρέος όλων µας είναι η θυσία
αυτού του νέου ανθρώπου, του Ερµή, να µείνει ανεξίτηλα χαραγ-
µένη στις µνήµες µας, όµως όχι ως µνήµη που θα συνδέεται µόνο
µε το αίσθηµα του πόνου και της θλίψης, αλλά και µε αυτό της
ανακούφισης και της ικανοποίησης ότι καταφέραµε να δηµιουρ-
γήσουµε έναν µηχανισµό υψηλών προδιαγραφών προστασίας
της ανθρώπινης ζωής, έγκαιρης παρέµβασης και ασφαλούς δια-
κοµιδής που θα σώζει όσες περισσότερες ζωές γίνεται.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο τίθενται οι βάσεις για τη δηµιουρ-
γία ενός νέου εθνικού µηχανισµού, που θα είναι επιφορτισµένος
αποκλειστικά µε την εναέρια διάσωση και διακοµιδή τραυµατιών
από δυσπρόσιτα σηµεία της χώρας µας σε δοµές υγείας. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κάνει πράξη µια ακόµη
δέσµευσή της, ενισχύοντας το αίσθηµα ασφάλειας µε την πα-
ροχή σύγχρονων και αποτελεσµατικών υπηρεσιών διαβίωσης διε-
θνών προδιαγραφών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Κεφάλα, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία ένα νοµοσχέδιο που µαρτυρά
την ευαισθησία, το κοινωνικό αποτύπωµα και τα άµεσα αντανα-
κλαστικά της Κυβέρνησης, µιας και το τραγικό συµβάν του Ια-
νουαρίου του 2022 µε θύµα τον νεαρό ορειβάτη Θεοφάνη Ερµή
Θεοχαρόπουλο, του οποίου το όνοµα φέρει το νοµοσχέδιο που
συζητούµε σήµερα, αποτέλεσε την αρχή µιας ακόµη δέσµευσης,
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που δεν έµεινε δέσµευση, αλλά γίνεται πράξη, του ίδιου του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για τη δηµιουργία µόνιµης
δοµής εναέριας έρευνας και διάσωσης για τον χερσαίο χώρο στη
χώρα µας, έναν εθνικό µηχανισµό που έρχεται να υποστηρίξει
και να ενισχύσει το έργο που επιτελεί το Πυροσβεστικό Σώµα,
µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό σε έκτακτα συµβάντα έρευνας και
διάσωσης, έναν µηχανισµό που αναµένεται να συνδράµει σε όλο
το φάσµα των επιχειρήσεων της Πυροσβεστικής και στα ορεινά
χωριά, όπου ο Έλληνας πολίτης θέλουµε να νιώθει ένα δίχτυ
ασφαλείας, ότι αν ο µη γένοιτο χρειαστεί κάτι, θα έχει αυτήν την
υπηρεσία που θα σπεύσει προς άµεση βοήθεια και στα βουνά
από τροχαία ατυχήµατα και ενδεχοµένως, αν ο µη γένοιτο, και
σε σιδηροδροµικά ατυχήµατα, αν η ανάγκη το καλέσει.

Κι ενώ θα περίµενε κάποιος µε µια κανονική Αντιπολίτευση ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο που στοχεύει στην έρευνα και διάσωση του
ύψιστου αγαθού της ανθρώπινης ζωής να συναντά µε παρατηρή-
σεις ναι, µε προσθήκες ναι, µε διάλογο ναι, σε κάθε περίπτωση
την οµόθυµη υποστήριξη όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
εν τούτοις για άλλη µια φορά γινόµαστε µάρτυρες µιας στείρας
και εµµονικής Αντιπολίτευσης, µιας «ερµαφρόδιτης» Αντιπολίτευ-
σης του «ναι µεν αλλά».

Ό,τι γίνεται στην κατεύθυνση της διασφάλισης της ανθρώπι-
νης ζωής είναι θετικό, είπε η αξιότιµη εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία τόσο σήµερα στην Ολοµέλεια όσο βε-
βαίως και στις συνεδριάσεις της επιτροπής. «Είναι θετικό, αλλά…
» και τότε επιστρατεύετε ό,τι «αλλά» επινοείτε προκειµένου να
αντιπολιτευτείτε. Είναι η πρώτη φορά θα µου πείτε; Όχι βεβαίως,
δυστυχώς. Είναι η πάγια στάση σας, η πάγια στάση µιας µη κα-
νονικής Αντιπολίτευσης, µιας µη κανονικής Αντιπολίτευσης που
βρίσκει έδαφος να αντιπολιτευτεί ακόµη και στο εθνικό σχέδιο
δράσης για την παιδική προστασία από τη σεξουαλική κακοποί-
ηση και εκµετάλλευση. 

Να πω και άλλα παραδείγµατα; Ακόµη και σήµερα, πριν το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο, για την κύρωση του Υπουργείου Πολιτι-
σµού του µνηµονίου κατανόησης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Κράτους του Κατάρ ήρθαν εδώ οι Βουλευ-
τές σας και η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος και µίλησαν για
αρχαιοκαπηλίες, πολλώ δε µάλλον -κι αυτό δεν θα µείνει αναπάν-
τητο- για καθεστώς και χούντα. Αυτό, λοιπόν, δεν θα µείνει ανα-
πάντητο της κ. Αναγνωστοπούλου. 

Η κ. Αναγνωστοπούλου και κάθε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ θα
πρέπει να είναι πολύ προσεκτική όταν µιλά για καθεστώς και συγ-
κρίνει αυτήν την Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, την παράταξη που έφερε τη δηµοκρατία στην Ελλάδα και
την παράταξη που κράτησε το 2015 την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µε χούντα. 

Να είστε πολύ προσεκτικοί, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί
µάλλον προσπαθείτε να ξεχάσετε την τραγική συγκυβέρνησή
σας µε τον κ. Πάνο Καµµένο και τις αλήστου µνήµης εκδηλώσεις,
που θα σας θυµίσω οργάνωνε τη µία στην Πλατεία Συντάγµατος,
την άλλη στον Μαραθώνα, ζηλεύοντας προφανώς τις εκδηλώ-
σεις της χούντας στο Παναθηναϊκό Στάδιο. 

Οπότε τα περί χούντας όχι σε εµάς, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ! Σταµατήστε να οικειοποιείστε κάθε ηθικό, κάθε κοινωνικό,
κάθε δηµοκρατικό προνοµιακό πλεονέκτηµα. Κυβερνήσατε και
αποδείξατε ότι απωλέσατε την ιδεολογική ηγεµονία που περιφέ-
ρατε χρόνια τώρα ως ιδεολογικό δισκοπότηρο. Κανένα πλεονέ-
κτηµα κοινωνικής ευαισθησίας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ήσασταν η πιο ανάλγητη, η πιο φοροληστρική, η πιο µισθολη-
στρική, η πιο συνταξιοληστρική κυβέρνηση που πέρασε. Επιβά-
λατε είκοσι εννέα φόρους και καταργήσαµε σε τριάµισι χρόνια
των πιο οξειών και πιο πρωτόγνωρων κρίσεων, πενήντα. Κανένα
ηθικό πλεονέκτηµα ούτε ως ανέκδοτο µπορείτε να το επικαλεί-
στε.

Το ηθικό σας πλεονέκτηµα έχει βουλιάξει σε δύο ειδικά δικα-
στήρια που είναι σε εξέλιξη και αφορούν τον κ. Παππά και τον κ.
Παπαγγελόπουλο, για να µην ξεχνιόµαστε, έχει αµαυρωθεί από
το αλήστου µνήµης «Ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν» και
τις δικαστικές λογικές µε τις οποίες κυβέρνησαν και βέβαια, την
οριστική ταφόπλακα έχουν βάλει οι απειλές κάθε τρεις και λίγο
του κ. Πολάκη ότι η δεύτερη φορά Αριστερά θα είναι αλλιώς.

Οπότε, η κάθε κ. Αναγνωστοπούλου και ο κάθε Βουλευτής και
η κάθε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ θα είναι εδώ πολύ προσεκτικοί
όταν κάνουν τέτοιου είδους ιδεολογικούς παραλληλισµούς. Θα
αφήσετε στην άκρη αυτού του τύπου τις ηθικολογίες που, κυ-
ρίως, χρησιµοποιούνται από τα κόµµατα της ακροδεξιάς και κοι-
τάξτε να αρθείτε στο ύψος των περιστάσεων και να είστε µια
σοβαρή Αντιπολίτευση.

Και κλείνω µε αυτό το θέµα το εκτός νοµοσχεδίου που προ-
έκυψε. Κανένα προνόµιο αποκλειστικότητας δηµοκρατικού πλε-
ονεκτήµατος, γιατί είστε η κυβέρνηση που, για να µην ξεχνιό-
µαστε, στην ύψιστη έκφραση της δηµοκρατικής ετυµηγορίας
που είναι το δηµοψήφισµα κάνατε το όχι ναι, γράφοντας στα πα-
πούτσια σας τη λαϊκή ετυµηγορία. Οπότε, η συζήτηση µε τα πλε-
ονεκτήµατα της Αριστεράς ας τελειώνει.

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θεωρείτε ως ύψιστο αγαθό τη
διάσωση της ανθρώπινης ζωής, αλλά ενίστασθε που η µόνιµη δη-
µιουργία του µηχανισµού σε εθνικό επίπεδο, µε δικά µας µέσα,
µε δικές µας δυνάµεις, µε δικό µας προσωπικό, θα χρειαστεί τέσ-
σερα µε πέντε χρόνια. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό απαντά ο ρεαλισµός
και η πραγµατικότητα. Σταµατήστε να βερµπαλίζετε σαν µαθη-
τευόµενοι µάγοι µε τα µαγικά ραβδάκια, που από τη µια στιγµή
στην άλλη µπορείτε να συντµήσετε προθεσµίες, να συντµήσετε
διαδικασίες και να δηµιουργήσετε διά µιας αποτελέσµατα.

Δυστυχώς για εσάς, έχετε κυβερνήσει και αποδείξατε στην
πράξη τα µεγάλα λόγια που ποτέ δεν έγιναν πράξη, τις εκκρεµό-
τητες, τις ανακολουθίες και την απραξία που αφήσατε στο κατα-
στροφικό κυβερνητικό σας πέρασµα. Και για να ενισχύσετε
όπως-όπως την έωλη Αντιπολίτευσή σας επιστρατεύετε, βε-
βαίως, το προσφιλές, τις γνωστές ρητορείες σας για ιδιωτικά
συµφέροντα, για απευθείας αναθέσεις, για σκοτάδια και παρα-
σκήνιο. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καλύψουµε το κενό
εφτά µήνες µετά την έναρξη εφαρµογής του νόµου θα µπορούν
να ξεκινήσουν οι διαδικασίες του διαγωνισµού για τη µίσθωση
υπηρεσιών εναέριας έρευνας και διάσωσης µε συµµετοχή ιδιω-
τών, την ίδια στιγµή που θα προετοιµάζεται, µε βάση το σχέδιο,
η µόνιµη δοµή µας.

Εσείς, δηλαδή, τι µας λέτε; Αν ένας συµπολίτης µας τύχει -ο
µη γένοιτο- να κινδυνεύσει στο µεσοδιάστηµα που προβλέπει το
νοµοσχέδιο, να µην σωθεί; Να µην έχουµε τη δυνατότητα της έγ-
καιρης µετάβασης και διάσωσης, επειδή τα µέσα που θα χρησι-
µοποιηθούν, µε τις ορθές και νόµιµες διαδικασίες, θα είναι
ιδιωτικά;

Αποφασίστε, επιτέλους, θέλετε ή δεν θέλετε να γίνει κάτι; Γιατί
µε ευχές και ευχολόγια δεν κυβερνά κανείς. Κάντε, επιτέλους,
τη στάθµιση: Θέλουµε τον µηχανισµό διάσωσης, πάση θυσία, και
κατά προτεραιότητα το συντοµότερο δυνατό ή θέλουµε να βαυ-
καλιζόµαστε και να πάµε στις καλένδες µέσα από την -εκ των
πραγµάτων- γραφειοκρατική αγκύλωση που έχει το ελληνικό δη-
µόσιο, παρά τις όποιες καλές προθέσεις;

Επιτέλους συνειδητοποιήστε ότι σε ένα κράτος µε Ελεγκτικό
Συνέδριο, σε ένα κράτος µε φορείς, σε ένα κράτος µε διαύγεια,
γιατί πάντα πρέπει να υπάρχει το σκοτάδι, το παρασκήνιο, το
ύποπτο, που έρχεστε εσείς οι κοινωνικά ευαίσθητοι, οι δηµοκρά-
τες να αποκαλύψετε και να ανακαλύψετε; Γιατί αυτό, προφανώς,
βολεύει την παρωχηµένη ρητορεία σας, γιατί αυτό βολεύει την
έλλειψη γενναιότητας να ψηφίσετε κάτι θετικό µε αρχή, µέση και
τέλος, όπως κάναµε εµείς ως Αντιπολίτευση σε ό,τι θετικό
υπήρξε ως νοµοσχέδιο κατά το κυβερνητικό σας πέρασµα.

Σας ενόχλησε γιατί δεν αναµείχθηκαν οι ασφαλιστικές εται-
ρείες -όπως είχε αρχικώς πει ο Πρωθυπουργός- παρουσιάζοντάς
το αυτό ως µέγα δείγµα αναξιοπιστίας. Σας το είπε τόσο εύληπτα
ο κύριος Υφυπουργός: Ο αριθµός των χρηστών που επισκέπτον-
ται τα βουνά µας, τη χώρα µας, για τον ορειβατικό τουρισµό, δεν
κρίθηκε προφανώς συµφέρων από τις ασφαλιστικές εταιρείες -
µε τις οποίες άνοιξαν ενδελεχή διάλογο, όπως µας έχει διαβε-
βαιώσει και µας έχει ενηµερώσει- για να αναλάβουν το ρίσκο. 

Τότε τι ήρθε και είπε ο Πρωθυπουργός; Ότι θα καλυφθεί από
τον κρατικό προϋπολογισµό εξ ολοκλήρου και θα παρέχεται δω-
ρεάν σε κάθε πολίτη που –ο µη γένοιτο, επαναλαµβάνω- τύχει
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και το χρειαστεί. Δεν χρειάζεται να πείτε ένα µπράβο. Πείτε ένα
γενναιόδωρο «ναι», ένα «ναι» κανονικό, χωρίς υποδιαστολές,
χωρίς ναι µεν αλλά, χωρίς άνω και κάτω τελείες. 

Δεν είναι όλα τα θέµατα για Αντιπολίτευση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτά και µε εκείνα γι’ αυτό δεν µπο-
ρείτε να σηκώσετε κεφάλι και είστε και θα είστε Αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αραµπατζή.

Τον λόγο έχει ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, παρακολούθησα τις επιτρο-
πές από το διαδίκτυο για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και στην
κυριολεξία έτριβα τα µάτια µου. Ξέρετε ο ΣΥΡΙΖΑ σε τι κατά-
σταση παρέδωσε την πολιτική προστασία το 2019; 

Θα σας πω ένα παράδειγµα που το έχω πει και θα το λέω συ-
νεχώς σε αυτή την Αίθουσα, όταν βλέπω τέτοια ανελέητη κριτική
για θέµατα που αφορούν την πολιτική προστασία. 

Μία εβδοµάδα µετά τις εκλογές του 2019 έγινε η καταστροφή
µε τον κυκλώνα στη Χαλκιδική. Ξέρετε ότι εµένα πήραν τηλέ-
φωνο από την Πολιτική Προστασία, νοµίζοντας ότι είµαι ακόµη
Γενικός Γραµµατέας Υποδοµών; Το 2019, επαναλαµβάνω. Δεν
είχαν επικαιροποιήσει, κύριε Υφυπουργέ, ακόµη τις λίστες µε
τους υπεύθυνους. 

Άκουσα, λοιπόν, συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να µιλάνε
για την Κυβέρνηση αυτή η οποία προσπαθεί από το µηδέν να δη-
µιουργήσει µία υποδοµή στα θέµατα πολιτικής προστασίας. 

Δεν θα µιλήσω για το Μάτι. Θα µιλήσω για το τι κάνατε µετά
από το Μάτι. Πήγατε να δηµιουργήσετε µία θηριώδη δοµή συµ-
βουλευτική, όχι επιχειρησιακή –συµβουλευτική άκουσον-άκου-
σον!- και βέβαια όλη η λογική µε την οποία πολιτευθήκατε είναι
λογική απέραντων διαβουλεύσεων, χωρίς αποτέλεσµα. 

Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο πολιτεύεστε και κάνετε κρι-
τική σε µία Κυβέρνηση η οποία τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας την έκανε Υφυπουργείο και µετά από τα συµβάντα
µε τις φωτιές στην Αττική την έκανε Υπουργείο.

Ναι, αυτό το Υπουργείο θέλει χρόνο για να δηµιουργηθεί.
Αυτόν όµως τον χρόνο δεν τον σπαταλά, κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης. Αντιθέτως, δηµιουργεί δοµές, δηµιουργεί πλαίσια. Ένα τέ-
τοιο πλαίσιο είναι και το συγκεκριµένο για το οποίο µιλάµε
σήµερα. Από κάπου πρέπει να αρχίσουµε. Ξέρετε ο Λάο Τσε
έλεγε: «Το πιο µακρινό ταξίδι αρχίζει µε ένα βήµα». Εσείς δεν κά-
νατε ούτε το βήµα αυτό. Και δεν είναι ένα βήµα. Είναι πάρα
πολλά βήµατα. 

Ακούτε τη λέξη ιδιωτικό και βγάζετε «φλύκταινες» και µάλιστα
σε µια µεταβατική κατάσταση. Εγώ προσωπικά δεν θα είχα αν-
τίρρηση εάν µπορούµε να έχουµε µε κάποιον τρόπο και ιδιώτες
σε αυτή την προσπάθεια. Γιατί να µην τους έχουµε; Εκείνο το
οποίο ενδιαφέρει τον πολίτη είναι το αποτέλεσµα και όχι ποιος
θα του το προσφέρει, και το αποτέλεσµα να είναι δωρεάν.

Όµως ούτε τα θέµατα του εθελοντισµού µπορείτε να τα κατα-
νοήσετε. Τα έχετε µόνο για επικοινωνιακή διαχείριση και το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο εντάσσει όλες αυτές τις εθελοντικές
οργανώσεις -οργανώσεις όπως είναι η Οµάδα Έρευνας και Διά-
σωσης- σε ένα πλαίσιο το οποίο είµαι σίγουρος ότι θα συνεχίσει
να εξελίσσεται. 

Επίσης, τίποτε δεν είναι θέσφατο. Του χρόνου µπορεί να έρθει
κάτι άλλο το οποίο θα βελτιώσει αυτό το οποίο γίνεται σήµερα.
Δεν είναι κακό. Τα νοµοσχέδια δεν είναι ευαγγέλια. Μέσα από
µία συνεχή βελτίωση, από την εµπειρία η οποία υπάρχει, τα νο-
µοσχέδια βελτιώνονται συνέχεια. 

Εσείς προτιµάτε να κάνετε διαβούλευση χρόνια, αιώνες θα
έλεγα γιατί τα χρόνια στην πολιτική είναι αιώνες πολλές φορές,
και στο τέλος να µην έχετε κανένα αποτέλεσµα. 

Προχωράµε στα θέµατα του ΟΑΣΠ. Θεωρώ ότι η συγκεκρι-
µένη νοµοθετική ρύθµιση είναι σε µία πολύ σωστή κατεύθυνση.
Όσον αφορά το µητρώο έργων υποδοµής, θεωρώ ότι πρέπει να
πάµε πιο γρήγορα. Πρέπει να δηµιουργήσουµε ηλεκτρονικό µη-

τρώο έργων υποδοµής και όταν λέω ηλεκτρονικό µητρώο έργων
υποδοµής, δεν εννοώ µόνο τις γέφυρες, δεν εννοώ µόνο τις σή-
ραγγες, εννοώ και όλα τα δηµόσια κτήρια. Μπορούµε να πά-
ρουµε χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µπορούµε ακόµη και
από το Ταµείο Ανάκαµψης σε µία τέτοια κατεύθυνση. 

Τέλος, θα επαναφέρω ένα θέµα που θέλω να το τονίσω και για
µένα είναι σηµαντικό. Κανείς, είτε είναι κυβερνητικό στέλεχος,
είτε είναι Υπουργός, είτε είναι κυβερνητικός Βουλευτής, είτε είναι
υψηλόβαθµο κοµµατικό στέλεχος, δεν µπορεί να έχει καµµία
σχέση µε το Δηµόσιο. Αυτό είναι µία βασική αρχή και η συντρι-
πτική πλειοψηφία των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, είτε είναι
Βουλευτές, είτε είναι Υπουργοί, είτε είναι κοµµατικά στελέχη, τη-
ρούν µε θρησκευτική ευλάβεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τώρα θα δώσω τον λόγο στην κ. Αικατερίνη Αλεξοπούλου. Από
εκεί και µετά θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου. 

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η χώρα µας χρειάζεται έναν νόµο
άρτιο, ολοκληρωµένο και σύγχρονο ο οποίος να καλύπτει το
θέµα της ορεινής διάσωσης αλλά και του αντισεισµικού σχεδια-
σµού, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα. Γι’ αυτό
τον σκοπό θα πρέπει να προσέξουµε ιδιαίτερα κάποιες λεπτοµέ-
ρειες επί του παρόντος σχεδίου νόµου, γιατί ξέρετε οι λεπτοµέ-
ρειες είναι που κάνουν και τη διαφορά. 

Πρώτα απ’ όλα, ακριβώς για να µπορέσει ο νόµος να λειτουρ-
γήσει σωστά και να µη µείνει ανενεργός, όπως τόσοι και τόσοι
άλλοι κατά το παρελθόν, οφείλουµε να συνδέσουµε τον µηχανι-
σµό αυτό µε τις ήδη υπάρχουσες δοµές της πολιτείας µας, όπως
συγκεκριµένα -και το θέσαµε αυτό εξαρχής ως Ελληνική Λύση-
µε τις κρατικές δοµές υγείας. Πώς µπορούν αυτές να συνδρά-
µουν στο όλο σχέδιο, να παράσχουν αρωγή σε έναν τέτοιο εθνικό
µηχανισµό αν συνεχίσει να υπάρχει προς αυτές η σηµερινή δυ-
στυχώς έλλειψη υποστήριξης από πλευράς αρµόδιας πολιτείας;
Τι µπορεί να κάνει ένας Εθνικός Μηχανισµός Διάσωσης, αν δεν
υπάρχει παράλληλα το σύστηµα εκείνο που να µπορεί να βοηθή-
σει άµεσα στα σοβαρά περιστατικά, µε γνώµονα πάντοτε την
προστασία της ανθρώπινης ζωής; Αυτό είναι ερώτηµα πρακτικό
που, όπως έχει αποδειχτεί και παλιότερα µε άλλα φιλόδοξα νο-
µοσχέδια, αν δεν απαντηθεί απλούστατα ο όποιος µηχανισµός
δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει, αλλά ούτε και θα επιβιώσει
µέσα σε συνθήκες, ούτως ή άλλως, αντίξοες και δυσχερείς. Κιν-
δυνεύει, δηλαδή, να µείνει γράµµα κενό περιεχοµένου.

Ένα άλλο µείζον ερώτηµα είναι η πλήρης υλοποίηση του µη-
χανισµού. Μας είπε η Κυβέρνηση ότι θα γίνει σε βάθος πενταε-
τίας. Έως τότε, όµως, τι; Ποιο ακριβώς θα είναι το προσωπικό
που θα το στελεχώνει; Πότε αυτό το προσωπικό θα καταρτιστεί
και πώς; Ποιες θα είναι οι ελάχιστες έστω επιχειρησιακές απαι-
τήσεις για τους εµπλεκόµενους; Πώς θα µισθώνονται τα µέσα
εναέριας έρευνας και διάσωσης; Σε αυτά τα ερωτήµατα απάν-
τηση σαφής δεν υπάρχει, παρά µόνο γενικότητες. Συνεπώς, µπο-
ρεί οι προθέσεις να είναι οι καλύτερες, όµως -όπως είπα και
προηγουµένως- το όλο σύστηµα κινδυνεύει να µείνει ατροφικό
και τελικά να µη λειτουργήσει καθόλου υπέρ του συνόλου.

Αναφορικά ειδικότερα µε το άρθρο 8 περί προσοντολογίου
του προσωπικού, δεν θα έπρεπε να διευκρινίζονται ρητά τόσο η
εκπαιδευτική, όσο και η εµπειρική επάρκεια; Για παράδειγµα να
υπολογίζεται η προηγούµενη αντίστοιχη εµπειρία βάσει της συµ-
µετοχής σε ανάλογες επιχειρήσεις αεροδιάσωσης, αλλά και του
βαθµού επικινδυνότητας αυτών, καθώς και να εξετάζεται σοβαρά
κάθε σχετικός κατεχόµενος τίτλος εξειδικευµένης εκπαίδευσης;
Διότι πρόκειται για ένα σοβαρότατο θέµα και δεν δύναται ο κα-
θένας να διαθέτει την αντίστοιχη γνώση.

Μια πρότασή µου είναι η δηµιουργία ειδικού εθνικού µητρώου
ενδιαφεροµένων για την ένταξη στον µηχανισµό µε δηµιουργία
σχετικού ηλεκτρονικού φακέλου που να περικλείει:

Πρώτον, κάθε προηγούµενη σχετική συµµετοχή σε εναέριες ή
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σε ορεινές διασώσεις. Δεύτερον, τη χρονική διάρκεια ενασχόλη-
σης και το καθεστώς τής ανάλογης εµπλοκής ανάλογα µε το αν
κάποιος υπήρξε επαγγελµατίας ή απλώς εθελοντής. Τρίτον, κάθε
κατεχόµενο εκπαιδευτικό τίτλο, σχετιζόµενο µε το ζήτηµα στην
Ελλάδα ή στο εξωτερικό, που να περιλαµβάνει και γνώσεις πα-
ροχής πρώτων βοηθειών. Τέταρτον, γνώση χειρισµού αναρριχη-
τικού εξοπλισµού και αντίστοιχων υλικών. Πέµπτον, συµµετοχή
σε ασκήσεις κατά το παρελθόν.

Από εκεί και πέρα, για να το συνδέσω λίγο και µε το άλλο σκέ-
λος του νοµοσχεδίου στο κεφάλαιο Γ’ για τον Οργανισµό Αντι-
σεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας, επειδή τα εξεταζόµενα
στο σχέδιο νόµου θέµατα είναι αλληλένδετα, ποια ακριβώς προ-
βλέπεται να είναι η σύνδεση, ο συντονισµός αν θέλετε, του Εθνι-
κού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης µε το ήδη
υπάρχον Πυροσβεστικό Σώµα -µε την ΕΜΑΚ ή µε την Πολεµική
Αεροπορία;- αλλά και µε το Ενιαίο Κέντρο Συντονισµού Έρευνας
και Διάσωσης γενικά µε κάθε υφιστάµενη εδώ και χρόνια αρµό-
δια αρχή αντιµετώπισης σεισµών, πυρκαγιών και άλλων φυσικών
καταστροφών;

Ξέρετε γιατί το λέω αυτό; Διότι πολλές φορές και τα πλέον φι-
λόδοξα σχέδια -και ο µηχανισµός αυτός είναι φιλόδοξο σχέδιο,
συµφωνώ- καταλήγουν αντί να βοηθήσουν στην επίλυση των
υπαρχόντων προβληµάτων, να προσθέτουν καινούργιους πονο-
κεφάλους, όχι από κακή βούληση ή πρόθεση, αλλά από την έλ-
λειψη συντονισµού µε τις άλλες αρµόδιες αρχές. Δυστυχέστατα
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν δίνει καµµία απάντηση σ’
αυτό το κρίσιµο σηµείο.

Και επιτρέψτε µου εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία πα-
ρέκβαση για τα άτοµα µε αναπηρία. Δεν θα έπρεπε το νοµοσχέδιο
να αναφέρεται ρητά σε αυτούς τους συµπολίτες µας; Προτείνω,
λοιπόν, όπως στο άρθρο 3 του σχεδίου νόµου να προστεθεί ότι το
αρµόδιο για διάσωση προσωπικό θα πρέπει οπωσδήποτε να δια-
θέτει πιστοποίηση γνώσης των αναγκών των ατόµων µε κάθε µορ-
φής και είδους αναπηρία. Το ίδιο και στο άρθρο 4, που γίνεται
λόγος για τις ελάχιστες επιχειρησιακές απαιτήσεις της υπηρεσίας.
Αυτές πρέπει να συµπεριλαµβάνουν απαραίτητα και µέσα υποστή-
ριξης και επικοινωνίας για άτοµα µε αναπηρία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά σας οµολογώ ότι ήρθα

να µιλήσω για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επειδή επιλαµβάνεται
θεµάτων για τα οποία έχω µία εµπειρία, αλλά και επειδή νόµιζα
ότι µπορούσα κάτι να προσφέρω.

Δυστυχώς όµως επιχειρήθηκε ένα κλίµα πριν από λίγο, ξεκι-
νώντας από την κ. Αραµπατζή, παραληρηµατικό σε βάρος του
ΣΥΡΙΖΑ. Πού είναι η κυρία συνάδελφος; Δεν είναι εδώ. 

Στο χωριό µου έχουν µία παροιµία, που τη λένε σε όλα τα σπί-
τια: «Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί». Και γιατί
το λέω αυτό; Μόνο µία λειτουργία υπάρχει από πλευράς της Κυ-
βέρνησης. Με τη συµπεριφορά της η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός, στο µεγάλο ζήτηµα της παρακολούθησης του
πολιτικού κόσµου της χώρας, των Βουλευτών, στο µεγάλο ζή-
τηµα της παρακολούθησης Αρχηγού Κόµµατος δεν δικαιούται
να µιλάει για δηµοκρατία, δεν δικαιούται να µιλάει για λειτουργία
των θεσµών. 

Οι θεσµοί, τουλάχιστον από αυτά που ως σκάνδαλα αναδει-
κνύονται µέρα µε τη µέρα, φαίνεται ότι έχουν αλωθεί από τη Νέα
Δηµοκρατία. Και θα σας έλεγα ότι σε ένα σηµείο πλέον έχουν ξε-
φύγει τα όρια. Είναι ένας χώρος ο οποίος κινδυνεύει και πάρτε
το χαµπάρι: Αν δεν διορθωθείτε, θα σας χαρακτηρίσουν όλους
«Πάτσηδες»! 

Δεν είναι, κύριε Σιµόπουλε, αυτά που λέτε, ιδιαίτερα για το ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σωστά. Και θα σας επαναλάβω ένα πράγµα, ότι εµείς -και
εγώ προσωπικά το έχω κάνει πολλές φορές- παρουσιάζουµε λύ-
σεις, προτάσεις για τα ζητήµατα και όχι µόνο αγνοούνται οι προ-
τάσεις, αλλά κυρίως υφιστάµεθα µία επίθεση. Θα τα πούµε

όµως, κύριε Υπουργέ. Το ζήτηµα δεν είναι η επίθεση, αλλά το
κατά πόσο θα µπορέσουµε, αναδεικνύοντας τα προβλήµατα, να
βρούµε λύσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα συµπίπτει µε τη συµπλήρωση ενός χρόνου από τη θέ-
σπιση του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, το Σεπτέµβρη του 2021. Το 2021 ήταν µια χρονιά που
σηµαδεύτηκε δυστυχώς από τις καταστροφικές πυρκαγιές του
Αυγούστου, αφού κάηκαν 1,3 εκατοµµύρια στρέµµατα δασικής
γης, µε χαρακτηριστικότερη την ολοκληρωτική καταστροφή της
Βόρειας Εύβοιας. 

Το έχω βιώσει από την πατρίδα µου. Στο δικό µου το χωριό,
αν βγεις στον ορίζοντα να κοιτάξεις, δεν θα δεις τίποτα άλλο
εκτός από στάχτη και κάρβουνο. Και όπως αντιλαµβάνεστε, στον
απολογισµό του έργου του Υπουργείου βεβαίως συµπεριλαµβά-
νεται και η συγκεκριµένη καταστροφή. 

Το Υπουργείο ιδρύθηκε τότε, όπως κατ’ επανάληψη έχει κάνει
ο Πρωθυπουργός, µετά από κυβερνητικές αποτυχίες, για λόγους
επικοινωνιακούς και παρά την πανηγυρική τοποθέτηση Υπουρ-
γού και Υφυπουργού, η συνέχεια ήταν τραγική. Την επόµενη χρο-
νιά, στην πυρκαγιά της Πεντέλης, την ώρα της έναρξης οι
δυνάµεις της καταστολής τα είχαν χαµένα και η φωτιά µαινόταν
ανεξέλεγκτη εντός του αστικού ιστού. Ανάλογη ήταν και η αντι-
µετώπιση της πυρκαγιάς σε άλλες δύο, τρεις µε την προσθήκη
της πυρκαγιάς που µαίνεται ακόµη στη Θράκη, στο Παπίκιο. 

Υπήρχαν όµως και δύο χαρακτηριστικές περιπτώσεις, όπως η
καταστροφή του Ελαιώνα της Άµφισσας, που είναι εντός της
ζώνης απόλυτης προστασίας του δελφικού τοπίου. Εκεί υπήρξε
προχειρότητα, όπως και στην περίπτωση του Εθνικού Δρυµού
της Δαδιάς, που καιγόταν επί µέρες ένα από τα πιο αξιόλογα οι-
κοσυστήµατα του πλανήτη µας. 

Είναι όλες, λοιπόν, αυτές οι φωτιές που εξακολουθούν να
στέλνουν και ένα σκληρό µήνυµα στην πολιτεία, ότι η προχειρό-
τητα και ο ερασιτεχνισµός στην προσέγγιση των αγροτοδασικών
και των περιαστικών δασών καλά κρατεί, γιατί δεν µπορείτε να
οργανώσετε σωστά το πιο αδύνατο κοµµάτι της αντιπυρικής
προστασίας, που είναι η έγκαιρη επέµβαση. 

Όταν έγινε η µεταφορά της ευθύνης της δασοπυρόσβεσης
από τη Δασική στην Πυροσβεστική Υπηρεσία το 1998, είχαµε και
τότε πολλές φωτιές, αλλά ένα ελάχιστο ποσοστό εξελισσόταν σε
µεγάλες, γιατί υπήρχε η έγκαιρη επέµβαση. Και αυτή γινόταν βα-
σικά από τους κατοίκους των πληττόµενων περιοχών που ήταν
κυρίως αγρότες και δασεργάτες, δηλαδή είχαν σχέση ζωής µε
τις καιγόµενες εκτάσεις. 

Δυστυχώς, µετά τη µεταφορά άρχισε να βιώνει ο δασικός
χώρος το παράδοξο, οι έχοντες ως απασχόληση τη διαχείριση
του δάσους, δηλαδή οι δασικοί υπάλληλοι και όλοι οι εργαζόµε-
νοι σε αυτό, να µην συµµετέχουν όταν καιγόταν -παγκόσµιο φαι-
νόµενο αυτό!- ενώ ταυτόχρονα αποµακρύνθηκαν και οι κάτοικοι
που ζούσαν από και µέσα στο δάσος. Η απουσία όµως αυτή, όχι
µόνο επέτρεψε στην πλειοψηφία των πυρκαγιών να γίνονται µε-
γάλες, αλλά έφερε κι ένα άλλο αποτέλεσµα, την εξαφάνιση της
πρόληψης και τη θεοποίηση της εναέριας καταστολής. 

Βεβαίως, είναι αναµφισβήτητο ότι η ύπαρξη αρκετών εναέριων
µέσων καταστολής -εδώ που έχουµε φτάσει- αποτελεί πλέον
αναγκαιότητα. Δεν µπορεί όµως αυτή η προσέγγιση να αναιρεί
την πρόληψη ως το βασικότερο εργαλείο υπεράσπισής της. Επί-
σης, σηµαίνει αντιπυρικός σχεδιασµός και εργασίες αντιπυρικής
προστασίας που ξεκινούν από καθαρισµούς και φτάνουν µέχρι
και αντιπυρικές ζώνες. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, το 99% των δασών
της χώρας µας στερείται διαχειριστικών εκθέσεων και αντιπυρι-
κών σχεδίων. Αυτό σηµαίνει φύλαξη και περιπολίες στα δάση.
Σήµερα τα δάση όχι µόνο δεν τα επισκέπτονται πλέον οι άνθρω-
ποι, αλλά ούτε και µπορούν -και το επαναλαµβάνω- ούτε και µπο-
ρούν να αντιµετωπίσουν τα αγριογούρουνα, που έχουν
επεκτείνει πλέον το ζωτικό τους χώρο στις πλατείες, στις αυλές
των σπιτιών των αστικών περιοχών. 

Πάνω απ’ όλα πρόληψη σηµαίνει και έγκαιρη επέµβαση, δη-
λαδή ο χρόνος της πρώτης επέµβασης στα επεισόδια να µην ξε-
περνά τα δέκα έως δεκαπέντε λεπτά. Όµως, για να υπηρετηθούν
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όλα αυτά πρέπει να εξασφαλιστεί µια χρηµατοδότηση τέτοια που
τουλάχιστον θα εξισορροπεί την αντίστοιχη της καταστολής. 

Παράλληλα, όµως πρέπει να δούµε και µία άλλη καταστροφική
οπτική. Οι πυρκαγιές αυτές αφορούν σε σηµαντικό βαθµό και τον
αγροτικό χώρο. Ειλικρινά σας το λέω, εγώ όταν πήγα στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν υπήρχε τέτοια αντίληψη. Ο αγρο-
τικός χώρος συµβάλλει καθοριστικά στη διαβίωση των κατοίκων
σε αυτές τις περιοχές. Περί τους πεντακόσιους ογδόντα χιλιάδες
πολίτες σε όλη τη χώρα έχουν κύριο ή συµπληρωµατικό εισό-
δηµα από τη συγκεκριµένη δραστηριότητα. 

Ειδικά η γεωργία από τις πυρκαγιές αυτές χάνει κάθε χρόνο
περισσότερα από πενήντα χιλιάδες στρέµµατα καλλιεργειών,
αλλά και άλλες υποδοµές. Επίσης, το 50% των εκτάσεων δασι-
κού χαρακτήρα χρησιµοποιούνται πλέον και από τους κτηνοτρό-
φους, είτε για βόσκηση είτε για δήλωση ως επιλέξιµες στον
ΟΣΔΕ για τις ενισχύσεις. Αυτά σας τα λέω για να συµβάλλω και
πάλι στο έργο σας. 

Τι είναι το Υπουργείο σας σήµερα; Είναι ένα Υπουργείο-κέλυ-
φος χωρίς οργανόγραµµα, παρά µόνο αυτό της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας. Αποκαλυπτική, για την απήχηση
του Υπουργείου στην κοινή γνώµη, είναι η δηµοσίευση, τον Ιούνιο
του 2022, των αποτελεσµάτων της έρευνας που πραγµατοποι-
ήθηκε µε πρωτοβουλία σας, σχετικά µε τις αντιλήψεις των Ελλή-
νων για την κλιµατική αλλαγή, τη σοβαρότητά της και την
προσαρµογή των πολιτών σε αυτήν. 

Καλό θα ήταν να τη µελετήσετε σε βάθος, πριν µας ξανακατη-
γορήσετε ότι απαξιώνουµε το Υπουργείο και την αποστολή του,
επειδή σχολιάζουµε τη διοίκηση που ασκείτε. Οι περισσότεροι
ερωτηθέντες δεν κατανοούν τους παράγοντες που συµβάλλουν
στην πρόκληση του φαινοµένου της κλιµατικής αλλαγής και αδυ-
νατούν να αντιληφθούν τη σοβαρότητα του προβλήµατος για τη
χώρα µας. Είναι ανησυχητική και χρήζει προβληµατισµού η πε-
ριορισµένη εµπιστοσύνη στους θεσµούς. 

Οι ερωτώµενοι δηλώνουν σε πολύ µεγάλο ποσοστό ότι τόσο
η πολιτεία, το 80,7% όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση, το 76,1%, δεν
αναλαµβάνουν επαρκείς δράσεις για την αντιµετώπιση της κλι-
µατικής κρίσης. Κτυπάνε το κουδούνι. Οι περισσότεροι µάλιστα
θεωρούν τις εθνικές κυβερνήσεις πρωτίστως υπεύθυνες για την
αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, εκτιµώντας ότι αυτές θα
πρέπει να αναζητήσουν λύση στο πρόβληµα. 

Ιδιαίτερα υψηλό είναι το ποσοστό εκείνων που θεωρούν ότι
µετά από καταστροφικές πυρκαγιές στα δάση φυτρώνουν ανε-
µογεννήτριες. Το 55% έχει αυτή την αντίληψη. Μάλιστα, το πο-
σοστό αυτό στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Εύβοια, φτάνει στο
100%. Γιατί πριν ελεγχθεί πλήρως η πυρκαγιά του περσινού Αυ-
γούστου ανακοινώθηκε η τοποθέτηση ανεµογεννητριών στα και-
γόµενα δάση, που βέβαια µετά την αντίδραση των κατοίκων τις
απέσυραν; Ξέρετε πόσο είναι το ποσοστό των ερωτηθέντων που
δηλώνουν ότι οι περισσότερες πυρκαγιές είναι αποτέλεσµα σκό-
πιµου εµπρησµού; Το 73,4%! Πρόκειται για ένα ποσοστό που
πραγµατικά πρέπει να µας θορυβήσει. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο επιβεβαιώνεται η στρεβλή οργάνωση
του Υπουργείου και η έλλειψη σαφούς οργανογράµµατος. Δηµι-
ουργείται µία ακόµα οµάδα εργαζοµένων µέσα στο Πυροσβε-
στικό Σώµα. Εκτός από τους µόνιµους, τους πενταετείς, τους
εποχικούς και τις ειδικές µονάδες, προστίθενται και οι τριετείς
διασώστες. Αντί, λοιπόν, να προχωρήσει η οµογενοποίηση του
Πυροσβεστικού Σώµατος, έχουµε άλλη µία οµάδα προσωπικού
που θα λειτουργήσει µετά την πάροδο πενταετίας. Έως τότε
προβλέπεται η σύναψη ιδιωτικών συµβάσεων. Αυτά τα είπε η ει-
σηγήτρια του Κόµµατός µας.

Αυτό που θέλω να σας πω κλείνοντας είναι ότι βεβαίως µας
βρίσκει σύµφωνους κάθε προσπάθεια για τη διάσωση της αν-
θρώπινης ζωής, αρκεί όµως όλοι οι εµπλεκόµενοι στις συγκεκρι-
µένες δράσεις να αξιοποιούν όλες τις δυνατότητες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με αυτό θέλω να πω -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι κι εµείς
είδαµε βεβαίως αυτή την προσπάθεια µέσα από µία θετική προ-
σέγγιση που είχαµε σε όλες τις συζητήσεις και ότι αυτή η θέση
µας πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν και να µη δηµιουργούµε καταστά-

σεις που οδηγούν σε οµιλίες σαν και αυτές που βιώσαµε πριν
από λίγο, σαν και αυτές τις απαράδεκτες, κάτι που θέλω να το-
νίσω ιδιαίτερα για κοινοβουλευτικούς άντρες και γυναίκες, από-
ψεις. 

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κ. Αποστόλου. 

Τον λόγο έχει η κ. Άννα Μάνη-Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά είναι

άξιο απορίας πώς ένα νοµοσχέδιο που κινείται αδιαµφισβήτητα
σε θετική κατεύθυνση -παραδοχή που προκύπτει και από την
ακρόαση των εµπλεκόµενων φορέων µε τις όποιες παρατηρή-
σεις διατυπώθηκαν- δυστυχώς δεν βρίσκει θετική αντιµετώπιση
από την Αντιπολίτευση. Για άλλη µία φορά µιλάµε για στείρα Αν-
τιπολίτευση. Λύνονται όλα τα προβλήµατα που αφορούν την ενα-
έρια έρευνα και διάσωση στον χερσαίο χώρο µε τη θέση σε ισχύ
του παρόντος νοµοσχεδίου; Όχι, φυσικά! Πάντα θα υπάρχει και
συνέχεια και εξέλιξη και βελτίωση σε ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα
που άπτεται κυρίως της διάσωσης ανθρώπινων ζωών, αλλά αγ-
γίζει και την οικονοµία της χώρας συµβάλλοντας στη στήριξη του
τουρισµού, πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας. 

Σήµερα όµως, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία
θέτει τις βάσεις και καλύπτει ένα κενό που διαπιστώνεται για χρό-
νια στο πλαίσιο της εναέριας έρευνας και διάσωσης, όπως εξάλ-
λου δήλωσαν και οι εκπρόσωποι των φορέων. Κι εσείς µας
εγκαλείτε ότι καθυστερήσαµε και ότι το νοµοσχέδιο κατατίθεται
και συζητείται για επικοινωνιακούς λόγους. Αλήθεια, στα πέντε
σχεδόν χρόνια που είχατε εσείς τη διακυβέρνηση της χώρας, τι
ακριβώς κάνατε επί του θέµατος;

Και επειδή από πτέρυγες της Αντιπολίτευσης χαρακτηρίστηκε
το νοµοσχέδιο ως «υποσχετική» και ότι έχει εξουσιοδοτικές δια-
τάξεις, θέλω να σας επισηµάνω ότι σύµφωνα µε το άρθρο 43 πα-
ράγραφος 2 του Συντάγµατος, όταν πρόκειται να ρυθµιστούν
ειδικότερα θέµατα ή θέµατα µε τεχνικό ή λεπτοµερειακό χαρα-
κτήρα, όπως εν προκειµένω πρόκειται να γίνει, επιτρέπεται η κατ’
εξουσιοδότηση έκδοση κανονιστικών πράξεων από όργανα της
διοίκησης.

Σε ό,τι αφορά, δε, τα ζητήµατα προσωπικού, προδιαγραφών
και λειτουργίας του εθνικού σχεδίου, σύµφωνα µε το άρθρο 7,
θα προσδιοριστούν µε προεδρικό διάταγµα που θα εκδοθεί µετά
από πρόταση των αρµόδιων Υπουργών. Να σας θυµίσω εδώ,
επειδή ασκήθηκε κριτική και σε αυτό το σηµείο, ότι όλα τα προ-
εδρικά διατάγµατα υπόκεινται στον έλεγχο του αρµόδιου τµήµα-
τος του Συµβουλίου της Επικρατείας για τη νοµιµότητά τους.
Άρα, κανένα πρόβληµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο θεσπί-
ζεται ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης
για την υποστήριξη και την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, υποδοµές και προσωπικό σε συµ-
βάντα που εξελίσσονται στον χερσαίο χώρο της ελληνικής
επικράτειας. Ο νέος µηχανισµός θα φέρει το όνοµα του νεαρού
ορειβάτη Θεοφάνη - Ερµή Θεοχαρόπουλου, η τραγική απώλεια
του οποίου τον Ιανουάριο του 2022 ανέδειξε για µία ακόµη φορά
την ανάγκη µίας µόνιµης δοµής, δέσµευση εξάλλου και του ίδιου
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

Είναι γεγονός ότι επειδή δεν υπήρχε συγκεκριµένο νοµικό
πλαίσιο στη χερσαία έρευνα και διάσωση και επειδή η όλη διαδι-
κασία ήταν ιδιαίτερα γραφειοκρατική, το αποτέλεσµα ήταν να
χάνεται πολύτιµος χρόνος και µάλιστα αρκετές φορές µε δυσά-
ρεστες συνέπειες. 

Η θέσπιση σήµερα του εθνικού µηχανισµού θα συµβάλει και
στη διάσωση ανθρώπινων ζωών, η οποία µάλιστα θα είναι δω-
ρεάν και θα αναβαθµίσει τη χώρα, καθώς τα τελευταία χρόνια
έχει αυξηθεί χαρακτηριστικά ο ορεινός τουρισµός, ενώ είναι και
ένα στοίχηµα της παρούσας Κυβέρνησης η επιµήκυνση της του-
ριστικής περιόδου. 
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Για τη σχεδίαση, δε, και την υλοποίηση του µηχανισµού συ-
στήνονται έξι ειδικές περιφερειακές υπηρεσίες και κάθε βάση θα
διαθέτει εναέρια µέσα και το αναγκαίο σε ειδικότητες και αριθµό
προσωπικό. Επίσης, ορίζεται σαφές χρονοδιάγραµµα για την έκ-
δοση των σχετικών υπουργικών αποφάσεων, καθώς και για την
πλήρη υλοποίηση του σχεδίου. 

Είναι, δε, σηµαντικό ότι το νοµοσχέδιο δοµήθηκε µετά από
προεργασία οκτώ περίπου µηνών, όπως διεµήνυσε και ο Υπουρ-
γός. Συγκροτήθηκαν οι επιτροπές και συµµετείχαν σε αυτές το
Πυροσβεστικό Σώµα, οι επιχειρησιακοί του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος και γενικά άνθρωποι οι οποίοι έχουν ασχοληθεί µε την αε-
ροπυρόσβεση και έχουν και πολυετή εµπειρία.

Κύριε Υπουργέ, κάθε περιοχή, κάθε γωνιά της πατρίδας µας
έχει µοναδική αξία. Επιτρέψτε µου, όµως, να σταθώ στον τόπο
µου, την Πιερία, και να αναφερθώ στον Όλυµπο, το βουνό που
υποδέχεται περί τους διακόσιους χιλιάδες επισκέπτες κάθε
χρόνο. Όµως, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, στον Όλυµπο σηµει-
ώνονται αρκετά ορειβατικά ατυχήµατα, τα περισσότερα σε όλη
τη χώρα, είκοσι πέντε µε τριάντα πάνω κάτω ετησίως. 

Και επειδή µαζί µε την ΕΜΑΚ για τη διάσωση προστρέχουν και
οι τοπικές υπηρεσίες της Πιερίας, θα ήθελα να ζητήσω και από
αυτό το Βήµα την περαιτέρω αύξηση των οργανικών θέσεων και
την ενίσχυση περαιτέρω σε εκπαιδευµένο και ανανεωµένο ηλι-
κιακά προσωπικό, όπως επίσης και εν όψει του νέου πλαισίου να
συµπεριληφθούν τα στελέχη των πυροσβεστικών υπηρεσιών της
Πιερίας στα πληρώµατα της αεροδιάσωσης, διότι είναι ήδη άρι-
στοι γνώστες της περιοχής.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα επαναλάβω χωρίς ίχνος σωβι-
νισµού ότι ο Όλυµπος, ο πρώτος από το 1938 εθνικός δρυµός
της Ελλάδας, το βουνό µε το µοναδικό φυσικό κάλλος και τον
µύθο που τον περιβάλλει, για τον οποίο µάλιστα έχει υποβληθεί
πριν λίγες ηµέρες από το Υπουργείο Πολιτισµού αίτηση υποψη-
φιότητας για ένταξή του στον κατάλογο µνηµείων παγκόσµιας
πολιτιστικής και φυσικής κληρονοµιάς της UNESCO, είναι ένα
εθνικό brand name, ένα εθνικό κεφάλαιο, το οποίο δεν αφορά
µόνο την Πιερία αλλά όλη την Ελλάδα, και έτσι πρέπει να τον αν-
τιµετωπίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία συνάδελφε. 

Επειδή έγινε µία αλλαγή και ένα µικρό µπέρδεµα, για να απο-
δώσουµε δικαιοσύνη, η σειρά διαµορφώνεται ως εξής: Τώρα θα
µιλήσει ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο κ. Κω-
τσός, µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Βιλιάρδος και µετά ο κ. Κέλλας. 

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση νοµοσχέδιο θέτει τις αναγκαίες βάσεις ώστε η Ελλάδα,
όπως κάθε άλλη ευρωπαϊκή χώρα, να µπορεί να παρέχει τις απα-
ραίτητες υπηρεσίες έρευνας και χερσαίας διάσωσης, αλλά και
διατάξεις που αφορούν στην εύρυθµη λειτουργία του Οργανι-
σµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας. 

Συστήνεται, λοιπόν, ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας
και Διάσωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» για την υπο-
στήριξη και την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος σε συµ-
βάντα έρευνας και διάσωσης που εξελίσσεται στον χερσαίο
χώρο της ελληνικής επικράτειας µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, υπο-
δοµές και προσωπικό. 

Είναι µια ουσιαστική συµβολή στην απαραίτητη για τα ελληνικά
δεδοµένα ορεινή διάσωση αφιερωµένη στη µνήµη του αδικοχα-
µένου νέου που σε ηλικία είκοσι ενός ετών έχασε τη ζωή του στα
Τζουµέρκα τον περασµένο Ιανουάριο. Το νοµοσχέδιο είναι µία
οφειλόµενη έµπρακτη υπόµνηση προς τον πατέρα του Θεοφάνη
- Ερµή, τον κ. Ιωάννη Θεοχαρόπουλο, που είχε ζητήσει, µετά την
απώλεια του γιου του, να φτιαχτεί µια οµάδα ορεινής διάσωσης
στην Ελλάδα, αλλά και προς όλους, κάθε γονιό, κάθε σύζυγο,
κάθε παιδί, κάθε αδερφό που έχασε έναν δικό του άνθρωπο κά-
νοντας τη δραστηριότητά του σε ένα από τα πανέµορφα βουνά

και φαράγγια της πατρίδας µας. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγκαιότητα του πα-

ραπάνω µηχανισµού αποδεικνύεται ακόµη πιο σηµαντική αν µε-
λετήσουµε περαιτέρω στοιχεία. Προσωπικά, έχω ασχοληθεί
εκτενώς µε το ζήτηµα του Ολύµπου πολύ πριν εκλεγώ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά ακόµα και τώρα ακόµα πιο έντονα
και ενεργά καθ’ όλη τη διάρκεια της βουλευτικής µου θητείας.
Στην περίπτωση του µυθικού βουνού του Ολύµπου, σύµφωνα µε
επίσηµα στοιχεία από το 2014 µέχρι σήµερα, δηλαδή σε αυτά τα
εννέα χρόνια, έχουν λάβει χώρα εκατόν σαράντα έξι συµβάντα
και ορειβατικά ατυχήµατα µε τον τραγικό απολογισµό των δε-
καέξι νεκρών και του ενός αγνοούµενου. 

Θα καταθέσω τα επίσηµα στοιχεία από την Πυροσβεστική Υπη-
ρεσία για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ξενοφών (Φώντας) Μπαρα-
λιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το τριήµερο µεταξύ 9 και 11 Δεκεµβρίου του 2017 σηµειώθηκε
µία από τις πιο µαύρες σελίδες στην ορειβατική ιστορία του
Ολύµπου. Μέσα σε τρεις µέρες έχασαν τη ζωή τους δύο άνθρω-
ποι και άλλοι τόσοι βρέθηκαν πολυτραυµατίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κατά τη διάρ-
κεια κάθε χρόνου οργανώνονται δεκάδες προσπάθειες διάσω-
σης από το ηρωικό, θα µου επιτρέψετε να πω, προσωπικό της
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και της ΕΜΑΚ. Και µην σας φαίνεται
καθόλου υπερβολικός ο χαρακτηρισµός αυτός, γιατί οι γυναίκες
και οι άνδρες του Πυροσβεστικού Σώµατος καλούνται να ανε-
βούν κατά µέσο όρο είκοσι φορές τον χρόνο για συµβάντα πάνω
από δύο χιλιάδες µέτρα στον Όλυµπο µε τον εξοπλισµό τους που
ζυγίζει 15-20 κιλά στην πλάτη και µετά από πέντε ώρες περίπου
ανάβασης να διασώσουν και να παρέχουν τις πρώτες υπηρεσίες
στον άνθρωπο ή στους ανθρώπους που είχαν το ατύχηµα και
άµεσα να ακολουθήσει η κάθοδος και η µεταφορά του τραυµατία
ή των τραυµατιών σε σηµείο που µπορεί να τους παραλάβει το
ΕΚΑΒ ή σε άλλο σηµείο που θα τύχουν της αναγκαίας περίθαλ-
ψης. Κι όλα αυτά ανεξάρτητα αν είναι µέρα ή νύχτα και φυσικά
κάτω από οποιεσδήποτε καιρικές συνθήκες. 

Με αφορµή την κατάσταση που προανέφερα και µετά από συ-
νεργασία µε όλους τους εµπλεκόµενους τοπικούς φορείς σχε-
τικά µε την ορεινή διάσωση, απέστειλα, προς την ηγεσία του τότε
αρµόδιου Υπουργείου για την πολιτική προστασία και τη διαχεί-
ριση κρίσεων, ένα ολοκληρωµένο υπόµνηµα µε προτάσεις για
την οργανωµένη διάσωση στον Όλυµπο και σήµερα είµαι πραγ-
µατικά πολύ χαρούµενος που µπαίνουν οι βάσεις γι’ αυτό και γί-
νεται το πρώτο σηµαντικό βήµα. Θέλω πραγµατικά να συγχαρώ
τους Υπουργούς και ειδικά τον Υφυπουργό τον κ. Τουρνά για τη
νοµοθετική πρωτοβουλία και την έναρξη της επίλυσης ενός προ-
βλήµατος υπαρκτού, που δείχνει την πρόνοια του κοινωνικού
κράτους και την παροχή δωρεάν, υψηλής ποιότητας υπηρεσιών
έρευνας και διάσωσης, αναβαθµίζοντας ταυτόχρονα το κύρος
της χώρας µας διεθνώς σε ζητήµατα πολιτικής προστασίας και
ασφάλειας. 

Για τη σχεδίαση και την υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Ενα-
έριας Έρευνας και Διάσωσης συστήνονται βάσεις ετοιµότητας
και επιφυλακής ως Ειδικές Περιφερειακές Υπηρεσίες του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος, µε τις έδρες τους να βρίσκονται σε γεωγρα-
φικές περιοχές ανά την επικράτεια βάσει επιχειρησιακών
κριτηρίων, της επισκεψιµότητας των ορεινών όγκων κάθε περιο-
χής και τον αριθµό των ατυχηµάτων που συµβαίνουν σ’ αυτούς.
Τα σηµεία τα οποία επιλέχθηκαν παρέχουν τη γρηγορότερη δυ-
νατή ανταπόκριση των εναέριων µέσων ώστε να αποφεύγεται η
απώλεια πολύτιµου χρόνου. 

Θεωρώ αναγκαίο, κύριε Υπουργέ, να τονίσω σε αυτό το ση-
µείο, για ακόµη µια φορά, την περίπτωση του Ολύµπου, όχι µόνο
διότι µε αφορά άµεσα επειδή βρίσκεται στο νοµό µου την Πιερία,
αλλά γιατί είναι το βουνό που εµφανίζει τη µεγαλύτερη επισκε-
ψιµότητα η οποία είναι αυξανόµενη χρόνο µε το χρόνο. Οι εκτι-
µήσεις για τη φετινή χρονιά είναι για πάνω από διακόσιες
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πενήντα χιλιάδες επισκέπτες και συνεχίζουν να επισκέπτονται
ακόµα και αυτή την εποχή τον Όλυµπο. Το πρώτο αυτό βήµα που
γίνεται σήµερα είναι εξαιρετικά σηµαντικό, αλλά εκτιµώ ότι η
εφαρµογή του σχεδίου δράσης θα φανερώσει ότι θα χρειαστούν
και επιπλέον συµπληρωµατικά µέτρα αποκλειστικά για τις διασώ-
σεις στο µυθικό βουνό. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι εκτός
από την αντιµετώπιση που προβλέπει το παρόν νοµοσχέδιο, πρέ-
πει να ανοίξει και η συζήτηση και να γίνει προετοιµασία και για
την πρόληψη, για τον έλεγχο δηλαδή των αναβατών που ξεκινούν
να κάνουν µια δραστηριότητα σε έναν ορεινό όγκο που θα συνέ-
βαλε καταλυτικά πρωτίστως στην προστασία των ίδιων των ανα-
βατών, αλλά και γενικότερα στην προστασία του βουνού που
επισκέπτονται.

Επιπροσθέτως, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επιπλέον διατάξεις
που αφορούν στον Οργανισµό Αντισεισµικού Σχεδίου και Προστα-
σίας µε τις οποίες διευρύνονται οι αρµοδιότητες του οργανισµού
αφού µεταξύ άλλων θα φέρει πλέον την ευθύνη του συντονισµού
των εµπλεκόµενων φορέων και της παρακολούθησης εν συνόλω
της δραστηριότητας του ελληνικού ηφαιστειακού τόξου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι µία χώρα εξόχως
τουριστική, µε τον ορειβατικό και περιπατητικό τουρισµό και τα
extreme sports σε ποταµούς και φαράγγια να ανθούν, αλλά και
µε µεγάλο πλήθος επισκεπτών στα χιονοδροµικά µας κέντρα. Η
προστασία της ανθρώπινης ζωής αποτελεί ύψιστη προτεραι-
ότητα και γι’ αυτό είναι κρίσιµη η δυνατότητα που δηµιουργείται
να πραγµατοποιούνται σε συντοµότερο χρόνο απόκρισης επιχει-
ρήσεις εναέριας έρευνας και διάσωσης στον χερσαίο χώρο. Φυ-
σικά οι επιχειρήσεις δεν θα αφορούν µόνο ατυχήµατα που
συµβαίνουν στα βουνά, αλλά γενικότερα στην ύπαιθρο, όπου θα
κρίνεται απαραίτητο. 

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να στηρίξουµε σύσ-
σωµοι αυτή την προσπάθεια προκειµένου η διαρκώς αυξανόµενη
τουριστική απήχηση στη χώρα µας να συνοδεύεται µε ασφάλεια
για τους επισκέπτες, αλλά και για τους εγχώριους λάτρεις των
πιο δυσπρόσιτων φυσικών περιοχών της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Κωτσό από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο κ. Βιλιάρδος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να υποστηρίξω
µία τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως,
κύριε Υπουργέ. Έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Πολύ σύντοµα. Είναι το άρθρο 2 της τροπολογίας που
κατέθεσε το Υπουργείο Οικονοµικών που αφορά την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου προς όργανα και οργανισµούς της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Εδώ είναι µια ρύθµιση που είναι αναγκαία για να δώσουµε την
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου στο πλαίσιο της έκτακτης µα-
κροοικονοµικής χρηµατοδοτικής συνδροµής στην Ουκρανία που
προέρχεται µετά την απόφαση του Συµβουλίου και του Κοινο-
βουλίου της 20ής Σεπτεµβρίου και απαιτεί από τα κράτη-µέλη να
δώσουν και τη δική τους εγγύηση. Έως τώρα το καθεστώς εγ-
γυήσεων επέτρεπε να δίνουµε εγγυήσεις µόνο για χώρες µέλη
της Ένωσης. Εδώ επεκτείνεται µε το παρόν άρθρο και σε τρίτες
χώρες, στη βάση βεβαίως της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. 

Και αυτή η διάταξη είναι υποχρεωτική εν τινί µέτρω, αλλά είναι
και µια διάταξη που η Κυβέρνηση ολόθερµα υποστηρίζει. Γιατί
οι καταστροφές που γίνονται σήµερα στις κοινωνικές και στις δη-
µόσιες υποδοµές αυτής της χώρας από τις επιθέσεις που δέχε-
ται είναι χωρίς προηγούµενο και η βοήθεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι ένα µικρό µέρος µόνο της αναγκαίας βοήθειας, για
να µπορούν οι άνθρωποι αυτοί να βγάλουν τον φετινό χειµώνα
χωρίς µαζική ανθρωπιστική καταστροφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Απο-
στόλου, θέλετε κάποια ερώτηση, µία µικρή παρέµβαση; Να κα-
ταλάβω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν κι άλλα
άρθρα µέσα στην τροπολογία. Για παράδειγµα το άρθρο 1 που
αφορά την αναστολή εκτέλεσης κατεδαφίσεων, θα το στηρίξετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα έρθει
ο κ. Βεσυρόπουλος για αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Για το άρθρο 2, κύριε Υπουργέ,
µπορείτε να µας πείτε τι ποσό είναι αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών):

Είναι το σύνολο της ευρωπαϊκής βοήθειας που αποφάσισε το
συµβούλιο. Αλλά εδώ πέρα δεν δίνει η Βουλή έγκριση για το
ύψος του ποσού. Η έγκριση είναι µόνο για να µπορούµε να δί-
νουµε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου για να µπορεί η
Ένωση να προχωρήσει σε αυτή την κίνηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα η έγκριση του ποσού προς
το παρόν…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κοιτάξτε, τα ποσά είναι µέχρι 5 δισεκατοµµύρια ευρώ
υπό τη µορφή δανείων. Και τα µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κα-
λούνται να παράσχουν την εγγύησή τους σε ποσοστό 61% των
δανείων και αναλογικά µε το ακαθάριστο εθνικό τους εισόδηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι συζη-

τούµε σήµερα ένα εξαιρετικά κρίσιµο νοµοσχέδιο που αφορά
ένα κενό που υπήρχε ούτως ή άλλως στο επίπεδο της ελληνικής
πολιτείας και αφορούσε την οργανωµένη, την πιστοποιηµένη διά-
σωση κυρίως στη χερσαία Ελλάδα και στους ορεινούς όγκους. 

Θέλουµε επί της ουσίας µέσα από το σχέδιο νόµου που σή-
µερα φέρνουµε στην Βουλή να δηµιουργήσουµε έναν εθνικό µη-
χανισµό, έναν συγκροτηµένο µηχανισµό που θα µπορεί να
ανταποκρίνεται µε επάρκεια, µε πιστότητα σε ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τη διάσωση. Γιατί η Πολιτική Προστασία δεν
είναι µόνο τα καιρικά φαινόµενα ή οι δύσκολες καταστάσεις που
αντιµετωπίζουµε από φυσικά φαινόµενα, αλλά είναι και η διά-
σωση κυρίως σε ορεινές, µειονεκτικές και δυσπρόσιτες περιο-
χές. 

Και ξέρετε είναι εξαιρετικής σηµασίας για τους λιγοστούς ενα-
ποµείναντες κατοίκους αυτών των περιοχών, που κατά κανόνα
είναι πολύ µεγάλοι σε ηλικία, να νιώθουν την ασφάλεια ότι εάν
τους συµβεί -απευκταίο- κάτι δύσκολο στη ζωή τους ότι θα είναι
κοντά τους η συντεταγµένη πολιτεία προκειµένου να τους συν-
δράµει και να τους βοηθήσει. 

Και σας το λέω αυτό µεταφέροντάς σας δύο προσωπικά πα-
ραδείγµατα που είχα την τύχη να ζήσω για τέτοιου είδους περι-
πτώσεις. Όταν υπηρετούσα ως έφεδρος Αξιωµατικός κληθήκαµε
να διασώσουµε µία γιαγιά από ένα ορεινό χωριό της Ευρυτανίας
τότε, το Τροβάτο, όπου δεν υπήρχε αυτοκίνητο να πάει αλλά
ούτε και ελικόπτερο να κατέβει. Ανεβήκαµε στο βουνό, περπα-
τήσαµε από εκεί που µας σταµάτησε το αυτοκίνητο, περίπου
µισή ώρα για να φτάσουµε στην κορυφή, και όταν βγήκαµε από
την πίσω πλευρά, είδαµε ένα µονοπάτι που δεν ήταν πάνω από
µισό µέτρο και µε ένα γκρεµό κάπου στα 500 µέτρα παντελώς
γυµνό, που θα έπρεπε τέσσερις στρατιώτες µε το φορείο κι εγώ
ως επικεφαλής να µεταφέρουµε τη γιαγιά τραυµατία. Ήταν ανεκ-
παίδευτοι οι στρατιώτες. Ο ένας µάλιστα, κύριε Υπουργέ, ήταν
και πεδινός και όταν είδε τον γκρεµό, πιάστηκε από ένα θάµνο
και δεν µπορούσε πραγµατικά να κουνηθεί. Και καταλαβαίνετε τι
κίνδυνο εγκυµονούσε και για µας τους ίδιους να συµβεί αυτό. 

Ως, δε, Δήµαρχος Αργιθέας, που είχα την τύχη να υπηρετήσω
τα πρώτα χρόνια της δηµαρχιακής µου θητείας, ένας κτηνοτρό-
φος χάθηκε σε µία χιονοθύελλα κατά τη διάρκεια της µεταφοράς
του κοπαδιού του προς τα χειµαδιά. Και πάλι και εκεί υπήρξε
αυτή η δραµατική αδυναµία της συντεταγµένης πολιτείας άµεσα,
αποτελεσµατικά και ουσιαστικά να προχωρήσει στη διάσωση
αυτού του ανθρώπου. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, σε µία περίοδο που θα πρέπει και τις
ορεινές και µειονεκτικές περιοχές να τις εντάξουµε στο επίπεδο
της κεντρικής πολιτικής σκηνής, στο επίκεντρο του ενδιαφέρον-
τός µας όχι µόνο στο επίπεδο της πολιτικής προστασίας αλλά
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και στο επίπεδο της ενσωµάτωσης τους στην παραγωγική και
αναπτυξιακή διαδικασία της χώρας µας -γιατί διαφορετικά θα
µπορούσαµε να τις θεωρήσουµε ως χαµένες πατρίδες µιας και
ερηµοποιούνται και αποψιλώνονται διαρκώς πληθυσµιακά- πόσο
σηµαντικό είναι αυτοί οι άνθρωποι που κατοικοεδρεύουν εκεί, αν
θέλουµε να ασκήσουµε και πολιτικές υποδοχής νέων κατοίκων
προς τις ορεινές περιοχές, να τους δώσουµε το αίσθηµα της
ασφάλειας, το αίσθηµα της σιγουριάς. Δεν φτάνει που υπάρχουν
οι χιλιάδες αδυναµίες, οι άπειρες αδυναµίες είτε στο υγειονοµικό
σύστηµα, είτε ακόµη και στις δηµόσιες υπηρεσίες, τουλάχιστον
να έχουν την πεποίθηση ότι όταν τους συµβεί το δυσάρεστο, το
δύσκολο γεγονός η συντεταγµένη πολιτεία θα είναι στο πλευρό
τους.

Και νοµίζω ότι εδώ το Υπουργείο κάνει µία πολύ σοβαρή δου-
λειά, για την οποία επίσης εκτιµώ ότι δεν πρέπει να προσφεύ-
γουµε σε µικροπολιτικές αντιπαλότητες, συγκρούσεις και
αντιπαραθέσεις οι οποίες πιθανότατα να δηµιουργούν ένα πρό-
σκαιρο πολιτικό όφελος, αλλά επί της ουσίας δεν βοηθούν το
υποκείµενο και το αντικείµενο αυτής της προσπάθειας που είναι
ο πολίτης, οι περιοχές αυτές, η κοινωνία. Και εδώ θεωρώ ότι θα
πρέπει να συµφωνήσουµε ότι πρέπει να παράσχουµε σε αυτές
τις περιοχές και σε αυτούς τους ανθρώπους τις καλύτερες δυ-
νατές υπηρεσίες. 

Και εδώ θα ήθελα να σας καλέσω, κύριε Υπουργέ, να αναλο-
γιστείτε και τη συνεισφορά σε αυτή τη διαδικασία των εθελοντι-
κών οµάδων που υπάρχουν, που είναι ενταγµένες και
καταγεγραµµένες στο µητρώο του Υπουργείου. Δυστυχώς όµως
δεν τυγχάνουν όµως κάποιας επίσηµης χρηµατοδότησης για να
ανταπεξέλθουν όχι στο να καλύψουν ανάγκες δικές τους, αλλά
στα έξοδά τους τα καθηµερινά. Και σε επίπεδο Νοµού Καρδίτσας
να σας αναφέρω: Είναι η Λέσχη 4Χ4. Κάθε φορά όταν τη χρει-
αζόµαστε σε δύσκολες συνθήκες, επιστρατεύουµε τα αυτοκίνητά
τους -έχουν και ιδιαίτερες οδηγικές ικανότητες- προκειµένου να
προσεγγίσουµε δυσπρόσιτες περιοχές. Επίσης είναι η Ραδιολέ-
σχη Καρδίτσας. Όταν χρειαζόµαστε επικοινωνίες σε πολύ δύσκο-
λες περιοχές που δεν υπάρχει οργανωµένο δίκτυο τηλεπικοινω-
νιών συνδράµουν και αυτοί τους ορειβάτες και διασώστες, που
µε τον εξοπλισµό που διαθέτουν -πιστέψτε µε τον αγοράζουν
από την τσέπη τους- συνδράµουν και αυτοί. Είναι και ο Ερυθρός
Σταυρός.

Θα πρότεινα, δε, επειδή υπάρχει χρηµατοδότηση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και της Περιφερειακής Αυτοδιοίκησης για ζητή-
µατα πολιτικής προστασίας και εναπόκειται κάθε φορά στην
καλή θέληση είτε του εκάστοτε δηµάρχου είτε του εκάστοτε πε-
ριφερειάρχη ή αντιπεριφερειάρχη, να χρηµατοδοτήσει τα λει-
τουργικά έξοδα και τα έξοδα εξοπλισµού αυτών των οµάδων, να
τους εντάξουµε σε µια διαρκή και πάγια χρηµατοδότηση ανά-
λογα µε τη δράση τους, η οποία επί της ουσίας θα τους εξασφα-
λίζει τα λειτουργικά τους έξοδα και τον εξοπλισµό τους. Διότι
µπορούν να συνεισφέρουν µέγιστες υπηρεσίες µαζί µε τις οργα-
νωµένες δηµόσιες υπηρεσίες, οι οποίες θα συσταθούν προς
αυτή την κατεύθυνση.

Και θα ήθελα εδώ να διαβεβαιώσω την Αντιπολίτευση κυρίως
ότι το ενδιαφέρον µας για τις ορεινές περιοχές, το ενδιαφέρον
της Κυβέρνησης δεν είναι ούτε προσχηµατικό, ούτε πρόσκαιρο,
ούτε έχει να κάνει µε τις επικείµενες εκλογές. Θα σας αναφέρω
το εξής: Αρχές του έτους ο Πρωθυπουργός κάλεσε στο γραφείο
του τους τριάντα τρεις Δηµάρχους των ορεινών περιοχών και στη
συνέχεια ήρθε στην πλέον ορεινή περιοχή της Ελλάδος στην Αρ-
γιθέα και ανακοίνωσε το πρώτο ολοκληρωµένο ειδικό αναπτυξιακό
πρόγραµµα για ορεινές περιοχές για τους Δήµους Αργιθέας, Λί-
µνης Πλαστήρα και Ευρυτανίας πολυτοµεακό, πολυδυναµικό µέσα
από ενσωµάτωση χρηµατοδοτήσεων από πολλά χρηµατοδοτικά
εργαλεία ύψους 90 εκατοµµυρίων ευρώ, που έχει να κάνει µε την
υγεία, µε την κοινωνική πολιτική, µε τις υποδοµές, µε αναπτυξιακή
πολιτική, καταδεικνύοντας έτσι ουσιαστικά και αποφασιστικά ότι
οι ορεινές περιοχές έχουν πάψει πλέον να είναι ξεχασµένες και
εγκαταλελειµµένες περιοχές και έχουν µπει στο επίκεντρο του εν-
διαφέροντος της κεντρικής πολιτικής σκηνής. 

Θα ήθελα, λοιπόν, καταλήγοντας να σας καλέσω να ξεπερά-
σουµε ίσως και τους εαυτούς µας σε αυτήν την υπόθεση. Γιατί;

Γιατί αναφερόµαστε σε ευαίσθητες, σε κρίσιµες περιοχές τις
οποίες θα πρέπει να τις έχουµε πάνω απ’ όλα όχι στο µυαλό µας,
αλλά στην καρδιά µας. Γιατί αφορούν την Ελλάδα µας, αφορούν
ξεχασµένες περιοχές που, όπως είπα και προηγουµένως, τείνουν
να γίνουν χαµένες πατρίδες στο εσωτερικό της χώρας. Σε αυ-
τούς τους σύγχρονους φύλακες Θερµοπυλών, γιατί Θερµοπύλες
φυλάνε αυτοί οι άνθρωποι, αν µη τι άλλο, οφείλουµε να τους πα-
ράσχουµε τις καλύτερες δυνατές υπηρεσίες. Είµαι βέβαιος ότι
θα το καταφέρουµε. Το χρωστάµε στην Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική
Λύση. Μετά είναι ο κ. Κέλλας, ο κ. Χιονίδης, ο κ. Γκόκας, ο κ. Λο-
βέρδος και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Μπούµπα και τον Υπουργό. 

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, δεν

έχουµε καταλάβει γιατί το σηµερινό νοµοσχέδιο, που είναι αντι-
κείµενο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, κατατέθηκε
στην επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και όχι στης Δηµόσιας
Διοίκησης. Εν προκειµένω, η µοναδική εξήγηση που µπορέσαµε
να σκεφτούµε, ήταν η προώθηση, ως µέτρων έκτακτης ανάγκης,
πολιτικών που επηρεάζουν όλες τις οικονοµικές δραστηριότητες
στη βάση της πρόληψης της κλιµατικής αλλαγής και εντός των
πλαισίων της µεγάλης επανεκκίνησης, που προωθείται από το
Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ. 

Για παράδειγµα τα εξής: Πρώτον, τη γεωργία, όπου επέρχεται
η µείωση της παραγωγής εξαιτίας της αύξησης του κόστους των
αγροτικών εφοδίων, καθώς επίσης των περικοπών των εκποµ-
πών, κάτι που συµβαίνει, ήδη, στην Ολλανδία, προκαλώντας τε-
ράστιες αντιδράσεις και κλιµακώνοντας τους επισιτιστικούς
κινδύνους. Θα συµβεί, δε, επίσης στην Ελλάδα µε τις πράσινες
προβλέψεις της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και µε τα προ-
απαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως µε το «Ορόσηµο
310» και µε τη «Δράση 16626» που θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά. 

Δεύτερον, τη ναυτιλία µε την επιβολή τελών για τις εκποµπές
και όρων µείωσης γεγονός που θα αυξήσει το µεταφορικό κό-
στος, θα επιτείνει τα προβλήµατα της εφοδιαστικής αλυσίδας και
θα τροφοδοτήσει, δυστυχώς, περαιτέρω τον πληθωρισµό. 

Τρίτον, τον τουρισµό λόγω του κόστους των εκποµπών στις
αεροπορικές µεταφορές και όχι µόνο κάτι που θα έχει αντίκτυπο
στις τουριστικές µετακινήσεις. Υπενθυµίζουµε εδώ πως ο τουρι-
σµός είναι εντάσεως κεφαλαίου και προκυκλικός, οπότε εξαιρε-
τικά επικίνδυνος σε περιόδους κρίσης, όπως αυτή που
προβλέπεται, χωρίς να το γνωρίζουµε βέβαια, για το 2023 ιδιαί-
τερα για τις χώρες που στηρίζονται σε αυτόν, όπως είναι αναµ-
φίβολα η Ελλάδα. 

Τέταρτον, την ιδιωτική κατανάλωση και τον πληθωρισµό εξαι-
τίας του κόστους των συσκευασιών επίσης των παραγωγικών
διαδικασιών. 

Πέµπτον, την ενέργεια, τις επενδύσεις σε ΑΠΕ και τις άλλες
αλλαγές στο ενεργειακό µείγµα. Η όποια ενέργεια επηρεάζει βέ-
βαια όλους τους οικονοµικούς και παραγωγικούς τοµείς µιας
χώρας. 

Τέλος, µήπως είναι αυτός, αλήθεια, ο λόγος της ανέγερσης
δεκατριών γραφείων πολιτικής προστασίας, ένα σε κάθε περιφέ-
ρεια, για να υπάρχει δηλαδή πλήρης επίβλεψη της οικονοµικής
δραστηριότητας, όπως έγινε στην πανδηµία µε τον έλεγχο των
µετακινήσεων, που επέβαλε ο Υφυπουργός τότε Πολιτικής Προ-
στασίας; 

Τα δεκατρία αυτά γραφεία, που δεν καταλαβαίνουµε γιατί πρέ-
πει να γίνουν, να κατασκευαστούν εκ του µηδενός και όχι σε
υπάρχοντα κτήρια, αποτελούν επίσης προαπαιτούµενο του Τα-
µείου Ανάκαµψης µε κόστος 163 εκατοµµύρια µε ΦΠΑ βέβαια.
Αν είναι δυνατόν, 163 εκατοµµύρια! 

Από την άλλη πλευρά είναι καθαρός λαϊκισµός η επίκληση του
άτυχου Ερµή Θεοχαρόπουλου έτσι ώστε να ονοµαστεί και να δι-
καιολογηθεί το παρόν ανεπαρκές νοµοσχέδιο. Όσο ανεπαρκείς
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ήταν δυστυχώς οι αποτυχηµένες προσπάθειες της διάσωσής
του. Θυµίζει ξανά την τραγωδία στο Μάτι και τη σύσταση της
εταιρείας «ΜΑΤΙ ΞΑΝΑ», που τελικά διαλύθηκε, ενώ δεν έχουν
ακόµη δικαστεί οι κατηγορούµενοι, δεν έχουν αποζηµιωθεί τα θύ-
µατα και δεν έχει ακόµη ανοικοδοµηθεί η περιοχή. Εκτός αυτού
µεθοδεύεται, ενδεχοµένως, η παραγραφή διά της καθυστέρησης
κατά τα πρότυπα του σκανδάλου της «SIEMENS», όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Σηµειώνουµε, δε, πως για ένα σηµαντικό χρονικό διάστηµα
ορισµένοι εµπλεκόµενοι συνέχιζαν να υπηρετούν σε καίριες θέ-
σεις της κρατικής διοίκησης, όπως στην Πυροσβεστική. Πώς
είναι δυνατόν να υπάρχει έτσι σεβασµός από τους πολίτες στην
πολιτεία και στους νόµους της; Δεν είναι δυνατό. 

Ο άτυχος Θεοχαρόπουλος πάντως δεν ήταν το πρώτο θύµα
των λαθών και των ανεπαρκειών της πολιτείας, ενώ πολύ φοβό-
µαστε πως δεν θα είναι ούτε το τελευταίο, κρίνοντας µεταξύ
άλλων από το σηµερινό νοµοσχέδιο, που κατατέθηκε µε τροµα-
κτικές ελλείψεις και αοριστίες, όπως τεκµηρίωσε η εισηγήτρια
µας, η οποία επιπλέον έκανε συγκεκριµένες προτάσεις. 

Συνεχίζοντας, ο σκοπός του σχεδίου νόµου, όπως αναφέρεται
στο δεύτερο άρθρο του, είναι η ενίσχυση του Πυροσβεστικού
Σώµατος και του ΕΚΑΒ µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, υποδοµές
κ.λπ., όπου όµως δεν είναι κατανοητό γιατί θα πρέπει να προστε-
θεί µία νέα υπηρεσία µε αµφίβολη στελέχωση και µε κίνδυνο να
περιπλέξει ακόµη περισσότερο τις αρµοδιότητες. Κατά την
άποψή µας, λοιπόν, δροµολογείται κάτι ανάλογο όπως µε την
πανδηµία, δηλαδή συµβαίνει ένα δυσάρεστο γεγονός και βρί-
σκουµε αµέσως τη λύση, τη σύσταση µιας νέας υπηρεσίας. Έτσι
η χώρα µας έχει γεµίσει υπηρεσίες. Με απλά λόγια, αντί να γίνει
εκτίµηση των αδυναµιών της πολιτείας στην τραγωδία Θεοχαρό-
πουλου ή σε άλλες και να διορθωθούν, συστήνονται νέες υπη-
ρεσίες προφανώς για επικοινωνιακούς λόγους και για τη δήθεν
παραγωγή έργου όταν παράγονται µόνο νοµοσχέδια, που δεν
βοηθούν τελικά σε τίποτα. Πώς γνωρίζουµε αλήθεια ότι µία νέα
υπηρεσία θα είναι η λύση για όλα, ειδικά όταν δεν υπάρχει εδώ
καµµία απολύτως περιγραφή των δυνατοτήτων και του κόστους
της; 

Περαιτέρω, διαβάσαµε µε λύπη τις εξαγγελθείσες δυνατότη-
τες διάσωσης εκ µέρους του Υφυπουργού, του κ. Τουρνά, ειδικά
τις εξής, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά: Αποφασίστηκε
από την Κυβέρνηση και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό να είναι
µία υπηρεσία που θα παρέχεται δωρεάν. Θα είναι δικαιούχοι ο
κάθε πολίτης Έλληνας ή ξένος που έρχεται να χαρεί την ελλη-
νική ύπαιθρο και για κάποιους λόγους βρίσκεται σε κίνδυνο. 

Αυτή η υπηρεσία, είπε ο Υφυπουργός, δεν φτιάχνεται µόνο για
να σώσει, να προλάβει να αντιµετωπίσει περιστατικά αυτής της
φύσεως. Δηµιουργείται για να συνδράµει σε όλο το φάσµα των
επιχειρήσεων της Πυροσβεστικής και στα ορεινά χωριά, ώστε ο
πολίτης να νιώθει, αν χρειαστεί, πως θα υπάρχει αυτή η υπηρεσία
να τον βοηθήσει και στα βουνά, και σε τροχαία ατυχήµατα, και
σε σιδηροδροµικά ατυχήµατα ακόµη και σε αεροπορικά ατυχή-
µατα στον χερσαίο χώρο. Αυτά είπε ακριβώς ο Υπουργός. Αυτό,
λοιπόν, δήλωσε κατά λέξη οπότε µας έκανε εξαιρετικά µεγάλη
εντύπωση. Δηλαδή, βρέθηκε και εδώ, όπως φαίνεται, το λεφτό-
δεντρο, όπως από τον Υπουργό Οικονοµικών, που έχει ζηµιώσει
την Ελλάδα µε ένα ποσόν που υπερβαίνει τα 40 δισεκατοµµύρια,
µέσα σε τρία µόλις χρόνια. Θα έχουµε, δηλαδή, ως χώρα την οι-
κονοµική δυνατότητα να διασώζουµε όποιον βρίσκεται στην Ελ-
λάδα, τα δέκα εκατοµµύρια των Ελλήνων, τα πάνω από τριάντα
εκατοµµύρια των τουριστών και όλους όσους παράνοµους µε-
τανάστες περιδιαβαίνουν τα βουνά, όλα µπορούµε να τα κάνουµε
κατά τον Υφυπουργό. Όλα αυτά δωρεάν, ενώ η υπηρεσία θα
συνδράµει επιπλέον τα ορεινά χωριά. Θα τα κάνουµε αυτά και
θα συνδράµει, επιπλέον η υπηρεσία τα ορεινά χωριά. 

Εποµένως ό,τι δεν έχει κάνει η πολιτεία µέχρι σήµερα, όσον
αφορά στις ελλείψεις σε µονάδες υγείας, στα σχολεία, στις δη-
µόσιες υπηρεσίες και ούτω καθεξής, θα το κάνει η υπηρεσία του
συγκεκριµένου Υπουργείου χωρίς να υπάρχει πουθενά στο νο-
µοσχέδιο κοστολόγηση.

Αλήθεια, ο κ. Τουρνάς, ο οποίος έχει υπηρετήσει µε επιτυχία
σε µία από τις πιο σηµαντικές µονάδες των Ενόπλων Δυνάµεων,

στην 114 Πτέρυγα Μάχης στη βάση της Τανάγρας, αυτή µε τα
Μιράζ, πώς µπορεί να υπόσχεται την παροχή αυτών των υπηρε-
σιών και µάλιστα δωρεάν, πόσω µάλλον χωρίς να υπάρχει κοστο-
λόγηση ούτε κάποια περιγραφή των δυνατοτήτων εδώ, αφού θα
καθοριστούν αργότερα µε υπουργικές αποφάσεις η στελέχωση,
οι αµοιβές, η εκπαίδευση και τα χρησιµοποιούµενα µέσα κατά το
άρθρο 7; Ο κ. Τουρνάς θα δεχόταν από έναν υφιστάµενό του µία
τέτοια εκτίµηση; Ως ανώτατος αξιωµατικός θα έλεγε ότι µπορεί
να εκτελέσει µία αποστολή χωρίς να γνωρίζει τι εξοπλισµό έχει
και πόσο θα κοστίσει, πόσο µάλλον, όταν διακινδυνεύονται ζωές
από αυτή την αποστολή; Προφανώς, δεν θα το έκανε, εάν ήταν
στην προηγούµενη θέση του. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς στον οικονοµικό τοµέα, πριν προτεί-
νουµε ένα σχέδιο, έχουµε υπολογίσει το κόστος και τη χρηµατο-
δότηση, ενώ στη Βουλή δεν νοµοθετούµε ούτε επιθυµίες ούτε
ευχολόγια, αλλά ούτε και δίνουµε λευκές επιταγές. Πάντως, για
να είµαστε συγκεκριµένοι, στις Άλπεις στην Ελβετία, σε µία πολύ
πλούσια χώρα, που παρεµπιπτόντως δεν επέβαλε lockdowns,
δεν βυθίστηκε στην ύφεση και είχε δεκατέσσερις χιλιάδες θανά-
τους, όταν εµείς είχαµε τριάντα τέσσερις χιλιάδες από την παν-
δηµία, η διάσωση κοστίζει έως και 3.200 ελβετικά φράγκα. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο προτείνεται από τους Ελβετούς, από το
κράτος, η ασφάλιση για τους περιπατητές τουρίστες, όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά. Τους βάζουν και κλείνουν ασφά-
λειες, ενώ το ίδιο συµβαίνει σε κάποιον βαθµό στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, αν και υπάρχουν συνεισφορές για τις µονάδες διάσωσης
από διάφορα τέλη, δωρεές και εθελοντές.

Ας µην ξεχνάµε εδώ πως η χώρα µας δεν µπορεί να καλύψει
ούτε καν τον καλοκαιρινό τουρισµό, ειδικά µε τις περικοπές των
µνηµονίων και µε το κόστος διαβίωσης στα νησιά, που πολλοί
γιατροί δεν µπορούν πλέον να το αντέξουν. Όλοι µας γνωρί-
ζουµε, άλλωστε, τα δυσµενή δηµοσιεύµατα για την Ελλάδα στο
εξωτερικό ειδικά για τα νοσοκοµεία στα ελληνικά νησιά. Ως εκ
τούτου, τα µεγάλα και κενά λόγια ή τα νοµοσχέδια δεν ωφελούν.
Απλά, προδιαγράφουν µεγάλες αποτυχίες.

Ειδικά σε σχέση µε το άρθρο 6 τώρα, αναφέρεται ότι για τις
ανάγκες του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης
θα συσταθούν ως ειδικές περιφερειακές υπηρεσίες του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος έξι βάσεις ετοιµότητας και επιφυλακής στις
εξής πόλεις, Αττική, Θεσσαλονίκη, Λάρισα, Ηράκλειο, Άκτιο και
Ανδραβίδα, χωρίς να αναφέρονται καν συνέργειες µε τα δεκα-
τρία κέντρα της Πολιτικής Προστασίας. Ούτε αυτό δεν αναφέ-
ρεται. Εδώ, λείπουν περιοχές µε σηµαντικούς ορεινούς δρυµούς,
όπως η Δυτική Μακεδονία, η Ανατολική Μακεδονία και η Θράκη,
ενώ τα νησιά είναι εκτός του αντικειµένου του σηµερινού νοµο-
σχεδίου. 

Εκτός αυτού, δεν υπάρχει κανένα κόστος από το Γενικό Λογι-
στήριο αλλά µόνο για τη θέση του Γενικού Διευθυντή του Οργα-
νισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας στο άρθρο 11
ύψους 15.300 ευρώ. Δεν είναι επιεικώς απαράδεκτο; Δεν υπάρχει
ούτε ένα νούµερο, τίποτα!

Όσον αφορά πάντως στον εξοπλισµό έρευνας και διάσωσης,
υπάρχουν νέες τεχνολογίες, όπως η χρήση drones για την
έρευνα κατά το παράδειγµα της Σκωτίας. Είναι κάτι που πρέπει
να συζητηθεί µεταξύ άλλων για τον περιορισµό του κόστους. Θα
πρέπει, βέβαια, κατά το δυνατόν να στηριχθεί στην ελληνική πα-
ραγωγή, αφού αναπτύσσονται drones από τα ελληνικά Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Σε κάθε περίπτωση, ασφαλώς, πρέπει
να στελεχωθεί η Πυροσβεστική και για τις διασώσεις, πολύ πε-
ρισσότερο όµως για τις πυρκαγιές. Είναι, δε, γεγονός ότι οι προ-
ϋπολογισµοί της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και η στελέχωσή της
περιορίστηκαν µε τα µνηµόνια, κάτι που ειδικά στα εναέρια µέσα
είναι εµφανές. Στη διάσωση, βέβαια, θα πρέπει να δραστηριο-
ποιηθούν και οι εθελοντές, όπως συµβαίνει στο εξωτερικό, ενώ
υπάρχει ενδιαφέρον στη χώρα µας. Όλα αυτά θα έχουν επιπλέον
θετικά αποτελέσµατα στην απασχόληση, στην οικονοµική δρα-
στηριότητα και στις αποµακρυσµένες περιοχές της Ελλάδας, οι
οποίες θα πρέπει να στηριχτούν ειδικά σε σχέση µε τον πρωτο-
γενή τοµέα, όπως λέµε από την πρώτη µέρα που είµαστε στη
Βουλή. Εντούτοις, δεν είναι σωστό να βαδίζουµε χωρίς να υπάρ-
χει αναλυτικός και σαφής σχεδιασµός, ούτε χωρίς κοστολόγηση
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που επαφίεται στις υπουργικές αποφάσεις εκ των υστέρων.
Κλείνοντας µε την οικονοµία, είναι ακατανόητες οι θριαµβολο-

γίες της Κυβέρνησης για την πτώση του πληθωρισµού στο 9,8%
τον Οκτώβριο, αφού υπολογίζεται σε σχέση µε τον αντίστοιχο
µήνα του προηγούµενου έτους. Εν προκειµένω, πέρυσι τον
Οκτώβρη ο πληθωρισµός ήταν στο 3,4%, οπότε τον φετινό 9,8 %
είναι επιπλέον του 3,4%. Τον Σεπτέµβρη που διαµορφώθηκε στο
12% ήταν επιπλέον του 2,2% του περσινού. Είναι δε σαφές πως
όσο περνούν οι µήνες, απλά επειδή περνούν οι µήνες, θα µειώνε-
ται, αφού η αντιστοίχιση θα είναι µε προηγούµενους µήνες, που
είχαµε µεγαλύτερο πληθωρισµό. Είναι πολύ απλό. 

Ειδικά όσον αφορά στις τράπεζες, παρά το ότι έχουν δανειστεί
µε αρνητικά επιτόκια χορηγούν ενυπόθηκα δάνεια µε επιτόκια
έως και άνω του 5% και λοιπά άνω του 8,5%, ενώ προσφέρουν
µόλις 0,10% επιτόκιο στους καταθέτες, το ανώτερο -συνήθως,
είναι 0,03%- και 0,20%, επίσης το ανώτερο, για τις προθεσµιακές,
πολύ χαµηλότερα, δηλαδή, από όλες τις άλλες τράπεζες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ενώ χρεώνουν επιπλέον τις µακράν υψηλό-
τερες προµήθειες και τέλη, ληστεύουν τους πελάτες τους. 

Δεν πρόκειται, λοιπόν, εδώ για καθαρή ληστεία, µε το µέσο
πληθωρισµό γύρω στο 10%. Δεν χάνουν έτσι οι Έλληνες περί τα
17 δισεκατοµµύρια ετησίως από τις αποταµιεύσεις τους; Τέλος
δεν είναι απαράδεκτο το ότι το κράτος εγγυήθηκε µε 18,5 δισε-
κατοµµύρια την πώληση των κόκκινων δανείων των τραπεζών στο
πλαίσιο του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» για την πώλησή τους
στα funds, έτσι ώστε να πλειστηριάσουν τα σπίτια των Ελλήνων,
πόσω µάλλον εάν αυτά τα 18,5 δισεκατοµµύρια επιβαρύνουν το
δηµόσιο χρέος µας, όπως µας απειλεί η EUROSTAT, οπότε θα
κληθούµε όλοι εµείς να το πληρώσουµε µε τους φόρους µας;
Δεν έφτανε τα 45 δισεκατοµµύρια ευρώ που µας κόστισε η ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών και τα επιπλέον 17 δισεκατοµµύ-
ρια του αναβαλλόµενου φόρου; Τι µπορεί, όµως, να περιµένει
κανείς από ένα κόµµα, που είναι καταχρεωµένο το ίδιο στις τρά-
πεζες, ενώ οι Βουλευτές του αγοράζουν κόκκινα δάνεια από
αυτές τις τράπεζες την ίδια στιγµή που ψηφίζουν οι ίδιοι τους νό-
µους για τους πλειστηριασµούς; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Μη γενικεύεις.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν γενικεύω. Είπα για το συγκεκρι-

µένο άτοµο. Πιθανότατα να υπάρχουν κι άλλα άτοµα. Δεν το ξέ-
ρετε ούτε εσείς ούτε εγώ. Κανένας δεν το ξέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κλείνοντας, σε κάθε περίπτωση, αντί
να ασχολείται η Κυβέρνηση µε την παρωδία του «Καλαθιού της
Νοικοκυράς», θα ήταν καλύτερα να ασχοληθεί µε το καρτέλ των
τραπεζών, επίσης, µε αυτό της ενέργειας που αποµυζά τους Έλ-
ληνες µέσω του Ενεργειακού Χρηµατιστηρίου.  

Τέλος, θα παρακαλούσα να είναι οι Βουλευτές της πιο ευγενι-
κοί, όταν µιλάει κάποιος άλλος, και να µη διακόπτουν, επειδή έτσι
θέλουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία και
µετά ο κ. Χιονίδης, ο κ. Γκόγκας, ο κ. Λοβέρδος, ο κ. Μπούµπας
και ο Υπουργός. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

σύστασης του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διά-
σωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» αποτελεί ένα σύγ-
χρονο κανονιστικό πλαίσιο για την ενίσχυση του έργου του
Πυροσβεστικού Σώµατος και την περαιτέρω ανάπτυξη του πε-
δίου της Πολιτικής Προστασίας στη χώρα µας. Περιλαµβάνει
στοχευµένες ρυθµίσεις θεσµικού, οργανωτικού και επιχειρησια-
κού περιεχοµένου, οι οποίες έχουν ως γνώµονα την προστασία
της ανθρώπινης ζωής. Η τραγική απώλεια του νεαρού ορειβάτη

Θεοφάνη Θεοχαρόπουλου στις αρχές του έτους αποτέλεσε κι-
νητήριο παράγοντα, προκειµένου η Πολιτική Προστασία να απο-
κτήσει δοµές διάσωσης οι οποίες θα καλύπτουν την επικράτεια
της χώρας λαµβάνοντας υπόψη το γεωγραφικό ανάγλυφο και τις
ορεινές περιοχές που καλύπτουν µεγάλο τµήµα της. Η δηµιουρ-
γία του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης
αποτελεί προτεραιότητα του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη και συµβάλλει στην έγκαιρη ανταπόκριση του κρατικού µη-
χανισµού σε αιτήµατα διάσωσης και διακοµιδής. 

Σε θεσµικό επίπεδο, το νοµοθέτηµα προάγει την ενίσχυση του
Πυροσβεστικού Σώµατος µε µέσα, υποδοµές και προσωπικό και
διευρύνει το περιεχόµενο του όρου «διάσωση» ως προς το σκέ-
λος της παροχής πρώτων βοηθειών. Αφ’ ενός, ορίζει ως αντικεί-
µενο αρµοδιότητας τον χερσαίο γεωγραφικό χώρο, αφ’ ετέρου
προβλέπει υπό προϋποθέσεις και την παροχή συνδροµής τόσο
σε επιχειρήσεις ναυτικής και αεροπορικής έρευνας και διάσωσης
όσο και στο ΕΚΑΒ. 

Σε ό, τι αφορά το ΕΚΑΒ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι πρόκειται
για µια πολύ σηµαντική τοµή, η οποία βελτιώνει τις δυνατότητες
ιατρικής φροντίδας των τροχαίων, όπως έχουµε προτείνει και
µέσω της Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας. Είναι γνωστό στον ια-
τρικό κόσµο ότι η µετατραυµατική πορεία ενός τραυµατία συ-
ναρτάται άµεσα µε την όσο το δυνατόν ταχύτερη παροχή
πρώτων βοηθειών και µεταφοράς στο νοσοκοµείο. 

Είναι αξιοσηµείωτο, επίσης, ότι διασφαλίζεται ο συντονισµός
των εµπλεκόµενων φορέων και η εναρµόνιση της διοικητικής
δράσης από την κορυφή µέχρι το επιχειρησιακό επίπεδο. 

Παρά τα όσα ακούστηκαν από την πλευρά της Αντιπολίτευσης,
σε σχέση µε την κατάρτιση του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Έρευ-
νας και Διάσωσης, του ΕΣΕΕΔ µε ΚΥΑ, η πραγµατικότητα είναι
ότι οι συγκεκριµένες προβλέψεις εξασφαλίζουν τη λειτουργικό-
τητα του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης. 

Οι συναρµόδιοι Υπουργοί Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Υγείας και Υποδο-
µών, µετά από εισήγηση του Επιτελείου της Πυροσβεστικής, εγ-
κρίνουν και επικαιροποιούν το ΕΣΕΕΔ σε σταθερή βάση,
προβλέποντας µε συνοχή και λεπτοµέρεια τα µέσα, το προσω-
πικό και τις υποδοµές που χρειάζεται το Πυροσβεστικό Σώµα,
ώστε να υποστηρίζεται καλύτερα η αποστολή του στις διαρκώς
αυξανόµενες απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής. 

Σε οργανωτικό και επιχειρησιακό επίπεδο καθιερώνονται διε-
θνείς προδιαγραφές και δηµιουργούνται βάσεις επιφυλακής. Η
διάταξη για τη λειτουργία του Δικτύου Εναέριας Έρευνας και
Διάσωσης, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του Ευρωπαϊκού Ορ-
γανισµού Ασφάλειας της Αεροπορίας ΕΑΣΑ αποτελεί προϋπό-
θεση ώστε ο Εθνικός Μηχανισµός Έρευνας να αλληλοεπιδρά
αποτελεσµατικά µε τους εταίρους µας και να προάγουµε την εξέ-
λιξή του, µε βάση τα καλύτερα διεθνή πρότυπα. 

Όσον αφορά τη σύσταση των έξι βάσεων ετοιµότητας επιφυ-
λακής, οφείλουµε να επισηµάνουµε ότι θα βελτιωθεί σηµαντικά
ο χρόνος απόκρισης των διασωστικών δυνάµεων και θα αναβαθ-
µιστεί το επιχειρησιακό τους εύρος. 

Αναφέρατε, κύριε Υπουργέ -δεν είναι εδώ- στην επιτροπή, ότι
πιθανώς να πάει η έδρα της µιας βάσης από τη Λάρισα στην Αγ-
χίαλο, εφόσον θεωρείτε ότι είναι επιχειρησιακά ανεκτό. Τι εννο-
είτε; Και έρχεστε σήµερα µε µια νοµοτεχνική βελτίωση νούµερο
5 στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 και λέτε ότι η λέξη «Λά-
ρισα» αντικαθίσταται µε τη λέξη «Αγχίαλο». 

Πρώτον, δεν αντικαθίσταται η Λάρισα από την Αγχίαλο. Δεν γί-
νεται να αντικατασταθεί. 

Δεύτερον, µε µια απλή νοµοτεχνική βελτίωση κάνετε τέτοια
αλλαγή; Το νοµοσχέδιο αναφέρει ξεκάθαρα «Λάρισα». Ο Νοµός
Λάρισας είναι το γεωγραφικό κέντρο της χώρας. Όπως γνωρί-
ζετε, το υψηλότερο βουνό της Ελλάδος µε προσέλκυση επισκε-
πτών από όλο τον κόσµο είναι ο Όλυµπος και τα περισσότερα
ατυχήµατα, δυστυχώς, γίνονται στον Όλυµπο. Δεν καταλαβαίνω
τι σηµαίνει επιχειρησιακή ανοχή. Εγώ θα προτιµούσα όχι την υπη-
ρεσιακή ανοχή, αλλά την αποτελεσµατικότητα. Δεν ξέρω, πρέπει
να το ξανασκεφτείτε. Τόσο απλά να αντικαθίσταται η λέξη «Λά-
ρισα» από τη λέξη «Αγχίαλο». 

Σε ό,τι αφορά τώρα το µεταβατικό διάστηµα υλοποίησης του
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ΕΣΕΕΔ και τις ειδικότερες διατάξεις για το προσωπικό και τα ενα-
έρια µέσα, επειδή ακούστηκαν µη ρεαλιστικά επιχειρήµατα από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, πρέπει να σηµειωθεί ότι το νο-
µοσχέδιο προβλέπει τον απαραίτητο χρόνο προσαρµογής. 

Ασφαλώς, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν νοµοθετούµε τη σύ-
σταση ενός νέου επιχειρησιακού βραχίονα της Πολιτικής Προ-
στασίας που θα επιχειρεί µε ελικόπτερα και προσωπικό σε όλη
τη χώρα, χρειάζεται και η κατάλληλη προετοιµασία. Ορθώς, λοι-
πόν, ορίζεται χρονικό διάστηµα προσαρµογής και καλώς προ-
βλέπεται ο καθορισµός των οργανικών θέσεων και οι όροι
λειτουργίας των βάσεων µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
µε πρόταση των εµπλεκόµενων Υπουργών και εξυπηρετεί την κα-
λύτερη διασύνδεση των υπηρεσιών των Υπουργείων στην
άσκηση οριζόντιων πολιτικών. 

Εξυπακούεται ακόµη, ότι όταν τεθεί ο µηχανισµός σε λειτουρ-
γία, θα χρειαστεί εξειδικευµένο προσωπικό, το οποίο θα προσ-
ληφθεί µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, ώστε να καλυφθούν οι
τρέχουσες ανάγκες. Πρόκειται για αυτονόητες προβλέψεις οι
οποίες επ’ ουδενί λόγο δεν µπορούν να είναι αντικείµενο κοµµα-
τικής αντιπαράθεσης. 

Τέλος, αναφορικά µε τα άρθρα που αφορούν το ΟΑΣΠ, εφό-
σον υφίσταται Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας είναι ορθότατο
διοικητικά να υπαχθούν στο πεδίο του η αντιµετώπιση και η πρό-
ληψη καταστροφών, όπως οι σεισµοί που συνιστούν αντικείµενα
του συγκεκριµένου οργανισµού.

Και βέβαια δεν νοµίζω να διαφωνεί κανείς εδώ µέσα ότι µε τις
παρούσες ρυθµίσεις προάγεται περαιτέρω η επιστηµονική δια-
σύνδεση των στελεχών του ΟΑΣΠ µε διεθνείς οργανισµούς, ενώ
συµπεριλαµβάνεται στις αρµοδιότητές του και η παρακολού-
θηση του ελληνικού ηφαιστειακού τόξου. Είµαστε σεισµογενής
χώρα και είναι απαραίτητο να προσφέρουµε στον κατ’ εξοχήν
αρµόδιο οργανισµό το κατάλληλο πλαίσιο δράσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τόσο από οργανωτική όσο και από λειτουργική άποψη, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο συνιστά ένα βιώσιµο σύ-
νολο ρυθµίσεων, το οποίο προάγει την εξέλιξη της Πολιτικής
Προστασίας στη χώρα µας. Με όραµα και πρόγραµµα η χώρα
µας αποκτά νέους θεσµούς διακυβέρνησης που τοποθετούν τον
πολίτη στο επίκεντρο της δηµόσιας ασφάλειας. Για τον λόγο
αυτό, υπερψηφίζουµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και στηρί-
ζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Χιονίδη και µετά ακολουθεί ο κ.
Γκόκας.

Κύριε Χιονίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Υπάρχει θέµα, κύριε Υπουργέ, µε τη Λά-

ρισα...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

θέµα µε τη Λάρισα. Θα το λύσουµε, νοµίζω. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με την Τρίπολη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με την Αρ-

καδία δεν υπάρχει ποτέ θέµα.
Κύριε συνάδελφε, µπορείτε να ξεκινήσετε.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Έχει δίκιο. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα πολύ συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο, θα έλεγε κα-
νείς, ότι είναι ανεπίκαιρο. Ακούσαµε πραγµατικά από αυτό το
Βήµα ότι θα έπρεπε να συζητήσουµε για τα κόκκινα δάνεια, για
τις κτηνωδίες που συµβαίνουν και ακούµε στις τηλεοράσεις ή και
για µία σειρά άλλα γεγονότα, τα οποία είναι τρέχοντα και τα
οποία µπορεί κανείς, εάν θέλει να τα δει, να πάει στα δελτία ει-
δήσεων ή στα πρωινάδικα. Εδώ πρόκειται για κάτι διαφορετικό.
Όταν η τρέχουσα επικαιρότητα είναι άλλη, όταν ακόµη και η πο-
λιτική επικαιρότητα είναι διαφορετική, µε την ακρίβεια, µε την
ενέργεια, µε τους πολέµους γύρω, όλο το γεωπολιτικό σύστηµα

που υπάρχει γύρω µας, όταν σε πεντακόσια µίλια από εδώ γίνε-
ται πόλεµος, θα έπρεπε να συζητούµε µόνο αυτά. 

Εδώ υπάρχει η αντίθετη άποψη, ότι εµείς, αυτή η Κυβέρνηση,
συνεχίζουµε να είµαστε σοβαροί και παρ’ όλα τα προβλήµατα
που υπάρχουν, οφείλουµε να λύνουµε καθηµερινά ζητήµατα τα
οποία άπτονται συνολικά της ασφάλειας και της προόδου της
χώρας. Να κάνουµε ένα νοµικό πλαίσιο, ώστε να καταφέρουµε
να δουλεύει καλύτερα ως δηµόσιος τοµέας, να δουλεύει καλύ-
τερα τα ζητήµατα έκτακτης ανάγκης και ασφάλειας. Αυτή είναι
η µεγάλη µας διαφορά. Θα µπορούσαµε να συζητούµε µε οποι-
ονδήποτε για ώρες τα υπόλοιπα. Δεν είναι µείζον ζήτηµα το να
βελτιώσουµε τις συνθήκες ασφάλειας σε έκτακτες ανάγκες;
Αυτό έπρεπε να το χειροκροτούµε, ότι πάµε παράλληλα. Ερχό-
µαστε, λοιπόν, και λέµε ότι δηµιουργείται πλέον ένα πλαίσιο. 

Ακούστηκε, επίσης, από τους συναδέλφους, τους οποίους
άκουσα µε πολλή προσοχή, ότι είναι ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο,
ένα νοµοσχέδιο το οποίο βάζει γενικές αρχές. Θα επαναλάβω
αυτό που είπα ξανά απ’ αυτό το Βήµα, ότι υπάρχει ένα γαλλικό
µοντέλο νοµοθέτησης, ότι υπάρχει και το σύστηµα νοµοθέτησης
της δεκαετίας του Μεσοπολέµου, όπου µε µεγάλη ακρίβεια πε-
ριλαµβάνονταν µέσα στον νόµο ακόµη και αυτά που θέλει να πε-
ριλάβει µια υπουργική απόφαση ή µία εγκύκλιος. 

Εδώ, λοιπόν, εγώ βλέπω ξεκάθαρα. Τι λείπει από αυτό το νο-
µοσχέδιο; Λείπει ο στόχος; Όχι. Δεν προσδιορίζεται η αναγκαιό-
τητα; Σαφώς. Υπάρχει οδικός χάρτης εφαρµογής, τον οποίο
ανέφερε πολύ καλά ο κ. Κέλλας νωρίτερα, για το πότε θα βγει
το προεδρικό διάταγµα, σε πόσους µήνες θα αρχίσει να λειτουρ-
γεί αυτή η υπόθεση, πότε έχουµε στόχευση, ώστε να µπορέ-
σουµε να ολοκληρώσουµε όλη αυτή τη διαδικασία µιας
σπουδαίας πρωτοβουλίας που πήρε το συγκεκριµένο Υπουργείο
και µε τον Υφυπουργό που εκπροσωπεί τώρα το Υπουργείο εδώ,
τον κ. Τουρνά. 

Σαφώς και είναι ξεκάθαρο, άρα υπάρχει σωστή νοµοθέτηση
σε χρόνο για άλλους άκαιρο, αλλά εµείς πάντα οφείλουµε να
εφαρµόζουµε το πρόγραµµά µας. Η Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζει
το πρόγραµµά της, γι’ αυτό κάθε φορά πρέπει να έχει ο καθένας
µαζί του ένα βιβλιαράκι που βγήκε πριν τις εκλογές για να δούµε
εκεί µέσα τι δεν κάναµε απ’ αυτά που είπαµε ή πόσα περισσό-
τερα µπορούµε να κάνουµε. 

Το αντικείµενο, λοιπόν, του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος»
είναι κάτι το οποίο περιµέναµε. Τη φωνή του πατέρα Θεοχαρό-
πουλου, την κραυγή, την άκουσε µε πολύ σεβασµό ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, την άκουσε το αρµόδιο Υπουργείο και να που ο µη-
χανισµός αυτός µπαίνει σε εφαρµογή µέσα σε λίγους µήνες.
Είναι η µόνη αφορµή στην οποία οφείλουµε όλα αυτά; Όχι. Δε-
κάδες ή εκατοντάδες άλλα ατυχήµατα έχουν γίνει, στα οποία δεν
καταφέραµε σαν κοινωνία, σαν κρατικός µηχανισµός να ανταπο-
κριθούµε. Το ξέρουµε όλοι. Δεν θα αναφερθώ στη δική µου πε-
ριοχή που τυχαίνει να είναι ο Όλυµπος, µε πάρα πολλά, τεράστια
ατυχήµατα. 

Θα αναφέρω µόνο ένα γεγονός. Προ τεσσάρων ετών τρεις
Γάλλοι ορειβάτες χάθηκαν στο φαράγγι του Ενιπέα. Διετέλεσα
δήµαρχος. Θεώρησα ότι υπάρχουν κενά, γι’ αυτό εκπαίδευσα
τότε έντεκα άτοµα προσωπικό να έλθουν να γίνουν πιλότοι
drones. Βέβαια ενηµερώσαµε και την Αστυνοµία και την Πυρο-
σβεστική ότι είµαστε στη διάθεσή τους µε drones, µε κάµερες,
αλλά και µε θερµικές κάµερες στην περίπτωση που χρειάζεται
να εντοπίσουµε κόσµο. Να, λοιπόν, που χρειάστηκε πριν από τέσ-
σερα χρόνια µέσα στο φαράγγι να πετάξει ο Αλέξης, ένας από
τους εκπαιδευµένους, ώστε να µπορέσει να βοηθήσει την ΕΜΑΚ,
ώστε να εντοπιστούν αυτοί οι ορειβάτες. Άρα, λοιπόν, και οι
δήµοι και οι εθελοντές, αλλά κυρίως το κράτος οφείλει να είναι
εκεί τη στιγµή που χρειάζεται και όχι µετά από ώρες. Άρα, λοι-
πόν, βρισκόµαστε σε µια σωστή κατεύθυνση. Το Ενιαίο Συντονι-
στικό Κέντρο Έρευνας και Διάσωσης θα είναι αυτό που θα
συντονίζει τα πάντα. Δεν θα είναι κάτι αυτόνοµο.

Υπάρχει αναγκαιότητα να γίνει αυτή η υπηρεσία, αυτός ο ορ-
γανισµός; Είναι το εύλογο ερώτηµα. Δεν µας φτάνει η ΕΜΑΚ; Δεν
µας φτάνει η Πυροσβεστική; Εγώ θα απαντήσω «όχι», γιατί η
ΕΜΑΚ έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά που στα βουνά άλλοι
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είτε λόγω φυσικής κατάστασης, άλλοι λόγω της όχι καλής εκπαί-
δευσης σε συγκεκριµένες συνθήκες, σε απόκρηµνα βράχια ή
οπουδήποτε αλλού, δεν µπορούν να ανταποκριθούν. Εποµένως,
είναι τελείως απαραίτητο ώστε να µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, να αξιοποιήσω την καλή σας διάθεση; Ευχα-
ριστώ.

Υπ’ αυτή την έννοια θεωρώ ότι βρισκόµαστε σε µια πολύ καλή
κατεύθυνση και βεβαίως θα υπάρχουν συνέργειες. Προσδιορί-
ζεται µέσα από τον νόµο. Άλλωστε τα ελικόπτερα -που µακάρι
να µη χρειαστούν ποτέ- δεν θα χρησιµοποιηθούν κάπου αλλού;
Βεβαίως, σε συνέργεια µε το ΕΚΑΒ ή και µε άλλους οργανι-
σµούς. Θα είναι µόνο για τα βουνά; Όχι βέβαια. Έχουµε δει
πληµµύρες. Ακόµα και στην περιοχή µου έτυχε να έχουµε πληµ-
µύρες όπου δεν µπορείς να προσεγγίσεις και δεν ξέρεις την
πραγµατική κατάσταση σε απόσταση έστω και εκατό µέτρων από
δίπλα σου. Άρα, λοιπόν, σε ειδικές συνθήκες πρέπει να έχεις και
εικόνα όχι µόνο µε ελικόπτερα, αλλά και µε drones. Υπ’ αυτή την
έννοια θεωρώ ότι θα βοηθήσουµε πάρα πολύ. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό αυτό που γίνεται µε τους εθε-
λοντές πυροσβέστες. Να το πω µε απλά λόγια. Αυτοί οι άνθρωποι
θα µπορούν να εκπαιδεύονται και ξεκινούν τώρα. Με χαρά ακού-
σαµε ότι τώρα τον Νοέµβρη αρχίζει η εκπαίδευσή τους. Αυτοί
συνεισφέρουν πολλά. Κύριε Υπουργέ, πολλές φορές είναι πολύ
πιο χρήσιµοι και έχουν µεγαλύτερη διάθεση να προσφέρουν, γι’
αυτό πρέπει να βρούµε τρόπο να τους ενισχύσουµε µε µέσα και
εκπαίδευση. Αυτό ξεκινά τώρα και είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
ώστε να µπορέσουν να συνεισφέρουν τα µέγιστα. 

Επίσης, κάτι σηµαντικό είναι οι τροποποιήσεις στον ΟΑΣΠ.
Είναι ένας εξαιρετικά χρήσιµος οργανισµός µε πολύ ενδιαφέρον,
για τον οποίον, όµως, δεν πρέπει να µπλέκουµε τις αρµοδιότη-
τες. Όλοι στις καθηµερινές µας συζητήσεις τι λέµε; Να µην µπλέ-
κουµε τις αρµοδιότητες. Μπερδεύτηκε η µία υπηρεσία µε την
άλλη. Άρα θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σωστό το ότι δεν µπορεί
να κάνει σχέδια έκτακτης ανάγκης ο ΟΑΣΠ, ούτε να κάνει απο-
κατάσταση µετά τους σεισµούς. Υπ’ αυτή την έννοια βρίσκεται
στη σωστή κατεύθυνση. Δεν θέλω να µπω σε περισσότερες λε-
πτοµέρειες.

Έχω να θέσω, λοιπόν, και ένα επιπλέον ζήτηµα, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Κλείνω σε δεκαπέντε δεύτερα, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ήθελα πάρα πολύ να σκεφτείτε σοβαρά τους ανθρώπους,
τους πυροσβέστες που µε νόµο δικό µας τούς κάνουµε µεταθέ-
σεις σε τρίτες περιοχές για έναν ολόκληρο χρόνο, ενώ έχουν οι-
κογένειες οπουδήποτε. Να το δούµε αυτό, ώστε στις έκτακτες
περιόδους να µπορούν να γίνονται µηνιαίες ή δίµηνες αποσπά-
σεις, ώστε να µπορούν να συνεισφέρουν. Δηλαδή δεν µπορεί ο
πυροσβέστης που έχει οικογένεια µε τρία παιδιά στο τέλος Νο-
εµβρίου να χρειαστεί να πάει στη Σάµο για ένα χρόνο. Αυτά τα
θέµατα πρέπει να τα δούµε και όταν χρειαστούν, αλλού τους χει-
µερινούς, αλλού τους θερινούς µήνες, να παίρνουν µηνιαίες απο-
σπάσεις, ώστε να µπορούν να εξυπηρετούνται και αυτοί, γιατί
είµαι βέβαιος ότι σύντοµα θα αποφασιστεί το να προσληφθεί και
επιπλέον προσωπικό στην Πυροσβεστική Υπηρεσία, ώστε να κα-
λυφθούν αυτά τα µεγάλα κενά. Γίνονται πολλές θετικές προσπά-
θειες σ’ αυτή την κατεύθυνση.

Θεωρώ, λοιπόν, θετικό το σχέδιο νόµου. Έχει αρχή, µέση και
τέλος. Είναι ολιστικό και ολοκληρωµένο. Σας παρακαλώ να το
ψηφίσουµε, γιατί σε µερικά πράγµατα δεν χρειάζονται αντιθέ-
σεις, ούτε υπερβολές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γίνεται
γνωστό στο Σώµα ότι ο επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν στις 3-11-2022 πρόταση νόµου:

«Προστασία των δανειοληπτών σε ελβετικό φράγκο από τις
ακραίες διακυµάνσεις της συναλλαγµατικής ισοτιµίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο αθλητής αγωνιστικής

αναρρίχησης Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος έχανε µε τρα-
γικό τρόπο τη ζωή του σε µια χαράδρα στα Τζουµέρκα της Άρτας
στις 30 Γενάρη του 2022, αναδείχθηκε σε όλο της το µέγεθος η
οδυνηρή έλλειψη µηχανισµού εναέριας διάσωσης στη χώρα µας.
Οι ώρες δε, που ο Ερµής κρατήθηκε στη ζωή µε τις αγωνιώδεις
προσπάθειες του πατέρα του, Γιάννη Θεοχαρόπουλου, εκείνες
τις δραµατικές στιγµές, κατέδειξαν το τεράστιο κενό σ’ αυτόν
τον τοµέα. 

Η µοναδική ελπίδα για να µη φύγει από κοντά µας αυτός ο
νέος άνθρωπος, ο Ερµής, χάθηκε από την αδυναµία για έγκαιρη
εναέρια διακοµιδή στο νοσοκοµείο. Ένας νέος µε όνειρα, µε φι-
λοδοξία, δραστήριος και µε θέληση, ένας νέος που είχε στόχο
µέσα από το αγαπηµένο του άθληµα να τιµήσει την πατρίδα του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τοπική κοινωνία των Αγνάντων
Άρτας και της ευρύτερης περιοχής, όλου του νοµού Άρτας και
της Ηπείρου, αλλά και όλοι οι Έλληνες είναι και είµαστε ακόµα
συγκλονισµένοι από την άδικη και πολύ πρόωρη απώλεια αυτού
του νέου ανθρώπου. 

Η οικογένειά του, όµως, οι γονείς του, είναι οι πρώτοι που µί-
λησαν για τη δικαίωση του παιδιού τους µέσα από τη δηµιουργία
ενός σύγχρονου και αποτελεσµατικού Μηχανισµού Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης στην Ελλάδα και πρέπει να διδαχθούµε
πολλά από τη στάση τους και την αξιοπρέπειά τους.

Είναι δε ευθύνη και χρέος όλων µας να κρατήσουµε ζωντανή
τη µνήµη του Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπουλου και να τον τιµή-
σουµε στηρίζοντας τον αγώνα των γονιών του. Είναι απόλυτα
σωστό να δώσουµε το όνοµά του στον µηχανισµό ορεινής διά-
σωσης που πρέπει να δηµιουργηθεί. Οφείλουµε να διαθέσουµε
για τους αθλητές αναρρίχησης, για τους ορειβάτες, για τον εναλ-
λακτικό τουρισµό, αλλά και για όλους τους πολίτες που ζουν σε
ορεινές, αποµακρυσµένες, δυσπρόσιτες και δύσβατες περιοχές,
ένα µηχανισµό ολοκληρωµένο, σύγχρονο και άµεσα συνδεδε-
µένο µε όλους τους εµπλεκόµενους µηχανισµούς, την Πολιτική
Προστασία, την Πυροσβεστική, την Πολεµική Αεροπορία, το
ΕΚΑΒ, αλλά και τις υγειονοµικές µονάδες της χώρας. Ένας µη-
χανισµός που θα παρέχει τα ίδια υψηλά επίπεδα υπηρεσιών σε
όλες τις περιφέρειες, όπως συµβαίνει στις ευρωπαϊκές χώρες
και ιδιαίτερα στις Άλπεις στην Ελβετία και στις υπόλοιπες χώρες
της κεντρικής Ευρώπης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι είναι αυτονόητη η
συµφωνία όλων για την αναγκαιότητα της συγκρότησης αυτού
του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, που
θα έπρεπε βέβαια να είχε προχωρήσει πολύ πιο πριν.

Tο θέµα που συζητάµε, δε, είναι από τα κατ’ εξοχήν θέµατα
που προσφέρονται για συγκλίσεις. Δεν προσφέρονται, όµως, για
κοµµατική αντιπαράθεση και δεν προσφέρονται για πολιτική εκ-
µετάλλευση, για επικοινωνία και δηµόσιες σχέσεις. 

Τώρα µε ποια δεδοµένα συζητάµε; Οι υπάρχοντες µηχανισµοί
για την εναέρια διάσωση, υπηρεσίες και µέσα, όπως αποδείχ-
θηκε στην περίπτωση του Θεοφάνη Ερµή, είναι ανεπαρκείς και
αδύναµοι να ανταποκριθούν σε ανάλογες περιπτώσεις και δυ-
σπρόσιτα ορεινά σηµεία.

Επίσης, ο ν.4662/2020 για την Πολιτική Προστασία στην πράξη
παραµένει ουσιαστικά ανενεργός και ανεφάρµοστος µέχρι σή-
µερα. Παρά τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού για ένα ολοκλη-
ρωµένο Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, έχουµε
µπροστά µας ένα σχέδιο νόµου µε ασαφείς και προχειρογραµ-
µένες διατάξεις που παραπέµπουν στην έκδοση πολλών κοινών
υπουργικών αποφάσεων και προεδρικών διαταγµάτων για την
εξειδίκευση και τη διευθέτηση ουσιαστικών ζητηµάτων. Περισ-
σότερο µοιάζει µε έκθεση ιδεών.

Έχουµε ένα πολύ συνοπτικό κείµενο γενικόλογο, που προσπα-
θεί να καλύψει τις ανάγκες του συµβολισµού του θέµατος, την
ηθική πλευρά και τη διάσταση του χρέους και του σεβασµού που
αναλογεί από την πλευρά της πολιτείας. 
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Επιπλέον και σε αυτή την περίπτωση η Κυβέρνηση δεν απο-
φεύγει τον πειρασµό να καλύψει τις δικές της επικοινωνιακές
ανάγκες ή καλύτερα τις δικές της προεκλογικές ανάγκες.

Σήµερα ψηφίζουµε κάτι που θα διαµορφωθεί, όµως, στη συ-
νέχεια, αλλά και θα υλοποιηθεί σε βάθος πενταετίας, χωρίς να
ξαναπεράσει από τη Βουλή. Και βέβαια, από πού προκύπτει ότι
πρέπει να φτάσουµε µέχρι τα πέντε χρόνια; Αφ’ ενός, ψηφίζουµε
το αυτονόητο στο οποίο όλοι συµφωνούµε. Αφ’ ετέρου, όµως,
ζητείται από τη Βουλή να δώσει λευκή εξουσιοδότηση για όλα
τα άλλα. Δεν είναι αυτό ούτε ολοκληρωµένη ούτε η πιο σοβαρή
και υπεύθυνη νοµοθετική πρωτοβουλία που θα µπορούσαµε να
έχουµε.

Προφανώς, φαίνεται ως θετικό και έχει τη λογική του αυτό, ότι
γίνεται επιτέλους συζήτηση ή ότι έστω µέσω της σύναψης συµ-
βάσεων µε ιδιωτικούς φορείς, παρέχεται µια δυνατότητα διάσω-
σης. 

Και αναρωτιέµαι: Αρκεί µια θετική φαινοµενικά νοµοθετική
πρωτοβουλία, όταν δεν διασφαλίζεται και δεν εξειδικεύεται το
πλαίσιο συνεργασίας του νέου αυτού µηχανισµού µε τους υφι-
στάµενους λοιπούς µηχανισµούς επίγειας και εναέριας διάσω-
σης, κρατικούς και εθελοντικούς και ιδιαίτερα µε το ΕΚΑΒ, όταν
δεν έχουµε σήµερα µπροστά µας ένα γενικότερο σχέδιο για την
αναβάθµιση του µηχανισµού διάσωσης σε όλα τα επίπεδα; Γιατί
να µην έχουµε σήµερα εδώ ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, αν-
τιγράφοντας έστω και προσαρµόζοντας στην ελληνική πραγµα-
τικότητα ένα δοκιµασµένο µοντέλο, παραδείγµατος χάριν αυτό
της Ελβετίας; 

Είναι πάνω από όλα θέµα ζωής, το ζήτηµα που συζητάµε. Η
ζωή έχει την ύψιστη αξία. Αλλά ένα τέτοιο µοντέλο συµβάλλει και
στη συνολικότερη ανάπτυξη ορεινών και µειονοτικών περιοχών
σε πολλούς τοµείς τουρισµού, ορειβασίας, εναλλακτικού τουρι-
σµού, αθλητικών δραστηριοτήτων, αλλά και συνδέεται µε την κοι-
νωνική ζωή των κατοίκων σε αυτές τις µειονεκτικές περιοχές. Η
άµεση λύση για σύναψη συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών
έρευνας και διάσωσης µε εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό
και την ανάλογη µίσθωση και αµοιβή, µπορεί να είναι αναγκαία
ως άµεση λύση, αλλά για πόσο διάστηµα; Δεν προσδιορίζετε.

Μην φτάσουµε στο «ήρθε για να µείνει», αυτός ο τρόπος αντι-
µετώπισης του προβλήµατος, ενώ δεν δίνονται απαντήσεις για
τις ελάχιστες υπηρεσιακές απαιτήσεις, το αναγκαίο προσωπικό,
το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής, τις δαπάνες και τις πηγές χρη-
µατοδότησης, αλλά και τη διασφάλιση της διαφάνειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε -την ανοχή σας παρακαλώ-, δυο
λόγια για τις βάσεις ετοιµότητας επιφυλακής. 

Αρχικά προτείνονται θέσεις δίπλα σε υπάρχοντα αεροδρόµια,
όπου υπάρχουν ήδη βασικές υποδοµές, παρά τα προβλήµατα
που µπορεί να δηµιουργεί η υπάρχουσα κίνηση. Θα πρέπει,
όµως, για τις προσωρινές και τις µόνιµες θέσεις -που δεν θα πρέ-
πει να αργήσουν- να επικρατήσουν ορθολογικά κριτήρια. Κατ’
αρχάς για τον αριθµό, οι έξι θέσεις φαίνονται λίγες. Οι θέσεις
ετοιµότητας επιφυλακής πρέπει να επιτρέπουν την άνετη και
χωρίς προβλήµατα λειτουργία των πτητικών µέσων, να είναι ανε-
ξάρτητες και να παρέχουν τον καλύτερο δυνατό χρόνο πρόσβα-
σης σε όλα τα σηµεία µε τις καλύτερες συνθήκες λειτουργίας
της βάσης.

Να ακούσουµε δε τους ειδικούς και µόνο τους ειδικούς και να
συζητηθεί ξανά εδώ στη Βουλή το θέµα. Οι µόνιµες θέσεις δεν
πρέπει να αποτελέσουν αντικείµενο διαγωνισµών ή πιέσεων το-
πικών παραγόντων, αλλά ορθής και τεκµηριωµένης µελέτης,
αξιολόγησης και τελικής επιλογής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω. Με ευθύνη της Κυβέρ-
νησης, που έχει αυτή τη δυνατότητα, δεν πρέπει να χαθεί η ευ-
καιρία να διαµορφώσουµε όλοι µαζί ένα πλαίσιο για την έρευνα
και τη διάσωση στη χώρα µας, εφάµιλλο των ανεπτυγµένων σε
αυτόν τον τοµέα χωρών. Να προλάβουµε να σώσουµε τις ζωές
που κινδυνεύουν από ατυχήµατα ή από προβλήµατα υγείας στα
ορεινά ή στα δυσπρόσιτα χωριά ή στα νησιά.

Δεν πρέπει να υπάρξει ξανά απώλεια ζωής, όπως έγινε µε τον
Ερµή στα βουνά των Τζουµέρκων. Γι’ αυτό οι αποφάσεις και οι

δράσεις πρέπει να είναι ολοκληρωµένες και όχι πρόχειρες και
ανεφάρµοστες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Μετά θα µιλήσουν ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Βεσυρόπουλος. Θα
κλείσουµε µε τον κ. Μπούµπα και τον Υπουργό.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα
σας.

Προηγουµένως άκουσα τον κ. Βασίλη Βιλιάρδο, τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, έναν συνάδελφο Βου-
λευτή τον οποίον εκτιµώ ιδιαίτερα και πολύ σοβαρό άνθρωπο και
γι’ αυτό πάντα παρακολουθώ και τις οµιλίες του, για είναι τεκµη-
ριωµένες τις περισσότερες φορές. Μου έκανε εντύπωση, βέβαια,
ότι κατέφυγε σε ένα επιχείρηµα, το οποίο δεν το περίµενα από
τον κ. Βιλιάρδο. Ότι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αγο-
ράζουν κόκκινα δάνεια. Ήταν λαϊκίστικο το επιχείρηµα αυτό. Ελ-
πίζω ότι του ξέφυγε κατά τη ρύµη του λόγου. Δεν ήθελε να πει
κάτι τέτοιο. Το ελπίζω.

Διότι αυτό -κοιτάξτε- έχει παραγίνει, αυτό µε τον λαϊκισµό. Και
εγώ, όπως και η συντριπτική πλειοψηφία των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας είµαστε εξοργισµένοι µε τις συµπεριφορές
αυτές, όπως είδαµε µε συγκεκριµένο συνάδελφο Βουλευτή, ο
οποίος είχε εξαγοράσει κόκκινα δάνεια. Ήταν απαράδεκτο. Δεν
ξέρω αν είναι ποινικό αδίκηµα. Δεν είµαι νοµικός για να το κρίνω.
Θα το κρίνουν τα δικαστήρια, αλλά ήταν σαφώς βαθιά ανήθικο -
βαθιά ανήθικο!- και µας έχει εξοργίσει όλους. Γι’ αυτό, επειδή ο
Κυριάκος Μητσοτάκης δεν ανέχεται ούτε µύγα στο σπαθί του σε
ό,τι αφορά θέµατα ηθικής, η πρώτη πράξη του ήταν να τον διώξει
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας.

Και κάτι άλλο, επειδή συζητείται έντονα και λέγεται και αυτό
κάνει κακό στο σύνολο των Βουλευτών και στο σύνολο της εικό-
νας που παρουσιάζει το ελληνικό Κοινοβούλιο στην κοινωνία µας,
ότι δήθεν οι Βουλευτές πλουτίζουν ή δήθεν οι Βουλευτές κονο-
µάνε, για να χρησιµοποιήσω την χύδην έκφραση που χρησιµο-
ποιούν κάποιοι συµπολίτες µας.

Το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ένας Βουλευτής -και πρέπει να
το καταλάβει και ο κόσµος- ακόµα και να ήθελε να διαφθαρεί,
δεν µπορεί, διότι δεν διαχειρίζεται δηµόσιο χρήµα. Κανένας Βου-
λευτής δεν διαχειρίζεται δηµόσιο χρήµα. Δηµόσιο χρήµα µπορεί
να διαχειρίζονται σε άλλους τοµείς, αλλά όχι οι Βουλευτές. Οι
περισσότεροι Βουλευτές εδώ µέσα όλων των κοµµάτων, για να
είµαι ρεαλιστής, είναι άνθρωποι βιοπαλαιστές, µεροκαµατιάρη-
δες. Από τον µισθό τους ζουν, από τον οποίο τους παρακρατούν
και τα κόµµατα µεγάλο µέρος της αµοιβής που παίρνουν. Έχουν
και την αγωνία της επανεκλογής, η οποία κοστίζει και πρέπει να
κάνουν και οικονοµίες, για να µπορέσουν τα βγάλουν πέρα τον
εκλογικό αγώνα. Το να λες, λοιπόν, ότι ο Βουλευτής πλουτίζει ή
είναι βολεµένους είναι από τα µεγαλύτερα ψέµατα που υπάρχει.

Δυστυχώς, εµείς οι ίδιοι οι Βουλευτές το επιτρέπουµε αυτό να
αναπαράγεται, µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται µια στρεβλή ει-
κόνα στον κόσµο έξω εις βάρος όχι µόνο του Κοινοβουλίου, εις
βάρος του πολιτικού συστήµατος.

Πράγµατι, άκουσα εδώ κατά τη διάρκεια της σηµερινής συζή-
τησης για ένα θέµα εξειδικευµένο. Πράγµατι, το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα είναι ιδιαίτερα εξειδικευµένο.
Αφορά ένα επιχειρησιακό σχέδιο για τη διάσωση στη χερσαία
χώρα, που το ανέλυσε πάρα πολύ καλά ο εισηγητής µας, ο κ.
Στέφανος Γκίκας, ο οποίος και ως πρώην στρατιωτικός είναι
πολύ πιο άξιος εµού για να µιλήσει για επιχειρησιακά σχέδια.

Επιπλέον, όµως, θα πρέπει να πούµε ότι ακούσαµε πολλές
κουβέντες εδώ για παιδοβιαστές, για ακρίβεια, για «Καλάθι του
Νοικοκυριού», γι’ αυτά τα θέµατα που πρέπει να µιλήσουµε.

Φυσικά και θα µιλάµε για όλα αυτά. Χτες για την κακοποίηση
των παιδιών, ένα τεράστιο θέµα που προκαλεί αηδία και απο-
στροφή σε όλη την κοινωνία, υπήρξε µια ολόκληρη συνεδρίαση
των επιτροπών της Βουλής εδώ στην Ολοµέλεια, στην οποία µί-
λησαν τόσοι Υπουργοί και τόσοι έλαβαν τον λόγο µεταξύ των
οποίων και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Για ποιο λόγο, λοιπόν, να
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λέµε τέτοια πράγµατα και να διαστρεβλώνουµε µια εικόνα η οποία
δεν είναι πραγµατική; Η κακοποίηση του κάθε ανθρώπου, πόσω
µάλλον ενός ανήλικου παιδιού είναι ένα αποτρόπαιο έγκληµα το
οποίο βρίσκει τη συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας µας και
φυσικά το σύνολο του ελληνικού Κοινοβουλίου απέναντί του. Και
αυτό το φαινόµενο το αποκηρύσσουµε όλοι, όλα τα κόµµατα. Το
να προσπαθούµε να βγάλουµε διάφορα πολιτικά πλεονεκτήµατα
από τέτοιες υποθέσεις είναι πολύ µεγάλο λάθος. Πολύ µεγάλο
λάθος και εις βάρος πάλι του πολιτικού συστήµατος. 

Σε ό,τι αφορά την ακρίβεια, γιατί κι αυτό ειπώθηκε σήµερα σε
αυτή εδώ την Αίθουσα, πράγµατι είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα
που αντιµετωπίζει η Ελλάδα σήµερα. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο
πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο µέσος Έλληνας πολίτης σε όλες
τις περιφέρειες της Ελλάδος και στη δική µου περιφέρεια που
απαρτίζεται από ανθρώπους βιοπαλαιστές, µεροκαµατιάρηδες,
ανθρώπους του µόχθου και της βιοπάλης, όπως είναι η δυτική
Αθήνα, το Περιστέρι, το Αιγάλεω, η Πετρούπολη, το Χαϊδάρι, το
Ίλιον, η Αγία Βαρβάρα, οι Άγιοι Ανάργυροι. Σε όλες αυτές τις πε-
ριοχές οι άνθρωποι υποφέρουν από την ακρίβεια. Δεν υπάρχει
αµφιβολία περί τούτου. Δεν υπάρχει άνθρωπος που να µην υπο-
φέρει από την ακρίβεια, πόσω µάλλον τα πιο ευπαθή και τα πιο
χαµηλά εισοδήµατα. Γι’ αυτό ακριβώς εµείς όλοι προσπαθούµε
µε κάθε δυνατό τρόπο, η Κυβέρνηση πρωτίστως, να ανακουφίσει
τους Έλληνες πολίτες. Αλλά το φαινόµενο είναι εισαγόµενο. Θα
το πω για πολλοστή φορά, έστω και αν δεν θέλουν κάποιοι να το
παραδεχτούν. Ο κόσµος όµως το καταλαβαίνει. Είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο έχει προκληθεί αρχικά από την πανδηµία και δευ-
τερευόντως από τον πόλεµο στην Ουκρανία και την ενεργειακή
κρίση. Ήδη έχουµε κάνει τεράστιες προσπάθειες και έχουµε στη-
ρίξει το εισόδηµα των χαµηλών, των ευπαθών νοικοκυριών, κυ-
ρίως µε τους λογαριασµούς της ΔΕΗ που βλέπετε ότι
κλιµακώνονται µέρα µε τη µέρα. 

Είχαµε εισαγωγή του «Καλαθιού του Νοικοκυριού» από χθες.
Απ’ ό,τι µε ενηµέρωσε και προηγουµένως ο φίλος µου Άδωνις
Γεωργιάδης, ο αρµόδιος Υπουργός, ήδη πάει αρκετά καλά και
ελπίζουµε ότι µέσα στον επόµενο µήνα θα υπάρξει και αποκλι-
µάκωση των τιµών και στα βασικά αγαθά του σουπερµάρκετ.
Είναι πραγµατικά ένα τεράστιο πρόβληµα που απασχολεί όλους
µας. Συνεπώς µέσα σε αυτή τη διαδικασία φίλες και φίλοι, όλοι
έχουµε υποχρέωση πάνω από όλα να στηρίξουµε την πατρίδα
µας, το κοινωνικό σύνολο και το πολιτικό σύστηµα. Όλα τα άλλα
είναι φτηνοί λαϊκισµοί για προεκλογικούς λόγους που δεν χω-
ράνε σε µια σύγχρονη δηµοκρατία, όπως είναι η ελληνική.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την τροπολογία, το άρθρο 3. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχω έρθει για να υποστηρίξω το άρθρο 3 της τροπολογίας

του Υπουργείου Οικονοµικών στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Λειτουργία κατα-
στηµάτων την πρώτη Κυριακή του Νοεµβρίου του 2022: Επιτρέ-
πεται η λειτουργία των εµπορικών καταστηµάτων την Κυριακή 6
Νοεµβρίου σ’ ολόκληρη την επικράτεια από ώρα 11:00 έως
20:00». 

Η συγκεκριµένη µας νοµοθετική πρωτοβουλία προκάλεσε
χθες, κύριε Πρόεδρε, ανακοίνωση επικριτική από την ΓΣΕΒΕΕ
και την ΕΣΕΕ. Δεν έχω σκοπό να το αποκρύψω αυτό απ’ τη
Βουλή. Θέλω να εξηγήσω γιατί τη φέρνουµε. Ευχαρίστως να το-
ποθετηθεί όποιος συνάδελφος θέλει. Σε διαδοχικές µου συναν-
τήσεις µε την ΕΣΕΕ, τη ΓΣΕΒΕΕ και πολλούς εµπορικούς
συλλόγους είχα δεχθεί το διαρκές αίτηµα της κατάργησης των
ενδιάµεσων εκπτώσεων, το οποίο είχε υποσχεθεί και η προηγού-
µενη κυβέρνηση αλλά δεν είχε προλάβει να υλοποιήσει. Υπενθυ-
µίζεται πως στο προηγούµενο πολυνοµοσχέδιο µε ειδικό άρθρο
καταργήθηκαν οι ενδιάµεσες εκπτώσεις και αυτό χαιρετίστηκε
από τον εµπορικό κόσµο που είχε αυτό το αίτηµα. Προέκυψε
όµως ότι έχει πρόβληµα. 

Δύο Κυριακές του χρόνου, η πρώτη Κυριακή του Μαΐου και η
πρώτη Κυριακή του Νοεµβρίου, ήταν ανοιχτές µε το προηγού-
µενο καθεστώς τις Κυριακές λόγω των ενδιάµεσων εκπτώσεων.

Άρα µε την κατάργηση ενδιάµεσων εκπτώσεων θεωρήθηκε νο-
µοθετικά ότι χάνεται η άδεια να λειτουργούν αυτές τις δύο Κυ-
ριακές. Ετέθη, λοιπόν, το ζήτηµα από την αγορά η οποία επιθυµεί
να έχει ανοιχτά καταστήµατα τις Κυριακές ότι µε αυτόν τον
τρόπο «ναι µεν καταργείτε τις ενδιάµεσες εκπτώσεις και κάνατε
δεκτό το αίτηµα των εµπορικών συλλόγων, αλλά ταυτόχρονα
βλάψατε το δικό µας συµφέρον γιατί έχουµε πλέον δύο Κυριακές
λιγότερες τον χρόνο να λειτουργούµε από όσες είχαµε µε το
προηγούµενο καθεστώς». 

Εµείς δεν είχαµε καµµία βούληση να κάνουµε κάτι τέτοιο, ούτε
να αυξήσουµε τις Κυριακές ούτε να µειώσουµε τις Κυριακές. Θέ-
λουµε να παραµείνουν οι Κυριακές που είναι σε λειτουργία ίδιες
στον αριθµό, όπως ήταν τα τελευταία περίπου δέκα χρόνια. Έτσι,
ερχόµαστε τώρα µε αυτή την τροπολογία για να υπάρχει η δυ-
νατότητα καταστήµατα που επιθυµούν να λειτουργήσουν αυτή
την Κυριακή να µπορέσουν να λειτουργήσουν. Δεν προλαβαί-
ναµε. Το δικό µας νοµοσχέδιο θα έρθει την άλλη εβδοµάδα. Εκεί
θα λύσουµε οριστικά νοµοθετικά το ζήτηµα και για την πρώτη
Κυριακή του Μαΐου. 

Θεωρώ ότι ήταν άδικη η δριµεία ανακοίνωση των δύο προανα-
φερθεισών οργανώσεων καθώς καλώς γνωρίζουν ότι δεν πρό-
κειται περί νοµοθέτησης επιπλέον Κυριακής. Παραµένουµε στον
ίδιο ακέραιο αριθµό, όπως ίσχυε όλα αυτά τα χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να κάνω µια ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι

µόνο η ΓΣΕΒΕΕ δεν είναι µόνο η ΕΣΕΕ, είναι και αίτηµα εµπορι-
κών συλλόγων συνολικά που καταδικάζουν αυτή την απόφαση
να ανοίξουν τα καταστήµατα στις 6 του µήνα. Εγώ όµως θέλω
να σας ρωτήσω το εξής. 

Είπατε ότι η αγορά ζήτησε να ανοίξουν. Για εσάς ποια είναι
αγορά. Αγορά είναι τα µεγάλα εµπορικά κέντρα; Είναι οι αλυσί-
δες ή είναι οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες και τα εµπορικά κατα-
στήµατα που αποτελούν πάνω από το 95% της ελληνικής
επιχειρηµατικότητας; Απαντήστε µας. Δηλαδή, ποια συµφέροντα
τελικά εξυπηρετείτε. 

Θα βάλω και µια άλλη διάσταση. Όταν µιλάµε για εξοικονό-
µηση ενέργειας λόγω του προβλήµατος που υπάρχει -δεν πάω
στο που έχουν φτάσει οι τιµές, ποιος κερδίζει, ποιος χάνει- είναι
µεγάλη κατανάλωση ενέργειας το άνοιγµα της Κυριακής 6 Νο-
εµβρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ. Θέλετε τον λόγο; Να το κλείσουµε εδώ.
Δεν υπάρχει κάποια άλλη ερώτηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Να µου κάνει την κριτική αυτή ο κύριος από
το ΚΚΕ να το καταλάβω. Να µου την κάνουν από την Ελληνική
Λύση, να το καταλάβω. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ εάν συνέχιζε να κυ-
βερνά, η Κυριακή 6 Νοεµβρίου θα ήταν ανοιχτή. Δηλαδή, αν ήταν
ανοιχτή µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζατε τον µικροµεσαίο κι
άµα είναι ανοιχτά µε Κυβέρνηση Μητσοτάκη είµαστε κατά του
µικροµεσαίου; Σας έχω πει πολλές φορές να σοβαρευτείτε επι-
τέλους. Αυτά τα πράγµατα µπορούσατε να τα λέτε πριν κυβερ-
νήσετε. Τώρα που έχετε κυβερνήσει όποιος σοβαρός άνθρωπος
σας ακούει, τον πιάνουν τα γέλια. 

Ξαναλέω ότι η πρώτη Κυριακή του Νοεµβρίου, τα πέντε χρόνια
της κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, ήταν ανοιχτά τα καταστήµατα κανονι-
κότατα. Θυµάµαι ακόµα ωραίες σκηνές που πήγαινε ο Λαφαζά-
νης µε τη ΛΑΕ σε κάτι καταστήµατα και πηγαίνατε εσείς τα ΜΑΤ
και τους µπαγλαρώνατε. Άρα, λοιπόν, όταν µπαγλαρώνατε εσείς
τον Λαφαζάνη και τους άλλους ήταν καλοί και υπέρ του µικρο-
µεσαίου; Μα δεν σοβαρεύεστε επιτέλους να κάνουµε µια κανο-
νική κουβέντα σαν άνθρωποι; 

Ξαναλέω, λοιπόν. Δεν προσθέτουµε Κυριακή για να µπορείτε
ευλόγως να µου πείτε ότι θέλω να κάνω το χατίρι στους µεγά-
λους. Παραµένω στον ακέραιο αριθµό Κυριακών που ήταν επί
ΣΥΡΙΖΑ. Αν αυτό βοηθάει τους µεγάλους ήσασταν Κυβέρνηση
των µεγάλων. 

1926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βεσυ-

ρόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο για να ανα-

φερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1453 και ειδικό αριθµό
3 που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονοµικών και συγκεκρι-
µένα στο άρθρο 1 αυτής. 

Με την προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται παράταση µέχρι
τις 31 Μαρτίου 2023 της αναστολής εκτέλεσης των πρωτοκόλ-
λων κατεδάφισης και διοικητικής αποβολής για έργα που υφί-
στανται πριν την 9η Μαρτίου 2021 στον αιγιαλό, την παραλία, την
όχθη, την παρόχθια ζώνη, το υδάτινο στοιχείο, τον πυθµένα και
το υπέδαφος του βυθού της θάλασσας-λίµνης και κοίτης πλεύ-
σιµου ποταµού χωρίς να υφίσταται απόφαση παραχώρησης της
χρήσης αυτών.

Η παράταση αυτή κρίνεται επιβεβληµένη λόγω των επαναλαµ-
βανόµενων καθυστερήσεων που παρατηρήθηκαν µακροπρόθε-
σµα εξαιτίας της πανδηµίας ως προς την οµαλή διεξαγωγή των
διαδικασιών νοµιµοποίησης και τακτοποίησης των σχετικών
έργων. 

Σε κάθε περίπτωση η υλοποίηση κατεδάφισης και διοικητικής
αποβολής στην παρούσα χρονική συγκυρία θα ήταν δυσχερής
για πολυπληθείς οµάδες ενδιαφεροµένων και τουριστικές επιχει-
ρήσεις που επικεντρώνουν τη δραστηριότητά τους σε έργα κα-
τασκευασµένα στον αιγιαλό και την παραλία, χωρίς να υφίσταται
ενεργή απόφαση παραχώρησης της χρήσης αυτών. 

Παράλληλα, οι εν λόγω ενδιαφερόµενοι δεν θα είχαν επαρκείς
εναλλακτικές δυνατότητες µετά την κατεδάφιση και τη διοικητική
αποβολή. 

Σας ευχαριστώ σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω

µια ερώτηση στον Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η αναστολή εκτέ-

λεσης του πρωτοκόλλου κατεδάφισης και διοικητικής αποβολής
που φέρνετε, δεν είναι µια απλή παράταση προθεσµιών. Η ανα-
στολή εκτέλεσης των κατεδαφίσεων για ένα εξάµηνο δίνει τη δυ-
νατότητα νοµιµοποίησης και σε κτίσµατα που έχουν κριθεί
οριστικώς κατεδαφιστέα. 

Ξέρετε, δεν σας το λέω µόνο εγώ. Ήδη ο συνάδελφός σας ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος έχει αρχίσει εδώ και δύο - τρεις
ηµέρες µε όλα τα µέσα ενηµέρωσης και ειδικά πρωτοσέλιδα και
καταθέτει απόψεις για την επόµενη µέρα προς την κατεύθυνση
αυτή. Βέβαια θα περίµενα να ήταν εδώ και να µας εξηγήσει αυτά
που περιγράφει. 

Αλλά έχω να κάνω µια πρόταση: Εφόσον έχει και άλλες προ-
τάσεις που απορρέουν από αυτή εδώ την τροπολογία, δεν την
παίρνετε πίσω αυτή ούτως ώστε να έρθει εδώ στη Βουλή µια
άλλη µέρα και να κουβεντιάσουµε συνολικά όλα τα προβλήµατα
και τα θέµατα που επιχειρεί να λύσει, όχι µε αυτό τον τρόπο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε κάτι
να πείτε, κύριε Υπουργέ;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, είναι µια απλή παράταση, όπως είπατε, και τί-
ποτα άλλο. Η πρώτη ήταν µέχρι 31-10-2021, η δεύτερη µέχρι 31-
3-2022 λόγω της πανδηµίας και έρχεται τώρα η καινούργια που
πάει µέχρι 31-3-2023 για τους λόγους που προανέφερα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπούµπας και θα κλείσει τη συζήτηση ο Υπουργός. 
Παρακαλώ, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο . 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι του Υπουργείου, ο κ. Γεωργιάδης έφυγε βέβαια, δεν

είναι εδώ, επειδή γίνεται λόγος πολύς µε τα κόκκινα δάνεια, θέλω
απλά να θυµίσω στον κ. Γεωργιάδη ότι µε τον κ. Πλεύρη ως Βου-
λευτές του ΛΑΟΣ το 2012 είχαν καταθέσει µια επίκαιρη ερώτηση
τότε στον κ. Κεγκέρογλου για το πώς λειτουργούν οι εισπρακτι-

κές εταιρείες και αυτά τα ψιλά γράµµατα, τα πονηρά, των ει-
σπρακτικών εταιρειών. Καλό είναι να θυµόµαστε, όταν τότε εµ-
φανιζόταν ως θεµατοφύλακας για το κοινωνικό σύνολο. 

Πάµε στο νοµοσχέδιο τώρα. Είναι ένα σχέδιο δράσης γι’ αυτό
που λέµε «έρευνα και διάσωση», αλλά θα πρέπει να το δούµε και
από άλλες πτυχές. Κύριε Υφυπουργέ, πάνω σ αυτό το ζήτηµα θα
πρέπει να µιλήσουµε και για τους συνανθρώπους µας οι οποίοι
κινδύνεψαν ή, αν θέλετε, αποκλείστηκαν, που δεν πήγαν για ανα-
ψυχή, όπως είναι κάποιοι βοσκοί, όπως είναι κάποιοι αγρότες και
ως Ελληνική Λύση θα σας προτρέπουµε, γιατί εκτός από Υφυ-
πουργός σας µιλώ και ως Ίκαρος -και θα το δούµε στη συνέχεια-
που ήσασταν, τι δεν έχετε κάνει; 

Κατ’ αρχάς, ως µέλος της Λέσχης Ειδικών Δυνάµεων Σερρών,
αλλά και της πανελλήνιας οµοσπονδίας, όσοι έχουµε υπηρετήσει
τις ειδικές δυνάµεις του στρατού και δη στους αλεξιπτωτιστές
οικειοθελώς, έχουµε µια αγάπη στη διάσωση. Αυτό, λοιπόν, που
έπρεπε να κάνετε είναι να δώσετε κάποια εχέγγυα στις εθελον-
τικές οµάδες, κυρίως από τις οµάδες διάσωσης της Λέσχης Ει-
δικών Δυνάµεων Σερρών και όλης της Ελλάδος, όπου πολλές
φορές µε µία οµάδα πρότυπο που έχουν οι λέσχες να πάνε σε
διασώσεις και να τους βοηθάτε σε αυτό. Είναι πάρα πολύ καλό. 

Δύο είναι τα σηµεία που έπρεπε να προσέξετε σήµερα. Τα είπε
αναλυτικά ο κ. Βιλιάρδος. Αν δεν υπάρχει σωστός συντονισµός
και σωστή εκπαίδευση, δεν θα ευοδωθεί αυτή η προσπάθεια.
Πρέπει να είµαστε στο προσκεφάλι του πολίτη. Αλλά όταν ο Πρό-
εδρος της Λέσχης Ειδικών Δυνάµεων Σερρών, ο φίλος ο Ντίνος
Μελαχρινός και όλα τα παιδιά καλύπτουν από την τσέπη τους
όλα τα έξοδα και δεν έχουν τα εχέγγυα, καλό θα είναι τέτοιες λέ-
σχες που θα πρέπει µε ένα νοµοσχέδιο να τις «εκµεταλλευτείτε»
στο έπακρο, να τις βοηθήσετε να ορθοποδήσουν. Και είναι αυτό
που πολλές φορές σαν Ελληνική Λύση σας λέµε, να φέρετε και
την Εθνική Πολιτοφυλακή, κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα ή και
κατά τα ελβετικά πρότυπα, που µπορεί να βοηθήσει, διότι δεν
είναι µόνο τα εναέρια µέσα. 

Κατ’ αρχάς, έπρεπε να υπάρχει µια ειδική υπηρεσία αναλυτι-
κής χαρτογράφησης της κάθε περιοχής µε τις ιδιαιτερότητές της
και να υπάρχει µία αγαστή σχέση , όπως είπα, και µε τις οµάδες
και τις Λέσχες Ειδικών Δυνάµεων ανά την Ελλάδα, αλλά και µε
την Ελληνική Οµάδα Διάσωσης, που ιδρύθηκε εδώ και πάρα
πολλά χρόνια και διαβάζω τον Ζαφείρη Τρόµπακα, τον ιδρυτή
της, για τα προβλήµατα που έχει µε πάνω από δυόµισι χιλιάδες
εθελοντές, από το 1978 και τριάντα δύο παραρτήµατα. 

Γιατί το λέµε αυτό; Το κάθε βουνό έχει τις ιδιαιτερότητές του.
Για να υπάρχει σωστός συντονισµός µε τα εναέρια µέσα θα πρέ-
πει να υπάρχει µία πολύ καλή συνεργασία µε τις τοπικές αρχές
για την ιδιαιτερότητα του εδάφους. Ο άνθρωπος Θεοχαρόπου-
λος έχασε τη ζωή του ήταν από την καθυστέρηση της καθυστέ-
ρησης των εναέριων µέσων. Αλλά δεν υπάρχει συντονισµός µε
τις χερσαίες µονάδες δεν µπορεί να έρθει ένα ουσιαστικό απο-
τέλεσµα. 

Αυτό, λοιπόν, περιµένουµε να το δούµε, να υπάρχει µία συνερ-
γασία, ένας συνδετικός κρίκος ανάµεσα σε αυτές τις οµάδες και
τα εναέρια µέσα. Διότι όσο και αν εκσυγχρονιστούµε, αν δεν
υπάρχει συντονισµός ανάµεσα στις οµάδες διάσωσης, δηλαδή,
αξιοποίηση των ανθρωπίνων πόρων του έµψυχου δυναµικού, δεν
θα έχουµε απτά αποτελέσµατα. 

Αυτό, γίνεται σε κάθε σοβαρό οργανωµένο κράτος. Η εικόνα
ενός οργανωµένου κράτους, που είναι στο προσκεφάλι του πο-
λίτη, είναι όταν ο πολίτης κινδυνεύσει. Και θα κινδυνεύσει ένας
ποιµένας, ένας αγρότης. Η δικιά µας οµάδα διάσωσης έχει πάει
σε πάµπολλες περιπτώσεις στις Σέρρες, σε ανθρώπους που έχα-
σαν τον προσανατολισµό, είτε ήταν αγρότες είτε κτηνοτρόφοι,
και έκανε έναν αγώνα δρόµου να τους σώσει. Δηλαδή, δεν είναι
µόνο το τουριστικό κοµµάτι της διάσωσης. Τα στοιχεία είναι δυ-
σοίωνα! Έχουν γίνει εβδοµήντα δύο ατυχήµατα µόνο στο Βουνό
των Θεών, τον Όλυµπο, την τελευταία τριετία µε οκτώ θανάτους. 

Το άλλο θέµα, Πτέραρχε, Ίκαρε και Υπουργέ, είναι ότι έπρεπε
να δείτε και το θέµα εναερίου εφοδιασµού. Υπάρχει σήµερα το
865 Τάγµα Εναερίου Εφοδιασµού, που προσφέρει τα µάλα. Αλλά
σε αυτό το σχέδιο δράσης -δείτε και περιοχές που αποκλείονται
λόγω καιρικών συνθηκών και οι άνθρωποι δεν έχουν τρόφιµα για
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να ταΐσουν τα ζώα τους στις κτηνοτροφικές στάνες- θέλει µια
συντονισµένη προσπάθεια. Χρειάζεται να υπάρχει ο ανεφοδια-
σµός από αέρος στην ώρα του. Δεν µπορείς, εκεί, συνέχεια να
απασχολείς τα C-130 ή τα Σινούκ ή τα Χιούι ή τα Αγκούστα Μπελ
του Στρατού. Εκεί θα δείτε, µε αυτά τα ελικόπτερα που θέλετε
να ενοικιάσετε, να υπάρχει και αυτή η παράµετρος του σωστού
ανεφοδιασµού από αέρος και στα νησιά µας, που δεν γίνεται
λόγος και για τη θάλασσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, χρειάζεται σωστός συντονισµός ανάµεσα στην
Αεροπορία -που ξέρει ο Πτέραρχος- και στις επίγειες δυνάµεις.
Να θυµίσουµε ακόµα ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία το 1998
κάνει µια πρόταση να δηµιουργηθεί Μονάδα Ορεινών Διαδρο-
µών. Διότι, η παρατήρηση είναι το παν σε µια διάσωση! Αυτό λένε
βιωµατικά οι διασώστες! 

Από εκεί και πέρα δεν είχε ευοδωθεί. Δεν µπορεί σήµερα να
µιλούµε για καταπολέµηση της πυρκαγιάς, χωρίς να έχουµε αξιο-
ποιήσει ακόµη το πόρισµα του Γκουρµπάτση και του Γκολντά-
µερ, στο έπακρο. Η Δασική Υπηρεσία µε την Πυροσβεστική,
δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια είχαν να συντονιστούν! Έτσι, δεν
µπορούµε να έχουµε ένα οργανωµένο σχέδιο, αν δεν υπάρχει
σωστός συντονισµός.

Υπάρχουν οι οµάδες δασοκοµάντος. Και εµείς από τις Λέσχες
Ειδικών Δυνάµεων -και ως µέλος σας µιλάω- και από τους αλεξι-
πτωτιστές, δώσαµε παιδιά στους δασοκοµάντος, είχαµε παιδιά
από τις λέσχες. Έχω τον φίλο, τον Βαγγέλη τον Ζαρακόρη, που
είχε τρέλα µε αυτό και είναι ένα πολύ καλό κοµµάτι. Αλλά εδώ
έπρεπε να υπάρχει καλύτερος συντονισµός. 

Διαβάζω µε προσοχή τον Σταµάτη Κολάρο και το τι πέρασε
στο Όρος Δίρφυς και αυτό που έγινε στον Όλυµπο στις 28 Ια-
νουαρίου του 2001 και επαναλήφθηκε αυτό το τραγικό γεγονός,
µε δύο γιατρούς από τη Λάρισα, που έχασαν τη ζωή τους, περί-
που στο ίδιο σηµείο, είκοσι χρόνια µετά, στις 28 Ιανουαρίου του
2021. 

Άρα, λοιπόν, τα προβλήµατα τα ξέρουµε. Αναλυτική χαρτο-
γράφηση, κίνητρα στις λέσχες ειδικών δυνάµεων και στις εθε-
λοντικές οµάδες, όπως και στην Ελληνική Οµάδα Διάσωσης, να
υπάρχει µία αγαστή, συντονισµένη συνεργασία για να µπορούν
τα εναέρια µέσα να αποδώσουν καρπούς. Ο καθένας ξεχωριστά
και τµηµατικά δεν µπορεί να λειτουργήσει. Αυτό είναι που χωλαί-
νει ένα εθνικό σχέδιο δράσης, διότι καλός ο εξοπλισµός αλλά
πάνω απ’ όλα εκπαίδευση και συντονισµός. Αυτό πρέπει να δείτε,
κύριοι, για να έχουµε αποτελέσµατα και να µπορεί να αισθάνεται
και ο πολίτης, που σε µία αποµακρυσµένη δύσβατη περιοχή αν
είναι κτηνοτρόφος και αποκλειστεί θα περάσει το ελικόπτερο διά
αλεξιπτώτου να του ρίξει τρόφιµα, η οµάδα διάσωσης θα πάει
σε µια χαράδρα για να µπορέσει γρήγορα να κινηθεί, σε επαφή
όµως µε ντόπιους παράγοντες που έχουν χαρτογραφήσει την
περιοχή και έχουν και εµπειρία. Έτσι πρέπει να πάµε µε συνέρ-
γεια, οµαδικά να κινηθούµε. 

Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσουµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από τέσσερις συνεδριάσεις
των επιτροπών φθάσαµε στην Ολοµέλεια για το νοµοσχέδιο που
αφορά στην Εναέρια Έρευνα και Διάσωση «Θεοφάνης Ερµής
Θεοχαρόπουλος» και τις διατάξεις που αφορούν στον Οργανι-
σµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας. 

Πριν προχωρήσω όµως στο νοµοσχέδιο θα ήθελα να ανα-
φερθώ στις φωτιές που θίξατε όλοι οι κύριοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, οι περισσότεροι οµιλήσαντες, για την καταστροφή, όπως
κατάλαβα κύριε Αποστόλου, που συντελέστηκε φέτος στην Ελ-
λάδα σε συνέχεια της περσινής καταστροφής. Αναφερθήκατε
στον Ελαιώνα, στην Ταδιά, µε αφορµή στο Παπίκιο Όρος. Ξεχά-
σατε την Βάλια Κάλντα, γιατί κι εκεί είχαµε δεχθεί έντονη κριτική
για την καταστροφή που συντελέστηκε και συγκεκριµένα στην
κορυφή Τσακατούρα η οποία έκαιγε καµιά δεκαριά µέρες πράγ-

µατι. Είχαµε συνεχή εναέρια µέσα το καλοκαίρι, από το πρωί,
από το πρώτο µέχρι το τελευταίο φως. Παρ’ όλα αυτά ήταν ανα-
ποτελεσµατικά γιατί σε τέτοια δάση τα εναέρια δεν κάνουν τί-
ποτα. Το ξέρετε πολύ καλά. Και ξέρετε πολύ καλά από την
προηγούµενη θητεία σας ότι αυτές οι φωτιές συνήθως είναι ωφέ-
λιµες, όπως λέει εξάλλου, το flame του Εθνικού Αστεροσκοπείου
σε χθεσινή ανακοίνωση, η οποία λέει ότι δεν καίγονται δέντρα,
καίγεται και κανένα ξερό καµένο δέντρο αλλά συνήθως καίγονται
τα ξερά φύλλα που βρίσκονται από κάτω και έτσι καθαρίζεται το
δάσος. Ενδεχοµένως λοιπόν, να είναι και ευεργετικές αυτές οι
φωτιές καµµιά φορά. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στον Ίασµο, στο Παπίκιο Όρος που
είναι πράγµατι αρκετές ηµέρες οι φωτιές σε µια κάθετη πλαγιά,
εντελώς κάθετη, πάνω από εξήντα πέντε µοίρες, δύσβατη και δύ-
σκολο να προσεγγιστεί, µε δρυς οι οποίες είναι πανύψηλες. Και
βέβαια, στείλαµε από την πρώτη στιγµή τα εναέρια µέσα, συνέ-
χισαν και τις επόµενες ηµέρες και συνεχίζουν και θα εξακολου-
θούν να συνεχίζουν, αλλά δυστυχώς είναι αναποτελεσµατικά.
Ξέρετε και το έχετε πει και εσείς από εδώ ότι εκείνο που µπορεί
να σταµατήσει αυτή τη φωτιά είναι τα πεζοπόρα τµήµατα, είναι
οι άνθρωποι που θα πάνε κάτω από τα δέντρα µέσα στο δάσος,
θα σκαλίσουν, θα σταµατήσουν τη φωτιά, θα τη σβήσουν κ.ο.κ..

Άρα, λοιπόν, έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα τέτοιο φαινό-
µενο. Το αντιµετωπίζουµε και να είστε σίγουρος ότι η οικολογική
καταστροφή, την οποία επικαλείστε, δεν υπάρχει και δεν θα γίνει.
Και επειδή εσείς αναφερθήκατε και εν πάση περιπτώσει αν και
δεν είναι της παρούσης θα ήθελα να αναφερθώ στη φετινή αντι-
πυρική περίοδο. Η φετινή αντιπυρική ήταν µία από τις καλύτερες
της τελευταίας εικοσαετίας. Και ήταν µία από τις καλύτερες της
τελευταίας εικοσαετίας, γιατί κάναµε πραγµατικά πολύ καλή
προετοιµασία, συντονισµό, ανάπτυξη δυνάµεων, συµµετοχή των
δυνάµεών, εµπλοκή των δυνάµεων και είχαµε ένα πολύ καλό
αποτέλεσµα. Είπατε ότι δεν κάναµε πρόληψη. Καθαρίστηκε ένας
µεγάλος αριθµός δασικών εκτάσεων, περιαστικών δασών,
αλσών, αρχαιολογικών χώρων µε 72 εκατοµµύρια ευρώ. Υπάρ-
χουν στο διαδίκτυο, υπάρχουν στις αναρτήσεις του ΥΠΕΝ, υπάρ-
χουν παντού. Ο καθένας µπορεί να τα δει. Έγινε µια τροµερή
δουλειά. Πόσα έγιναν επί των ηµερών σας; Μηδέν. Τίποτα. 

Σας είχα ενηµερώσει και στις αντίστοιχες επιτροπές πριν από
την αρχή της αντιπυρικής ότι είχαµε αναπτύξει παντού, σε όλα
τα περιαστικά δάση τον τριπλάσιο αριθµό περιπολιών εκ µέρους
του στρατού. Εµπλέξαµε για πρώτη φορά τις δασικές υπηρεσίες.
Μαζί πήγαµε, συµφωνήσαµε και τα βρήκαµε για πρώτη χρονιά
και θα συνεχίσουµε αυτή τη συνεργασία και τη δραστηριότητα
και τον χειµώνα και την προετοιµασία για την επόµενη αντιπυ-
ρική. Είχαµε επιτήρηση εκτενή στο έδαφος και είχαµε και στον
αέρα. Είχαµε τις εναέριες περιπολίες, τα αεροσκάφη τα οποία
άκουσα εδώ ότι είχαµε έλλειψη. Το µόνο που δεν ακούσαµε
φέτος, το άκουσα εδώ µέσα, ότι είχαµε ελλείψεις σε εναέρια. Εί-
χαµε σαράντα τέσσερα µισθωµένα, για πρώτη φορά δεκατρία
περισσότερα από πέρυσι και περισσότερα από κάθε χρονιά. Και
βέβαια, τα σαράντα εθνικά εναέρια µέσα, τα οποία βοήθησαν
πραγµατικά. Σε κάθε φωτιά είχαµε έναν σηµαντικό αριθµό, από
δέκα, δεκαπέντε ή και είκοσι εναέρια µέσα που δούλευαν από το
πρωί µέχρι το βράδυ για να σβήσουν τις φωτιές. 

Το αποτέλεσµα ποιο ήταν, για να µην µακρηγορώ σε αυτό το
κοµµάτι για να πάµε στο επίµαχο; Το καλοκαίρι αυτό κάηκαν στην
Ευρώπη περισσότερα από 7,5 εκατοµµύρια στρέµµατα δασών
και δασικών εκτάσεων. Οι µεγαλύτερες εκτάσεις που κάηκαν
ήταν στην Πορτογαλία, στην Ισπανία, στη Γαλλία. Δυστυχώς,
όµως, κάηκε και περιοχή προστατευµένη στη Σλοβακία στα σύ-
νορα µε τη Βαυαρία, εκεί µε τη Γερµανία. Και ζήτησε και συν-
δροµή και βοήθεια από τον ευρωπαϊκό µηχανισµό. Και εµείς
συνεισφέραµε βοήθεια δύο φορές στη Γαλλία, µία φορά στην
Πορτογαλία και τρεις φορές στην Αλβανία. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Είχαµε περίπου διακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα καµένης γης φέτος από τα οποία σαράντα δύο χιλιά-
δες στρέµµατα ήταν δάση και ενενήντα πέντε χιλιάδες στρέµ-
µατα δασικές εκτάσεις. Τα υπόλοιπα ήταν αγροτοδασικές κ.λπ..
Είχαµε λοιπόν µια µείωση περίπου συνολικά 50% σε σχέση µε
την εικοσαετία και τη δεκαπενταετία, το µέσο όρο, και περίπου
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62% αντίστοιχα µείωση των καµένων εκτάσεων σε σχέση µε τα
καµένα δάση και 40% σε σχέση µε τις δασικές εκτάσεις. Αυτό
ήταν το αποτέλεσµα που είχαµε φέτος και δεν ήταν η κατα-
στροφή, όπως την παρουσιάσατε χάρη στην καλή προετοιµασία,
στον καλό συντονισµό, στο συντονισµό όλων των δυνάµεων, στη
συµµετοχή όλων των δυνάµεων και στην άµεση επέµβαση και την
καταστολή. 

Θα ολοκληρώσω αυτό το θέµα και θα προχωρήσω στον νόµο
τον οποίο φέρνουµε σήµερα. Και θα ήθελα παρ’ ότι συζητήσαµε
στις τέσσερις επιτροπές και σας έδωσα απαντήσεις νοµίζω κα-
τανοητές, εντούτοις και σήµερα παρουσιάζετε τα ίδια ερωτή-
µατα. Γι’ αυτό θα ήθελα και εγώ λοιπόν µε τη σειρά µου να
αναφερθώ ξανά, µήπως κάτι δεν έχει γίνει κατανοητό στο γιατί
δηµιουργούµε αυτό τον µηχανισµό. Όλοι το έχετε καταλάβει και
το έχετε αποδεχθεί ότι εν πάση περιπτώσει ένα ατύχηµα ενός
νέου ανθρώπου ήταν εκείνο που µας οδήγησε να διαπιστώσουµε
ότι πρέπει να αποφασίσουµε πως πρέπει να φτιαχτεί αυτός ο µη-
χανισµός. Είχαν συµβεί και άλλα πράγµατα στο παρελθόν. Ανα-
δείχτηκε µία επιχειρησιακή αναγκαιότητα για την οποία
αποφασίστηκε ήδη από πέρυσι τον Φεβρουάριο ότι πρέπει να
δουλέψουµε πάνω σε αυτό και να φτιάξουµε το συντοµότερο δυ-
νατό τον µηχανισµό αυτό ώστε να αρχίσει να λειτουργεί. Ουσια-
στικά δηλαδή φτιάχνουµε έναν µηχανισµό από αέρος έρευνας
και διάσωσης, ο οποίος έρχεται να βοηθήσει το Πυροσβεστικό
Σώµα στην αποστολή του, γιατί στην αποστολή του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος εµπίπτει η έρευνα και διάσωση στον χερσαίο χώρο. 

Μέχρι τώρα πως έκανε τη δουλειά αυτή το Πυροσβεστικό
Σώµα; Χρησιµοποιούσε τις επίγειες δυνάµεις, δηλαδή τα ειδικά
οχήµατα και το προσωπικό που διαθέτουν οι πυροσβεστικές υπη-
ρεσίες και όχι µόνο στην ΕΜΑΚ, γιατί αναφέρεται ειδικά η ΕΜΑΚ,
όλο το Πυροσβεστικό Σώµα έχει την ευθύνη της προστασίας της
ανθρώπινης ζωής, της περιουσίας κ.λπ. και ειδικά για τη συγκε-
κριµένη περίπτωση στους ορεινούς όγκους, στις χαράδρες, στις
λίµνες, ακόµα και στα ποτάµια και οπουδήποτε υπάρχει και ανα-
φερθεί κίνδυνος για την ανθρώπινη ζωή. 

Εκεί λοιπόν, θα πρέπει να έρθει το Πυροσβεστικό Σώµα, να
ενηµερωθεί µέσω των ΠΕΚΕ να φτάσει το πρόβληµα στο ΕΣΚΕ-
ΔΙΚ και το ΕΣΚΕΔΙΚ να δώσει την εντολή στην πλησιέστερη υπη-
ρεσία, να προχωρήσει και να βοηθήσει. Σε αυτήν την προσπάθεια
είπαµε συµµετέχουν και οι Πυροσβεστικές Υπηρεσίες, οι κατά
τόπους, αλλά και οι Ειδικές Μονάδες Αντιµετώπισης Καταστρο-
φών, η ΕΜΑΚ, µε τις ειδικά εκπαιδευµένες οµάδες που έχουν και
δεν είναι µόνο για βουνά, αλλά και για χαράδρες και για λίµνες
οι δύτες κ. ο. κ.. 

Με αυτές λοιπόν, τις δυνάµεις το Πυροσβεστικό Σώµα πάει να
δώσει βοήθεια σε αυτόν που κινδυνεύει, να βρει το άτοµο το
οποίο έχει αναφερθεί ότι έχει χαθεί κ.ο.κ..

Ξεκινάει, λοιπόν, µε τους χρόνους που απαιτείται για να φτάσει
στο συµβάν. Φτάνει και εκεί κάνει την ανάσυρση, τη διάσωση,
την περισυλλογή, τη διακοµιδή κ. ο. κ.. Κάποιες φορές, όµως,
φτάνει σε ένα σηµείο στο οποίο δεν µπορεί να ολοκληρώσει την
αποστολή του. Άρα, λοιπόν, το Πυροσβεστικό Σώµα βλέπει ότι
θα χρειαστεί τη συνδροµή των εναέριων µέσων και εκεί καταφεύ-
γει στο ΕΚΣΕΔ. Το ΕΚΣΕΔ µε τη σειρά του, βλέποντας τη δυνα-
τότητα που έχει, απογειώνει το κοντινότερο ελικόπτερο για να
πάει εκεί να κάνει την αποστολή του. 

Εδώ κάνω µια παρένθεση για το ΕΚΣΕΔ για το ποια είναι η
αποστολή του. Η αποστολή του Εθνικού Κέντρου Συντονισµού
Έρευνας και Διάσωσης είναι προσανατολισµένη στην παροχή
έρευνας και διάσωσης στο FIR της Αθήνας, κυρίως σε ναυτικά
και αεροπορικά ατυχήµατα. Για να κάνει τη δουλειά του χρησι-
µοποιεί τα µέσα, εναέρια και θαλάσσια, που διαθέτει το Λιµενικό
Σώµα και βέβαια τις δυνάµεις της Πολεµικής Αεροπορίας, στις
βάσεις που έχει η Πολεµική Αεροπορία για τον σκοπό αυτό στα
νησιά του Ανατολικού Αιγαίου και βέβαια στις παράκτιες βάσεις
της ηπειρωτικής χώρας. Ουσιαστικά δηλαδή στη θάλασσα για να
έχει την αµεσότητα και την επέµβαση. 

Αυτά τα µέσα είναι συγκεκριµένα γι’ αυτό τον σκοπό. Πέραν
αυτής της αποστολής, εκτελούν επιπρόσθετα και την αποστολή
των αεροδιακοµιδών επ’ ωφελεία του ΕΚΑΒ, διότι το ΕΚΑΒ, όπως
καταλαβαίνετε, δεν είχε αναπτύξει τη δυνατότητα των αεροδια-

κοµιδών και στηριζόταν αποκλειστικά στα µέσα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, και ιδιαίτερα της Πολεµικής Αεροπορίας, ενώ πρόσφατα
απέκτησε και τέσσερα ιδιόκτητα µε τα οποία κάνει αυτή τη δου-
λειά, τα οποία όµως δεν επαρκούν. 

Θα σας πω ότι η Πολεµική Αεροπορία κατά µέσο όρο βγάζει
πάνω από χίλιες πτήσεις τον χρόνο επ’ ωφελεία του ΕΚΑΒ για
αεροδιακοµιδές. Άρα, ήδη είναι επιφορτισµένα αυτά τα µέσα που
διαθέτει η Αεροπορία µε την αποστολή της έρευνας και διάσω-
σης και µε τις αεροδιακοµιδές. Εάν τους δίναµε κι αυτήν την απο-
στολή, είναι δεδοµένο ότι δεν θα µπορούσαν να ανταποκριθούν
και θα ξέφευγαν από τη δική τους κύρια αποστολή, η οποία –
επαναλαµβάνω- είναι η επέµβαση και η διάσωση στα όρια του
FIR της Αθήνας.

Άρα, κρίθηκε ότι είναι απαραίτητο πλέον να πάµε σε έναν µη-
χανισµό ο οποίος θα εστιάσει στην έρευνα και τη διάσωση στον
χερσαίο χώρο και θα συνδράµει το Πυροσβεστικό Σώµα στην εκ-
πλήρωση της αποστολής τους για τη διάσωση, όπου απαιτείται. 

Από τον Φεβρουάριο σας είπα ότι ξεκίνησε η επεξεργασία,
γιατί δόθηκε εντολή να ξεκινήσουµε και να δούµε πώς θα στηθεί
αυτός ο µηχανισµός. Το λέω διότι αναφέρθηκαν εδώ περί προ-
χειρότητας και µιας εβδοµάδας δουλειά. Τα άκουσα εδώ. Θα
σκίσω τα φυλλάδιά µου όσον αφορά την επιχειρησιακή εκπαί-
δευση που έχω υποστεί σαράντα χρόνια στην Πολεµική Αεροπο-
ρία. Εν πάση περιπτώσει, το άκουσα κι αυτό, ότι θέλει µια
εβδοµάδα. 

Τι θέλω να πω, όµως; Ξεκινήσαµε πρώτα απ’ όλα να συνεργα-
στούµε και να καθίσουµε στο ίδιο τραπέζι µε τους φορείς. Συζη-
τήσαµε µε αυτούς που δραστηριοποιούνται στους ορεινούς
όγκους και είναι οι αθλητικές οργανώσεις και οι τουριστικοί σύλ-
λογοι. Συζητήσαµε µε τους ασφαλιστικούς φορείς, συζητήσαµε
µε τους πάντες. Συζητήσαµε, βέβαια, µε την Ελληνική Αστυνοµία,
µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, µε το ΕΚΑΒ, µε το ΕΚΣΕΔ. Φέραµε τον
διοικητή του ΕΚΣΕΔ, φέραµε όλους τους επιχειρησιακούς, αλλά
και τους επιτελικούς και καθίσαµε στο ίδιο τραπέζι. Φέραµε και
τον Υπουργό Υγείας, γιατί αναφέρθηκε και αυτό. Ήµασταν όλοι
στο ίδιο τραπέζι για να χαράξουµε µια γραµµή, το τι µπορεί να
διαθέσει ο καθένας και πώς πρέπει να στηθεί και πήραµε µια
απόφαση. Τελικά καταλήξαµε ότι µε τις δυνατότητες που έχουµε
θα πρέπει να βγει ένα σχέδιο το οποίο, εν πάση περιπτώσει, να
είναι προσανατολισµένο στη χερσαία έρευνα και διάσωση στους
ορεινούς όγκους και στις δύσβατες περιοχές και να περιλαµβά-
νει τους επισκέπτες στους ορεινούς όγκους, αυτούς που δρα-
στηριοποιούνται αθλητικά ή για λόγους αναψυχής, αλλά βέβαια
να καλύπτει και τους ορεινούς όγκους στα χωριά και στις πόλεις
και τις ορεινές δραστηριότητες των ανθρώπων που ζουν και δια-
βιούν σε αυτές τις περιοχές. 

Έπρεπε, λοιπόν, να φτιάξουµε έναν µηχανισµό που θα απευ-
θύνεται σ’ έναν µεγαλύτερο πληθυσµό. Αρχικά είπαµε να το πάµε
µε την Ένωση Ασφαλιστικών Εταιρειών Ελλάδος φτιάχνοντας
ένα ασφαλιστικό πακέτο το οποίο θα ήταν ελκυστικό, αλλά τελικά
αποδείχθηκε ότι δεν θα ήταν ελκυστικό. Ήταν πολύ πρόθυµοι να
βοηθήσουν και να κάνουν κάτι τέτοιο, ενώ στον δρόµο διαπιστώ-
θηκε ότι θα έπρεπε να επωµιστεί κόστος ο πολίτης, οπότε µε
απόφαση του ίδιου του Πρωθυπουργού αποφασίστηκε ότι δεν
θα γίνει αυτό, θα χρηµατοδοτηθεί από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, θα φτιάξουµε κάτι δικό µας το οποίο θα ελέγχεται από εµάς,
θα ελέγχεται από το Πυροσβεστικό Σώµα και θα κάνει την απο-
στολή του.

Έτσι, λοιπόν, ανατέθηκε σε µια επιχειρησιακή οµάδα που απο-
τελείτο από επιτελείς του Πυροσβεστικού Σώµατος, της Πολεµι-
κής Αεροπορίας, των Ενόπλων Δυνάµεων και βέβαια του ΕΚΣΕΔ
οι οποίοι κατέθεσαν ένα σχέδιο µε κύριες και εναλλακτικές συµ-
βάσεις ανάλογα µε τους διαθέσιµους πόρους και ανάλογα µε τις
επικαλύψεις και τις επιχειρησιακές δυνατότητες των µέσων.

Έτσι, λοιπόν, µετά από όλη αυτή τη διαδικασία αποφασίστηκε
ότι εν πάση περιπτώσει µε τις έξι βάσεις τις οποίες εγκρίναµε
στην αρχή ότι θα µπορούσε να καλυφθεί αυτή η επιχειρησιακή
απαίτηση. Στον δρόµο και κατά τη διαβούλευση που έγινε στην
ακρόαση των θεσµών τέθηκαν κάποιες διαφορετικές απόψεις,
ιδιαίτερα από την Ελληνική Οµοσπονδία Ορειβασίας και Αναρρί-
χησης, η οποία πρότεινε αντί για τη Λάρισα να γίνει µια βάση
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στον Βόλο και αντί στο Άκτιο να γίνει στα Ιωάννινα. Όσον αφορά
τα Ιωάννινα γιατί η επιχειρησιακή ακτίνα των ελικοπτέρων σε
αυτές τις βάσεις καλύπτει µεγαλύτερες περιοχές και ιδιαίτερα,
κύριε Αποστόλου, από την Αγχίαλο θα µπορούµε να καλύπτουµε
και τη βόρεια Εύβοια και βέβαια τους ορεινούς όγκους πέριξ από
τη Λαµία κ.ο.κ..

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και δεν το ξέρατε εσείς, κύριε
Υπουργέ, και το ήξερε ο σύλλογος;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Και βέβαια το ξέραµε και ήταν στο τρα-
πέζι. Μισό λεπτό. Η ακρόαση των θεσµών γιατί γίνεται;

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ακούστε να σας πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, σας παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας είπα βεβαίως...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Αυτά τα έχουµε πει.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν µπορούµε να τα ακούµε

αυτά, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Αυτό που έχω να πω είναι ότι στην
ακρόαση των θεσµών τέθηκαν κάποια θέµατα στα οποία έπρεπε
να είµαστε ανοιχτοί και ανοιχτόµυαλοι, γι’ αυτό γίνεται αυτή η
κουβέντα, για να είµαστε ανοιχτοί, να ξανασυζητήσουµε και να
τα ξαναδούµε. Όλο το βράδυ κάθισε η επιχειρησιακή οµάδα και
εξέτασε αν πράγµατι υπάρχει ωφέλιµο από αυτή την αλλαγή της
απόφασης και αν πράγµατι η µεταφορά στα Ιωάννινα µπορεί να
υπερκεραστεί, διότι αντιµετωπίζουµε προβλήµατα στα Ιωάννινα
όπου δεν υπάρχει εξυπηρέτηση από την Πολεµική Αεροπορία µε
καύσιµα γιατί είναι ένα πολιτικό αεροδρόµιο.

Άρα, παρ’ όλα αυτά...
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: ...(Δεν ακούστηκε) 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Τα ίδια. Σας είπα ότι το Άκτιο πάει στα
Γιάννενα και η βάση της Λάρισας θα πάει στον Βόλο. Αυτό σας
είπα. Ήσασταν παρούσα στην επιτροπή στην οποία κατατέθηκαν
αυτές οι προτάσεις οι οποίες έγιναν δεκτές.

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι τότε ακούστηκε από κάποιους εξ
υµών: «Με ποια κριτήρια επιλέξαµε αυτές τις βάσεις; Κρύβεται
κάτι πονηρό.» Όχι, δεν υπάρχει κάτι πονηρό. Τα κριτήρια ήταν
επιχειρησιακά και οι βάσεις επελέγησαν σε σχέση µε την επισκε-
ψιµότητα των ορεινών όγκων, µε τον πληθυσµό που υπάρχει στις
περιοχές, µε τα ατυχήµατα που έχουµε ανά περιοχή. Βάσει
αυτών των κριτηρίων λοιπόν επιλέξαµε αυτές τις έξι βάσεις. Και
έχοντας –επαναλαµβάνω- ανοικτό µυαλό και εξετάζοντας ξανά
τα κριτήρια µπορέσαµε µε ευελιξία να αλλάξουµε και να πάµε σε
αυτές τις δύο αλλαγές τις οποίες σας προανέφερα.

Κατηγορούµαστε για τη µεταβατικότητα, ότι δηλαδή το τοπο-
θετούµε στο απώτερο µέλλον, ενώ εσείς µας λέτε ότι συµφω-
νείτε επί της αρχής ώστε να γίνει ο µηχανισµός -αυτό κατάλαβα-
αλλά δεν συµφωνείτε µε τη µεταβατικότητα, την πενταετία. Άρα,
µας λέτε να πάµε από την αρχή για να στήσουµε τον δικό µας
µηχανισµό. Πότε δηλαδή; Μετά από πέντε χρόνια. Και σας εξηγώ
γιατί. Γιατί για να στήσουµε εµείς τον µηχανισµό, αν δεν πάµε σε
µεταβατικές διατάξεις, τότε σηµαίνει ότι θα ξεκινήσουµε βέβαια
να πάµε στην προµήθεια των απαραίτητων ελικοπτέρων, δηλαδή
έξι για τις βάσεις, άρα, θα χρειαστούµε τουλάχιστον οκτώ για να
έχουµε 100% διαθεσιµότητα και να λειτουργούν όλες τις ηµέρες
του χρόνου όλες οι βάσεις.

Άρα, λοιπόν θα πάµε σε διαγωνιστικές διαδικασίες, οι οποίες
είναι χρονοβόρες, να φτιαχτούν τα κριτήρια των ελικοπτέρων, να
περάσουν από τις αρµόδιες επιτροπές ΕΑΑΔΗΣΥ, Ελεγκτικό Συ-
νέδριο κ. ο. κ., να πάµε στη διαδικασία του διαγωνισµού, κάποια
στιγµή να κατοχυρωθεί ο διαγωνισµός, να µπουν τα ελικόπτερα
στη γραµµή παραγωγής, να παραχθούν µετά από δυο, τρία χρό-
νια, να γίνει το ντελίβερι και να αρχίσουµε την εκπαίδευση. Τέσ-
σερα, πέντε χρόνια; Τι σηµαίνει δηλαδή αυτό; Ότι µέχρι τότε δεν
θα έχουµε τίποτα. Άρα, τι ψηφίζουµε τώρα; Κάτι που θα γίνει στα
τέσσερα, πέντε χρόνια. 

Εµείς τι λέµε; Πράγµατι θα δουλέψουµε να φτιάξουµε το προ-
εδρικό διάταγµα για το πώς θα πάµε σε µόνιµο δικό µας µηχανι-
σµό, όµως µέχρι τότε -επειδή επείγει πραγµατικά και το
αντιλαµβάνεστε και το είπατε όλοι- τι λέµε; Ωραία, πάµε µε µι-
σθώσεις των συστηµάτων αυτών από ό,τι υπάρχει από τις χώρες
οι οποίες τα έχουν αναπτύξει και έχουν εµπειρία και έχουν αυτές
τις δυνατότητες. Να πάµε δηλαδή σε έναν ανοιχτό διαγωνισµό,
γιατί άκουσα να µιλάτε και για την απευθείας ανάθεση. Ποια
απευθείας ανάθεση; Αυτή την εποχή ποιος θα κάνει απευθείας
ανάθεση; 

Έχουµε όλα τα εργαλεία και τις δυνατότητες να πάµε σε ένα
διεθνή διαγωνισµό, να έρθουν αυτοί που πληρούν τις προδιαγρα-
φές κατά EASA -και το επαναλαµβάνω- για τα εναέρια µέσα,
αλλά και για το προσωπικό που µπορεί να κάνει αυτή τη δουλειά
και από εκεί και πέρα να καταλήξουµε σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα να έχουµε τον µηχανισµό στη διάθεσή µας και να µπο-
ρούµε να επεµβαίνουµε άµεσα και αποτελεσµατικά,
συνδράµοντας τις επίγειες δυνάµεις και να σώζουµε, όπου υπάρ-
χει κίνδυνος ανθρώπινης ζωής στον χερσαίο χώρο, στους ορει-
νούς όγκους, στις πεδιάδες, στα βουνά, οπουδήποτε. Αυτό ήταν
το σκεπτικό και αυτό το νόηµα είχε η µεταβατική διάταξη. 

Και βέβαια µιλήσατε πολύ για πληθώρα κανονιστικών πράξεων
και ούτω καθεξής. Μία ΚΥΑ υπάρχει, η οποία θα εγκρίνει το
Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης. Μια είναι και µά-
λιστα µε αυστηρά όρια. Σε τρεις µήνες θα πρέπει να είναι έτοιµο
το ΕΣΕΕΔ και µετά σε δύο µήνες θα πρέπει να έχει υπογραφεί η
ΚΥΑ. Πιστεύει κανείς ότι θα µπορούσε να υπογραφεί σε συντο-
µότερο χρονικό διάστηµα, η έγκριση δηλαδή της απόφασης; Και
στη συνέχεια βέβαια θα χρειαστεί άλλο ένα δίµηνο για να συν-
ταχθούν όλα όσα χρειάζονται και να προχωρήσουµε, να προχω-
ρήσει το Υπουργείο στον διαγωνισµό, έτσι ώστε να βρει αυτά τα
αεροπορικά µέσα και το προσωπικό για να στήσει τον µηχανισµό.
Αυτά όσον αφορά τον µηχανισµό.

Πιστεύω ότι ο συντοµότερος δρόµος –επαναλαµβάνω, ο συν-
τοµότερος δρόµος- είναι αυτός, να πάµε σε διαγωνισµό και µι-
σθώσεις των µέσων και του προσωπικού, γιατί διαφορετικά δεν
υπάρχει περίπτωση να το έχουµε ούτε σε τρία ούτε σε τέσσερα
χρόνια, ενδεχοµένως µετά από πέντε χρόνια. 

Αναφέρθηκε επίσης -και θα πρέπει να διευκρινίσω- ότι θα πρέ-
πει να γίνουν αυτές οι βάσεις εκτός αεροδροµίων, έτσι ώστε να
µην εµπλέκονται µε την εναέρια κυκλοφορία και να µην αντιµε-
τωπίζουν τέτοια προβλήµατα και καθυστερήσεις. Πράγµατι αυτό
θα ήταν το βέλτιστο, αλλά και πάλι φανταστείτε να αναζητή-
σουµε έξι περιοχές για να φτιάξουµε ελικοδρόµια στην Ελλάδα.
Θα χρειαστεί να βρούµε τα οικόπεδα, να φτιάξουµε τα σχέδια,
να εγκριθούν και να δηµοπρατηθούν και βέβαια να πάµε και στην
ΥΠΑ και ΑΠΑ να µας εγκρίνουν µε τις διαδικασίες που έχουν τη
λειτουργία αυτών των ελικοδροµίων. Θα σηµαίνει ότι θα το πη-
γαίναµε στο πότε δεν µπορεί να διευκρινίσει κανείς. 

Άρα λοιπόν γι’ αυτό επελέγησαν οι βάσεις που επελέγησαν,
έτσι ώστε να αναπτυχθούν το συντοµότερο δυνατόν τα ελικό-
πτερα και το προσωπικό για να κάνει αυτή τη δουλειά. Θα ήθελα
έτσι να κλείσω τις απαντήσεις µου όσον αφορά αυτό το θέµα. 

Κλείνοντας θέλω και πάλι να πω ότι είναι διακριτοί οι ρόλοι -
γιατί αναφέρθηκε από όλους σας- του τι θα κάνει αυτός ο µηχα-
νισµός, του τι κάνει το ΕΚΣΕΔ, όπως προανέφερα και το τι κάνει
το ΕΚΑΒ. Το ΕΚΑΒ κάνει δευτερογενείς αεροδιακοµιδές και κυ-
ρίως τις κάνει από νησιά του Αιγαίου, από µονάδες υγείας που
δεν έχουν αυξηµένες δυνατότητες προς µονάδες κεντρικές του
συστήµατος υγείας, οι οποίες έχουν αυξηµένες δυνατότητες. 

Αυτή τη διακοµιδή κάνει µε τα αεροπορικά µέσα το ΕΚΑΒ.
Εµείς στήνουµε έναν µηχανισµό που θα κάνει πρωτογενή αερο-
διακοµιδή από το σηµείο του συµβάντος, από το σηµείο του ατυ-
χήµατος. 

Εκτιµώ ότι απαντήθηκαν κάποια σηµαντικά ερωτήµατα που τέ-
θηκαν. Είχαµε συζητήσει εκτενώς και στις επιτροπές. Εγώ θα
ήθελα ξανά να σας καλέσω να σκεφτείτε πάλι και να ψηφίσετε
υπέρ του νοµοσχεδίου, εφόσον πραγµατικά πιστεύετε ότι πρέπει
να δηµιουργηθεί και να λειτουργήσει αυτός ο εθνικός µηχανι-
σµός. Θα το αποδείξετε πραγµατικά µε την απόφασή σας, γιατί
ουσιαστικά τα επιχειρήµατά σας αναφορικά µε το γιατί δεν πι-
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στεύετε ότι πρέπει να γίνει ο µηχανισµός, ουσιαστικά παραπέµ-
πουν τη δηµιουργία αυτού του µηχανισµού στο απώτερο µέλλον. 

Άρα, λοιπόν, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να το ξανασκε-
φτείτε και να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για τη συνεργασία
που είχαµε αυτές τις ηµέρες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλή συνέχεια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λογιάδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε και στις επιτροπές και σήµερα τον κ. Υπουργό να

αναφέρει πάντοτε την κ. Μιζουτόρι από τα Ηνωµένα Έθνη. Δια-
βάζω ακριβώς τι είχε πει ο κύριος Υπουργός, που είχε αναφέρει
η κ. Μιζουτόρι: «Μέχρι σήµερα η πλειοψηφία των χρηµατοδοτή-
σεων των κυβερνήσεων πηγαίνει στην απόκριση καταστροφών
παρά στην πρόληψη». 

Εδώ στην Ελλάδα ούτε πρόληψη έχουµε ούτε απόκριση. Πού
βλέπουµε πρόληψη στα βουνά και στα ατυχήµατα αυτά που έγι-
ναν; Όταν το Πυροσβεστικό Σώµα είναι υποστελεχωµένο, όταν -
όπως είπε και ο τραγικός πατέρας του παιδιού που έχασε τη ζωή
του- δεν υπάρχουν εγκαταστάσεις στην Ελλάδα ή όποιες υπάρ-
χουν είναι σε αρχικό στάδιο, όταν δεν υπάρχουν τα αυτονόητα,
όταν δεν υπάρχουν µηχανικοί στους δήµους για την πρόληψη,
δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτε.

Όσο δε για την απόκριση, θα αναφέρω πάλι αυτά που είχα πει
και το πρωί, ότι σε περιοχές που έχουν πληγεί από τον σεισµό,
όπως η Σάµος και η Κρήτη και όλες οι άλλες, ακόµη να εγκριθούν
οι φάκελοι για να ξεκινήσουν οι εργασίες. Δεκατρείς µήνες µετά
τους σεισµούς ακόµη οι άνθρωποι περιµένουν σε οικίσκους ή ζη-
τάνε καινούργιους οικίσκους. Οκτώ χιλιάδες φάκελοι είναι να
εξεταστούν από δεκαοκτώ µόνο άτοµα. Η γραφειοκρατία έχει
πνίξει τους ανθρώπους, τους σεισµόπληκτους που καταθέτουν
αιτήσεις για επιδότηση ενοικίου. Ποια είναι λοιπόν η απόκριση
µέχρι σήµερα; Ξέρετε στην Κρήτη, στο Αρκαλοχώρι λένε να µη
γεννηθούν παιδιά, εγγόνια στους οικίσκους που έχουν πάει. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, µε το άρθρο 1 καταργήσατε τον
νόµο. Με το άρθρο 2 µιλάτε για εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου. Εγώ θα έλεγα για εγγύηση του πτωχευµένου ελληνικού δη-
µοσίου και µε το άρθρο 3 ό,τι και να γίνει, όταν ο ελληνικός λαός
δεν έχει µία στην τσέπη, δεν πρόκειται να αυξηθεί η κατανάλωση,
οπότε δώρον άδωρον. 

Εµείς θα καταψηφίσουµε τις τροπολογίες και θα πούµε
«παρών» στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Αθανασίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Καταθέσατε, κύριε Υπουργέ, δύο τρο-

πολογίες. Η µια αφορά την αναστολή εκτέλεσης των πρωτοκόλ-
λων κατεδάφισης µεγάλων ξενοδοχειακών µονάδων
-πρωτόκολλα τα οποία εκδόθηκαν πριν το 2011- ενώ η δεύτερη,
η µε αριθµό 1452, αφορά τη µείωση του χρόνου παράτασης της
θητείας των αξιωµατικών από τρία σε δύο χρόνια. Στην ίδια τρο-
πολογία έχετε προβλέψει και τη συµµετοχή σε εθελοντικές οµά-
δες πολιτικής προστασίας πολιτών τρίτων χωρών, µε δηµιουργία
δυνατότητας παροχής τριετούς άδειας παραµονής στη χώρα,
εξαιτίας αυτού του λόγου. 

Και στις δύο τροπολογίες αντιτιθέµεθα. Στη µεν πρώτη που
αφορά στην αναστολή των πρωτοκόλλων κατεδάφισης διαβλέ-
πουµε προσπάθεια εκ µέρους σας ικανοποίησης των συµφερόν-
των ιδιωτών, ισχυρών συµφερόντων φίλων οι οποίοι ωφελούνται
σε βάρος του φυσικού περιβάλλοντος από αυτή την αναστολή.
Δεν αντιλαµβανόµαστε καµµία σκοπιµότητα της αναστολής εκτέ-
λεσης παρά µόνο κοµµατικό συµφέρον, ειδικά µάλιστα όταν τη
σκληρότητα και την πιστή εφαρµογή του νόµου την εφαρµόζετε
επιλεκτικά. 

Είναι αντιληπτό ότι για να φτάσει η πολιτεία στο σηµείο να
δώσει εντολή κατεδάφισης αυθαίρετου κτηρίου, µε πρωτόκολλο
κατεδάφισης το οποίο συνιστά τη δυσµενέστερη από όλες τις
ατοµικές διοικητικές πράξεις του είδους, σηµαίνει ότι το κτήριο
αυτό προσβάλλει το περιβάλλον και κατά συνέπεια τους πολίτες

σε τέτοιο βαθµό, ώστε να µην µπορεί η ζηµιά να θεραπευτεί µε
άλλον τρόπο πλην της εξαφάνισης του αυθαίρετου κτηρίου. 

Με το ειδικό χωροταξικό σχέδιο στο Μάτι που παραδόθηκε το
καλοκαίρι και έχει προκαλέσει σωρεία αντιδράσεων και ενστά-
σεων των πολιτών, φθάσαµε σε ακραία σηµεία δήµευσης περι-
ουσιών λόγω της εισφοράς σε γη, που µπορεί να ανέρχεται
ακόµα και στο 40%.

Ποιος ο λόγος, λοιπόν, εν προκειµένω να µην κατεδαφιστούν
και αυτά τα αυθαίρετα κτήρια των µεγάλων ξενοδοχειακών µο-
νάδων; Γιατί θα πρέπει να µπούµε στο χειµώνα και µάλιστα να
τον περάσουµε τη στιγµή κατά την οποία κάποια από αυτά τα αυ-
θαίρετα κτήρια ενδεχοµένως να φράσσουν ρέµατα, να εµποδί-
ζουν την απορροή οµβρίων, να φράσσουν αιγιαλούς, να
προξενούν δηλαδή ανυπολόγιστες καταστροφές εν µέσω χει-
µώνα; Μόνο κοµµατικό θεωρούµε ότι είναι το κριτήριο. Προσοχή
µην οδηγηθούµε σε νέες καταστροφές, όπως αυτές στη Μάνδρα
Αττικής ή στο Μάτι. Δεν χωρά η µικροπολιτική σε αυτόν τον
τοµέα. Μάλιστα, εισάγετε αυτή τη ρύθµιση, αυτή την τροπολογία
σε νοµοσχέδιο που αφορά στην Πολιτική Προστασία. Τι ειρω-
νεία! Η ίδια η πολιτεία αρνείται να προστατεύσει τους πολίτες
της παρατείνοντας χάριν προστασίας ιδίων και ιδιοτελών συµφε-
ρόντων της την αυθαιρεσία η οποία δεν θεραπεύεται παρά µόνο
µε κατεδάφιση. Η απάντηση µας είναι «όχι».

Ως προς τη δεύτερη τροπολογία, αρχικώς δεν θα αντιλέγαµε
στον χρονικό περιορισµό της παράτασης της θητείας των αξιω-
µατικών από τρία χρόνια σε δύο χρόνια, αλλά η πρόβλεψη ότι οι
πολίτες τρίτων χωρών δύναται να λάβουν άδεια παραµονής
τριών ετών µόνο µε τη συµµετοχή τους σε εθελοντικές οµάδες
«x» προέλευσης µας βρίσκει εντελώς αντίθετους.

Όσο για την τροπολογία που αφορά στην παράταση θητείας
των αξιωµατικών και την Ακαδηµία Πολιτικής Προστασίας και του
Κέντρου Εκπαίδευσης Πυροσβεστικού Σώµατος κ.λπ., η διάταξη
που επιτρέπει τη συµµετοχή υπηκόων τρίτων χωρών µε άδεια πα-
ραµονής επί µακρόν διαµένοντος για την απόκτηση ιδιότητας
εθελοντή Πολιτικής Προστασίας δεν µας αφήνει περιθώριο να
τη στηρίξουµε. Και τούτο διότι είναι βέβαιο ότι θα βρουν ευκαιρία
πρόσωπα τα οποία έχουν εισέλθει λαθραία στη χώρα να εκµε-
ταλλευτούν την εν θέµατι ρύθµιση και να εδραιώσουν την παρου-
σία τους, αφού δεν θα µπορούν µε άλλον τρόπο. Πρόκειται για
εξαιρετική ευκαιρία για πρόσωπα που επιβουλεύονται την εδα-
φική µας ακεραιότητα, τα εθνικά µας συµφέροντα ή πρόσωπα
τροµοκρατών που θα βρουν πρόσβαση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
µε τέτοιον τρόπο, αβίαστα και ανεξέλεγκτα. Κι εδώ αντιτιθέµεθα
ζωηρά. Η εθνική µας ασφάλεια ειδικά σε τέτοια περίοδο δεν πρέ-
πει να αντιµετωπίσει κανέναν κίνδυνο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει κανένας λόγος να επαναλάβουµε τα όσα είπαµε

τόσο σήµερα όσο και στις επιτροπές. 
Σε σχέση µε τον βασικό κορµό αυτού του νοµοσχεδίου, θα

µπορούσαµε να συνοψίσουµε ότι στην ουσία πρόκειται για µια
υπονόµευση -αυτή είναι η σωστή λέξη- του ενιαίου χαρακτήρα
που οφείλει να έχει αντικειµενικά αυτό το Ενιαίο Κέντρο Συντο-
νισµού Έρευνας και Διάσωσης. Και πρόκειται βεβαίως για µια
υπονόµευση που γίνεται µε την ίδρυση ενός ξεχωριστού Εθνικού
Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης µετά από πέντε
τουλάχιστον χρόνια. Και εξαιτίας αυτής της υπονόµευσης, θα
επωφεληθούν για το διάστηµα αυτό πολύ συγκεκριµένα ιδιωτικά
συµφέροντα, θα αναµιχθούν δηλαδή στην υπόθεση αυτή ιδιώτες.
Αυτή είναι η ουσία, το όλο συµπέρασµα από το νοµοσχέδιο, το
οποίο φυσικά καταψηφίζουµε, όπως και τα άρθρα του που αφο-
ρούν τον Οργανισµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας,
τον ΟΑΣΠ.

Όσον αφορά τώρα τις τροπολογίες και αρχικά την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1452 που αφορά τις ρυθµίσεις για την Πολιτική
Προστασία, νοµίζουµε ότι πρόκειται -θα το πω πολύ συµπερα-
σµατικά- για την υλοποίηση εκείνης της νατοϊκής στρατηγικής
και πολιτικής η οποία εντάσσει την Πολιτική Προστασία -ενώ φυ-
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σικά δεν θα έπρεπε να είναι έτσι- στους δικούς της σχεδιασµούς,
επιδιώκοντας ταυτόχρονα να ενσωµατώσει σε αυτούς τους σχε-
διασµούς και γνήσιες λαϊκές δυνάµεις. Αυτή η τροπολογία έχει
τέσσερα άρθρα. Καταψηφίζουµε, λοιπόν, και τα τέσσερα άρθρα,
όπως και το σύνολό της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά τώρα την επόµενη τροπολογία µε γενικό αριθµό
1453, καταψηφίζουµε το πρώτο της άρθρο το οποίο φυσικά είναι
απαράδεκτο, γιατί πρόκειται για µια οριζόντια και γενικευµένη
παράταση που επιτρέπει τις καταπατήσεις, τις εκχερσώσεις και
τις αλλαγές χρήσης γης. Αυτό το άρθρο της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας έχει ένα σαφέστατο προεκλογικό άρωµα και επαναλαµ-
βάνω ότι φυσικά το καταψηφίζουµε, όπως καταψηφίζουµε και το
άρθρο 2 για την παροχή εγγύησης από τον Έλληνα Υπουργό Οι-
κονοµικών στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη χρηµα-
τοδότηση της Ουκρανίας, µια χρηµατοδότηση την οποία θα
πληρώσει πολύ ακριβά ο ουκρανικός λαός, γιατί οι χρηµατοδο-
τήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνοδεύονται πάντα και µε µνη-
µονιακές υποχρεώσεις. Κάτι ξέρουµε εµείς στην Ελλάδα από
αυτό!

Όσον αφορά το άρθρο 3 -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-, δεν
έπεισε καθόλου ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γε-
ωργιάδης για τον λόγο που επαναφέρει την λειτουργία των κα-
ταστηµάτων την Κυριακή 6 Νοεµβρίου, δηλαδή µεθαύριο.
Παρουσίασε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
ως απαίτηση της αγοράς. Μάλλον, όµως, δεν διάβασε τις ανα-
κοινώσεις του Σωµατείου των Εµποροϋπαλλήλων της Αθήνας,
αλλά και άλλων περιοχών της χώρας που καταγγέλλουν αυτήν
την απόφαση λέγοντας ότι είναι µια απόφαση που στρέφεται
ενάντια στη ζωή τους, γιατί οι άνθρωποι έχουν τις Κυριακές για
να ξεκουράζονται και να βλέπουν λίγο τις οικογένειές τους. Η
αγορά µπορεί να θέλει ό,τι θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Δελή. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αντωνίου. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δευτεροµι-

λία µου θέλω να θέσω το ζήτηµα των τροπολογιών. 
Είναι πολιτικά απαράδεκτο λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να συζη-

τάµε τις τελευταίες µέρες νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και να καταθέτετε µια
νυχτερινή τροπολογία, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1452,
που αφορά το Υπουργείο σας. Αυτό είναι ένα από τα πολλά πα-
ραδείγµατα για το πώς νοµοθετεί όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
η Κυβέρνησή σας. 

Με την τροπολογία αυτή, λοιπόν, προχωράτε στην ουσιαστική
κατάργηση της Εθνικής Σχολής Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµε-
τώπισης Κινδύνων. Μάλιστα, την καταργείτε χωρίς να πείτε τον
λόγο για τον οποίο δεν προχωρήσατε στη λειτουργία της εδώ
και δύο χρόνια. Θυµίζω ότι αυτή η σχολή ήταν νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου µε οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια και
είχε ως στόχο να καλύπτει ολιστικά το θέµα της εκπαίδευσης και
έρευνας στην Πολιτική Προστασία για τις φυσικές και ανθρωπο-
γενείς καταστροφές. 

Δηµιουργείτε, λοιπόν, µια σχολή επιµόρφωσης υπό τον Γενικό
Γραµµατέα της Πολιτικής Προστασίας, ούτε καν του Υπουργού.
Αλήθεια, σε ποιο άλλο Υπουργείο προβλέπεται τέτοια οργανω-
τική διάρθρωση; Όµως, τι περιµένει κανείς από ένα Υπουργείο
που επιτρέπει η Σχολή Αξιωµατικών του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος να λειτουργεί ακόµα µε ωροµίσθιους καθηγητές, την ώρα
όµως που το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη προώθησε την
ακαδηµαϊκή ολοκλήρωση της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας;

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν θέσατε αυτές τις διατάξεις
σε διαβούλευση µε τους φορείς; Αυτά που φέρατε σας τα είπαν
πράγµατι οι εµπειρογνώµονες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή οι
Γάλλοι εµπειρογνώµονες που επικαλείστε; Γιατί δεν περιµένατε
τουλάχιστον τα πορίσµατά τους για τον ν.4662/2020, τα οποία
είδαµε να διαφηµίζει προηγουµένως από το Βήµα ο Υπουργός; 

Εµείς απορρίπτουµε τις διατάξεις του άρθρου 1 και 2, ψηφί-

ζουµε το άρθρο 3 και πρωτίστως το άρθρο 4 που λύνει ένα όντως
χρόνιο συνταξιοδοτικό θέµα του Πυροσβεστικού Σώµατος. Θα
έλεγα ότι βασικά ψηφίζουµε την τροπολογία λόγω του άρθρου
4. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε για τη σκληρή έκφραση, κύριε
Υπουργέ, να σας πω πως µου προξενεί αλγεινή εντύπωση ότι
εσείς οι Υπουργοί του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας αποδεχθήκατε και τη νυχτερινή τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1453 για την αναστολή των κατεδαφίσεων
στους αιγιαλούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Αν ήσασταν ο Υπουργός Ανάπτυξης, άντε και να το καταλάβω.
Όµως, εσείς δεν κατανοείτε τους συµβολισµούς του Υπουργείου
σας; Στα διεθνή συνέδρια που συµµετέχει το Υπουργείο σας,
όπως λέτε, θα πάτε να πείτε τι αποδέχεστε για το περιβάλλον και
την παράταση του καθεστώτος της αυθαιρεσίας στον αιγιαλό και
στις όχθες χειµάρρων; 

Εµείς καταψηφίζουµε την παράταση του άρθρου 1. Συµφω-
νούµε φυσικά µε τις διατάξεις του άρθρου 2 για την ελληνική
συνδροµή της ευρωπαϊκής χορήγησης έκτακτης µακροοικονοµι-
κής χρηµατοδοτικής συνδροµής στην Ουκρανία, αλλά καταψη-
φίζουµε βέβαια τις διατάξεις του άρθρου 3 για τη λειτουργία των
εµπορικών καταστηµάτων την Κυριακή 6 Νοεµβρίου του 2022,
την οποία απορρίπτουν µε κοινή τους ανακοίνωση ΕΣΕΕ και ΓΣΕ-
ΒΕΕ. 

Τελικά, στο ποιοι συµφωνούν µε αυτή τη ρύθµιση που κάνατε
αποδεκτή, κύριε Υπουργέ, κι εσείς στο δικό σας νοµοσχέδιο σή-
µερα, µας απάντησε ο κ. Άδωνις. Ο κ. Άδωνις µας είπε ότι νοµο-
θετεί γιατί συζήτησε και συµφωνεί η αγορά. Εγώ θα ήθελα να
κάνω ένα ερώτηµα στον κ. Άδωνι. Εσείς εκπροσωπείτε τώρα την
Κυβέρνηση. Η ΕΣΕΕ και η ΓΣΕΒΕΕ ποιους εκπροσωπεί; Είναι ένα
θέµα αυτό. Έτσι, αιφνιδιάζετε µε αυτή την τροπολογία σας τους
µικρούς επιχειρηµατίες και τους εργαζοµένους τους, προκαλών-
τας αχρείαστη αναστάτωση στην αγορά. Και βέβαια και από την
απάντηση του Υπουργού επιβεβαιωνόµαστε όταν σας λέµε ότι
υπηρετείτε τα συµφέροντα των λίγων και µεγάλων. Σας παρα-
καλώ να αναλογιστείτε όλα αυτά τα θέµατα την επόµενη φορά
που θα επικαλείστε τον µεταρρυθµιστικό οίστρο και του Υπουρ-
γείου σας και του Υπουργείου Ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Καφαντάρη και µετά ο κ. Γκίκας. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ κι εγώ.
Πρώτα απ’ όλα, ακούσαµε τον κύριο Υπουργό για τέταρτη ή

πέµπτη φορά να µας αναπτύσσει τα θέµατα του νοµοσχεδίου και
γιατί πρέπει να ψηφιστεί από την Αντιπολίτευση. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να τονίσω ότι τον τελευταίο καιρό είναι
πλέον µία καθηµερινότητα, να το πω έτσι, στη ζωή της Βουλής,
του κοινοβουλευτικού έργου η Αντιπολίτευση να µην ψηφίζει νο-
µοσχέδια της Κυβέρνησης. Κι επειδή ρωτήσατε, κύριε Υπουργέ,
έντονα κι επιτρέψτε µου, παρακαλέσατε να ψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο κ.λπ., θα σας πω ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου το οποίο
συζητήσαµε σήµερα εκτενώς, αν και στη βάση του, στον σκοπό
του, στη φιλοσοφία του ότι πρέπει να δηµιουργηθεί ένας Εθνικός
Μηχανισµός Έρευνας και Διάσωσης για όποια ατυχήµατα µπορεί
να συµβαίνουν στον χερσαίο χώρο της χώρας µας, αν και είναι
σε θετική κατεύθυνση να παίρνονται µέτρα γιατί η ανθρώπινη
ζωή, το επαναλαµβάνω, είναι κάτι ύψιστο για όλους µας, εντού-
τοις έτσι όπως φέρνετε το εν λόγω σχέδιο νόµου και µε όλες
αυτές τις µεταθέσεις, την ολοκλήρωση σε πέντε χρόνια, τα
µέτρα που θα παρθούν άµεσα για να λειτουργήσει µέχρι να ολο-
κληρωθεί ο εθνικός µηχανισµός µε τους ιδιώτες µε τα διάφορα,
ξέρετε, κύριε Υπουργέ δεν µας πείθουν, γιατί δεν σας έχουµε εµ-
πιστοσύνη. Δεν έχουµε εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, απλά. Και δεν είναι προσωπικό. Δεν θέλω να το πάρετε
προσωπικά. Εκπροσωπείτε αυτή τη στιγµή µια Κυβέρνηση καθώς
είστε Υπουργός. Ένα αυτό.

Από εκεί και πέρα, ήθελα να πω και δυο-τρία πράγµατα ακόµα.
Δεν µας δώσατε απάντηση τι γίνεται στη Ροδόπη και στο Παπί-
κιο. Δεκατέσσερις µέρες καίγεται ένα δάσος δύσβατο, µε τη µορ-
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φολογία δύσκολη, θα συµφωνήσω σε όλα αυτά τα οποία ελέχ-
θησαν. Εδώ η Βουλγαρία αρχίζει και µας δηµιουργεί προβλήµατα
και διαµαρτύρεται γι’ αυτό το πράγµα. Είναι ένα ζήτηµα σοβαρό.
Μην το περνάµε έτσι. Σήµερα πήγαν κι έγινε µία Επιτροπή Πολι-
τικής Προστασίας και νοµίζω και από το Υπουργείο σας εκπρό-
σωπος, να δουν τι κάνουν. 

Άρα, λοιπόν, δεν άκουσα µια κουβέντα ούτε από εσάς ως Υφυ-
πουργό ούτε από τον κύριο Υπουργό ότι πρέπει να δούµε τα θέ-
µατα της επέκτασης της αντιπυρικής περιόδου, ότι δεν
τελειώνουµε στις 31 του Οκτώβρη, ότι υπάρχουν πάρα πολλά σο-
βαρά ζητήµατα στον σχεδιασµό, στην υλοποίηση του έργου του
Πυροσβεστικού Σώµατος, το οποίο εξακολουθεί -και το λέµε και
θα το ξαναλέµε- να έχει τρεισήµισι χιλιάδες περίπου κενές ορ-
γανικές θέσεις. Ε, λοιπόν, σε αυτό δεν απαντάτε, ενώ δεν είµαστε
ούτε µέσα σε µνηµόνια ούτε σε αυστηρή επιτήρηση. Έχουµε τη
δυνατότητα να κάνουµε προσλήψεις. 

Από την άλλη µεριά, ξέρετε για την αντιπυρική, ευτυχώς,
φέτος δεν είχαµε τα κακά τα περσινά. Αλίµονο, όλοι συµφωνούµε
σε αυτό. Πρέπει, όµως, να εξετάζουµε πάντα και τις πυροµετεω-
ρολογικές συνθήκες οι οποίες επικράτησαν φέτος µε αυτές οι
οποίες επικράτησαν πέρυσι.

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι αν και θεωρούµε ύψιστο καθήκον την
προστασία της ανθρώπινης ζωής, την ανάγκη να υπάρξει ένας
Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, συµφω-
νώντας στον λόγο αυτό, εντούτοις, για τους λόγους που προανέ-
φερα και είπαµε και στις τοποθετήσεις µας δεν µπορούµε να
ψηφίσουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο και η θέση µας θα είναι το
«παρών». 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τις τροπολογίες τοποθετηθή-
καµε σχετικά. Σαφώς την τροπολογία που αφορά είτε την παρά-
ταση της µη κατεδάφισης -αν είναι δυνατόν, αυτό είναι το
ελληνικό φαινόµενο το οποίο συνεχίζεται- είτε το θέµα µε τις εγ-
γυήσεις και το άλλο ζήτηµα µε την 6η Νοέµβρη που ανοίγουν τα
µαγαζιά, δεν την ψηφίζουµε φυσικά. 

Σχετικά δε µε την άλλη τροπολογία που αφορά την λειτουργία
της Ακαδηµίας Πολιτικής Προστασίας, αν και καταργείται η αυ-
τοτέλειά της και µπαίνουν και κάποια άλλα ζητήµατα, στα άρθρα
που αφορούν αυτή την τροπολογία όπως ήρθε ψηφίζουµε «ναι»
και σε κάποια «παρών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως υπερψηφίζουµε στο

σύνολό του το νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες. Θεωρούµε ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο προς την απολύτως θετική κατεύθυνση. Κα-
λύπτει ένα κενό στα ζητήµατα έρευνας διάσωσης µε εναέριο
τρόπο στον χερσαίο χώρο.

Επιτρέψτε µου εδώ, επειδή θεωρώ ότι ακούστηκε µια πολύ
βαριά έκφραση ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό, µε το εθνικό αυτό
σχέδιο για την εναέρια έρευνα διάσωση στον χερσαίο χώρο υπο-
νοµεύεται το Ενιαίο Κέντρο Συντονισµού Έρευνας Διάσωσης -
είναι µία πολύ βαριά κουβέντα, γιατί η λέξη υπονόµευση είναι
αρνητική- από την εµπειρία που διαθέτω έχοντας υπηρετήσει
πάνω από τριάντα χρόνια στο Πολεµικό Ναυτικό να σας πω ότι
το Ενιαίο Κέντρο Έρευνας Διάσωσης είναι προσανατολισµένο
σαφώς στην αεροναυτική έρευνα και διάσωση στα όρια του FIR
Αθηνών.

Εδώ υπάρχει ένα υποτυπωµένο κενό, αυτό στον χερσαίο
χώρο. Ίσα-ίσα που µε τη δηµιουργία του νέου αυτού σχεδίου, να
το πω και µε το νέο του όνοµα, «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπου-
λος», καλύπτεται αυτό το κενό. Και τα δύο µπορούν να δουλέ-
ψουν συµπληρωµατικά εάν απαιτηθεί. Ποια υπονόµευση υπονοεί
ο κατά τα άλλα άξιος συνάδελφος; 

Νοµίζω ότι είναι µία λάθος έκφραση και ίσα-ίσα το Ενιαίο Κέν-
τρο Συντονισµού Έρευνας Διάσωσης κάνει πολύ καλά τη δου-
λειά του. Από το 2015 µέχρι σήµερα έχει βοηθήσει σε περίπου
έξι χιλιάδες περιστατικά και έχουν διασωθεί πάνω από διακόσιες
πενήντα χιλιάδες ζωές. Αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία. Άρα, λοι-
πόν, βεβαίως και δεν υπονοµεύεται και κανένας δεν θέλει να υπο-
νοµεύσει το Ενιαίο Κέντρο Έρευνας Διάσωσης. 

Επιτρέψτε µου, τέλος, µία κουβέντα διότι κάποιοι συνάδελφοι
αναφέρθηκαν µε τρόπο που δεν θα έλεγα ότι ήταν δόκιµος. Πα-
ραδείγµατος χάριν, η κ. Αναγνωστοπούλου, αν δεν κάνω λάθος,
σε άλλη συνεδρίαση παροµοίασε την Κυβέρνησή µας, που είναι
βεβαίως εκλεγείσα µε τεράστια πλειοψηφία από τον ελληνικό
λαό, µε το καθεστώς της Χούντας. Νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο
και γι’ αυτό κιόλας η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος αναφέρ-
θηκε σε αυτό. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι και οι τροπολογίες, ιδίως αυτή που
είναι αρµοδιότητος του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας και
Κλιµατικής Κρίσης είναι προς τη θετική κατεύθυνση. Βάζει τα
πράγµατα και εκεί σε µία σειρά. Νοµίζω ότι συνολικά είναι ένα
πάρα πολύ καλό νοµοσχέδιο.

Και βεβαίως, δεν παραπέµπουµε στις καλένδες της πενταε-
τίας. Τονίζουµε ότι σε επτά µήνες από σήµερα -και πιστεύω αν
δεν είµαστε, θα είναι µια άλλη κυβέρνηση- η υπηρεσία Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης θα µπορεί να ξεκινήσει και το Πυροσβε-
στικό Σώµα θα µπορεί να ξεκινήσει τη διαδικασία διαγωνισµών
για τη µίσθωση αυτών των ελικοπτέρων και του αναλογούντος
προσωπικού ώστε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα  ο «Θεο-
φάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» να είναι επιχειρησιακά έτοιµος
να συνδράµει και να βοηθήσει τη σωτηρία της ανθρώπινης ζωής
που κινδυνεύει. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, όµως, µόνο για ένα δευτερόλεπτο.
Ο κ. Δελής έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για να αποφεύγονται και παρεξηγήσεις

σχετικά µε το ρήµα «υπονοµεύεται» που χρησιµοποίησα, θέλω
να πω ότι το ρήµα «υπονοµεύεται» αναφερόταν στον ενιαίο χα-
ρακτήρα που οφείλει να έχει το Ενιαίο Κέντρο Έρευνας και Διά-
σωσης. Δεν είπα ποτέ εγώ και δεν θα µπορούσα να το πω ότι
υπονοµεύετε το έργο αυτού του κέντρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Δεν θα κατηγορήσω γιατί τα ερωτή-
µατα που τέθηκαν, κύριε Πρόεδρε, έχουν απαντηθεί ήδη πολλά-
κις και το είπατε και εσείς. Θέσατε πολλές φορές τα ίδια
ερωτήµατά. Σας έχω απαντήσει. Στην εισαγωγή µου απάντησα
για το Παπίκιο, τις ενέργειες που γίνονται για τον Ίασµο από την
πρώτη µέρα. Διαµαρτύρεται η Βουλγαρία. Δεν το καταλαβαίνω
αυτό που λέτε. Γιατί µια φωτιά στον Ίασµο στη δική µας περιοχή
που µπαίνει από έναν κεραυνό ή από ένα τυχαίο γεγονός πώς
επιβεβαιώνεται ότι µια δεύτερη φωτιά στη Βουλγαρία έχει προ-
χωρήσει από εµάς; Αλλά εν πάση περιπτώσει, σας λέω ότι
έχουµε διασυνοριακή συνεργασία. Αν χρειαστεί να βοηθήσουµε
από εκεί, θα βοηθήσουµε όπως έχουµε βοηθήσει -σας είπα- και
στην Αλβανία και αλλού. 

Και εξήγησα ότι τα εναέρια µέσα βρέθηκαν από την πρώτη
στιγµή εκεί πέρα. Ρίχνουν νερό το οποίο δυστυχώς λόγω της
µορφολογίας του εδάφους, λόγω της κόµης των δέντρων που
είναι ψηλά και πυκνή δεν φτάνει κάτω. Σας είπα ότι χρειάζονται
τα επίγεια µέσα. Έχουµε πάει από τη δεύτερη µέρα. Έφτασαν
εκεί µονάδες πεζοπόρων τµηµάτων και ΕΜΟΔΕ. Είναι δύσκολο
να προσεγγίσουν. Παρ’ όλα αυτά έχουν οριοθετήσει τη φωτιά,
θα δουλέψουν και θα ολοκληρώσουν το έργο τους.

Για να µην επαναλαµβάνω τα ίδια σας λέω ότι και για τις προσ-
λήψεις σας έχω ήδη απαντήσει. Σας είπαµε, φέτος προσλάβαµε
πεντακόσιους δασοκοµάντος.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ήταν από τους εποχικούς,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Αφήστε µε να ολοκληρώσω.

Θα σας πω και για τους εποχικούς. Προσλάβαµε πεντακόσιους
δασοκοµάντος, οι οποίοι είναι πλέον µόνιµο προσωπικό, έχουν
εκπαιδευτεί στα ειδικά καθήκοντα, παρ’ ότι µας ασκήσατε έντονη
κριτική, κυρία Καφαντάρη ότι δεν θα είναι έτοιµοι, δεν θα κάνουν
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τη δουλειά τους. Και όµως, συµµετείχαν και επενέβησαν σε πλη-
θώρα επιχειρήσεων και ήταν καταλυτική η συνδροµή τους. Με
άρτια εκπαίδευση στα νέα τους καθήκοντα έκαναν τη δουλειά
τους.

Όσον αφορά τους εποχικούς, έχω να σας πω ότι εσείς είχατε
χίλιους. Εµείς έχουµε δυόµισι χιλιάδες εποχικούς. Το Πυροσβε-
στικό Σώµα έχει αυτή την εποχικότητα, χρειάζεται ενίσχυση το
καλοκαίρι και έχουµε δυόµισι χιλιάδες εποχικούς. Έγιναν δύο χι-
λιάδες γιατί πήραµε από αυτούς τους πεντακόσιους και τους κά-
ναµε ΕΜΟΔΕ. Συµπληρώσαµε όµως µε τους επιλαχόντες και
έχουµε δυόµισι χιλιάδες. 

Θα συνεχίσουµε αυτό τον θεσµό και θα συνεχίσουµε και τις
προσλήψεις των µονίµων. Σε έναν χρόνο να πάρουµε όλους αυ-
τούς είναι αδύνατον. Αυτό σας εξήγησα και στις επιτροπές. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Οι ανάγκες όµως υπάρχουν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Οι ανάγκες υπάρχουν. Ποιες καλύψατε
εσείς; Εγώ σας λέω ότι καλύψαµε συν χίλιους πεντακόσιους επο-
χικούς συν πεντακόσιους µόνιµους ΕΜΟΔΕ. Άρα, λοιπόν, δεν δέ-
χοµαι αυτή την κριτική.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δύο χιλιάδες διακόσιους…
(Δεν ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Καφαντάρη!

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Είχαµε ένα καλό κλίµα και επιτρέψτε
µου να κλείσω µε τούτο. Πράγµατι έκανα έκκληση να ψηφίσετε
όχι για µένα, αλλά για εσάς, για να αποδείξετε ότι πράγµατι νοι-

άζεστε για τη συνδροµή στην ασφάλεια και τη ζωή των Ελλήνων
πολιτών που δραστηριοποιούνται στις κορφές, στις απάτητες πε-
ριοχές, στις δύσβατες περιοχές, στα χωριά µας. Για εσάς είπα
να ψηφίσετε. Δεν ψηφίζετε; Με γεια σας, µε χαρά σας!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας: «Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος»,
διατάξεις για τη λειτουργία του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχε-
διασµού και Προστασίας και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δώδεκα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

1934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης «Θεο-
φάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», διατάξεις για τη λειτουργία

του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας και
άλλες επείγουσες ρυθµίσεις 

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. τροπ. 1452/2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 1453/3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας: «Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και
Διάσωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», διατάξεις για τη
λειτουργία του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προ-
στασίας και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης «Θε-
οφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», διατάξεις για τη λειτουργία
του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας
και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1  Σκοπός
Άρθρο 2  Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΕΘΝΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ
ΕΝΑΕΡΙΑΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΔΙΑΣΩΣΗΣ «ΘΕΟΦΑΝΗΣ ΕΡΜΗΣ ΘΕ-

ΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ»
Άρθρο 3  Ορισµός διάσωσης
Άρθρο 4  Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης 
Άρθρο 5  Προδιαγραφές δικτύου εναέριας έρευνας και διάσω-

σης
Άρθρο 6  Περιφερειακές Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής Πυ-

ροσβεστικού Σώµατος
Άρθρο 7  Προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία του Εθνι-

κού Σχεδίου Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης
Άρθρο 8  Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 9  Μεταβατικές διατάξεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΑΝΤΙΣΕΙΣΜΙΚΟΥ ΣΧΕΔΙΑ-

ΣΜΟΥ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
Άρθρο 10  Σκοπός Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και

Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 2      ν. 1349/1983
Άρθρο 11  Γενικός Διευθυντής Οργανισµού Αντισεισµικού Σχε-

διασµού και Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 1349/1983
Άρθρο 12  Στελέχωση του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδια-

σµού και Προστασίας - Αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 13 ν.
1349/1983

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 13  Ρυθµίσεις για τη λειτουργία της Ακαδηµίας Πολιτι-

κής Προστασίας
Άρθρο 14  Κέντρο Εκπαίδευσης Πυροσβεστικού Σώµατος -

Προσθήκη περ. στ’ στην παρ. 5 του άρθρου 39 του ν. 4662/2020
Άρθρο 15  Προϋποθέσεις απόκτησης της ιδιότητας του Εθε-

λοντή Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 59
ν. 4662/2020

Άρθρο 16  Αποστρατεία λόγω ορίου ηλικίας - Αντικατάσταση
παρ. 2 άρθρου 146 ν. 4662/2020

Άρθρο 17  Αναστολή εκτέλεσης πρωτοκόλλων κατεδάφισης
και διοικητικής αποβολής - Τροποποίηση άρθρου 247 ν.
4782/2021

Άρθρο 18  Εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου προς όργανα και
οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 91Α ν. 4549/2018

Άρθρο 19  Λειτουργία καταστηµάτων την πρώτη Κυριακή του
Νοεµβρίου του 2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Ε’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο  20  Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1 
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η δηµιουργία ενός εθνικού µηχα-
νισµού εναέριας έρευνας και διάσωσης,  η εύρυθµη λειτουργία
του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας,
καθώς και η αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων που χρήζουν
άµεσης ρύθµισης.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

1.α. Αντικείµενο του Κεφαλαίου Β’ είναι η θέσπιση του Εθνικού
Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης
Ερµής Θεοχαρόπουλος» (ΕΜΕΕΔ), για την υποστήριξη και ενί-
σχυση του έργου του Πυροσβεστικού Σώµατος, µε υλικοτεχνικό
εξοπλισµό, υποδοµές και προσωπικό, σε συµβάντα και επιχειρή-
σεις έρευνας και διάσωσης που υπάγονται στην αρµοδιότητά
του, εντός του χερσαίου χώρου της ελληνικής επικράτειας. 

β. Στο Κεφάλαιο Β’ δεν εµπίπτουν:
βα. Η διεξαγωγή επιχειρήσεων ναυτικής και αεροπορικής

έρευνας και διάσωσης (Ε - Δ) στην περιοχή ευθύνης της Ελλά-
δας, εκτός αν υποβληθεί σχετικό αίτηµα συνδροµής από τον αρ-
µόδιο φορέα, υπό τον συντονισµό του Ενιαίου Κέντρου
Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης.

ββ. Η παροχή συνδροµής στο Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας
(ΕΚΑΒ), εκτός και αν υποβληθεί σχετικό αίτηµα συνδροµής από
τον αρµόδιο φορέα, υπό τον συντονισµό του ΕΚΑΒ.

2. Με το Κεφάλαιο Γ’ επικαιροποιείται ο ν. 1349/1983 (Α’ 52)
για τον Οργανισµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας,
προκειµένου να ρυθµιστούν ζητήµατα που άπτονται της λειτουρ-
γίας του. 

3. Με το Κεφάλαιο Δ’ αντιµετωπίζονται άµεσα επιµέρους ζη-
τήµατα της Πολιτικής Προστασίας και του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, καθώς και άλλα  επείγοντα ζητήµατα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΕΘΝΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ

ΕΝΑΕΡΙΑΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΔΙΑΣΩΣΗΣ
«ΘΕΟΦΑΝΗΣ ΕΡΜΗΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ»

Άρθρο 3
Ορισµός διάσωσης 

Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου, ο όρος «διά-
σωση» της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 75 του       ν. 4662/2020
(Α’ 27), περιλαµβάνει και την παροχή πρώτων βοηθειών από πι-
στοποιηµένο υγειονοµικό προσωπικό ή από προσωπικό µε πιστο-
ποιηµένη γνώση παροχής πρώτων βοηθειών.

Άρθρο 4 
Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης 

O Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης λει-
τουργεί βάσει του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Έρευνας και Διάσω-
σης, το οποίο εγκρίνεται και επικαιροποιείται µε την κοινή
απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 8 και περιλαµβάνει τουλάχιστον:

α) Τις ελάχιστες επιχειρησιακές απαιτήσεις της υπηρεσίας
εναέριας έρευνας και διάσωσης, στην οποία συµπεριλαµβάνον-
ται τα κατάλληλα εναέρια µέσα έρευνας και διάσωσης, καθώς
και το αναγκαίο προσωπικό. 

β) Τις κατάλληλες και αναγκαίες Βάσεις Επιφυλακής/Ετοιµό-
τητας προσωπικού, καθώς και των εναέριων - λοιπών µέσων, για
την εκτέλεση του επιχειρησιακού έργου. 

1936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γ) Το χρονοδιάγραµµα, την προϋπολογιζόµενη δαπάνη και τις
πηγές χρηµατοδότησης των υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης. 

Άρθρο 5 
Προδιαγραφές δικτύου εναέριας έρευνας και διάσωσης

Το δίκτυο εναέριας έρευνας και διάσωσης, που υποστηρίζει
τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, λει-
τουργεί σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του Ευρωπαϊκού Οργα-
νισµού Ασφάλειας της Αεροπορίας «EASA» (European Aviation
Safety Agency).

Άρθρο 6
Περιφερειακές Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής 

Πυροσβεστικού Σώµατος

1. Για τις ανάγκες σχεδίασης και υλοποίησης του Eθνικού Σχε-
δίου Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης (ΕΣΕΕΔ), συστήνονται, ως
ειδικές Περιφερειακές Υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος
(Π.Σ.), οι κάτωθι Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής (ΒΕΕ), οι οποίες
διοικητικά υπάγονται στην Υπηρεσία Εναερίων Μέσων Π.Σ. και επι-
χειρησιακά στον Αρχηγό του Π.Σ.:

α) πρώτη ΒΕΕ, µε έδρα την Ελευσίνα Αττικής,
β) δεύτερη ΒΕΕ, µε έδρα τη Θεσσαλονίκη,
γ) τρίτη ΒΕΕ, µε έδρα τη Νέα Αγχίαλο,
δ) τέταρτη ΒΕΕ, µε έδρα το Ηράκλειο Κρήτης,
ε) πέµπτη ΒΕΕ, µε έδρα τα Ιωάννινα,
στ) έκτη ΒΕΕ, µε έδρα την Ανδραβίδα.
2. Σε καθεµία από τις ανωτέρω ΒΕΕ διατίθενται εναέρια µέσα

(ελικόπτερα), καθώς και το αναγκαίο σε ειδικότητες και αριθµό
προσωπικό, τα οποία εκτελούν υπηρεσία φυλακής και βρίσκονται
σε ετοιµότητα για τη διενέργεια επιχείρησης έρευνας και διάσω-
σης.

3. H έναρξη λειτουργίας των ΒΕΕ ορίζεται µε απόφαση του Αρ-
χηγού Π.Σ..  

4. Στo πλαίσιο επικαιροποίησης του ΕΣΕΕΔ, δύναται να τροπο-
ποιείται και ο αριθµός των ΒΕΕ.

Άρθρο 7
Προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία 

του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουρ-
γών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Οικονοµικών,
Εθνικής Άµυνας, Υγείας, Εσωτερικών και Υποδοµών και Μεταφο-
ρών:

α) Συστήνονται οι αναγκαίες για τη στελέχωση των Βάσεων
Ετοιµότητας/Επιφυλακής (ΒΕΕ) οργανικές θέσεις, καθορίζονται
τα ειδικότερα προσόντα και κωλύµατα του προσωπικού, οι προ-
ϋποθέσεις, ο τρόπος, η διαδικασία επιλογής, τα αρµόδια όργανα
πρόσληψης και η σχέση εργασίας του προσωπικού, τα ζητήµατα
εκπαίδευσης, αθλητικής αξιολόγησης και υγειονοµικής εξέτασης
- ιατρικής παρακολούθησής του, κατά τη διάρκεια παροχής υπη-
ρεσιών έρευνας και διάσωσης, καθώς και τα αρµόδια ατοµικά και
συλλογικά όργανα στα οποία ανατίθενται οι ανωτέρω σχετικές αρ-
µοδιότητες.

β) Καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας των ΒΕΕ,
η χωρική τους αρµοδιότητα, τα ειδικότερα θέµατα εσωτερικής
διάρθρωσης και λειτουργίας των υπηρεσιών εκπαίδευσης, συντή-
ρησης και επιφυλακής του προσωπικού τους, τα χρησιµοποιού-
µενα µέσα και ο σχετικός εξοπλισµός τους, καθώς και κάθε άλλη
σχετική λεπτοµέρεια.

γ) Ρυθµίζονται τα ζητήµατα ελέγχου της πιστοποίησης µέσων
και προσωπικού, επιχειρησιακής εµπλοκής, ελέγχου, εποπτείας
και συντονισµού των επιχειρήσεων έρευνας και διάσωσης από το
Πυροσβεστικό Σώµα (Π.Σ.), διοικητικής υποστήριξης, αποζηµίω-
σης και ασφάλισης του προσωπικού και των εναέριων µέσων που
επικουρούν την αποστολή του Π.Σ., κατά την εκτέλεση επιχειρή-
σεων έρευνας και διάσωσης.

δ) Καθορίζεται κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 8
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Το Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης εγκρίνεται
και επικαιροποιείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας,
Υγείας και Υποδοµών και Μεταφορών, ύστερα από γνώµη του
Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Επιτελείου Πυροσβεστι-
κού Σώµατος (Π.Σ.), η οποία υποβάλλεται στον Υπουργό Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας το αργότερο εντός τριών
(3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Η απόφαση του
πρώτου εδαφίου εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή
της γνώµης του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Επιτε-
λείου του Π.Σ.. 

2. Οι αποδοχές του προσωπικού της περ. γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 9 καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Οικονοµικών.

Άρθρο 9
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Έως την πλήρη υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας
Έρευνας και Διάσωσης (ΕΣΕΕΔ), η ηµεροµηνία της οποίας καθο-
ρίζεται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 8 και πάντως για
χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Οικονο-
µικών και Εσωτερικών καθορίζεται το µεταβατικό πλαίσιο εναέριας
έρευνας και διάσωσης εντός του αντικειµένου του παρόντος.
Προς τον σκοπό έκδοσης της ανωτέρω απόφασης, εντός ενός (1)
µηνός από την έγκριση του ΕΣΕΕΔ, υποβάλλεται γνώµη του Συµ-
βουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Επιτελείου Πυροσβεστικού
Σώµατος (Π.Σ.), κατόπιν εισήγησης του Προϊσταµένου Κλάδου
Επιχειρήσεων του Αρχηγείου Π.Σ.. Η κοινή απόφαση του παρόν-
τος εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από την υποβολή της ανωτέρω
γνώµης. Με την ανωτέρω κοινή απόφαση εγκρίνονται:

α) Η σύναψη συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών έρευνας
και διάσωσης µε εναέρια ιδιωτικά µέσα και προσωπικό, ιδίως µέλη
πληρώµατος, χειριστές, τεχνικούς, διασώστες, ορειβάτες και υγει-
ονοµικό προσωπικό. 

β) Η σύναψη συµβάσεων για τη µίσθωση των αναγκαίων εναέ-
ριων µέσων έρευνας και διάσωσης.

γ) Η πρόσληψη πιστοποιηµένου προσωπικού έρευνας και διά-
σωσης, ειδικότητας χειριστών, µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου, για την κάλυψη πρόσκαιρων αναγκών του Π.Σ.. Ο
χρόνος διάρκειας της σύµβασης ορίζεται σε δώδεκα (12) µήνες,
δυνάµενος να παραταθεί τρείς (3) φορές κατ’ ανώτατο όριο, µε
ανώτατη συνολική διάρκεια τριάντα έξι (36) µηνών, ύστερα από
αιτιολογηµένη απόφαση του Αρχηγού του Π.Σ., σε περίπτωση υφι-
στάµενων υπηρεσιακών αναγκών που επιβάλλουν την παράταση
και εφόσον το υπάρχον µόνιµο προσωπικό δεν επαρκεί. Στην από-
φαση του Αρχηγού του Π.Σ. εξειδικεύονται οι υφιστάµενες ανάγ-
κες, ο απαιτούµενος αριθµός προσωπικού για την κάλυψή τους
και η διάρκεια της παράτασης. 

δ) Η εξειδίκευση των υφιστάµενων αναγκών και ο απαιτούµενος
αριθµός χειριστών για την κάλυψή τους, ο αριθµός των αναγκαίων
εναέριων µέσων, ο χρόνος διάρκειας κάθε επιµέρους σύµβασης,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια. 

2. Σε όλες τις περιπτώσεις της παρ. 1, η έρευνα και διάσωση
τελούν υπό τον πλήρη και αποκλειστικό έλεγχο, συντονισµό και
εποπτεία του Π.Σ..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΑΝΤΙΣΕΙΣΜΙΚΟΥ ΣΧΕΔΙΑ-

ΣΜΟΥ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 

Άρθρο 10
Σκοπός Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού 

και Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 2 ν. 1349/1983

Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 1349/1983 (Α’ 52), περί σχε-
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διασµού της αντισεισµικής πολιτικής της χώρας από τον Οργα-
νισµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας (ΟΑΣΠ), η περ.
γ’ και ζ’ αντικαθίστανται, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Για την πραγµάτωση του σκοπού αυτού ο ΟΑΣΠ συντάσσει
τα απαιτούµενα προγράµµατα, κατευθύνει και συντονίζει το έργο
της αντισεισµικής άµυνας της χώρας κατά την προσεισµική και
σεισµική περίοδο, καθώς και το έργο ανασυγκρότησης κατά τη
µετασεισµική περίοδο. Για τον σκοπό αυτόν ο ΟΑΣΠ συνεργάζε-
ται στο εσωτερικό και εξωτερικό µε το σχετικό ερευνητικό δυνα-
µικό (κέντρα ερευνών, Πανεπιστήµια, επιστηµονικούς και
κοινωνικούς φορείς, ειδικούς επιστήµονες κ.λπ.) και µε φορείς
του δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, που έχουν δραστηριότητα σε
σχετικά θέµατα.

Στον σκοπό αυτόν περιλαµβάνονται ενδεικτικά:
α. Η συγκέντρωση επιστηµονικών και άλλων πληροφοριών

γύρω από τα προβλήµατα που σχετίζονται µε την αντισεισµική
πολιτική της χώρας και η διατήρηση κέντρου τεκµηρίωσης πλη-
ροφοριών, που παρέχονται από όλους τους φορείς.

β. Ο καθορισµός και η ενδεχόµενη χρηµατοδότηση µερική ή
ολική προγραµµάτων εφαρµοσµένης έρευνας.

γ. Ο προγραµµατισµός, συντονισµός, η εγκατάσταση δικτύου
σεισµογράφων, επιταχυνσιογράφων και άλλων επιστηµονικών
οργάνων, η σύνταξη γεωλογικών, σεισµοτεκτονικών και άλλων
χαρτών και µικροζωνικών µελετών, η ανάλυση του σεισµικού κιν-
δύνου και των συνοδών γεωδυναµικών φαινοµένων, η εκτίµηση
της τρωτότητας και ο υπολογισµός της σεισµικής διακινδύνευ-
σης.

δ. Η ευθύνη για τη σύνταξη, σε συνεργασία µε τους αρµόδιους
φορείς, των αντισεισµικών κανονισµών των κατασκευών και η πα-
ροχή των στοιχείων που χρειάζονται για τους οικιστικούς - πολε-
οδοµικούς - χωροταξικούς αντισεισµικούς σχεδιασµούς.

ε. Ο καθορισµός, συντονισµός και παρακολούθηση του έργου
της πληροφόρησης και εκπαίδευσης του πληθυσµού στα θέµατα
του σεισµού και στα σχετικά σχέδια έκτακτης ανάγκης, η εισή-
γηση των σχετικών εκπαιδευτικών προγραµµάτων στη στοιχει-
ώδη, µέση και ανώτερη παιδεία και η ενίσχυση προγραµµάτων
σχετικής εκπαίδευσης στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα σε
προπτυχιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο.

στ. Η προώθηση των σχέσεων της χώρας µε τους σχετικούς
διεθνείς οργανισµούς, η αντιπροσώπευσή τους στους οργανι-
σµούς αυτούς, ο συντονισµός της επιστηµονικής βοήθειας σε
ξένες χώρες που πλήττονται από τους σεισµούς και η αξιοποίηση
παρόµοιας βοήθειας.

ζ. Ο συντονισµός των εµπλεκόµενων φορέων για την εκτίµηση
του ηφαιστειακού κινδύνου, της τρωτότητας και της ηφαιστει-
ακής διακινδύνευσης, η εισήγηση των ενδεδειγµένων µέτρων
προστασίας από ηφαιστειακές εκρήξεις και συνοδών φαινοµέ-
νων, καθώς και η συνεχής ενόργανη παρακολούθηση της δρα-
στηριότητας του ελληνικού ηφαιστειακού τόξου.»

Άρθρο 11
Γενικός Διευθυντής Οργανισµού Αντισεισµικού 

Σχεδιασµού και Προστασίας - Τροποποίηση 
άρθρου 7 ν. 1349/1983

Το άρθρο 7 του ν. 1349/1983 (Α’ 52), περί ορισµού θέσης Δι-
ευθυντή του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστα-
σίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7
Γενικός Διευθυντής του Οργανισµού Αντισεισµικού 

Σχεδιασµού και Προστασίας

1. Στον Οργανισµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας
(ΟΑΣΠ) συνιστάται µία (1) θέση µετακλητού υπαλλήλου της κα-
τηγορίας ειδικών θέσεων µε βαθµό «2ο», ο οποίος έχει τον τίτλο
του Γενικού Διευθυντή του ΟΑΣΠ και είναι προϊστάµενος όλων
των υπηρεσιών του, συµµετέχοντας στις συνεδριάσεις του Διοι-
κητικού Συµβουλίου, όπου εισηγείται τα θέµατα χωρίς ψήφο.

2. Γενικός Διευθυντής του ΟΑΣΠ διορίζεται, µε απόφαση του
Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, πρό-

σωπο που έχει διοικητικές ικανότητες και επιστηµονικά προσόντα
σχετικά µε το αντικείµενο του ΟΑΣΠ. Οι αποδοχές του Γενικού
Διευθυντή είναι οι αποδοχές του βαθµού της θέσης του µε το
ανώτατο όριο των σχετικών προβλεπόµενων από τη νοµοθεσία
επιδοµάτων αντίστοιχης επιστηµονικής ιδιότητας.

3. Με απόφαση των αρµόδιων οργάνων του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και των αρµόδιων
κατά περίπτωση Υπουργείων ή του αρµόδιου για τον διορισµό
οργάνου, µπορεί να αποσπασθεί στον ΟΑΣΠ υπάλληλος του δη-
µόσιου τοµέα, όπως προσδιορίζεται στην περ. α) της παρ. 1 του
άρθρου 14 του                   ν. 4270/2014 (Α’ 143), προκειµένου να
του ανατεθούν καθήκοντα Γενικού Διευθυντή του ΟΑΣΠ µε από-
φαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, εφόσον έχει τα σχετικά προσόντα. Ο χρόνος άσκησης
καθηκόντων Γενικού Διευθυντή θεωρείται για κάθε συνέπεια ως
χρόνος υπηρεσίας στην τακτική θέση του υπαλλήλου. Στην πε-
ρίπτωση αυτή καταβάλλονται οι αποδοχές µιας (1) µόνο θέσης
που επιλέγει ο υπάλληλος. 

4. Τον Γενικό Διευθυντή του ΟΑΣΠ, κωλυόµενο ή απουσιά-
ζοντα, αναπληρώνει ο προϊστάµενος της Διεύθυνσης Κοινωνικής
Αντισεισµικής Άµυνας του ΟΑΣΠ.

5. Όπου στον παρόντα και στο π.δ. 485/1988 (Α’ 219), περί Ορ-
γανισµού του ΟΑΣΠ, αναφέρεται «Διευθυντής του ΟΑΣΠ» νοείται
εφεξής «Γενικός Διευθυντής του ΟΑΣΠ.»

Άρθρο 12
Στελέχωση του Οργανισµού Αντισεισµικού 

Σχεδιασµού και Προστασίας - Αντικατάσταση 
παρ. 4 άρθρου 13 ν. 1349/1983

Η παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 1349/1983 (Α’ 52), περί στελέ-
χωσης του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστα-
σίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Μέχρι την επαρκή στελέχωση του Οργανισµού Αντισεισµι-
κού Σχεδιασµού και Προστασίας (ΟΑΣΠ) µε το αναγκαίο προσω-
πικό, δύναται να διατίθεται προσωπικό από το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών, µε απόφαση των κατά περί-
πτωση αρµοδίων οργάνων. Οι αποδοχές των υπαλλήλων του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που διατίθενται στον
ΟΑΣΠ καταβάλλονται από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2022. Από την 1η Ιανουαρίου
2023, οι σχετικές πιστώσεις εγγράφονται απευθείας στον προ-
ϋπολογισµό του Ειδικού Φορέα του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, εκτός από αυτές που αφορούν
στους υπαλλήλους του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
που εγγράφονται στον προϋπολογισµό του ΟΑΣΠ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 13
Ρυθµίσεις για τη λειτουργία 

της Ακαδηµίας Πολιτικής Προστασίας

1. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Διαχεί-
ρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων του άρθρου 39 του
ν. 4662/2020 (Α’ 27), η Ακαδηµία Πολιτικής Προστασίας
(Α.ΠΟ.Π.) υπάγεται απευθείας στον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας. Η λειτουργία της Α.ΠΟ.Π. υποστηρίζεται διοικητικά,
οικονοµικά και τεχνικά από τις αντίστοιχες Διευθύνσεις και τη Γε-
νική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

2. Στην Α.ΠΟ.Π. προΐσταται ο Διοικητής, ο οποίος επικουρείται
από το γραφείο Διοικητή και τα κάτωθι εκπαιδευτικά όργανα:

α. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, και
β. τον Διευθυντή Εκπαίδευσης.
3. Στην Α.ΠΟ.Π. εισάγονται, για πιστοποιηµένη, θεωρητική και

πρακτική, εκπαίδευση και επιµόρφωση σε θέµατα πολιτικής προ-
στασίας και διαχείρισης κρίσεων εθελοντές - µέλη εθελοντικών
οργανώσεων πολιτικής προστασίας, στελέχη του δηµόσιου
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τοµέα της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας,
µετά από πρόσκληση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστα-
σίας, η οποία περιλαµβάνει τον αριθµό των θέσεων, τα κριτήρια
επιλογής των εκπαιδευοµένων και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέ-
ρεια, κατόπιν εισήγησης της Αυτοτελούς Διεύθυνσης Εθελοντι-
σµού και Εκπαίδευσης στον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας. Στην Α.ΠΟ.Π. δύναται να εκπαιδεύονται και µαθη-
τές, σπουδαστές/φοιτητές, προσωπικό φορέων του ιδιωτικού
τοµέα και πολίτες. 

4. Η Α.ΠΟ.Π. περιλαµβάνει τις Σχολές της παρ. 27 του άρθρου
39 του ν. 4662/2020.

5. Τα εκπαιδευτικά προγράµµατα σχεδιάζονται µε µέριµνα της
Αυτοτελούς Διεύθυνσης Εθελοντισµού και Εκπαίδευσης, σε συ-
νεργασία µε τη Διεύθυνση Σχεδιασµού Αντιµετώπισης Εκτάκτων
Αναγκών της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, εφό-
σον πρόκειται για προγράµµατα που αφορούν στο αντικείµενό
της, και εγκρίνονται από το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της
Α.ΠΟ.Π.. Για την οργάνωση των εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
η Αυτοτελής Διεύθυνση Εθελοντισµού και Εκπαίδευσης συνερ-
γάζεται µε τον Διευθυντή Εκπαίδευσης της Α.ΠΟ.Π..

6. Οι συµµετέχοντες στα εκπαιδευτικά προγράµµατα της
Α.ΠΟ.Π. λαµβάνουν βεβαίωση πιστοποίησης ή παρακολούθησης,
η οποία υπογράφεται από τον Διοικητή της.

7. Για την παρακολούθηση του εκπαιδευτικού ιστορικού κάθε
εκπαιδευοµένου, προβλέπεται ειδικό ατοµικό δελτίο εκπαίδευ-
σης.

8. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας
ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της
Α.ΠΟ.Π., τα αντικείµενα των προγραµµάτων εκπαίδευσης και επι-
µόρφωσης της Α.ΠΟ.Π., η εκπαιδευτική διαδικασία, το σύστηµα
πιστοποίησης των ανωτέρω προγραµµάτων, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζη-
µίωση των εκπαιδευτών της Α.ΠΟ.Π..»

Άρθρο 14
Κέντρο Εκπαίδευσης Πυροσβεστικού Σώµατος - 
Προσθήκη περ. στ’ στην παρ. 5 του άρθρου 39 

του ν. 4662/2020

1. Το Κέντρο Ειδικών Εκπαιδεύσεων της Εθνικής Σχολής Δια-
χείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων της παρ. 1 του άρ-
θρου 39 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) µετονοµάζεται σε Κέντρο
Εκπαίδευσης Πυροσβεστικού Σώµατος. 

2. Όπου στον ν. 4662/2020 γίνεται αναφορά στο Κέντρο Ειδι-
κών Εκπαιδεύσεων της Εθνικής Σχολής Διαχείρισης Κρίσεων και
Αντιµετώπισης Κινδύνων, νοείται το Κέντρο Εκπαίδευσης Πυρο-
σβεστικού Σώµατος.

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 39 του ν. 4662/2020, περί Πυρο-
σβεστικής Ακαδηµίας, προστίθεται περ. στ’, και η παρ. 5 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«5. Η Πυροσβεστική Ακαδηµία περιλαµβάνει τις ακόλουθες
Σχολές:

α. Σχολή Αξιωµατικών. 
β. Σχολή Αρχιπυροσβεστών. 
γ. Σχολή Πυροσβεστών. 
δ. Σχολή Επιµόρφωσης και Μετεκπαίδευσης. 
ε. Σχολή Επαγγελµατικής Μετεκπαίδευσης Επιτελών Στελε-

χών. 
στ. Κέντρο Εκπαίδευσης Πυροσβεστικού Σώµατος..»

Άρθρο 15
Προϋποθέσεις απόκτησης της ιδιότητας 

του Εθελοντή Πολιτικής Προστασίας - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 59 ν. 4662/2020

Στην περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 59 του                         ν.
4662/2020 (Α’ 27), περί προϋποθέσεων απόκτησης της ιδιότητας
του Εθελοντή Πολιτικής Προστασίας, αφαιρείται η αναφορά

στην Πυροσβεστική Ακαδηµία και επέρχονται νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, η περ. ζ’, περί κωλύµατος εθελοντών πυροσβεστών, κα-
ταργείται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Τα µέλη των εθελοντικών οργανώσεων, προκειµένου να λά-
βουν την ιδιότητα του Εθελοντή Πολιτικής Προστασίας, πρέπει
να έχουν τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α. Να είναι Έλληνες πολίτες ή πολίτες κράτους µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε µόνιµη διαµονή στην Ελλάδα επί τουλάχι-
στον τριετία ή υπήκοοι τρίτων χωρών, που είναι κάτοχοι άδειας
παραµονής επί µακρόν διαµένοντος.

β. Να µιλούν και να γράφουν µε επάρκεια στην ελληνική
γλώσσα.

γ. Να µην διώκονται και να µην έχουν καταδικαστεί για εγκλή-
µατα που αποτελούν κωλύµατα για την πρόσληψη στο Δηµόσιο,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα (ν.
3528/2007).

δ. Να έχουν συµπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) έτος και να
µην υπερβαίνουν το εξηκοστό πέµπτο (65ο) της ηλικίας τους,
προκειµένου για υποστηρικτικές δράσεις το ως άνω όριο ηλικίας
παρατείνεται έως το εβδοµηκοστό (70ό) έτος.

ε. Να έχουν αποδεδειγµένα καλή σωµατική και ψυχική υγεία
που θα πιστοποιείται κατόπιν υποβολής γνωµάτευσης καλής γε-
νικής ιατρικής κατάστασης, από ιατρούς ειδικότητας παθολόγου,
καρδιολόγου και ψυχιάτρου, δηµόσιου ή ιδιωτικού φορέα παρο-
χής υπηρεσιών υγείας.

στ. Να έχουν λάβει την απαιτούµενη πιστοποιηµένη εκπαί-
δευση από τη Σχολή Εθελοντών και Εθελοντικών Οργανώσεων
Πολιτικής Προστασίας της Α.ΠΟ.Π..

ζ. Καταργείται.»

Άρθρο 16
Αποστρατεία λόγω ορίου ηλικίας - 

Αντικατάσταση  παρ. 2 άρθρου 146 ν. 4662/2020

Η παρ. 2 του άρθρου 146 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί απο-
στρατείας λόγω ορίου ηλικίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Το όριο ηλικίας των Αξιωµατικών ειδικών καθηκόντων µέχρι
το οποίο επιτρέπεται να υπηρετούν, ανεξαρτήτως βαθµού, ορί-
ζεται το 65ο έτος.»

Άρθρο 17
Αναστολή εκτέλεσης πρωτοκόλλων κατεδάφισης 

και διοικητικής αποβολής - 
Τροποποίηση άρθρου 247 ν. 4782/2021

Το άρθρο 247 του ν. 4782/2021 (Α’ 36) τροποποιείται ως προς
την προθεσµία αναστολής της εκτέλεσης πρωτοκόλλων κατεδά-
φισης και διοικητικής αποβολής και διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 247
Αναστολή εκτέλεσης πρωτοκόλλων κατεδάφισης 

και διοικητικής αποβολής

Αναστέλλεται µέχρι τις 31.3.2023 η εκτέλεση πρωτοκόλλων κα-
τεδάφισης και διοικητικής αποβολής για έργα που υφίστανται
πριν τις 9.3.2021, κάθε είδους, που έχουν κατασκευαστεί στον
αιγιαλό, την παραλία, την όχθη, την παρόχθια ζώνη, το υδάτινο
στοιχείο, τον πυθµένα και το υπέδαφος του βυθού της θάλασ-
σας, λιµνοθάλασσας, λίµνης και κοίτης πλεύσιµου ποταµού
χωρίς να υφίσταται απόφαση παραχώρησης της χρήσης αυτών.»

Άρθρο 18
Εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου προς όργανα 

και οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 91Α ν. 4549/2018

Η παρ. 1 του άρθρου 91A του ν. 4549/2018 (Α’105), τροποποι-
είται α) ως προς τη διευκρίνιση του αρχικού αποδέκτη της εγ-
γύησης, β) ως προς τη συµπλήρωση των τελικών αποδεκτών της
χρηµατοδότησης και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Ο Υπουργός Οικονοµικών παρέχει την εγγύηση του ελλη-
νικού δηµοσίου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση δια των οργάνων
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και οργανισµών της που χρηµατοδοτούν τα κράτη µέλη αυτής ή
τρίτες χώρες ή και πιστωτικά ιδρύµατα ή φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα και φορείς, στο πλαίσιο της ενωσιακής νοµοθεσίας ή δια-
κρατικής συµφωνίας ή συµφωνίας µεταξύ των κρατών µελών και
των οργανισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.»

Άρθρο 19
Λειτουργία καταστηµάτων την πρώτη Κυριακή 

του Νοεµβρίου του 2022

Επιτρέπεται η λειτουργία των εµπορικών καταστηµάτων την
Κυριακή, 6 Νοεµβρίου 2022, σε ολόκληρη την Επικράτεια, από
ώρα 11:00 έως ώρα 20:00.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  20
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται άλλως σε επι-
µέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.59’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 4 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

1940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

11. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

12. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ».


